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ايران|
»جب��ران كاهش درآمده��اي نفتي با اس��تفاده از 
ظرفيت ه��اي دروني اقتص��اد« عن��وان راهبردي 
اس��ت كه رييس جمهوري در جريان سفر كاروان 
تدبير و امي��د به كرمانش��اه با صحبت درب��اره آن 
توجه افكار عمومي و رس��انه ها را ب��ه اين موضوع 
مهم جلب مي كند، راهبردي كه روحاني بر اساس 
آن اعلام مي كن��د كه ايران نه تنه��ا فرآيند فروش 
نفت خود را بر اس��اس برنامه هايش دنبال مي كند 
بلكه تلاش مي كند تا ميزان وابستگي هاي خود را 
به درآمدهاي نفتي را به صورت تدريجي و پلكاني 
كاهش دهد. كاهش��ي كه از منظر روحاني اقتصاد 
ايران براي رسيدن به دروازه هاي توسعه پايدار ناچار 
به عملياتي ساختن آن اس��ت و حاشيه سازي هاي 
اخير امريكا اين فرصت را در اختيار اقتصاد ايران قرار 
داده تا بر اس��اس منافع كلي اش براي كاستن از بار 
وابستگي به درآمدهاي نفتي عمل كند.  بر همين 
اس��اس رييس جمهوري در جريان س��فر كاروان 
تدبير و اميد به استان كرمانش��اه با اشاره به اعمال 
تحريم هاي اصلي ايالات متحده در رابطه با فروش 
نفت ايران اظهار مي كند: اگر به فرض با فشارهايي 
كه بر ما وارد مي شود پول كمتري از نفت به ما برسد، 
آن را از جايي ديگر جبران خواهيم كرد. روحاني در 
ادامه با اش��اره به اعمال تحريم هاي جديد از سوي 
دولت ايالات متح��ده امريكا در براب��ر فروش نفت 
ايران تصريح كرد: ضمن اينكه نفت خود را به حول 
و قوه الهي به فروش مي رس��انيم و اين حرف كاملًا 
بي اساس و بي پايه اي اس��ت كه امريكايي ها بر زبان 
مي آورند كه جل��وي فروش نفت اي��ران را بگيرند؛ 
قدرت آنها به حدي نيس��ت زبان آنها دراز است، اما 
قدرتش��ان خيلي محدودتر از زبانش��ان است. وي 
تاكيد كرد كه ما كاملًا منطق��ه و قدرت ملت خود 
را بهتر از امريكايي ها مي شناس��يم و ايثار، ايمان، و 
فداكاري ملت ما بسيار بالاتر از حدي است كه آنها 
تصور مي كنن��د. البته مردم ما مش��كلاتي در يك 
سال گذشته داشتند و ممكن است امسال نيز اين 
مش��كلات مقداري ادامه پيدا كند، اما بايد دشمن 
را پشيمان كنيم و او را س��ر جاي خودبنشانيم و به 
نقطه عقلاني��ت بازگردانيم خدا ب��ه ما كمك كند 
تا در اين زمين��ه موفق باش��يم. روحاني در بخش 
ديگ��ري از صحبت هاي خود با تاكيد ب��ر اينكه در 
ادامه طرح هايي كه دولت امروز دراستان كرمانشاه 
افتتاح كرد مردم و كشاورزان و فعالان اقتصادي بايد 
به صحنه بيايند و سرمايه گذاري هايي انجام دهند 
خاطرنش��ان كرد: به لطف خدا نيز امروز رابطه ما با 
همسايگان غربي و ش��مالي و شرقي بسيار خوب و 
صميمانه اس��ت رابطه ما با كشورهاي قسمت هاي 
جنوبي نيز اكثر خوب اس��ت اما اينكه يكي دو تا از 

آنها اشكالاتي دارند، در آستانه ماه مبارك رمضان از 
خداوند مي خواهيم كه عقل را به آنها بازگرداند؛ چرا 
كه نفع آنها اين است كه با همسايگان خود از جمله 
ايران باش��ند و كار كنند. وي افزود: ايران بزرگ ما 
درطول هزاران سال در برابر انواع توطئه ها در تاريخ 
به صورت ملتي متحد بود و مانده است و اين ملت 
همچنان متحد مي ماند و ان شاء الله نقاطي خواهيم 
رسيد كه شاهد ش��ادماني و خوشحالي مردم عزيز 

خود خواهيم بود.

   عبور از چالش هاي بحراني
روحاني در ادامه مراس��م بهره ب��رداري همزمان از 
چند طرح عمراني، آبي و نيروگاهي اين استان كه 
در ش��هر ازگله برگزار شد با اش��اره به آخرين سفر 
خود به استان كرمانشاه خاطرنش��ان كرد: حدود 
يك س��ال و نيم قبل به كرمانشاه س��فر كرديم تا 
به معضلاتي كه م��ردم در زلزله پي��دا كرده بودند 
رس��يدگي كنيم. آن روزه��ا روزه��اي غمگيني 
براي همه ما بود و امروز خدا را سپاس��گزارم كه در 
ش��رايطي به اين منطقه آمده ام كه مهندس��ين، 
كارگ��ران و مدي��ران م��ا كاري عظي��م را به ثمر 
رساندند. وي با بيان اينكه پروژه آب هاي گرمسيري 
كرمانش��اه منطقه غرب كش��ور را متحول خواهد 
كرد اظهار كرد: كرمانش��اه در دوران دفاع مقدس 
سرزمين شرف و ايس��تادگي و فداكاري بود و من 
همراه با فرماندهان و مسوولان وقت در اين دوران 
دركنار آي��ت الله هاشمي رفس��نجاني بارها به اين 
منطقه س��فر كرديم.امروز خوش��حال هستم كه 
مردم اين استان توانستند منطقه ايثار را به منطقه 
خدمت و توس��عه تبديل كنن��د. رييس جمهور با 
اشاره به در دست اجرا بودن طرح هاي مهم آبي در 
استان هاي مرزي كشور گفت: ان شاءالله با اجراي 
طرح هايي كه در ۱۶ اس��تان كش��ور درحال اجرا 
اس��ت به نحوي آب مورد نياز اين اس��تان ها با آب 
خليج فارس، درياي خزر، ي��ا رودخانه هاي مرزي 
تأمين شود و اجراي آنها موجب بركت براي مردم 
عزيز كشور باش��د. روحاني با بيان اينكه مجموعه 
طرح هاي آبي - خاكي كه امروز در استان كرمانشاه 
افتتاح ش��د بزرگ ترين طرح افتتاحيه توسعه اي 
منابع آب، خاك در تاريخ كشور است، خاطرنشان 
كرد: طرح آب هاي گرمسيري غرب كشور طرحي 
بسيار عظيم و سرنوشت ساز براي امنيت و توسعه 
منطقه است و تحولات بزرگي را ايجاد خواهد كرد.

براي اجراي اين طرح در دوران رياس��ت جمهوري 
آيت الله هاشمي رفس��نجاني س��ال ها فكر ش��د و 
در دوران آقاي خاتمي اين طرح در ش��وراي عالي 

امنيت ملي مطرح و جلساتي درباره آن برگزار شد.
ادامه در صفحه 2

رييس جمهوري در جريان سفر به كرمانشاه خبر داد

شيوه   جبران  كاهش درآمدهاي نفتي  رضا پديدار|
رييس كميسون انرژي و محيط زيست اتاق تهران| 
موضوع انرژي در دنيا يك سياست كلي و مواد توليدكننده 
انرژي در كه مواد هيدروكربن اس��ت به عنوان يك كالاي 
اس��تراتژي مطرح اس��ت. به همين دليل وقتي از انرژي 
صحبت مي كنيم بايد بنيادهاي حاصل بر شناخت انرژي، 
توليد و مصرف آن را در اختيار داشته باشيم. اين بنيادها بر 
اساس شاخص هايي به دست مي آيد كه شاخص ها در اثر 
رشد علم و فناوري در دنيا شناسايي شده و در حال حاضر 
در اكثر كشورهاي دنيا ملاك رفتاري براي مصرف انرژي 
است. در اين صورت با توجه به اينكه ايران در مركز بيضي 
انرژي جهاني قرار گرفته، از حساسيت بيشتري در شناحت 
انرژي و اس��تفاده از آن را داشته باش��د. با توجه به قدمت 
تاريخي ايران در عمده ترين منبع تامي��ن انر ژي، قاعدتا 
بايد سكان دار شاخص ها و معيارهاي توليد و مصرف انرژي 
باشد، اما متاسفانه بر اساس آمارهاي مطالعات و تحقيقات 
ميداني در كشور، منطقه و جهان نشان گر اين آمار بسيار 
ناموزون هست كه ميانگين مصرف انرژي در ايران 5.7 برابر 
ميانگين جهاني اس��ت.  يكي از دلايل عمده اين شاخص 
بس��يار بالا و ناموزون و تا اندازه اي خطرناك براي اقتصاد 
كشور ناظر بر عدم شناخت شاخص هاي مصرف انرژي در 
بنيادهاي توليدي، صنعتي، بازگاني و بطور كلي اقتصادي 
كشور است. يكي از مواردي كه ميانگين مصرف انرژي را 
در سبد اقتصادي كش��ور بالاتر از ميانگين جهاني نشان 
مي دهد، مصرف انرژي در مبادي توليدات كش��ور است. 
بر اساس آخرين آمار موسس��ه بين المللي مصرف انرژي 
براي توليد يك دلار خالص ملي در ايران بيش از 37 هزار 
BTU 500 )شاخص مصرف انرژي( مصرف مي شود. اين 
شاخص در امريكاي شمالي معادل ۱8 هزار BTU ۶00 و 
در كشورهاي اروپايي همانند آلمان 7 هزار و 500، فرانسه 
۶ هزار و 900، انگلس��تان 5 هزار، 800 و در كش��ورهاي 
آسيايي همچون چين 5 هزار و 900، كره جنوبي 5 هزار، 
300 و در كشور ژاپن با پايين ترين مصرف انرژي براي يك 
 BTU 200 دلار توليد ناخاصل داخلي معادل 4 ه��زار و

است كه نشانگر مصرف بهينه انرژي در كشورهاي توسعه 
يافته است. با ملاحظه اين آمار ايران در زمره بزرگ ترين 
كشور مصرف كننده انرژ ي براي توليد ملي خود است.ادامه 
اين وضع نامطلوب با توجه به گران شدن قيمت تمام شده 
توليد شرايط سخت و دش��واري را در آينده براي فعالان 
اقتصادي و صنعتي و توليدي بط��ور جدي فراهم خواهد 
آورد. از طرفي با ملاحظه ساير شاخص هاي مصرف انرژي 
در زندگي روزمره شاهد عدم كارايي يا بازدهي نامطلوب 
مصرف انرژي در ساير فعاليت ها روبه رو هستيم. در ادامه 
اين مطالعات و بررس��ي ها كه در كميس��يون انرژي اتاق 
بازرگاني تهران و حوزه معاون��ت اقتصادي اين نهاد انجام 
ش��ده اس��ت، ميزان بازدهي نيروگاه هاي سوخت مايع و 
گاز طبيعي نس��بت به راندمان جهاني از ضريب پاييني 
برخوردار اس��ت. به طور مثال نيروگاه هاي گازي كش��ور 
با راندماني كمتر از 37 درصد فعال هس��تند اين راندمان 
در س��اير كش��ورهاي منطقه بالاتر از 40 و در كشورهاي 
توس��عه يافته بالاتر از عدد 50 درصد خودنمايي مي كند. 
با ملاحظه آمار و ارقام اشاره شده ضرورت بازنگري جدي 
در رفتار اقتصادي تولي��دي و صنعتي الزامي اس��ت و با 
توجه به س��ند ملي انرژي كه در دو دهه گذشته از سوي 
كارشناسان در موسسه بين المللي انرژي تهيه شده است 
ضرورت دارد اين س��ند م��ورد توجه ق��رار گرفته و فعال 
شدن شوراي عالي انرژي كش��ور كه در سال 97 از سوي 
مجلس و دولت مصوب ولي هنوز فعال نشده است به طور 
جدي مورد توجه قرار گرفته و بازنگ��ري لازم را در ابعاد و 
شاخص هاي مصرف انرژي در كشور مور توجه قرار دهند. 
در اين مسير اطلاع رساني جامع از سوي كليه رسانه هاي 
فعال دركشور و تحت الشعاع قرار دادن آثار و خسارات ملي 
ناش��ي از مصرف بي رويه انرژي براي همگان نگاهي نو و 
تفكري مبتي بر شاخص ها و استانداردهاي روزآمد فراهم 
آوري كرده تا با توجه به شرايط محدود اقتصادي امروز كه 
حركت به سمت و سوي كاهش ضريب رشد اقتصادي يا 
منفي ش��دن آن را فراهم كرده است، موجبات استحكام 

اقتصادي را حاصل آورد. 

ضرورت كنترل مصرف انرژي در كشور

گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

ضرورت كنترل مصرف 
انرژي در كشور

موضوع ان��رژي در دنيا 
يك سياست كلي و مواد 
توليدكنن��ده انرژي كه 
مواد هيدروكربن است 
به عن��وان ي��ك كالاي 
استراتژي مطرح است. 
به همين دليل وقتي از 
انرژي صحبت مي كنيم 
بايد بنيادهاي حاصل بر ش��ناخت انرژي، توليد 
و مص��رف آن را در اختيار داش��ته باش��يم. اين 
بنيادها بر اساس ش��اخص هايي به دست مي آيد 
كه شاخص ها در اثر رش��د علم و فناوري در دنيا 
شناسايي شده و در حال حاضر در اكثر كشورهاي 
دنيا ملاك رفتاري براي مصرف انرژي اس��ت. در 
اين صورت با توجه به اينكه ايران در مركز بيضي 
انرژي جهاني قرار گرفته، از حساس��يت بيشتري 

در شناحت انرژي و استفاده از آن را داشته باشد. 

رضا   پديدار

 صفحه5  

بازار سرمايه

 شاخص بورس
 ۲۲۰ هزار واحدي شد

شاخص كل بورس در پايان آخرين روز معاملاتي 
هفته ج��اري ب��ا رش��د بي��ش از 3000 واحدي 
براي اولين ب��ار وارد كانال 220 هزار واحدي ش��د. 
آمار معام��لات بورس نش��ان مي ده��د كه همه 
شاخص هاي بورس در پايان داد و ستدهاي ديروز با 
رشد دسته جمعي مواجه شدند. بر اساس آمارهاي 
معاملاتي، روز گذشته چهارش��نبه ۱398/2/۱۱ 
همه ش��اخص هاي بورس با رش��د مواجه شدند 
به طوري كه ش��اخص كل ب��ا 34۶۶ واحد رش��د 

معادل ۱.۶0 درصد به 220 هزار ۱08واحد...

تشكل ها

متهمان  بازار كاغذ
تعادل|

آشفتگي در بازار كاغذ ادامه دارد؛ افزايش قيمت 
كاغذ به واسطه رشد قيمت ارز، بازار آشفته اي طي 
يك سال گذشته براي صنعت نش��ر و كتاب رقم 
زده است. اين در حالي است كه روند قيمت ها در 
سال جاري با آهنگ رشد مجدد نرخ ارز، مسيري 
صعودي در پيش گرفته است. بطوريكه شنيده ها 
از بازار كاغذ حاكي از افزايش بيش از 20 درصدي 
قيمت اين كالا در روزهاي اخير است. تلاطمات 
اين بازار در س��ال جاري تا حدي رسيد كه مقام 
معظم رهبري مس��تقيما وزراي »صنعت، معدن 
و تجارت« و »فرهنگ و ارشاد اسلامي« را مكلف 
كردند تا هرچه سريع تر مساله كاغذ را حل كنند. 
اما نكته حائز اهميت اينجاس��ت با توجه به اينكه 
س��ال گذش��ته كاغذ در گروه كالاهاي اساس��ي 
دس��ته بندي ش��د، اما ناهماهنگي ميان اين دو 
وزارتخانه كه يكي عهده دار ثبت سفارش واردات 
كالا بود و ديگري مسووليت توزيع و عرضه كاغذ 

6را برعهده داشت...

خبرنگاران»تعادل« از روز نخست 
بيست و چهارمين نمايشگاه نفت گاز 

و پتروشيمي گزارش مي دهند

مركز آمار از جمعيت 90 ميليوني با اكثريت سن 60 سال به بالا  را بررسي مي كند

زنگنه: ايران مخالف 
 استفاده از نفت 

به عنوان سلاح  است

افق جمعيتي ايران در1405

ديپلماسي

وزير ام��ور خارج��ه اعم��ال اراده يك ق��درت بر 
ديگر ملت ه��ا به مثاب��ه تهديدي وج��ودي براي 
همگان عنوان كرد و گفت: مادامي كه قابليت ها و 
توانمندي هاي خود را ب��راي تضمين چندجانبه 
گرايي مش��تركا ب��ه كار نگيري��م، م��وج نوظهور 
يكجانبه گرايي در چش��م برهم زدن��ي مي تواند 
حكوم��ت جن��گل را جايگزين حكوم��ت قانون 
كند. ب��ه گ��زارش اداره كل اطلاع رس��اني وزارت 
امور خارج��ه، »محمدجواد ظري��ف« در مجمع 
همكاري گفت وگوهاي آس��يايي دردوحه گفت: 
از س��ال 2002 ميلادي، م��ا در چارچوب جامعه 
»گفت وگوي هم��كاري آس��يايي« فعاليت خود 
را ش��روع كرده و روح دوس��تي را با ه��دف نيل به 
چارچوب هاي چندجانبه موفق، كارآمد و فراگير 
به منصه ظه��ور رس��انده ايم.  وي ادام��ه داد: نگاه 
جمهوري اس��لامي ايران به گفت وگوي همكاري 
آسيايي به مثابه دستاورد مهم قاره آسيا بوده و اين 
مجمع مصمم ب��ه ارتقاي ارزش ه��اي والاي خود 
و توسعه دستورهاي كاربردي اس��ت كه در اسناد 
»چشم انداز همكاري آس��يايي 2030«، »اهداف 
گفت وگوي همكاري آس��يايي 20۱7-202۱« و 
»قطعنامه س��ران گفت وگوي همكاري آسيايي« 
تصريح شده اس��ت. رييس دس��تگاه ديپلماسي 
خاطرنشان كرد: قاره آسيا بطور كلي و منطقه غرب 
آسيا و خليج فارس بطور ويژه، درگير بحران هايي 
است كه در وهله اصلي ناشي از فقدان گفت وگوي 
منطقه اي فراگير توام با ماجراجويي هاي كوته بينانه 
و يكجانبه گرايي تخاصم آميز دولت كنوني امريكا 
اس��ت. ظريف ادامه داد: براي پرداختن به نقيصه 
فقدان گفت وگو، مدت ها قبل پيش��نهاد تاسيس 
»مجمع گفت وگوهاي منطقه اي در خليج فارس« 
را مطرح كردم. هر بازيگر و كنش��گري در منطقه 
ما بايد متوجه اين مساله باشد كه ما تا ابد همسايه 
يكديگر هس��تيم و تنها راه تضمين صلح و رفاه از 
طريق به رسميت شناختن »سرنوشتي مشترك« و 
پذيرش اين امر كه گفت وگوهاي چندجانبه فراگير 
تنها راه خ��روج از بحران هاي چن��د بُعدي كنوني 
اس��ت، به دس��ت مي آيد. وزير امور خارجه با بيان 
اينكه بايد بصورت دسته جمعي به يكجانبه گرايي 
هش��داردهنده دولت كنوني ايالات متحده امريكا 
بپردازيم، خاطرنشان كرد: اعمال اراده - زودهنگام 
يا ديرهنگام - يك ق��درت بر ديگر ملت ها به مثابه 
تهديدي وجودي براي همگان به ش��مار مي آيد. 
مادامي كه قابليت ها و توانمندي هاي خود را براي 
تضمين چندجانبه گرايي مشتركا به كار نگيريم، 
موج نوظهور و خصمانه يكجانب��ه گرايي مي تواند 
تمامي جه��ان را درنوردد و در چش��م بر هم زدني 

حكومت جنگل را جايگزين حكومت قانون نمايد.

 ظريف:  اعمال اراده 
 يك قدرت بر ديگران

 تهديدي براي همه است

همسايه

سفير تركيه در تهران با بيان اينكه اراده سياسي ايران 
و تركيه براي گسترش روابط چشمگير است، گفت: 
مشتركات دو كشور بيشتر از اختلافاتشان است و بايد 
با تكيه بر اين اشتراكات روابط دو كشور را بهتر و بيشتر 
توسعه دهيم. به گزارش ايرنا »دريا اورس« در نشستي 
با نمايندگان رسانه ها گفت: در دو دهه اخير و به ويژه 
از زماني كه آقاي اردوغان در قدرت بوده اند، روابط دو 
كشور در سطح عالي بوده است. در تمام بيست سال 
اخير هر زمان دو كشور با معضلاتي مواجه شدند، در 
كنار هم قرار گرفتند و مي توان گفت اراده سياسي دو 
كشور براي گسترش روابط چشمگير بوده است. وي 
با بيان اينكه ما در منطقه پرتنشي قرار داريم و مجبور 
هستيم به يكديگر كمك كنيم، اظهار داشت: از ديد 
ما دوستي و برادري دو عبارت تو خالي نيستند بلكه 
بايد بتوانيم اين دوستي و برادري را به اثبات برسانيم 
و به ويژه در روزهاي دش��واري كه دو كش��ور تجربه 
مي كنند، دست به دس��ت هم داده و با درك شرايط 
همديگر از اين مرحله عبور كنيم. اين ديپلمات ترك 
با تاكيد بر اينكه ايران و تركيه همسايگان خود را در 
اولويت روابط و مناسبات خود مي دانند، تصريح كرد: 
هم ايران و هم تركيه بارها اين حرف را گفتند و بارها 
اين ادعا را به اثبات رس��انده اند. در مس��اله هسته اي 
زماني كه تمام كشورها به ايران فشار مي آوردند، تركيه 
به عنوان عضو شوراي امنيت در كنار ايران ايستاد. او 
تصريح كرد: ما همواره تحريم هاي يك جانبه امريكا 
يا هر كشور ديگري را محكوم كرده و تاكيد كرده ايم 
كه در برابر تحريم ها س��ر فرود نمي آوريم.اخيراً هم 
در برابر تروريست قلمداد شدن سپاه پاسداران، وزير 
امور خارجه ما اين مس��اله را محكوم كرد و گفت كه 
چنين مساله اي قابل قبول نيست.  وي با بيان اينكه 
سه كشور ايران تركيه و روس��يه درباره بلندي هاي 
جولان بيانيه مش��ترك دارند، خاطرنش��ان كرد: ما 
تصميم امريكا را درباره اه��داي بلندي هاي جولان 
قبول نمي كنيم.  او يادآورشد: علاوه بر اين سه كشور 
تركيه، ايران و روس��يه بر اس��اس ابتكار آستانه كار 
بزرگي در س��وريه انجام دادند و شرايط اين كشور به 
سمت صلح و آرامش پيش مي رود و اميدوار هستيم 
كه تماميت ارضي و سياسي س��وريه به حالت عادي 
برگردد.  او با تبيين مش��خصات اقتصاد تركيه ابراز 
داشت: اقتصاد تركيه مبتني بر بازار آزاد است و دولت 
نقش ناظر، كنترل كننده و تنظيم كننده را دارد. بخش 
بزرگي از اقتصاد در دست دولت نيست و اين مساله 
در مناسبات تجاري با ايران و به ويژه در مقطع تحريم 
تعيين كننده است. او اضافه كرد: بخش خصوصي اگر 
در ليس��ت تحريم قرار بگيرد، دولت نمي تواند كاري 
كند چرا كه شركت ها مناسبات خاص خود را دارند 
و اگر هر از گاهي برخي شركت ها به خاطر تحريم با 
ايران احتي��اط مي كنند، به خاطر چنين ش��رايطي 

است. 

اراده تهران و آنكارا براي 
گسترش روابط چشمگير است

جهان
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دبير س��تاد اطلاع رس��اني و تبليغات اقتصادي كشور در 
اطلاعيه اي ضمن تكذيب شايعات مبني بر افزايش قيمت 
و سهميه بندي بنزين اعلام كرد: تاكنون تصميمي نسبت به 
مقدار يا زمان سهميه بندي بنزين گرفته نشده است، مردم 
اخبار درس��ت در اين خصوص را صرفا از مجاري رسمي 
دريافت كنند. به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت كشور، 
»سيدرمضان شجاعي كياس��ري« به انتشار برخي اخبار 
نادرست و پخش شايعاتي مبني  بر سهميه بندي بنزين از 
ساعت 24 روز پنج شنبه ۱2 ارديبهشت ماه جاري واكنش 
نشان داد و ضمن تكذيب اخبار و شايعات مبني  بر افزايش 
قيمت و س��هميه بندي بنزين، اعلام ك��رد: تاكنون هيچ 

تصميمي نسبت به مقدار س��هميه يا زمان سهميه بندي 
بنزين گرفته نشده اس��ت و اين موضوع در دست بررسي 
است. وي با ابلاغ تذكر به رسانه هايي كه بطور غيرمسوولانه 
ب��ه درج اخب��ار جعل��ي درخص��وص افزاي��ش قيمت و 
سهميه بندي بنزين مبادرت كرده اند، تاكيد كرد: رسانه ها از 
هرگونه پيش گويي يا گمانه زني در اين باره خودداري كنند، 
در غير اينصورت برخورد حقوقي و قضاي��ي لازم صورت 
خواهد گرفت. دبير ستاد اطلاع رساني و تبليغات اقتصادي 
كشور همچنين از مردم خواست به اخبار جعلي و شايعات 
ترتيب اثر نداده و اخبار درست را صرفا از مجاري رسمي و از 

طريق رسانه هاي معتبر دريافت كنند.

وزارت كشور شايعه افزايش قيمت و سهميه بندي بنزين را رد كرد

خبر



روي موج خبر

   مراج�ع تقلي�د نس�بت ب�ه وضعي�ت 
اقتصادي نگرانند؛حوزه نيوز|

يك��ي از مراجع تقليد ش��يعيان گفت: مراجع 
تقليد و حوزه هاي علميه نس��بت به وضعيت 
اقتص��ادي پي��ش آم��ده نگرانن��د و دايماً به 
مس��وولان در اين خصوص تذك��ر مي دهند.

آيت الله العظمي حسين نوري همداني ديروز 
در دي��دار جمع��ي از بانوان اس��تان تهران به 
ش��رايط اقتصادي كشور اش��اره كرد و افزود: 
مراجع تقلي��د و حوزه هاي علميه نس��بت به 
وضعيت اقتص��ادي پيش آمده نگرانند و دايماً 
به مسوولان در اين خصوص تذكر مي دهند.وي 
ضمن تأكيد بر كنار گذاشتن اختلافات توسط 
مسوولان افزود: مس��وولان بايد مراقب باشند 
س��خناني بيان نكنند كه موجب خوش��حالي 

دشمنان شود.

   در حد توان نس�بت به رفع مش�كلات 
اقدام مي كنيم؛ ايسنا|

آي��ت الله رييس��ي كه به اس��تان سيس��تان و 
بلوچس��تان س��فر كرده در بدو ورود به استان 
در جمع خبرنگاران اهداف سفر به اين استان 
را تشريح كرد و گفت: توفيقي براي بنده است 
كه در اولين روزهاي مس��ووليتم، به اس��تان 
سيستان و بلوچستان سفر كرده و عرض ادبي 
به طوايف، مردم عزيز پرت��لاش اين منطقه و 
مس��وولان خدمتگزار و مخلص��ي كه به مردم 

خدمت مي كنند، داشته باشم.
وي افزود: استان سيستان و بلوچستان با وجود 
داشته هاي بسياري كه از نظر مادي و معنوي 
دارد و بهره مندي از جوانان برومند و پرتلاش؛ 
جزو استان هاي غيربرخوردار محسوب مي شود 
و كارهاي بس��ياري در اين مدت چهل س��اله 
انقلاب اسلامي به بركت انقلاب در اين منطقه 
انجام شده است؛ اما نسبت به آنچه انجام شده 

باز هم بايد كارهاي بسياري صورت گيرد.

   كم�ك ۱۰۰ ه�زار دلاري تايلن�د براي 
سيل زدگان ايران؛روابط عمومي وزارت 

خارجه|
وزارت ام��ور خارج��ه تايلن��د اع��لام كرد كه 
كمك هاي انس��اني خ��ود را ب��راي كمك به 
سيل زدگان ايران اختصاص داده است. وزارت 
ام��ور خارجه تايلند دي��روز در بيانيه اي اعلام 
كرد كه اين كش��ور، كمك هاي بشردوس��تانه 
خود را ب��ه ارزش صد ه��زار دلار امريكايي به 
ايران كه چندي پي��ش در فروردين ماه دچار 
حادثه سيل شد، اختصاص داده است. دامرونگ 
كرايكروآن، قائم مقام وزير امور خارجه تايلند 
اين كمك بشردوس��تانه اختصاص داده شده 
را به محسن محمدي، س��فير ايران در تايلند 

تحويل داده است.

   تلاش  براي ورود به حساب هاي كاربري 
سخنگوي وزارت خارجه ؛روابط عمومي 

وزارت خارجه|
رواب��ط عموم��ي وزارت خارجه اع��لام كرد: 
زم��ان  ت��ا  خارج��ه  وزارت  س��خنگوي 
بازگردان��دن صفح��ه ي��ا ايج��اد صفح��ه 
 جدي��د، هيچ گون��ه فعاليتي در اينس��تاگرام 

نخواهد داشت.
در اطلاعي��ه رواب��ط عموم��ي وزارت خارجه 
آمده اس��ت: پي��رو اطلاعيه قبل��ي، به اطلاع 
مي رساند صفحه اينستاگرام سخنگوي وزارت 
ام��ور خارجه )كه از ش��امگاه ۸ ارديبهش��ت 
۹۸ راه ان��دازي ش��د( ب��ه دلايل نامعل��وم از 
دسترس خارج ش��د و تلاش براي بازگرداندن 
آن ادامه دارد.گفتني اس��ت ظ��رف چند روز 
اخير تلاش هاي ناموفقي براي ورود به س��اير 
حس��اب هاي كاربري ايش��ان در ش��بكه هاي 
اجتماعي و پيام رس��ان ها ني��ز صورت گرفته 

است.

   هشدار سرلشكر رشيد به همسايگان 
در همسويي با امريكا؛سپاه نيوز|

فرمانده ق��رارگاه مركزي خات��م الانبيا )ص( 
گفت: ما با كشورهاي همسايه در منطقه منافع 
مش��تركي براي ثبات و امنيت و توسعه داريم 
و انتظار داريم از رفتار همس��و با منافع امريكا 

خودداري كنند.
 سرلش��كر غلامعل��ي رش��يد در دوازدهمين 
گردهماي��ي فرمانده��ان يگان ه��اي عمده و 
مس��تقل نيروي زميني ارتش اظه��ار كرد: ما 
به زندگي مسالمت آميز با همسايگانمان باور 
داريم و براي آن تلاش خواهيم كرد. اميدواريم 
با درايت، توطئه امريكا و رژيم صهيونيس��تي 
براي جنگ در منطقه با شكس��ت همراه شود. 
در غير اين صورت منطقه در گردابي از حوادث 
مخاطره آمي��ز و غير قابل پي��ش بيني از نظر 

موضوع و زمان فرو خواهد رفت.

   ضرورت ارتقاي توان رزمي ارتش؛ايلنا|
فرمان��ده كل ارتش گفت: رش��ادت و اقدامات 
ني��روي زميني ارت��ش در خدمت رس��اني به 
مردم عزيزمان در اس��تان هاي درگير س��يل 
موجب دريافت مدال هاي افتخار آميز از سوي 

رهبري شد.
امير سرلش��كر س��يد عبدالرحيم موس��وي در 
گردهماي��ي فرماندهان يگان عمده و مس��تقل 
نزاجا با اشاره به پيش��رفت هاي ارتش گفت: در 
چهل سال گذش��ته هيچ گاه ارتش در جايگاه و 
منزلت امروز در نگاه و بيان فرماندهي معظم كل 

قوا و در بين مردم نبوده است.
سرلشكر موسوي تصريح كرد: همه نيروها بايد 
خود را به صورت شب حمله اي آماده كنند و بازي 
جنگ را دايماً تمرين كنند و نيروي زميني نيز بايد 

همچنان توان رزمي خود را ارتقا دهد.

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار هزاران نفر از معلمان و فرهنگيان سراسر كشور:

آموزش و پرورش پايه اصلي »ايران سربلند فردا« و »اساس ايجاد تمدن نوين اسلامي« است

ملت متحد باشد توطئه هاي دشمن به ضرر خود او تمام خواهد شد
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در آس��تانه روز معلم در ديدار هزاران نفر از معلمان 
و فرهنگيان سراس��ر كش��ور با تجليل از معلمان، به 
بيان تذك��رات و توصيه هاي مهمي درباره مس��ائل 
مختلف آموزش و پرورش از جمله تكريم و معيشت 
معلمان پرداختند و با تأكيد بر لزوم اجراي سند بسيار 
مهم تح��ول در آموزش و پ��رورش، گفتند: معلمان 
پرورش دهنده مهم ترين س��رمايه ي��ك ملت يعني 
سرمايه انس��اني، پايه ريزان تمدن نوين، جهادگران 
ميدان كارزار مبارزه با جهل و بي سوادي و سازندگان 

هويت و فرهنگ يك ملت هستند.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري 
حضرت آي��ت الله خامنه اي در اين دي��دار با تبريك 
روز معلم به همه معلمان كش��ور، ياد آيت الله شهيد 
مطهري را گرامي داش��تند و گفتند: شهيد مطهري 
عزيز به معناي واقعي، يك معلم دلسوز بود كه با فكر 
و بيان قوي، رس��وخ انديشه هاي عميق اسلامي را در 
ذهن جوانان دنبال مي كرد و ش��هادت او در اين راه، 
به منزله امضاي قطعي خداوند متعال بر كارنامه آن 

بزرگوار بود.
رهبر انقلاب اس��لامي، نقش معلم و آموزش وپرورش 
را يك نقش اساسي برش��مردند و خاطرنشان كردند: 
مهم ترين سرمايه براي يك ملت، سرمايه انساني است، 
زيرا كشوربدون سرمايه انساني مانند برخي از كشورهاي 
پولداري اس��ت كه ثروت آنها به صورت سفاهت آميز 
در اختيار دس��ت هاي خائن به بشريت قرار مي گيرد، 
همچنان كه در دوران طاغوت نيز ايران روي درياي نفت 
بود اما بيگانگان بر اين منابع مسلط شدند و با آن، تمدن 
و كارخانه هاي خود را ساختند و از نفت ما براي پيروزي 

در جنگ هاي خود استفاده كردند.
ايشان احساس احترام خود به قشر شريف و محترم 
معلم را يك باور حقيقي و برخاسته از نقش تمدن ساز 
معلم��ان خواندند و افزودن��د: معلم��ان، پايه ريزان 
تمدن نوي��ن، و جهادگرانِ در ميدان كارزار با جهل و 
بي سوادي هستند كه براي جامعه و نسلِ جوان آن، 

هويت سازي فرهنگي مي كنند.
حضرت آيت الله خامنه اي، هويت قوي، فرهنگ غني 
و فكر و انديشه صحيح را پايه هاي اصلي ساخت تمدن 
دانس��تند و از همين زاويه در خصوص سند ۲۰۳۰ و 
علت اصرارهاي آشكار و پنهان بيگانگان براي تحكيم 
آن بر مناسبات كشورها از جمله كشورهاي اسلامي و 
ايران، نكات مهمي خطاب به مسوولان گوشزد كردند.

رهبر انقلاب اسلامي گفتند: جان كلام در سند ۲۰۳۰ 
كه فصل مهم��ي از آن به آموزش وپرورش اختصاص 
دارد، اين است كه نظام آموزشي بايد جوري تنظيم 
شود كه فلسفه، سبك زندگي و مفهوم حيات بر اساس 
مباني غربي به كودكان و نوجوانان آموزش داده شود.

ايشان در تبيين اين واقعيت افزودند: غربي ها انتظار 
دارند معلمانِ متدين ما كه علاقه مند به آينده كشور 
هستند، در كلاس درس خود براي آنها سرباز تربيت 
كنند، تا دانش آموز ما سرباز و رعيت همان وحشي هاي 
ك��روات زده ظاهرس��ازي ش��ود كه ب��ه راحتي آدم 

مي كشند و به آدمكش ها كمك مي كنند.
حضرت آيت الله خامنه اي در ادامه، خدمات معلمان 
در طول س��ال هاي پس از انقلاب را خدماتي بزرگ 
و ثمربخ��ش برش��مردند و ب��ا انتقاد از كس��اني كه 
غيرمنصفانه و با اغراض سياس��ي، درصدد بي قدر و 
قيمت كردن آموزش وپرورش هستند، گفتند: البته 
آموزش وپرورش با نقطه مطلوب فاصله دارد كه بايد با 
كار و تلاش، نواقص و معايب را برطرف كرد اما وضعيت 
امروزآموزش وپرورش با وضع اس��ف بار آن در قبل از 

انقلاب قابل مقايسه نيست.
رهبر انقلاب اس��لامي با بيان نمونه هايي از كارهاي 
بزرگ آموزش وپرورش در س��ال هاي پس از انقلاب، 
خاطرنش��ان كردند: »دانش��منداني كه كشور را در 
شاخه هاي مختلف علمي همچون فناوري نانو جزو 
رتبه هاي برتر دنيا قرار داده اند«، »هزاران دانش آموز 

و معلم ش��هيد، و نس��ل س��وم و چهارم انقلاب كه با 
وجود زمينه هاي گوناگون براي مفاس��د اخلاقي در 
دنياي امروز، ب��ا انگيزه مجاهدت، محكم و اس��توار 
در مقابل دش��من مي ايس��تد و براي اعزام به دفاع از 
حرم اصرار مي كن��د«، »جوانان فع��ال در اردوهاي 
جهادي و دلدادگان به معنويات و اهل دعا، توس��ل و 
پياده روي اربعين« در همين آموزش وپروش تربيت 
شده اند، بنابراين نبايد آموزش وپرورش دوره انقلاب 

را دست كم گرفت.
رهبر انقلاب در تبيين وضع مطلوب آموزش و پرورش 
تأكيد كردند: آموزش و پرورش بايد انسان هايي »دانا، 
توانا، خردمند، پرهيزكار، پاكدامن، كارآمد، شجاع، 
هوشيار و اهل اقدام« تربيت كند كه اگر چنين شود، 
همان آرزويي كه بارها بيان كرده ام محقق مي شود و 
ايران عزيز به جايگاهي مي رس��د كه تا پنج دهه بعد، 
هر كسي در هر جاي جهان بخواهد از مرزهاي جديد 

علم آگاه شود بايد زبان فارسي ياد بگيرد.
ايشان رس��يدن آموزش و پرورش به وضع مطلوب و 
تربيت جواناني با ويژگي هاي ياد ش��ده را پايه اصلي 
»ايران س��ربلند فردا« و »اس��اس ايجاد تمدن نوين 

اسلامي« خواندند.
حضرت آيت الله خامنه اي در بيان چند تذكر، »سند 
تحول آموزش و پرورش« را س��ندي بس��يار خوب 
برشمردند و گفتند: اين سند نوعي ريل گذاري است 
و مي تواند اين بخش مهم از كش��ور را به س��رمنزل 

مقصود برساند.
رهبر انقلاب ابلاغ اين سند را لازم اما ناكافي دانستند 
و با اشاره به ضرورت آشنايي و آگاهي بدنه آموزش و 
پرورش با اين سند تأكيد كردند: بايد با جديت، تحقق 
سند تحول را پيگيري كرد كه اين امر، روحيه انقلابي 

مي خواهد.
حضرت آيت الله خامنه اي با انتقاد شديد از كساني كه 
با قلم يا بيان يا اشكال ديگر درصدد تضعيف روحيه 
انقلابي در مي��ان مردم و جوانان هس��تند، افزودند: 
روحيه انقلابي به منزله جان و روح اين ملت اس��ت و 
خداوند از كس��اني كه در اين مساله تشكيك و آن را 

تضعيف كنند، نخواهد گذشت.
ايش��ان با يادآوري نجات اي��ران از زيرپاي حكومت 
دست نش��انده بيگانگان تأكيد كردند: موسس رژيم 
پهلوي را انگليسي ها آوردند و وقتي او را نخواستند، 
به او دستور ترك كشور را دادند و رضاخان هم در اوج 
بي غيرتي و ذلت و خفت، اين دس��تور را پذيرفت. آيا 

براي يك ملت، ننگ و سرافكندگي بيشتر از اين امكان 
پذير است كه رييس كشورش را بيگانگان بياورند و هر 

وقت نخواستند با تحقير او را بردارند؟
ايشان افزودند: محمدرضا پهلوي را هم انگليسي ها و 
امريكايي ها روي كار آوردند و او هم در مقابل، كشور 
را به خدمت آنها درآورد اما انقلاب، ايران عزيز را از زير 
پاي اين انسان هاي حقير و پست و ظالم بيرون كشيد. 
حالا اگر كسي اين روحيه انقلابي را تضعيف كند، آيا 

خدا او را مي بخشد؟
حضرت آيت الله خامنه اي تحول در آموزش و پرورش 
را در گرو روحيه انقلابي خواندند و افزودند: بايد بدون 
ترس و محافظه كاري، به تش��خيص و تصميم رسيد 
و اقدام لازم را نه نمايش��ي و تشريفاتي، بلكه واقعي و 

حقيقي انجام داد.
ايشان در همين زمينه افزودند: البته تصميم و اقدام 
انقلابي به معناي بي توجهي به نقد عالمانه نيس��ت 
چراكه اس��تقبال از نقد عالمانه، جزو روحيه انقلابي 

است.
رهبر انق��لاب در ادامه تذك��رات در زمينه آموزش و 
پرورش، س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي را 
بس��يار مهم و قلب اين وزارتخانه دانستند و افزودند: 
متون آموزشي كه اين س��ازمان توليد مي كند، بايد 

منطبق با سند تحول باشد.
ايشان با انتقاد از در نظر گرفته شدن مهلتي ۱۲ ساله 
براي تطبيق متون درسي با سند تحول گفتند: بايد 
با س��رعت و جديت و در زماني كوتاه اين كار را انجام 
داد، چرا كه امروزه هر »ساعت« در پيشرفت جامعه 

مهم است.
حضرت آيت الله خامنه اي »گنجانده ش��دن مناسب 
و صحي��ح و ظريف پيام ها و مع��ارف انقلاب در همه 
متون آموزش��ي و پرورش��ي« را ضروري خواندند و 
خاطرنشان كردند: س��ازمان پژوهشي و برنامه ريزي 
بايد از لحاظ انسان هاي دانا، آگاه، خوشفكر، متدين و 

انقلابي غني شود.
تذكر ديگ��ر حضرت آيت الله خامنه اي به مس��وولان 
آموزش و پرورش »افزايش بيشتر دانشجويان و ارتقاي 

كيفيت دانشگاه هاي فرهنگيان و شهيد رجايي« بود.
ايشان خاطرنشان كردند: در اين مراكز بايد معلماني 
تربيت ش��وند كه به معناي حقيقي كلم��ه، معلم و 

تعليم دهنده دين و تقوا و انقلاب باشند.
رهبر انقلاب، »مدارس اس��تعدادهاي درخشان« و 
»نخبه پروري در كش��ور« را بسيار مهم برشمردند و 

با تأكيد بر تقويت هرچه بيش��تر اين مدارس گفتند: 
جايگاه ايران در المپيادهاي جهاني بايد حفظ ش��ود 
و تنزل رتبه هاي كش��ور در برخي المپيادها از جمله 
رياضي، فيزيك، شيمي و رايانه جبران شود و كشور 
و ملت ب��ه المپيادي هاي جواني كه رتبه هاي جهاني 

كسب مي كنند، افتخار كند.
حض��رت آي��ت الله خامن��ه اي با اش��اره ب��ه توصيه 
مكررشان درباره »نشاط و سرزندگي« در محيط هاي 
دانش آم��وزي گفتن��د: البته برخ��ي از اين موضوع 
برداش��ت ناصحيح و س��طحي مي كنند، نش��اط و 
سرزندگي يعني برنامه هاي ورزشي يا فوق برنامه هاي 
جذاب به گونه اي باشد كه جوان، با انگيزه، پرانرژي و 

پراميد به درس و كار مشغول باشد.
ايش��ان با انتقاد از برخي برنامه ها در بعضي مدارس 
به بهانه نش��اط و س��رزندگي افزودند: گاهي اوقات 
فشارهاي درسي در مدارس و در آموزشگاه هايي كه 
به دنبال قبولي بيش��تر در كنكور يا به دست آوردن 
رتبه هاي بالا هستند، جوان را پژمرده و افسرده مي كند 
كه بايد براي حل اين مسائل فكر و تدبير و اقدام كرد.

توصيه ديگر رهب��ر انقلاب به مس��وولان آموزش و 
پ��رورش، فكر و تصمي��م دقيق كارشناس��ي درباره 

كنكور بود.
ايشان گفتند: دانشگاه ها مي گويند در سال هاي اخير 
صندلي خالي هم داشته اند، لازم است كارشناسان با 
بررس��ي عميق درباره »بودن يا نبودن كنكور، ادامه 
آن به شكل فعلي يا تغيير آن«، تصميم گيري كنند و 

مسوولان مربوط اين تصميمات را اجرا كنند.
حضرت آيت الله خامنه اي »معاونت پرورش��ي« را از 
بخش هاي بس��يار مهم آموزش و پرورش برشمردند 
و با ابراز خرسندي از اقداماتي كه در اين زمينه انجام 
شده است، افزودند: البته در ساختار، نيروي انساني 
پرانگيزه و منابع مالي نقص هايي وجود دارد كه وزير 
محترم بايد دنبال كند تا معاونت پرورشي به معناي 

حقيقي آن محقق شود.
حض��رت آيت الله خامنه اي س��پس ب��ه دو نكته مهم 
درباره معيشت معلمان و وضع دانش آموزان سيل زده 

پرداختند.
ايشان تأكيد كردند: معلمان محترم، شريف و آبرودار 
هس��تند و عزت نفس آنان در مس��اله معيشت بايد 

محفوظ بماند.
رهبر انقلاب با اش��اره به سوءاس��تفاده برخي عناصر 
سياسي يا بيگانگان از مسائل معيشتي معلمان گفتند: 

آنها مي خواهند از اين نقطه ضعف براي مقاصد خود 
بهره برداري كنند اما قطع نظر از اين سوءاستفاده، بايد 
درباره درآمد معلم��ان به گونه اي عمل كرد كه عزت 

نفس آنان حفظ شود.
ايشان درباره دانش آموزان مناطق سيل زده نيز گفتند: 
اين دانش آموزان حتي تا هنگامي كه مدارس آنها با 
همت دولت و مردم و كمك هاي قابل تقدير خيرين 
مدرسه س��از تعمير و ساخته ش��ود نبايد از درس و 

تحصيل عقب بمانند.
حضرت آيت الله خامنه اي در ادامه سخنانشان، باطل 
كردن معارضه دروغين »علم و دين« را از افتخارات 
دس��تگاه هاي علمي، آموزش��ي و پژوهش��ي كشور 
برشمردند و افزودند: قدرتمندان مادي دنيا چندين 
قرن براي القاي تع��ارض دين با علم تلاش كردند اما 
در جمهوري اس��لامي پرچم دي��ن از همه جاي دنيا 
برافراش��ته تر است و كش��ور از لحاظ علمي نيز جزو 

كشورهاي پيشرفته محسوب مي شود.
رهبر انقلاب فعاليت هزاران محقق، متفكر و دانشمند 
عمدتاً جوان و غالباً متدين در كشور را يادآوري كردند 
و افزودند: اين نخبگان عزيز با هويت »ايراني سربلند« 
و هويت ديني و اسلامي مش��غول تحقيق و نوآوري 
و ابتكار و پيش��رفت علمي هس��تند كه اين حركت 
نشاط انگيز بايد همچنان با قدرت ادامه داشته باشد.

حضرت آي��ت الله خامنه اي برخ��ورداري نوجوانان و 
جوانان ايراني از مهارت تبديل علم به عمل را بس��يار 
مهم و پربركت خواندند و گفتند: مهارت آموزي بايد از 

مدارس و دبيرستان ها شروع و پيگيري شود.
رهبر انقلاب در آخرين بخش سخنانشان به آرايش 
جنگي دشمن و تهاجم آنان در زمينه هاي اقتصادي، 
سياسي، نفوذ اطلاعاتي و ضربه زدن به وسيله فضاي 
مجازي اشاره كردند و افزودند: امريكا و صهيونيزم در 
همه ابعاد در حال برنامه ريزي و اقدام هستند البته اين 
مختص دولت فعلي امريكا نيست، قبلي ها هم همين 
كارها را با دستكش مخملين انجام مي دادند اما كمكي 
كه رييس جمهور فعلي امريكا به ما كرده اين است كه 
اين دستكش را درآورده و همه آن چدن پنهان در زير 

دستكش امريكايي ها را مي بينند.
ايشان تأكيد كردند: در مقابل آرايش جنگي دشمن 
عليه ملت ايران، ملت هم بايد آرايش جنگي بگيرد و 
همه مس��وولان، آحاد ملت و افراد توانا و نخبه در هر 
زمينه اي مشغول كارند با احساس مسووليت و آمادگي 

وارد ميدان شوند.
ايش��ان افزودند: دشمن علي الظاهر در زمينه نظامي 
آرايش جنگي ندارد كه البته نظاميان ما حواسش��ان 

جمع است.
حضرت آيت الله خامنه اي، حفظ وحدت را به ويژه در 
شرايط فعلي، بسيار لازم خواندند و تأكيد كردند: همه 
مراقب باش��ند به خاطر اختلاف سليقه هاي كوچك 
مقابل هم ق��رار نگيرند چرا كه اقت��دار ملت در گرو 
اتحاد آحاد مردم، گروه هاي اجتماعي، اقوام مختلف و 

وحدت متقابل مسوولان و مردم است.
ايشان افزودند: به فضل الهي توطئه ها و تدابير دشمن 
با وجود همه تبليغات وس��يع براي مش��غول كردن 
ذهن ها و مخلوط كردن صحنه، به ضرر خود او تمام 

مي شود.
رهبر انقلاب تأكيد كردند: بدون ترديد جوانان عزيز 
ايران س��رافراز، شكس��ت امريكا و به زان��و درآمدن 
صهيوني��زم و عزت و عظم��ت نهايي مل��ت ايران را 

مشاهده خواهند كرد.
پيش از سخنان رهبر انقلاب اسلامي، بطحايي وزير 
آموزش وپرورش گزارشي از اقدامات و برنامه هاي اين 
وزارتخانه در خصوص عملياتي كردن س��ند تحول، 
تعميق و معرفي سند تحول در بدنه آموزش وپرورش، 
توس��عه عدالت آموزش��ي، اولويت دادن به افزايش 
كيفيت مدارس دولتي و جلوگيري از طبقاتي شدن 
آموزش وپرورش، و تلاش براي توسعه كمّي و كيفي 

دانشگاه هاي تربيت معلم بيان كرد.

شيوه جبران كاهش درآمدهاي نفتي 
همچنين در ايام مختلف آيت الله هاشمي رفسنجاني 
بطور مداوم درباره سرنوشت و اجراي اين طرح ها از 

من مي پرسيد.
وي با گرامي داش��تن ياد كس��اني كه براي اجراي 
طرح آب هاي گرمس��يري از گذشته تاكنون تلاش 
كرده اند گفت: براي اجراي طرح آب هاي گرمسيري 
كار عظيم��ي انجام ش��ده و من از همه مس��وولان 
دولتي، نمايندگان مجلس و مسوولان منوط به آب 
و خاك در استان كرمانش��اه و استان هاي همجوار 

تشكر مي كنم.

   سال آبي خوبي در راه است
به گزارش ايس��نا، رييس جمهور در بخش ديگري 
از صحبت ه��اي خود با بيان اينكه س��ال ۹۸ س��ال 
آبي بس��يار خوبي اس��ت گفت: در ح��ال حاضر كه 
۸۰ درصد مخازن مجموعه س��دهاي كشور پر شده 
است و در استان هاي مختلف از جمله خوزستان با 
۲۳ ميليارد متر مكعب آب در سدها مواجه هستيم، 
گردشگري كشور بايد با تحول بزرگي مواجه شود. 
ان شاء الله در تابستان امسال مردم در همه سدهاي 
كشور از جمله سدهايي كه در كرمانشاه قرار دارند 

بازديد داشته باشند.
وي با اشاره به خسارات وارد شده در پي بارش هاي 

اخير در كشور به ويژه منطقه غرب با تاكيد بر اينكه 
دولت بايد خسارات وارد شده را جبران كند، اظهار 
ك��رد: بايد از نعمت بزرگي كه خ��دا بر ما نازل كرده 
است به عنوان عامل حيات كشور بهره كافي ببريم. به 
لطف خدا از ابتداي فروردين ماه تا امروز ۳۲ ميليارد 

متر مكعب آب پشت سدها ذخيره شده است.
روحان��ي در ادامه صحبت ه��اي خود با اش��اره به 
برداشت ۸ ميليارد دلار از منابع صندوق توسعه ارزي 
جهت تكميل طرح آب هاي گرمسيري غرب كشور 
گفت: از مقام معظم رهبري سپاس گزاري مي كنم 
كه در سال ۹۳ با درخواست برداشت ۸ ميليارد دلار 
اعتبار از صندوق توس��عه ارزي به عن��وان وام براي 
تكميل طرح آب هاي گرمسيري غرب كشور موافقت 
كردند. دولت متعهد اس��ت كه اي��ن پول را همراه با 

سود آن بازپرداخت كند.
وي خاطرنش��ان كرد: م��ن از س��ال ۸۲ آرزوي فرا 
رسيدن روزي را داشتم تا طرح آب هاي گرمسيري 
غرب كشور افتتاح شود. ان شاء الله باقيمانده طرح نيز 

با تأمين اعتبارات لازم تكميل خواهد شد.
رييس جمهور با اش��اره به تع��داد پروژه هاي آبي – 
خاكي كه در دولت هاي يازدهم و دوازدهم اجرا شده 
است خاطرنش��ان كرد: تاكنون در دولت هاي تدبير 
و اميد ۳۷ سد و بند تكميل شده است و با تكميل ۵ 

طرح ديگر در مجموع تعداد پروژه هاي آبي – خاكي 
دولت به ۴۲ مي رسد.

روحاني اظهار كرد: من خوشحال هستم در روزهايي 
كه عربده كشي دشمنان ما بيشتر شده و حرف هاي 
بي رب��ط و ن��اروا و غلط مي زنن��د مردم ما ش��اهد 
ايستادگي و مقاومت و نش��اط و روحيه و همچنين 
كار و ت��لاش در كش��ور هس��تند؛ ه��ر كار بزرگ و 
افتتاحي كه در كشور انجام مي شود ضربه اي بزرگ 

بر دشمنان ماست.
روحاني در پايان با اشاره به گزارش استاندار درباره 
وضعيت تعمي��ر و احداث منازل تخريب ش��ده در 
بخش هاي روس��تايي و ش��هري اس��تان كرمانشاه 
خاطرنشان كرد: امروز آقاي اس��تاندار خبر داد كه 
همه خانه هايي كه در روس��تاها بر اثر زلزله س��ال 
گذشته تخريب ش��ده بود تكميل شده و در بخش 
شهري نيز در اين زمينه كاري عظيمي انجام گرفته 
است. همه منازلي كه بنا بوده تعمير شود تعمير شده 
و در اين زمينه ۶۶ ه��زار خانه تعمير و تحويل داده 

شده و حدود ۲۰ هزار خانه نيز تكميل شده است.

   س�دهاي جاميش�ان و شرفش�اه در استان 
كرمانشاه افتتاح شدند

با حضور رييس جمهور و به صورت ويدئو كنفرانس 

سدهاي جاميشان و شرفش��اه در استان كرمانشاه 
افتتاح ش��دند. افتتاح و بهره برداري س��د و شبكه 
آبياري جاميشاه در شهرس��تان سنقر و همچنين 
آبگيري سد مخزني شرفشاه در شهر سومار با دستور 
رييس جمهور به صورت ويدئوكنفرانس انجام شد.

اين دو پروژه بخشي از طرح ملي آب هاي گرمسيري 
به عن��وان يك��ي از بزرگ ترين طرح ه��اي تنظيم 
و انتقال آب در اس��تان كرمانشاه اس��ت كه قطعه 
اول آن در س��فر روز چهارش��نبه رييس جمهور به 
كرمانش��اه به بهره ب��رداري رس��يد. رييس جمهور 
ديروز پس از افتتاح تعدادي از طرح هاي زيربنايي 

و توس��عه اي اس��تان كرمانش��اه در ح��وزه آب، از 
روس��تاي زلزل��ه زده دره ژال��ه در ش��هر ازگل��ه از 
شهرس��تان ثلاث باباجان��ي بازديد ك��رد.در زلزله 
س��ال گذش��ته روس��تاي دره ژاله به صورت كامل 
تخريب ش��د بطوري ك��ه ۶۳ واحد مس��كوني اين 
روس��تا، كاملًا از بين رفت و ۲۰ واحد نيز خسارات 
عمده ديد اما اكنون تمام واحدهاي تخريب ش��ده 
اين روس��تا به صورت كامل بازسازي و از نو ساخته 
ش��ده و ۲۰ واحد نيز كه نياز به تعميرات اساس��ي 
 داش��ت، تعمير ش��ده و در اختيار صاحبان آن قرار 

گرفته است.
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جمعيت 90 ميليوني با اكثريت سن 60 سال به بالا
گروه اقتصاد كلان|

بررسي هاي مركز آمار از وضعيت بهداشت و سلامت 
در سال 95 گرچه به صورت كامل منتشر نشده وتنها 
بخش هايي از آن براي انتش��ار عمومي در سايت اين 
نهاد قرار گرفته، همچنان شهري شدن جامعه ايران را 
در افق ده ساله مدنظر قرار داده و آن را تاييد مي كند. از 
سوي ديگر جمعيت كشور در فاصله ميان سال 95 تا 
1405 بالغ بر 10 ميليون نفر افزايش خواهد يافت كه 
چيزي در حدود 12 درصد است. به اين اعتبار بالاترين 
ميانگين سني در كشور به استان گيلان و پايين ترين 

به استان سيستان و بلوچستان قرار دارد.
به گ��زارش »تع��ادل«، آن طور كه مرك��ز آمار ايران 
گزارش مي دهد، ش��اخص هاي جمعيت و س��لامت 
از مهم ترين ابزارهاي مطالع��ه و تصميم گيري براي 
پژوهش��گران، برنامه ريزان و سياست گذاران به شما 
مي آيد. نشريه شاخص هاي جمعيت و سلامت ايران 
با هدف ارايه آخرين ش��اخص هاي محاس��به شده و 
كابردي در حوزه جمعيت و سلامت تدوين شده است. 
نش��ريه اي كه روز گذشته در قالب هفت بخش تهيه 
شده است به مباحث مربوط به اين حوزه مي پردازد و 
هدف از انتشارش ارايه آخرين شاخص هاي محاسبه 
ش��ده و كاربردي در حوزه جمعيت و سلامت تدوين 
شده است. لازم به ذكر است ارقام اين نشريه همگي 
مربوط به سال 95 هستند. البته مركز پژوهش هاي 
مجلس از انتشار تمام اين گزارش خودداري كرده و 
تنها خلاصه آن را براي ديد عموم منتشر كرده است. 
هفت بخش اين نش��ريه را شاخص هايي چون وضع 
زناش��ويي، باروري، مرگ و مير و مهاجرت تش��كيل 

مي دهند.
براساس نتايج سرش��ماري عمومي نفوس و مسكن 
كشور، جمعيت ايران در سال 95 حدود 79 ميليون و 
926 هزار نفر اعلام شد. در همين سال استان تهران 
با جمعيت 13.2 ميليون نفري اولين رتبه جمعيتي 
اس��تاني را به خود اختصاص داده است و بعد از  آن به 
ترتيب استان هاي خراسان رضوي با 6.4 ميليون نفر، 
اصفهان با 5.1 ميليون نفر، فارس با 4.8 ميليون نفر و 
خوزستان با 4.7 ميليون نفر بيشترين جمعيت استاني 
ايران را از آن خود كردند. كم جمعيت ترين استان هاي 
كشور به ترتيب ايلام، سمنان، كهگيلويه و بوير احمد، 
خراسان جنوبي و خراسان شمالي همگي كمتر از يك 

ميليون نفر جمعيت دارند.
در س��ال مورد بحث تعداد 59 ميليون و 146 هزار و 
847 نفر در نقاط ش��هري و 20 ميليون و 779 هزار 
و 423 نفر در نقاط روس��تايي س��اكن شدند. ميزان 
شهرنشيني در كش��ور 74 درصد بوده است و از نظر 
استاني بالاترين ميزان شهرنشيني مربوط به استان 
قم با 95.2 درصد است. بعد از آن به ترتيب استان هاي 
تهران با 93.9، البرز 92.6، اصفهان 88 و يزد با 85.3 
درصد بالاترين ميزان شهرنش��يني را دارا هس��تند. 

كمتري��ن مقدار مربوط به اس��تان هاي سيس��تان و 
بلوچستان با 48.5، گلستان 53.3 و هرمزگان با 54.7 
درصد هستند. همچنين ميزان شهرنشيني كل كشور 
در سال 1400 شمس��ي برابر با 77.4 درصد برآورد 
مي ش��ود. انتظار مي رود اس��تان قم با 95.8 درصد 
بالاترين و استان سيستان و بلوچستان با 54 درصد 
كمترين مقدار را در س��ال 1400 به خود اختصاص 

خواهند داد. 

   افزايش جمعيت شهري در يك دهه آينده
جمعيت ايران در س��ال 1405 حدود 89 ميليون و 
121 هزار نفر پيش بيني مي ش��ود. در همين س��ال 
استان تهران با جمعيت 14.8 ميليون نفري اولويت 
رتبه جمعيتي اس��تاني را به خود اختصاص خواهد 
داد. بعد از آن به ترتيب استان هاي خراسان رضوي با 
7.4 ميليون نفر، اصفهان 5.5 ميليون نفر، فارس 5.2 
ميليون نفر، خوزستان 5.1 ميليون نفر و آذربايجان 
شرقي با 4.2 ميليون نفر بيشترين جمعيت را در  خود 

جاي خواهند داد. 
در سال 1405 تعداد جمعيت ساكن در نقاط شهري 
حدود 68 ميليون و 900 هزار نفر و جمعيت روستايي 
نيز بالغ ب��ر 20 ميليون و 139 ه��زار نفر پيش بيني 
مي شود.  متوسط رشد سالانه جمعيت كل كشور در 
دوره زماني 1390 تا 1395 برابر با 1.24 درصد است. 

در اين زمان بيشترين متوسط رشد سالانه جمعيت 
مربوط به استان خراسان جنوبي با مقدار 3.02 درصد 
بوده و بع��د از آن به ترتيب اس��تان هاي هرمزگان با 
2.39، البرز 2.37، قم 2.33 و س��منان 2و16 درصد 
بيش��ترين متوسط رشد س��الانه جمعيت را به خود 
اختصاص داده اند. كمترين متوس��ط رش��د سالانه 
مربوط به استان هاي همدان، خراسان شمالي، لرستان 
و كرمانشاه به ترتيب با مقادير 0.23، 0.11، 0.07 و 
0.07 است. متوسط رشد سالانه جمعيت كل كشور 
در دوره زماني 1395 ت��ا 1405 برابر با 1.09 درصد 
پيش بيني مي شود. همچنين در دوره زماني 1395 تا 
1405 برابر 1.55 درصد و دوره زماني 1395 تا 1405 

برابر با منفي 0.31 پيش بيني مي شود.
در سال 95 نسبت جنسي جمعيت ايران برابر 103 
درصد است. بيشترين نسبت جنسي مربوط به استان 
بوش��هر با رقم 114 درصد و بعد از آن اس��تان يزد با 
رقم 106 درصد هس��تند. كمترين نس��بت جنسي 
مربوط به اس��تان گيلان با رق��م 100 درصد بوده و 
پس از آن اس��تان هاي گلستان، خراس��ان شمالي، 
تهران و مازن��دران با رقم 101 درص��د در رتبه هاي 

بعدي بوده اند. 
در سال 95 ميانگين س��ني جمعيت كل كشور 31 
سال است. استان گيلان با 36 سال و استان مازندران 
با 34 سال بالاترين ميانگين سني و استان سيستان 

و بلوچستان با 24 سال و استان هرمزگان با 27 سال 
كمترين ميانگين س��ني را دارند.  نس��بت وابستگي 
س��ني جمعيت ايران 43.1 درصد اس��ت. اس��تان 
گيلان با 36.3 و استان البرز با 36.9 درصد به ترتيب 
پايين ترين نسبت وابستگي سني و استان سيستان و 
بلوچستان با 71.4 درصد و استان خراسان جنوبي با 
54.3 درصد بالاترين نسبت وابستگي سني را دارند.

   ازدواج 8.8 و طلاق 2.3 در هزار
ميزان خام ازدواج كل كش��ور در س��ال 95 برابر 8.8 
در هزار اس��ت. بالاترين ميزان خام ازدواج متعلق به 
خراسان شمالي با 11.2 در هزار و پس از آن كهگيلويه 
و بوير احم��د 11.1 در هزار و اردبيل با 10.9 در هزار 
در رده هاي بعدي قرار دارند. پايين ترين ميزان خام 
ازدواج مربوط به اس��تان سمنان 6.1 در هزار و بعد از 
آن استان هاي البرز و بوش��هر به ترتيب با 6.8 و 7.3 

در هزار است.
ميزان خام طلاق كل كشور در سال 95 برابر با 2.3 در 
هزار است. بالاترين ميزان خام طلاق متعلق به استان 
تهران 3 در هزار و پس از آن استان گيلان و قم هر كدام 
با 2.7 در هزار رده هاي بعدي قرار دارند. پايين ترين 
مي��زان خ��ام ازدواج مربوط به اس��تان سيس��تان و 
بلوچس��تان ب��ا 0.7 در هزار و بعد از آن اس��تان هاي 
سمنان با 1.3 در هزار، چهارمحال و بختياري، ايلام و 

يزد هركدام با 1.4 در هزار در رتبه هاي بعدي هستند. 
ميانگين س��ن در اولين ازدواج در سرشماري 95 به 
روش غير مس��تقيم هاينال محاسبه شده و در ايران 
براي مردان 27.4 و براي زنان 23 سال به دست آمد. 
براساس نتايج سرش��ماري عمومي نفوس و مسكن 
سال 95 نسبت تجرد قطعي در ايران براي مردان 2.3 
درصد و براي زنان 3.7 درصد اس��ت. از نظر استاني 
بالاترين نسبت تجرد قطعي مردان در استان تهران با 
3.5 درصد و پس از آن استان هاي گيلان و كرمانشاه 
به ترتيب با 3.1 و 2.9 درصد در رتبه هاي بعد هستند. 
ميزان باروري كل به روش غير مستقيم يا همان روش 
فرزندان خود در سال 95 برابر 2.11 فرزند محاسبه 
شده است. از نظر استاني بيشترين ميزان باروري كل 
مربوط به استان سيستان و بلوچستان با 3.9 فرزند و 
پس از آن استان هاي خراسان جنوبي با 3.1 و خراسان 

شمالي با سه فرزند در رتبه هاي بعدي هستند. 

   ميزان مرگ و مير پنج در هزار
ميزان خام مرگ و مير در كش��ور در سال 95 برابر با 
پنج در هزار بوده است. در همين سال استان گيلان با 
مقدار 6.5 در هزار بيشترين ميزان خام مرگ و مير را 
در بين استان هاي كشور دارد و پس از آن استان هاي 
همدان با 6.2 و سيستان و بلوچستان با 6.1 در هزار 
در رده هاي بعدي قرار مي گيرند. كمترين ميزان خام 
م��رگ و مير نيز مربوط به اس��تان هاي البرز با مقدار 
3.8 در هزار بوده و پس از آن اس��تان هاي بوش��هر، 
كهگيلويه و بويراحمد و هرمزگان هركدام با مقدار 4 

در هزار هستند.
اميد زندگي در بدو تولد كشور در سال 1395 برابر با 

74.2 سال محاسبه شد.
در سال 95 بيش��ترين مهاجر بين استاني به استان 
تهران با س��هم 25.1 درصدي وارد شد. استان هاي 
البرز، اصفهان، خراس��ان رض��وي و گيلان به ترتيب 
با مقادي��ر 10.1، 6.2، 5.4 و 3.6 درصد در رتبه هاي 
بعدي قرار مي گيرند. در استان ايلام كمترين مهاجر 
0.6 درصد وارد ش��ده اس��ت. بعد از اين اس��تان، به 
اس��تان هاي كهگيلويه و بوير احم��د، چهارمحال و 
بختياري، خراسان شمالي و زنجان به ترتيب با مقدار 
درصد 0.7، 0.9، ي��ك و 1.2 درصد كمترين مهاجر 

وارد شدند.
براساس نتايج سرش��ماري عمومي نفوس و مسكن 
1395 بيشترين نسبت مهاجر پذير به مهاجر فرستي 
مربوط به اس��تان يزد با رقم 256.1 بوده و پس از آن 
استان هاي سمنان، البرز، قم، تهران به ترتيب با مقادير 
235.5، 200.8، 153.5 و 147.4 قرار مي گيرند. در 
مقابل استان هاي لرستان، خوزستان، چهارمحال و 
بختياري، سيس��تان و بلوچستان و ايلام به ترتيب با 
مقادي��ر 29.9، 39.6، 45.3، 45.8 و 51.1 كمترين 

مقدار را به خود اختصاص دادند.
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گمرك انبار احتكار كالا نيست
معاون فني گمرك با اشاره به دلايل رسوب كالا 
در گمركات گفت: گمرك انبار احتكار كالا نيست 
و پس از پايان مهلت قانوني كالا به سازمان اموال 

تمليكي واگذار مي شود.
مهرداد جمال ارونقي معاون فني و امور گمركي 
گمرك ايران گفت: گم��رك از زمان اظهار كالا 
مسووليت تشريفات گمركي را برعهده دارد و در 
صورت احساس دپو شدن يا سوءاستفاده مالكان 
به منظور افزايش قيمت، به عنوان اموال متروكه به 

سازمان اموال تمليكي واگذار مي نمايد.
وي افزود: طبق بررسي هاي به عمل آمده از سوي 
گمرك جمهوري اسلامي ايران اگر آن دسته از 
كالاهايي در اسناد و انتقال وجه مشكل خاصي 
نداشته باشند و سخت ثبت سفارش نيز صورت 
گرفته باشد و مالك آن نسبت به تهديد آن اقدام 
نكنند، ظرف موعد مقرر نسبت به متروكه كردن 
كالا اقدام ب��ه عمل مي آيد و ضم��ن تحويل به 
سازمان اموال تمليكي به معرض فروش درمي آيد.

معاون گمرك يكي از دلايل رسوب كالا در گمرك 
را عدم توانايي صاحبان كالا در تحويل اظهار كالا 
يا عدم ثبت سفارش دانست. ارونقي در مورد روند 
اخذ مجوز ثبت سفارش در سامانه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: طبق قانون وارد كنندگان 
دولت��ي يا خصوص��ي جهت اخذ مج��وز و ثبت 
سفارش به وزارت صنعت معدن و تجارت مراجعه 
نمايند و گاهي در مقاطع عرف تجارت، ش��رايط 
ايجاب مي كند كه صاحب��ان كالا پس از واردات 
مبادرت به ثبت س��فارش نمايند كه امكان دارد 
ثبت سفارش آن كالا به صورت مقطعي ممنوع 
شده باشد كه در اين صورت كالا در بنادر و مناطق 
آزاد رسوب مي شود. وي گفت: در حدود 30 هزار 
كانتينر به دليل عدم مجوز ثبت سفارش و اظهار 
كالا در گمرك دپو ش��ده اند كه عمدتاً كالاهاي 
س��رمايه اي، كالاهاي يك بار مصرف، كالاهاي 

خطوط توليد و ماشين آلات هستند. 

 ممنوعيت صادرات
چند قلم كالا و محصول

طبق ابلاغ گمرك، از روز دهم ارديبهشت صادرات 
دام سبك )مولد(، شتر )مولد(، ضايعات، آخال و 
خرده ريز مواد پلاستيكي ممنوع شد و ممنوعيت 
صادرات تخم مرغ خوراكي و غير خوراكي نيز لغو 
شده است. طبق درخواست وزير جهاد كشاورزي 
از وزير صنعت، معدن و تجارت، صادرات دام سبك 
)مولد(، شتر )مولد( به منظور برنامه ريزي براي 
مديريت توليد و تنظيم بازار ممنوع شد كه اين 
ممنوعيت از س��وي گمرك از روز گذشته )دهم 

ارديبهشت( به گمركات مرزي ابلاغ شده است.
همچنين از اين تاريخ ممنوعيت صادرات تخم مرغ 

خوراكي و غير خوراكي نيز لغو شده است.
طبق اعلام گمرك، ص��ادرات ضايعات، آخال و 
خرده ريز از مواد پلاستيكي نيز از دهم ارديبهشت 

امسال تا اطلاع ثانوي ممنوع اعلام شده است.

 نظام برنامه ريزي آماري 
استان تهران تكميل مي شود

نعم��ت الله تركي اظه��ار كرد: درگذش��ته يكي از 
مهم ترين چالش هاي مديريتي استان تهران نبود 
نظام برنامه ريزي آماري و بانك اطلاعات آماري بود 
كه در سال گذشته س��امانه اطلاعات آماري تهيه 
و تدوين و طراحي ش��د و امروز ح��دود 70درصد 
دس��تگاه هاي اجرايي و نهادها اطلاعات شان وارد 
اين سامانه ش��ده اس��ت. تركي گفت: همچنين 
تدوين سند كاهش آسيب هاي اجتماعي استان 
تهران ه��م از برنامه هاي مهم س��ازمان مديريت 
بود كه قرار شد دستگاه هاي مرتبط بر اساس اين 
سند همكاري داشته باشند. حالا با برنامه هايي كه 
نوشتيم و دردست داريم و بر اساس قوانين و مقررات 
نوبت به اجراي دقيق آن رس��يده و نظارت و رصد 
اجراي برنامه ها با س��ازمان مديريت و برنامه ريزي 
استان تهران است. قطعا چگونگي ورود دستگاه ها 
و همراهي و همدلي و راهبري براي تحقق اس��ناد 
توسعه استان تهران اهميت دارد و مسوولان بايد 
احساس كنند كه اسناد توسعه اي كه براي آنها ابلاغ 
و ارسال شده كار و برنامه اصلي آنها در سال 98 است. 
پيش از اين اعتبارات كم بود و وقتي هم از مسوولي 
سوال مي كرديم مي گفت پول نداريم تا اين برنامه 
اجرا شود اما حالا هر برنامه با اعتبار خودش جدول 

دارد و قابل بررسي و رصد لحظه به لحظه است. 
تركي خطاب به دبي��ران كميته هاي برنامه ريزي 
شهرستان هاي استان تهران گفت: امروز ما مطالبه گر 
هستيم و شما بايد بيشتر در منطقه و شهرستان هاي 
مورد ماموريت خ��ود بوده و نظارت و ارزيابي انجام 
دهيد و حتي لازم شد روساي دستگاه هاي اجرايي 
شهرستان را بخواهيد تا برنامه ها دقيق اجرا شود. 
حتي اگر جايي مشاهده كرديد برنامه اي قابل اجرا 
نيست موضوع را گزارش داده تا تغييرات انجام شود.

رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي استان تهران 
با اشاره به تبصره هاي 18 و 19 قانون بودجه سال 
1398 گفت: پيگيري كنيد تا دستگاه ها  طبق قانون 
فعاليت هاي خود را برون س��پاري كنند. به عنوان 
مث��ال ورزش و جوانان 80 درصد كارهايش نياز به 
برون سپاري دارد و به دستگاه هاي اجرايي بگوييد 
به آنها براي كارهايي كه مي شود برون سپاري كرد 
اعتبار نمي دهيم. تركي به بهزيستي تهران اشاره كرد 
و گفت: وقتي بهزيستي مجوز مهدكودك مي دهد 
چرا بايد خودش مهد كودك تحت پوشش داشته 
باشد يا مثلا مراكز نگهداري چون اين مهم را به بخش 
خصوصي محول كرده و بايد نظارت كند. همچنين 
دس��تگاه هاي اجرايي نبايد زمين ي��ا ملك بدون 
استفاده داشته باشند و همه بايد در بانك اطلاعاتي 
تعيين و تكليف شود و اين همان ساماندهي اموال 
منقول و غيرمنقول است تا سبك سازي شده و دولت 

چابك تر شود.

منشأتورمدرايرانگرانيبنزيننيست
يك اقتصاددان گفت: منش��أ ماندگاري ت��ورم در ايران قيمت بنزين 
نيست بلكه منشأ پولي دارد.  تيمور رحماني اقتصاددان و استاد دانشگاه 
تهران گفت: به نظر مي رسد نوعي اجماع وجود دارد كه يارانه ها بايد 
حذف شود، اما اقدامي نمي شود. بس��ياري از اقتصاددانان هم تصور 
مي كنند اگر يارانه برداش��ته شود تورم ايجاد مي كند كه اين موضوع 
صحيح نيست. وي ادامه داد: در كش��ورمان بين نظام قيمت گذاري 
و نظام رفاهي، خلط ايج��اد كرديم يعني براي ايجاد رفاه و حمايت از 
اقشار آسيب پذير سعي مي كنيم با دستكاري در نظام قيمت گذاري، 
اين حمايت را انجام دهيم در صورتي كه همه جهان پذيرفته اند كه اين 
روش صحيح نيس��ت و به روش هاي ديگر از اقشار كم درآمد حمايت 
مي كنند. رحماني افزود: بسياري از ما   و افراد معمولي جامعه هم متوجه 
نيستند كه وقتي دستكاري مصنوعي در قيمت انجام مي شود در جايي 

ديگر تاوان آن را پرداخت مي كنند. وي ابراز كرد: معني عمومي يارانه ها 
از جمله يارانه بنزين اين اس��ت كه نوعي ناترازي و كسري در اقتصاد 
ايجاد مي كند و اين كس��ري در جاي ديگر خود را نشان مي دهد. در 
طول 50 سال رشد هاي بالاي نقدينگي را داريم و اين نقدينگي به تورم 
منتقل مي شود. اين اقتصاددان و استاد دانشگاه تهران گفت: تا زماني 
كه تورم، وجود و تداوم داش��ته باشد امكان ندارد بتوانيد يارانه بنزين 
را حذف كنيد، زيرا فش��ار وارد مي شود. رحماني اظهار كرد: بر اساس 
محاسبات انجام شده مراكز تحقيقاتي، ميزان افزايش تورم بر اثر افزايش 
قيمت بنزين، عدد قابل توجهي نيست، اما در شرايط كنوني انتظارات 
تورمي، موضوع مهمي است كه ممكن است اين عدد را تغيير دهد. وي 
اضافه كرد: منشأ ماندگاري تورم در ايران، قيمت بنزين نيست بلكه 

منشأ پولي دارد.

درمياناقلامخوراكيتورممرغوتخممرغمنفيشد
قيمتگوشتهمچنانبالاست

در حالي كه در فروردين ماه سال جاري »پياز« در ميان اقلام خوراكي با 
تورم نقطه اي 459 درصد به قيمت ميانگين 11 هزار و 87 تومان رسيده 
است و قيمت گوشت گوسفند نيز همچنان مي تازد و با تورم ماهانه 6.1 
درصد به طور ميانگين به قيمت 101 هزار تومان رسيده، قيمت برخي 
اقلام ديگر مانند تخم مرغ ماشيني مديريت شده و با تورم ماهانه منفي 
4.1 درصد در فروردين ماه به 9155 تومان رس��يده است. به گزارش 
»تعادل«، بر اساس نتايج به دست آمده در فروردين ماه 1398،بيشترين 
افزايش قيمت در ماه جاری نسبت به ماه گذشته،مربوط به اقلام »پياز« 
بابا 143.3درصد افزايش ،»س��يب زمينی«، با 59.1درصد افزايش و 

»پرتقال محصول داخل« با 25.5 درصد افزايش بوده اس��ت . در اين 
ماه اقلام »تخم مرغ ماشينی« 4.1 درصد و »مرغ ماشينی« 2.8 درصد 
نس��بت به ماه قبل کاهش قيمت داشته اند .بيشترين افزايش قيمت 
نسبت به ماه مشابه س��ال قبل يعني فروردين 1397  مربوط به اقلام 
»پياز«  با 459.5 درصد افزايش، »رب گوجه فرنگی«  با 234.7 درصد 
افزايش، »سيب زمينی« با  207.8درصد افزايش، »سيب درختی زرد« 
با  166.4درصد افزاي��ش، »گوجه فرنگی« با 149.7 درصد افزايش و 
»خيار«  با 140.9درصد افزايش اس��ت. در جدول ميزان تورم برخي  

كالاهاي مصرفي  گنجانده شده است:

فروردين 1397 واحد مبادلهنام كالا 
)تومان(

فروردين 1398 
تورم نقطه اي سالانه تورم ماهانه)تومان(

28.2 درصد4.9 درصد1356817392يك كيلوگرمبرنج ايراني درجه يك

19.6درصد0.5درصد74208871يك كيلوگرمبرنج خارجي درجه يك

140.1 درصد6.1 درصد42239101434يك كيلوگرمگوشت گوسفند

138.1 درصد8.4درصد3952794132يك كيلوگرمگوشت گاو يا گوساله

 منفي824214471يك كيلوگرممرغ ماشيني
75.6 درصد 2.8 درصد

67.6 درصد0.9 درصد28274737يك ليتر شير پاستوريزه

 منفي81979155يك كيلوگرمتخم مرغ ماشيني
11.7 درصد 4.1 درصد

72.2 درصد4.3 درصد41087074يك كيلوگرمقند

207.8 درصد59.1 درصد18425669يك كيلوگرمسيب زميني

459 درصد143 درصد198111087يك كيلوگرمپياز

149 درصد0.4 درصد21725424يك كيلوگرمگوجه فرنگي

سازمانامورمالياتيكشوراعلامكرد
جزئياتمالياتمقطوععملكردسال۹۷مشاغلخودرويي

س��ازمان ام��ور مالياتي كش��ور، براس��اس تبص��ره 100 قانون 
ماليات هاي مس��تقيم اين امكان را دارد كه ماليات مقطوع براي 
برخي صنوفي كه درآمد و خدمات سالانه آنها كمتر از رقم تعيين 
شده باش��د، تعيين كند. اين گروه ها از ارايه دفاتر معاف هستند. 
در حال حاضر با ارايه دستورالعملي از سوي سازمان امور مالياتي 
كش��ور ميزان ماليات عملكرد سال 1397 مش��اغل خودرويي 

اعلام شد.
 بنا ب��ه اختيار حاصل از تبص��ره ماده 100 قان��ون ماليات هاي 
مس��تقيم مصوب 31 تير 1394، ماليات عملكرد س��ال 1397 
صاحبان وسايط نقليه مس��افري، باري، ماشين آلات راه سازي و 
صنعتي مطابق جدول مندرج در دستورالعمل با رعايت گروه بندي 

استان ها به شرح زير تعيين مي شود: 
استان هاي كش��ور با توجه به امكانات و ش��اخص هاي موثر و به 
لحاظ وضعيت اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي و نيز شرايط جوي 

به گروه هاي زير تقسيم مي شوند: 
گروه )1(: شهر تهران.

گروه )2(: استان هاي آذربايجان شرقي، اصفهان، البرز، خراسان 
رض��وي، فارس، قزوي��ن، گيلان، هرم��زگان، مازندران، س��اير 

شهرهاي استان تهران )غير از شهر تهران( 
گروه )3(: استان هاي آذربايجان غربي، كرمان، گلستان، سمنان، 

زنجان، قم، همدان، مركزي، يزد، بوشهر و خوزستان.
گروه )4(: استان هاي چهارمحال و بختياري، كرمانشاه، لرستان، 

خراسان شمالي.
گروه )5(: استان هاي سيس��تان و بلوچستان، خراسان جنوبي، 

كردستان، ايلام، كهگيلويه و بويراحمد، و اردبيل.
ماليات صاحبان وس��ايط نقليه عمومي تا ظرفيت 7 تن موضوع 
جداول 3 الي 7 پيوس��ت، ب��ا توجه به تقس��يم بندي فوق و بنابر 
اهميت محل فعاليت با اعمال ضرايب جدول زير نسبت به ارقام 

ماليات مندرج در جداول مذكور تعيين مي شود.
3- درخصوص مالكين تاكس��ي و وانت ك��ه داراي دو خودرو يا 
بيش��تر باش��ند، ماليات خودروهاي بعدي نيز به صورت مقطوع 
به شرح جدول )1( مندرج در دس��تورالعمل تعيين مي شود. در 
خصوص مالكيني كه داراي دو خودرو يا بيش��تر )غير از تاكسي 
يا وانت( باش��ند، ماليات خودروهاي بعدي به صورت مقطوع به 
ميزان 25درصد بيشتر محاسبه و وصول خواهد شد. همچنين در 
صورتي كه خودروي اول مودي تاكس��ي يا وانت بوده و خودروي 
دوم يا خودروهاي بعدي از ساير خودروها يا ادوات موضوع جداول 
اين دستورالعمل باش��ند، با عنايت به توضيحات مذكور، ماليات 

خودروي دوم با در نظر گرفتن رقم مرب��وط به ماليات خودرو يا 
وسيله مذكور، با افزايش 25 درصد به صورت مقطوع خواهد بود.

4- مودياني كه در سال 1397 به صورت كامل فعاليت نداشته اند، 
ماليات آنها براساس مدت كاركرد قطعي مي شود.

5- صاحبان مش��اغلي كه مشمول اين دس��تورالعمل مي شوند 
تكليفي جهت تسليم اظهارنامه مالياتي و اسناد و مدارك موضوع 
آيين نامه ماده 95 قانون ماليات هاي مستقيم مصوب 31 تير ماه 

1394 براي عملكرد سال 1397 نخواهند داشت.
6- صاحبان مش��اغل موضوع اين دس��تورالعمل مكلف هستند 
نس��بت به پرداخت ماليات مقرر عملكرد سال 1397 حداكثر تا 
پايان خرداد 1398 اقدام كنند. بديهي است عدم پرداخت ماليات 
در مهلت ياد شده موجب تعلق جريمه موضوع ماده 190 قانون 

ماليات هاي مستقيم به ماليات متعلقه است.
7- مالي��ات صاحب��ان انواع وانت ب��ار پلاك س��فيد و همچنين 
وانت بارهاي هاي كرايه آژانس ها و همچنين صرفا س��واري هاي 
پلاك سفيد كرايه آژانس ها يا موسسات تحت نظارت تاكسيراني 
يا س��اير مراجع ذي رب��ط اعم از دولت��ي، خصوص��ي، نهادها و 
شهرداري ها و... برابر جدول ش��ماره يك دستورالعمل محاسبه 

و وصول شود.
8- ماليات عملكرد سال 1398 صاحبان خودروهايي كه در اين 
س��ال به صورت قطعي به اش��خاص غير واگذار مي شوند معادل 
15 درصد بيش��تر از جدول موضوع اين دس��تورالعمل بر حسب 
مدت فعاليت رعايت ساير بندهاي اين دستورالعمل و نيز ماليات 
صاحبان خودروهاي مدل 1398 به نس��بت م��دت فعاليت در 
سال مذكور معادل 15درصد بيشتر از ماليات مدل سال 1397 

تعيين مي شود.
تبصره: فروش��ندگان خودروهاي مزبور براي عملكرد سال هاي 
1397 و 1398 ت��ا تاريخ انتق��ال، مكلف به تس��ليم اظهارنامه 
مالياتي و انجام ساير تكاليف مقرر مربوط به خودروي مورد نظر 

نخواهند بود.
9- در مورد س��اير وس��ايط نقلي��ه عمومي كه در ج��داول اين 
دستورالعمل قيد نشده اس��ت، صاحبان اين وسايط مي بايست 
نسبت به تس��ليم اظهارنامه مالياتي و پرداخت ماليات متعلق در 

موعد مقرر قانوني اقدام كنند.
10- نظر به اينكه ماليات صاحبان مشاغل خودرويي موضوع اين 
دستورالعمل به صورت مقطوع تعيين مي شود، لذا اعمال مقررات 
مواد 137، 165، 172 و س��اير موارد مشابه درخصوص اينگونه 

موديان منتفي است.
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»تعادل«ازتازهترينتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

قيمتجهانيطلايكاهشيافت

بهبود  وضعيت  معاملات  با   تشكيل   بازار  متشكل   ارزي 

سرنوشت سياست ارز  ترجيحي

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري|
 روز چهارشنبه 11 ارديبهشت 98 نرخ لحظه اي دلار 
در سامانه سنا 14 هزار و 250 تومان و يورو 16 هزار و 
100 اعلام شد. همچنين ميانگين نرخ هاي ارز معامله 
شده در روز سه شنبه نشان مي دهد كه نرخ دلار سنا بر 
اساس قيمتهاي روز سه شنبه 14 هزار و 111 تومان، 
يورو 15 ه��زار و 830 تومان، دره��م 3 هزار و 838 
تومان، پوند 17 هزار و 920 تومان، يوآن 2166 و لير 

تركيه 2464 تومان تعيين شد.
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، در جريان معام��لات روز 
چهارشنبه 11 ارديبهشت ماه 98، قيمت انواع ارز در 
صرافي هاي بانكي با افزايش جزئي مواجه بود به نحوي 
كه قيمت دلار به 14,150 تومان رس��يد كه اين نرخ 
نسبت به روز سه شنبه، 100 تومان افزايش را نشان 
مي دهد. بر اين اساس هر اسكناس دلار امريكا براي 
خريد 14,050 تومان و براي فروش 14,150 تومان 
و همچنين هر اسكناس يورو نيز براي خريد 15,900 
تومان و براي فروش 16,000 تومان اعلام شده است. 
يورو در برابر همتايانش به بالاترين سطح يك هفته 

اخير رسيد
اين در حالي اس��ت كه در جريان معاملات بازار آزاد 
تهران، روز 11 ارديبهشت ماه 98 با اعلام قيمت دلار 
نق��دي 14520 تومان و كاهش نرخ اونس جهاني به 
1283 دلار، قيمت سكه طرح جديد از مرز 5 ميليون 
تومان گذشت و هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح 
جدي��د 5 ميلي��ون و 30 هزار تومان، ط��رح قديم 4 
ميليون و 800 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 750 
هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون و 780 هزار تومان و 

سكه يك گرمي 980 هزار تومان معامله شد. 
همچنين هر اونس ط��لا در بازارهاي جهاني 1280 
دلار و 95 سنت و هر گرم طلاي 18 عيار نيز 451 هزار 
و 81 تومان مظنه مثقال 17 عيار يا طلاي آب ش��ده 

معادل 1 ميليون و 958 هزار تومان دادو ستد شد. 
در حال حاضر طلاي آب شده در حال حركت صعودي 
در قالب كانال 1 ميليون و 900 هزار تومان تا 2ميليون 
تومان است و فعالان بازار طلا معتقدند كه در قيمت 1 
ميليون و 980 هزار تومان مقاومت مي كند و تمايلي به 
سمت 2 ميليون تومان نخواهد داشت و انتظار اصلاح 
تا 1 ميليون و 930 هزار به خاطر كاهش قيمت اونس 
جهاني وجود دارد.  همچنين كارشناسان از تقويت نرخ 
يورو در برابر ساير ارزها سخن گفته اند و معتقدند كه با 
عملكرد خوب فصلي اقتصاد منطقه يورو، ارزش پول 
واحد اروپايي در برابر همتايانش به بالاترين سطح يك 
هفته اخير رسيد. تمايل معامله گران به دست كشيدن 
از خريد دلار تا زمان مشخص شدن نتايج اين نشست 
باعث شد تا توجه آنها به سمت رقباي دلار جلب شود. هر 
يورو در معاملات چهارشنبه با پيشروي 0.3 درصدي 
به ازاي 1.1219 دلار مبادله ش��د. اين ارز ماه آوريل را 
با صعود 0.01 درصدي در برابر اسكناس سبز به پايان 
رساند تا زيان آن در برابر دلار از ابتداي امسال تاكنون 

به 2.17 درصد كاهش يابد.
بررسي ها نشان مي دهد س��كه طرح امامي از 5سال 
گذشته تاكنون حدود 4برابر معادل 354درصد رشد 
قيمتي داشته است. سكه طرح امامي روز چهارشنبه 
يازدهم ارديبشهت با قيمت چهار ميليون و 980هزار 
تومان در بازار معامله ش��د، در حالي كه بهاي آن در 
مدت مشابه س��ال 93، يك ميليون و 95هزار تومان 
بود. بر اين اساس قيمت هر قطعه سكه طرح امامي پنج 
ساله سه ميليون و 855هزار تومان گران تر شده است.

  ساز و كار بازار شيشه اي ارز 
در چنين ش��رايطي بازار متش��كل ارزي قرار اس��ت 
به زودي راه اندازي ش��ود كه گفته مي شود بازيگران 
اصلي آن صرافي ها و بانك مركزي خواهند بود. هدف 
از ايجاد اين بازار حركت به س��مت ش��فافيت است 
به طوري كه به آن لقب بازار شيشه اي داده اند؛ سازوكار 
اين بازار تاكنون مشخص شده اما تعداد بازيگران آن 
نامشخص است. بر اساس آنچه اعلام شده معاملات 
در ب��ازار متش��كل ارزي به صورت نق��د خواهد بود، 
همچنين همه صرافي ها مي توانند در اين بازار حضور 
داشته باش��ند اما بايد فرآيند احراز صلاحيت حضور 
در اين بازار را طي كنند. از طرف ديگر بازار متش��كل 

ارزي به عنوان يك شركت خصوصي به ثبت رسيده 
و بانك مركزي به عنوان ناظر بر فعاليت اين ش��ركت 
نظارت مي كند، علاوه بر اين بانك مركزي در صورت 
لزوم مي تواند به عنوان عرضه كننده يا خريدار به بازار 
ورود كند. ورود بانك مرك��زي نه از طريق صرافي ها 
بلكه به طور مستقيم خواهد بود. در تابلوي معاملات 
ساختمان شيشه اي فقط حجم و قيمت پيشنهادي 
درج مي ش��ود، معيار تعيين قيمت نيز به اين صورت 
است كه سيس��تم پايين ترين قيمت عرضه كننده و 
بالاترين قيمت تقاضا كننده را مبناي قرار داده و اين 
دو قيمت را همگن مي كند و اين نرخ افتتاحيه بازار در 
هر روز خواهد بود. در همين راستا نرخ به تدريج روي 
تابلوي صرافي ها كه برگرفته از قيمت معاملات در بازار 

متشكل ارزي است، لحظه  به لحظه انجام مي شود.
همچنين در قالب آيين نامه اي دامنه تغيير قيمت از 
آخرين قيمت معاملاتي در روز گذشته و اولين قيمت 
معاملاتي در ابتداي روز، مي��زان تغيير قيمت ارز از 
لحظه بازگشايي بازار تا اتمام ساعت كار بازار مشخص 
مي ش��ود كه هدف از تعيين اين دامنه براي هر روز، 

مديريت نرخ ارز در بازار است.
در صورتي كه ش��رايط اقتصادي به گونه اي باشد كه 
كاهش يا افزايش نرخ ارز بيش از دامنه تعيين شده بود، 
هيات مديره فورا تشكيل جلسه داده و پس از تحليل 
بازار ارز، در صورت غيرواقع��ي نبودن اين تغييرات، 
پيشنهاد افزايش دامنه تغيير نرخ را به بانك مركزي 
اراي��ه مي كند و بانك مركزي به س��رعت بايد به اين 
پيشنهاد پاسخ دهد. در صورت موافقت، براي آن روز، 

يا چند روز، دامنه تغييرات قيمت افزايش مي يابد.
البته در اين ميان صرافي ها نيز براي حضور در اين بازار 
شرايطي دارند كه يكي از آنها، معرفي يك حساب ارزي 
و يك حساب ريالي از سوي صرافي ها به بانك مركزي 
است. به اين صورت كه صرافان بايد وكالت دسترسي 
به اين دو حساب را به بانك مركزي بدهند و به محض 
ثبت معامله در بازار، معادل ريالي ارز خريداري شده 
در حساب متقاضي مسدود و همچنين معادل ارزي 
آن در حس��اب ارزي عرضه كننده مسدود مي شود و 

اگر حساب خالي باشد، اين تقاضا ثبت نخواهد شد.
نكته ديگر اينكه سامانه بازار متشكل ارزي به سامانه  
مجوزها، سامانه سنا متصل است و نحوه تخصيص ارز 
خريداري شده از بازار متشكل ارزي رصد خواهد شد، 
براي حجم معاملات سقف و كف در نظر گرفته و احتمالا 
كمترين حجم يك معامله 10 هزار دلار خواهد بود، براي 
سقف معاملات هم محدوده اي در نظر گرفته مي شود و 
به تدريج با تعميق بازار، اين سقف افزايش خواهد يافت. 
در اين خصوص فعلا رتبه بندي صرافي هاي حاضر در 
بازار متشكل ارزي در دستور كار اين شركت نيست و 
هر صرافي مي تواند تا سقف تعيين شده براي معاملات، 
اقدام به خريد و فروش كند، اما احتمال دارد در آينده و 
با بررسي فعاليت صرافي ها، اين رتبه بندي انجام شود.

ساعت كار فعاليت بازار متشكل ارزي نيز احتمالا 9 صبح 
تا 16 )مطابق با ساعت كار بانك ها( خواهد بود.

 مضاف بر اي��ن در حال حاضر برنام��ه اي براي ادغام 
سامانه نيما )بازار ثانويه ارزي( در بازار متشكل ارزي 
وجود ن��دارد. يك طبقه از س��اختمان بانك مركزي 
در خيابان فردوسي به بازار متشكل ارزي اختصاص 
مي يابد و هم اكن��ون اقدامات نهايي براي تجهيز اين 

سالن در حال انجام است.

  تعيين نرخ مرجع ارز با تشكيل بازار متشكل 
ارزي

همچنين يك كارشناس اقتصادي ضمن مفيد ارزيابي 
كردن تشكيل بازار متشكل ارزي، علاوه بر ايجاد اين 
بازار بهبود وضعيت بازار ارز را در گروي تشكيل بازار 
مبادله آتي ارز با تسويه ريالي و بازارسازي ارز با استفاده 

از تكنولوژي هاي نوين دانست.
علي س��عدوندي با اش��اره به اينكه اطلاعاتي كه در 
خصوص بازار متش��كل ارزي در اختي��ار عموم قرار 
گرفته اس��ت بس��يار محدود اس��ت، گفت: اما ايده 
تش��كيل اين بازار جالب است زيرا بازارهاي متشكل 
به اين دليل تشكيل مي شوند كه كارايي و رقابت در 

آن را افزايش يابد.
وي با بيان اينكه شكاف ميان خريد و فروش در بازار يا 

صرافي ها بسيار زياد است و گاهي به بيش از 10 درصد 
هم مي رسد، ادامه داد: اينكه اين بازار متشكل فقط در 
ساعات مشخصي فعاليت مي كند باعث مي شود تعداد 
مبادلات در واحد زمان بالا برود و به دنبال آن با افزايش 
چگالى تقاضاي خريد-فروش، شكاف ميان اين دو تا 
حد نقطه پايه )يك صدم درصد( كاهش پيدا كند كه 
به دنبال اين اتفاق كارايي بازار افزايش خواهد يافت.
اين اس��تاد بانكداري افزود: با كاهش شكاف خريد-

فروش اعتماد به بازار افزاي��ش مي يابد و وقتي افراد 
مي بيني��د كه ديگر قرار نيس��ت ارز خود را به قيمت 
بسيار پايين تري از آنچه بايد بخرند، بفروشند بخشي 
از ارزهايي را كه به دليل حفظ ارزش خريداري كرده 

بودند وارد بازار مي كنند.
سعدوندي خاطرنش��ان كرد: مساله ديگر اين است 
كه با كاهش ش��كاف ميان خريد و فروش نوسانات 
در اين بازار كاهش مي يابد و به دنبال آن تقاضاهاي 
سوداگرانه اي كه براي ارز شكل مي گيرد افت كرده و 
ممكن است بخشي از تلاطم هاي ارزي كه در گذشته 
رخ داد ديگ��ر پيش نيايد. وي با تاكي��د بر اينكه در 
كشور ماش��رايط خاصي بر بازار ارز حكمفرماست، 
گفت: در تم��ام دنيا بازار 24س��اعته و دايمي براي 
خريد و ف��روش ارز وجود دارد ك��ه هرلحظه در آن 
مبادلات صورت مي گيرد اما در كش��ور ما مبادلات 
ارزي به ويژه ارزهاي كشورهاي همسايه يا ارزهاي 
حواله به صورت محدود انجام مي شود، در نتيجه ما 
مجبوريم كه با تشكيل بازار متشكل ارزي اين بازار 

را استاندارد كنيم.
اين اقتصاددان يك��ي ديگر از اهداف تش��كيل بازار 
متشكل ارزي را تعيين يك نرخ مرجع براي ارز عنوان 
كرد و افزود: در حال حاضر چند مركز وجود دارند كه 
نرخ مرجع براي خريد و ف��روش ارز را ارايه مي كنند 
كه مورد اعتماد افراد نيس��تند و اعتبار بانك مركزي 
و قدرت مداخله آن در اين بازارها هم بس��يار محدود 
است. وي با تاكيد بر اينكه بانك مركزي بايد در بازار 
متشكل ارزي دخالت داشته باشد، گفت: البته حضور 
بانك مركزي بايد در اين بازار از جنس بازارسازي باشد 
و زماني كه در اين بازار عرضه كننده يا متقاضي وجود 

ندارد، بانك مركزي به خريد و فروش بپردازد.
س��عدوندي افزود: اگر تنها صرافي هاي بانكي اجازه 
فعاليت در اين بازار داشته باشند، يكي از نقاط ضعف 
اين بازار خواهد بود. سازوكار اين بازار بايد مانند بازار 
بورس باش��د، به طوري كه هر كس��ي كه ارزي براي 
عرضه عم��ده دارد بتواند در اين بازار وارد ش��ود و با 

دريافت كد معامله گري به فعاليت بپردازد.
اين اقتصاددان در پايان با تاكيد بر اينكه بازارمتشكل 
ارزي تنها بخش��ي از پازلي است كه مي تواند بازار ارز 
را سامان ببخشد، افزود: بازار مبادله آتي ارز با تسويه 

ريالي و بازارس��ازي ارز با اس��تفاده از تكنولوژي هاي 
نوين بخش هاي ديگر اين پازل هستند كه در صورت 
شكل گيري مي توان اميد داشت كه بازار ارز مشكلات 

فعلي را تجربه نكند.

  راهكارهاي كليدي كنترل بازار ارز
از س��وي ديگر، به اعتقاد اقتصاد دان��ان براي خروج 
از نابازار كنوني بايد تدبير جدي انديش��يده ش��ود و 
راهكارهاي كنترل بازار ارز اگرچه متعدد و متناسب با 
شرايط خاص متفاوت است، اما برخي مولفه ها وجود 
دارد كه با توجه به التهابات سال گذشته مي تواند براي 

سال98 كارامد باشد.
در اين راستا الزام حركت جدي دولت در جهت حفظ 
ذخاير ارزي و جلوگيري از رش��د نقدينگي وكاهش 
قدرت پول ملي بايد بيش از پيش مورد توجه باش��د. 
اتخاذ تمهيدات لازم در راس��تاي تامين ارز مورد نياز 
سفرهاي ضروري و ايجاد شفافيت در مبادلات ارزي و 
همچنين تدوين برنامه مشخص براي تامين نيازهاي 

خرد جامعه بايد مورد توجه قرار گيرد.
 اتخاذ س��ازوكار قوي و كارآمد براي كنترل و مقابله 
همه جانبه ب��ا قاچ��اق ارز از كليه مب��ادي خروجي 
ارزي از كشور، احيا و تاكيد بر نقش كليدي سازمان 
بازرسي و نظارت بر قيمت ها به عنوان نهاد اصلي ناظر 
ب��ر قيمت گذاري بطوري كه اين نه��اد بتواند جلوي 
وابستگي كاذب قيمت انواع كالاها به نرخ ارز را بگيرد.

اعمال س��ازوكار دقي��ق و برنامه محور ب��ر عملكرد 
صرافي ها، كه البته با ايجاد بازار متش��كل ارزي اين 
بند به نتيجه مثبتي خواهد رس��يد. تعديل نرخ سود 
بانكي بر پايه سياست ارزي و رشد توليد ملي در كشور 
يكي ديگر از راهكارهايي اس��ت كه بايد مورد توجه 
قرار گيرد .  برنامه ريزي تبليغي و فرهنگي در جهت 
كاهش اثرات روحي و رواني ناش��ي از نابساماني بازار 
ارز بر اقتصاد كشور، زيرا جو رواني و هيجانات كاذب 
بيش از هرچيزي منجر به التهابات بازار ارز مي شود. 
ممنوعيت ورود كالاهاي ارز بر غير ضروري و كالاهاي 
كه مش��ابه س��اخت داخل آنها وج��ود دارد. اعمال 
سياس��ت هاي جديد مبتني بر جمع آوري نقدينگي 
اعم از ارزي و ريالي به منظور استفاده در امور زيربنايي. 
ايج��اد هماهنگي هدفمند بين س��ازمان حمايت از 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان، سازمان تعزيرات 
حكومتي و سازمان بازرسي و نظارت بر قيمت ها بايد 

مورد توجه باشد.
در نهاي��ت بايد به اين نكته توجه كرد كه بخش��ي از 
افزايش تقاضا براي ارز عادي و معمولي است و بخشي 
هم س��وداگرانه و توس��ط دلالان بازار انجام مي شود 
كه البت��ه نبايد اين موضوع را فراموش كرد كه زمينه 
دلالي در بازار ارز، چند نرخي بودن و اعمال نرخ هاي 

دستوري است. همچنين كاهش نرخ بهره سپرده ها 
كه موجب ش��ده تا س��پرده هاي راكد ب��ه نقدينگي 
سرگردان تبديل شود و به بازار ارز و مسكن بيايد نيز 

عامل مهمي در نوسانات و هجانات بازار ارز است.
بنابراي��ن ض��رورت دارد ت��ا دولت و بان��ك مركزي 
هما ن طور كه توانسته اند از نيمه دوم سال گذشته اين 
بازار را به خوبي در دس��ت بگيرند و تا حد امكان مانع 
از تاثير هيجانات كاذب از جمله تحريم ها و تحولات 
سياسي بر نرخ ارز ش��وند، از التهابات و دلايل آن در 
سال97 به عنوان چراغ راه سال جاري استفاده كنند.

  قيمت طلاي جهاني پايين آمد
به دنبال رشد شاخص ها در بورس امريكا قيمت طلا 
روز چهارشنبه شاهد كاهش بود. اين در حالي است 
كه در آستانه نشست مهم فدرال رزرو امريكا و همزمان 
با تعطيلي روز كارگر، حجم معاملات در اكثر بازارهاي 

آسيايي پايين بوده است.
بر اس��اس اين گ��زارش، قيمت هر اون��س طلا روز 
چهارش��نبه با 0,2 درصد كاهش ب��ه 1280 دلار و 
24 سنت رسيد. قيمت طلاي امريكا نيز 0,3 درصد 
افت داشت و به 1281 دلار و 60 سنت رسيد. پس از 
آنكه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا با رهبران 
دموكرات بر س��ر ص��رف 2 تريلي��ون دلار در بخش 
زيرساخت ها به توافق رسيد، ارزش سهام در بازارهاي 

جهان روز سه شنبه افزايش داشت.
ديگر عامل رشد ش��اخص ها در بازارهاي بورس بروز 
نش��انه هايي از بهبود روابط امريكا و چين بوده است. 
مايك مالوني، رييس كاركنان كاخ سفيد اعلام كرد 
كه اختلافات تجاري طرفين احتمالا در طي 2 هفته 

آينده به نحوي از انحا حل خواهد شد.
حوزه يورو در س��ه ماهه نخست امسال شاهد رشد 
اقتصادي قوي تر از حد انتظار ب��وده و بدين ترتيب 
بخشي از بدبيني ها نس��بت به آينده يورو را كاهش 
داده است. بسياري از بازارهاي مالي در آسيا امروز به 
مناسبت روز جهاني كارگر تعطيل هستند. بسياري 
از بازيگران بازار همچنين در انتظار نتيجه نشس��ت 
دو روزه كميته بازار آزاد فدرال رزرو امريكا هستند 
كه احتمالا مس��ير آينده نرخ بهره در اين كش��ور را 
مش��خص خواهد كرد. مايكل مك كارتي تحليلگر 
بازار طلا در اين باره گف��ت: گمانه زني هايي وجود 
دارد مبني بر اينكه آمارهاي قوي منتش��ر ش��ده از 
رشد توليد ناخالص داخلي امريكا و نرخ اشتغال اين 
كش��ور ممكن است فدرال رزرو را نسبت به افزايش 
نرخ بهره در آينده مجاب س��ازد. به نظر من فدرال 
رزرو اين آمارهاي قوي را تاييد خواهد كرد، اما هنوز 
زود است كه بخواهند موضع خود در مورد نرخ بهره 

را تغيير دهند.

زهرا كاوياني| كارشناس اقتصادي|
مهم ترين دليل اجراي سياست ارز ترجيحي، كنترل 
قيمت كالاهاي اساسي براي جلوگيري از رشد بي رويه 
قيمت كل و حمايت از گروه ه��اي پايين درآمدي در 
مقاب��ل افزايش قيمت ها بوده كه نش��ان مي دهد اين 

اهداف محقق نشده است.
در پ��ي افزايش نرخ ارز، از فروردين س��ال 97 دولت 
به منظور كنترل قيمت كالاهاي اساس��ي، اقدام به 
اختصاص ارز ب��ا نرخ 4200 تومان ب��ه ازاي هر دلار 
براي واردات اين كالاها كرد. هر چند، به علت اختلاف 
قيمت بين نرخ ارز در بازار آزاد و نرخ ترجيحي، تقاضا 
براي واردات اين كالاها افزايش يافت و بر اين اساس 
در مرداد ماه 1397 هيات دولت تنها اسامي 25 قلم 
كالا را به عنوان كالاهاي اساسي جهت دريافت ارز با 
نرخ ترجيحي اعلام كرد. با گذشت يك  سال از اجراي 
اين سياست، اين سوال ها مطرح مي شود كه سياست 
اختصاص ارز با نرخ ترجيحي براي واردات كالاهاي 
اساس��ي، تا چه حد در دس��تيابي به اه��داف تعيين 
شده موفق بوده اس��ت؟ چه هزينه هايي براي اجراي 

اين سياس��ت پرداخت شده اس��ت؟  در پاسخ به اين 
پرسش ها مي توان گفت مهم ترين دليل اجراي اين 
سياست، كنترل قيمت كالاهاي اساسي و جلوگيري 
از افزايش قيمت اين كالاها ب��وده تا از اين طريق دو 
هدف كلي دنبال شود. هدف اول، جلوگيري از رشد 
شديد شاخص قيمت كل و دوم حمايت از گروه هاي 
پايين درآمدي در مقابل افزايش قيمت ها به طوري كه 
هزينه سبد غذايي براي تأمين حداقل كالري مورد نياز 
افزايش قابل ملاحظه پيدا نكند. اما بررسي ها نشان 
مي دهد كه اين اهداف نه تنها محقق نشده، بلكه به طور 
كلي سياس��ت اتخاذ ش��ده از ابتدا سياست مناسبي 
براي اهداف تعيين شده نبوده است. برآوردها نشان 
مي دهد كه كالاهاي اساسي موجود در شاخص قيمت 
مصرف كننده )CPI( و توليد كننده )PPI( از اسفند 
1396 تا بهمن 1397 به ترتيب 53 درصد و 47 درصد 
رش��د قيمت را تجربه كرده اند. اين در حالي است كه 
رشد شاخص كالا )در شاخص قيمت مصرف كننده( 
در دوره مذك��ور، 73 درص��د بوده ك��ه در اين ميان 
كالاهاي غيرمش��مول دريافت ارز ترجيحي نيز 85 

درصد رشد قيمت را تجربه كرده اند. يعني اختصاص 
ارز ترجيحي به واردات كالاهاي اساسي، توانسته است 
رشد 53 درصدي را در مقابل رشد 85 درصدي براي 
اين كالاها به همراه داشته باشد. از سوي ديگر، آمارها 
بيانگر اين هستند كه با وجود آنكه نرخ ارز اختصاصي 
به اين كالاها در دوره زماني اس��فند 1397 نسبت به 
اسفند 1396، رشد قيمتي نداشته اما اين كالاها بطور 
متوسط 61 درصد رشد قيمت داشته اند. علاوه بر اين، 
در دوره زماني فوق الذكر، ن��رخ ارز وارداتي )نرخ ارز 
سامانه نيما( در حدود 115 درصد رشد داشته است. 
اين درحالي است كه قيمت برخي گروه هاي كالايي 
بسيار بيشتر از نرخ ارز افزايش پيدا كرده  و حتي رشد 
قيمت اين كالاها در زمس��تان 1397 شدت گرفته و 
بيشتر از قيمت ارز در بازار تعديل شده است. يكي ديگر 
از اهدافي كه براي سياست اختصاص ارز ترجيحي به 
كالاهاي اساسي عنوان مي شود، حمايت از سبد غذايي 
خانوار است. بررسي سبد مصرفي دهك هاي مختلف 
درآمدي نش��ان مي دهد كه دهك دهم در حدود 4 
برابر بيش��تر از دهك اول از كالاهاي اساسي حمايت 

شده استفاده كرده و از اين منظر يارانه دريافتي دهك 
دهم 4 برابر بيشتر از دهك اول است. به عنوان مثال، 
در خصوص برخي كالاها مانند گوشت قرمز، ميزان 
مصرف س��رانه دهك اول در سال 1396 كمتر از 40 
گرم بوده در حالي كه ميزان مصرف دهك دهم بطور 
سرانه در حدود 660 گرم يعني بيش از 16 برابر دهك 
اول است. بنابراين دهك دهم يارانه بيشتري را به خود 
اختصاص داده اس��ت. از اين رو به نظر مي رسد يارانه 
اختصاص ارز با نرخ ترجيحي براي واردات كالاهاي 
اساسي سياست مناسبي براي حمايت از سبد غذايي 

گروه هاي پايين درآمدي نبوده است.
هزينه هاي اجراي سياس��ت اختصاص ارز ترجيحي 
به واردات كالاهاي اساس��ي بيانگر اين حقيقت است 
اجراي اين سياس��ت داراي هزينه ه��اي زيادي بوده 
است. به طوري كه رييس سازمان برنامه و بودجه اعلام 
كرده است در سال 1397، در حدود 14 ميليارد دلار 
به واردات كالاهاي اساس��ي اختصاص داده شده كه با 
حساب 5 هزار تومان يارانه براي هر دلار )اختلاف بين 
نرخ ارز در سامانه نيما و نرخ ارز ترجيحي( در حدود 70 

هزار ميليارد تومان خواهد شد. رانت عظيم دسترسي 
به ارز با نرخ ترجيحي باعث افزايش شديد تقاضا براي 
واردات كالاهاي اساسي ش��ده و واردات اين كالاها را 
نسبت به ساير گروه هاي كالايي افزايش داده و از طرفي 
باعث خروج غيرقانوني و ص��ادارت مجدد اين كالاها 
شده اس��ت. همچنين اجراي چنين سياستي، باعث 
آسيب ش��ديد به توليد داخلي اين كالاها مي شود. در 
حالي كه توليدكننده داخلي با نرخ تورم 47 درصدي 
در سال )نقطه به نقطه اسفند 1397( مواجه بوده، نرخ 
ارز ب��راي واردات اين كالاها ثابت بوده و در اين صورت 
مشخص اس��ت كه توليدكننده داخلي نمي تواند به 
رقابت با اين كالاها بپردازد. در مجموع به نظر مي رسد 
سياست اختصاص ارز ترجيحي نتوانسته است هدف 
ثبات قيمت كالاهاي اساسي را محقق نمايد و در تامين 
سبد غذايي فقرا نيز نقش موثري ايفا نكرده و از سويي 
ديگر، ب��ا هزينه هايي نيز همراه بوده اس��ت. از اين رو، 
آسيب شناسي و واكاوي مشكلات تخصيص ارز با نرخ 
ترجيح��ي با هدف بازنگري در سياس��ت تامين مالي 

كالاهاي اساسي از اهميت خاصي برخوردار است.
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پيام تبريك مديرعامل بانك رفاه 
كارگران به مناسبت روز كارگر 

 دكتر محمدعلي س��هماني مديرعامل بانك رفاه 
كارگران در پيامي روز كارگر را به تلاشگران عرصه 
كار و توليد تبريك گفت. به گزارش روابط عمومي 
بانك رفاه كارگران، متن پيام به اين ش��رح اس��ت: 
يازدهم ارديبهشت ماه روز كارگر، پاسداشت مقام 
بلند همتاني است كه چشمه س��ار زلال زندگي را 
با كار و تلاش، جلا و روشني بخشيدند.  »كارگر«، 
واژه مقدس فرهنگ ديني و ملي ماست. ارج  نهادن 
به مقام گران سنگ كارگران به عنوان سرمايه هاي 
فكري و خلاق و بازوان سترگ حركت چرخه توليد 
كشور، وظيفه همه ماست و به پاس خدمات صادقانه 
و زحمات بي دريغ اين عزيزان، تلاش شان را تقديس 
كرده و مقام شان را گرامي  مي داريم. در سالي كه بنا 
به فرموده مقام معظم رهبري )مدظله العالي( مزين 
به شعار »رونق توليد« است، بدون شك تلاشگران 
عرصه توليد و توسعه اقتصادي نقش بي نظيري در 
تحقق اين شعار دارند. خرسنديم كه در خانواده بزرگ 
بانك رفاه در خدمت بزرگ زنان و مرداني هستيم كه 
در كسوت مقدس كارگري، خدمات ارزنده اي را در 
راه پيشبرد و سرافرازي ميهن اسلامي ارايه كرده اند 
و مفتخريم به خدمت رس��اني به تلاش گراني كه 
ماموريت بزرگ ايش��ان آباداني كشور است. بانك 
رفاه به عنوان يك بانك اجتماعي كه با سرمايه هاي 
ارزشمند جامعه كارگري ش��كل گرفته و رسالت 
اصلي و اولي��ه آن خدمت به اين عزيزان اس��ت بر 
خود مي بالد كه نام و نش��ان اين بخش از جامعه را 
با خود حمل مي كند و بسيار مشعوف است كه در 
هدف گذاري هاي خود جامعه پرتلاش كارگري، در 
صدر برنامه هايش قرار دارد. اين بانك همواره تلاش 
كرده تا با توس��ل به زير ساخت ها و ظرفيت هايش 
و بهره گيري از فرصت ه��اي قانوني و در چارچوب 
ضوابط و مقررات حاكم بر دستگاه، طيف متنوعي از 
خدمات به جامعه كارگري عرضه كند. بي ترديد اين 
روند ادامه خواهد داشت وعزم جدي داريم با بهبود 
بيش از پيش خدمت رساني و پاسخگويي خود، بر 
محور عدالت گستري و مهرورزي گام برداريم. فرا 
رسيدن روز كارگر، روز تجليل از پيشتازان توسعه و 
پيشرفت در سال » رونق توليد« را به تمامي كارگران 
انديشمند، خلاق و پر تلاش ميهن اسلامي تبريك 
مي گويم و از خداوند سبحان خواستاريم خادمين 
شايس��ته اي براي كارگران عزيز باش��يم و بتوانيم 
رضايت مندي بيشتر جامعه كارگري را با توسعه و 

ارتقاء مستمر خدمات به دست آوريم.

آغاز به كار شركت ساز و كار 
تامين مالي ايران و اروپا 

پس از تاسيس و ثبت ساتما اولين نقل و انتقال هاي 
مالي ايران و اروپا، با هماهنگي طرفين و بانك هاي 
ايراني و اروپايي انجام مي ش��ود.به گزارش روابط 
عمومي بانك مركزي، علي اصغر نوري، مديرعامل 
س��از و كار ويژه تج��ارت و تامين مال��ي ايران و 
اروپا اعلام كرد: پس از تاس��يس و ثبت ساتما و با 
توجه به جلسات و هماهنگي هاي برگزار شده با 
كشورهاي اروپايي و شركت اروپايي اينستكس، 
در نظر اس��ت اولين نقل و انتقال هاي مالي ايران 
و اروپا با هماهنگي طرفي��ن و بانك هاي ايراني و 
اروپايي انجام ش��ود.وي افزود: در مذاكرات انجام 
ش��ده با طرف اروپايي، آمادگي طرف ايراني براي 
عملياتي كردن مكانيزم موردنظر و انجام دريافت 
و پرداخت ها اعلام و بر اهميت سرعت بخشيدن 
به فرآيند اجرايي ش��دن كانال مالي، تاكيد شده 
است.مديرعامل س��از و كار ويژه تجارت و تامين 
مالي ايران و اروپا گفت: در اين راس��تا، جلس��ات 
هماهنگي با بانك هاي ايراني برگزار شده است و 
سلسله جلساتي براي معرفي ساز و كار و امكانات آن 
به صادركنندگان و واردكنندگان ايراني، در هفته 
آينده برگزار مي شود.گفتني است اقدامات بانك 
مركزي و بانك ها براي تسريع در عملياتي كردن 

اين مكانيزم نيز ادامه دارد.

 افزايش زمان بازپرداخت
در استان هاي سيل زده

ش��وراي پول و اعتب��ار با افزاي��ش حداكثر زمان 
بازپرداخت تسهيلات قرض الحسنه بانكي براي 
جبران خس��ارت هاي ناشي از س��يل فروردين 
ماه در اس��تان هاي آس��يب ديده موافقت كرد. به 
گزارش »تعادل«، عصر سه شنبه جلسه شوراي 
پول و اعتبار به رياس��ت رييس كل بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران برگزار شد ودر اين نشست 
مقرر شد براي جبران خسارت هاي ناشي از سيل 
فروردين ماه س��ال 1398 در همه اس��تان هاي 
آسيب ديده، حداكثر زمان بازپرداخت تسهيلات 
قرض الحسنه بانكي )با نرخ كارمزد چهار درصد( 
به مدت هفت س��ال براي بخش كشاورزي و 15 
سال )با احتساب دوره تنفس حداكثر به مدت سه 
سال( براي بخش مسكن افزايش يابد. همچنين بر 
اساس اين مصوبه اعطاي تسهيلات قرض الحسنه 
به سيل زدگان از سوي بانك هاي عامل بايد نسبت 
به هم��ه تكاليف مندرج در قواني��ن بابت اعطاي 

تسهيلات قرض الحسنه، در اولويت قرار گيرد.
بارندگي هاي شديد و س��يل از بيست و هشتم 
اسفندماه گذشته آغاز و همه استان هاي كشور 
را درگير كرد. اين بارش ها استان هاي گلستان، 
مازندران، ايلام، كرمانشاه، لرستان، خوزستان، 
چهارمحال بختياري و كهگيلويه و بويراحمد را 
در شرايط اضطراري قرار داد. بر پايه گزارش دفتر 
مطالعات پايه آب شركت مديريت منابع آب ايران، 
حجم بارش هاي كشور از ابتداي سال آبي جاري 
)ابتداي مهرماه گذشته( تا سي ام فروردين امسال، 
نسبت به دوره مشابه سال آبي گذشته )119,8 
ميلي مت��ر( 161 درصد و نس��بت ب��ه ميانگين 
دوره هاي مشابه درازمدت )208,3ميلي متر( 50 

درصد رشد كرد.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل«گزارشميدهد

سردرگمي در راه اندازي بورس ارز

شاخص بورس ۲۲۰ هزار واحدي شد

رشد۱۲۶درصديمعاملاتبورسانرژيدرسالگذشته

گروه بورس|
در سال هاي گذشته نوعي سردرگمي در ميان مسوولان 
براي اتخاذ تصميمي مشخص در زمينه بازار ارز وجود 
داشته است، به طوري كه طي تنها دو سال گذشته بستر 
نهادي راه اندازي يك تشكيلات ارزي در كشور سه بار 
تغيير كرده است، ابتدا در سال 93 اين بسترنهادي قرار 
بود با اين استدلال كه ارز نوعي كالا محسوب مي شود، 
اين بازار بايد در بورس كالا تش��كيل ش��ود. سپس از 
سال گذشته گفته شد كه ارز بايد به شكل اوراق ارزي 
صادراتي در مجموعه بورس تهران معامله ش��ود و در 
نهايت بحث هايي ه��م در زمينه ايجاد بورس ارزي در 
فرابورس كشور شنيده شد، اما در نهايت قرار بر اين شد 
كه بازاري متشكل ارزي به طور مستقل شكل بگيرد. 
پرسش مهم در اين خصوص اين است كه تفاوت اين 
بازارها براي حال و روز ارز چه خواهد بود؛ پرسشي كه 
پاسخ به آن نيازمند تعريف و ماهيت بازار متشكل ارزي 

و اهداف و الزامات نهادي آن است. 

 از بورس ارز تا بازار متشكل 
به گ��زارش »تعادل« بحث هاي مربوط ب��ه راه اندازي 
بورس ارز از حدود 4 س��ال پيش در ميان مس��وولان 
و كارشناس��ان اين حوزه مطرح ش��د. به طور دقيق تر 
قوت گيري اين موضوع به دوران رياس��ت صالح آبادي 
برمي گردد، زمان��ي كه گفته مي ش��د در بورس كالا 
زيرساخت هاي لازم براي راه اندازي بورس ارز را به طور 
كامل فراهم آورده اس��ت، بر مبناي اين اعتقاد كه ارز 
نوعي كالا محسوب مي شود و معاملات در شكل هاي 
مختلف مشتقه و آتي بايد در اين نهاد برقرار شود. با اينكه 
در آن زمان اعلام مي شد كه معاملات ارزي در بورس 
كالا به زودي پذيرش و صورت خواهد گرفت، اما باز با 
اين وعده بسيار نزديك، كسي در بازار بورس معاملات 

ارزي به چشم نديد.
بعد از اين اتفاقات، س��ال گذشته چرخش تصميمات 
بازار ارز متشكل، روي بورس تهران قرار گرفت، بدين 
معني كه قرار بر اين شد بازار مزبور مشخصا در بورس 
تهران و به صورت اوراق صادراتي راه اندازي شود، اما با 
اين حال اين بازار هيچ وقت راه نيفتاد و با اينكه وعده هاي 
زيادي در اين راستا از سوي مس��وولان مربوطه داده 
مي ش��د و موعد آن را به تك نرخي شدن ارز و امثالهم 
محول شد، اما باز با فرارسيدن اين شرايط بازار بورس 

ارز،  راه اندازي نشد.
در نهايت اينكه سال گذشته برخي مسوولان به صرافت 
افتادند كه ب��ازار ارزي را در فرابورس راه اندازي كنند، 
تصميمي ك��ه هيچ وقت به اندازه اي مهم نش��د كه به 
مساله اي سياستي در س��طوح بالاي مديريتي كشور 
تبديل شود. اما در اواخر سال گذشته بود كه رييس كل 
بانك مركزي از شكل گيري بازار متشكل ارزي خبر داد. 
هرچند قرار بود اين بازار تا پايان سال گذشته راه اندازي 

شود، اما به دلايلي نامعلوم ايجاد بازار متشكل به سال 
98 افتاد و در فروردين امسال بانك مركزي تمام تمركز 
خود را براي راه اندازي هرچه سريع تر آن به عمل آورد. 
در نتيجه اينكه عبدالناصر همت��ي، رييس كل بانك 
مركزي ۱8 فروردي��ن از انتخاب اعضاي هيات مديره 
بازار متشكل ارزي و آماده سازي كار هاي نرم افزاري و 
سخت افزاري آن خبر داد. در حال حاضر اولين جلسه 
هيات مديره اين نهاد تازه تاسيس، تشكيل و مديرعامل 
بازار متشكل ارزي هم انتخاب شده است. در اين جلسه 
با تصميم هيات مديره مقرر شد كليه صرافي هاي مجاز 
و بانك هاي عامل از درگاهي كه متعاقبا اعلام مي شود، 
نس��بت به اخذ كد كارگزاري بازار متشكل ارزي اقدام 
كنن��د.از آنجايي كه بورس خود نوعي بازار متش��كل 
محسوب مي شود، بازار متشكل ارزي هم مي تواند نوعي 
بازار بورس به حساب آيد، هرچند كه تفاوت هايي هم 

بين اين دو وجود دارد.
اين بازار با مشاركت بانك ها و صرافي هاي مجاز و تحت 
نظارت و بازارگرداني بانك مركزي با تمركز بر معاملات 
نق��دي راه ان��دازي خواهد ش��د و صادركنندگان هم 
مي توانند در چارچوب مقررات اعلامي، بخش��ي از ارز 

صادراتي خود را در اين بازار عرضه كنند.
بر اين اساس، بازار متشكل ارزي مدنظر بانك مركزي 
نمي تواند بورس ارز باشد بلكه بازار شفاف و برخطي است 

كه كارگزاران مجاز بازار ارز )اعم از بانك ها و صرافي هاي 
داراي مجوز( كه اينك در سامانه نيما فعاليت مي كنند 
و مسووليت تعيين نرخ توافقي فروشنده و خريدار ارز را 
بر عهده دارند، مي توانند در آن به انجام معاملات نقد و 

حواله ارزي بپردازند.
بر اس��اس »مقررات مربوط به بازار متشكل معاملات 
ارزي« كه به تصويب شوراي پول و اعتبار رسيده است، 
بازار متشكل معاملات ارزي، براي ساماندهي و توسعه 
بازار شفاف، منصفانه و كارا تشكيل ش��ده تا ارزها در 
آن به ص��ورت نقد مطابق مقررات اين مصوبه و س��اير 
مقررات مرتبط با آن در بستر الكترونيكي مورد معامله 

قرار گيرند.
در مصوبه ش��وراي پول و اعتبار آمده است كه در بازار 
متشكل ارزي، ارزها به صورت نقد معامله مي شوند و با 
توجه به اينكه كارگزاران مجاز بازار ارز )اعم از بانك ها 
و صرافي هاي مجوز دار( بازيگران اين بازار هس��تند، 
مي توان انتظار داش��ت معاملات انجام ش��ده در بازار 
متشكل ارز بر همان سبك و سياق معاملات جاري بازار 
باشد كه بر اساس نرخ كشف شده در سنا و با اخذ كارمزد 
انجام مي شود با اين تفاوت كه در بازار متشكل جديد، 

نرخ ارز نيز تحت نظارت بانك مركزي كشف مي شود.
اين مساله مي تواند به واقعيت و شفافيت نرخ ارز كمك 
كند چراكه كل عرضه و تقاضاي بازار ارز در يك پلتفرم 

جمع مي شود و نرخ كشف شده از طريق معاملات اين 
بازار، بيش از نرخ كشف شده در سامانه سنا واقعيت دارد.

دستاورد ديگري كه راه اندازي بازار متشكل معاملات 
ارزي مي تواند داشته باشد، زمينه سازي براي كاهش 
تعداد نرخ هايي اس��ت كه اينك ب��راي ارز وجود دارد. 
به عبارت ديگر، با ايجاد اين بازار، قيمتي در معاملات 
توافقي كش��ف مي ش��ود كه عميق تر و با اعتبارتر از 
نرخ هاي صرافي، سنا، بانكي، غيررسمي و … است و 

احتمالا جايگزين همه آنها خواهد شد.
در اي��ن وضعيت بانك مركزي مي تواند ج��داي از ارز 
ترجيحي بر مبناي دلار 4۲۰۰ توماني كه بنا به ضرورت 
دوران تحريم براي واردات كالاهاي اساسي اختصاص 
مي يابد، بقي��ه ارز موجود در اقتصاد ايران را با نرخ بازار 

متشكل قيمت گذاري و مديريت كند.

 معايب و مزاياي بورس ارز
كارشناسان معتقدند كه در شرايط كنوني كه تقاضاي 
مهار نشده فعالان بازار در كنار تلاش هاي واسطه هاي 
در بازار غيرمتشكل و غيررس��مي ارز به نحو وسيعي 
موجب افزايش نرخ و نوس��ان ش��ديد قيمت ارز شده 
اس��ت؛ ضرورت طراحي ساختاري جديد و موثر براي 
كشف قيمت واقعي و در كنار آن دستيابي به مبنايي 
براي تخصيص منابع ارزي به متقاضيان اصلي ضروري 

است. يكي از ساختارهاي پيش��نهادي در اين زمينه 
بورس ارز است. بورس ها به عنوان نماد بازار رقابت كامل 
تلقي مي شوند و مي توانند نويد بخش بازاري شفاف و 
به دور از رانت خواري باشند.نوس��انات نرخ ارز و لزوم 
ايجاد ابزاري مناسب براي پوشش خطرپذيري ناشي از 
اين نوسانات در ايران موضوعي انكارناپذير است و طي 
ماه هاي اخير از زبان بسياري از فعالان اقتصادي اعم از 
خصوصي و دولتي مطرح شده است. شواهد تاريخي نيز 
نشان مي دهند كه نرخ ارز در بازار غيررسمي، اقتصاد 
ايران را به طور قابل ملاحظه اي متاثر مي كند و نوسان و 
كاهش ارزش پول ملي در بازار غيررسمي آثار نامطلوبي 
بر متغيرهاي كلان اقتصادي دارد. راه اندازي بورس ارز 
از طرفي تقاضا براي ارز كاغذي را به طور چشمگيري 
كاهش مي دهد و از سوي ديگر به دليل شرايط تحريم 

مي تواند به افزايش بيش از پيش نرخ ارز دامن بزند.
به گفته كارشناسان طرح راه اندازي بورس ارز هرچند 
داراي مزاياي فراواني است، اما برخي ملاحظات مربوط 
به اين شرايط موجب ش��ده اجراي اين طرح در زمان 
كنوني به صلاح نباشد. ضمن اينكه تاسيس بورس ارز، 
اقتضائات و الزاماتي دارد كه تنها در س��ايه رعايت اين 
الزامات، اهداف بورس محقق مي شوند.لازمه راه اندازي 
بورس ارز به معناي واقعي در كشور، وجود رژيم ارزي 
شناور )به معناي واقعي( است. زيرا در بورس مي بايست 
نيروهاي عرضه و تقاضا قيمت ارز را تعيين كنند و به 
 همين دليل ممكن اس��ت قيمت نوسان داشته باشد.

كارشناس��ان معتقدند هر چند ض��رورت تغيير رژيم 
ارزي به ش��ناور مديريت شده احس��اس مي شود اما 
در سيستم نرخ ارز ش��ناور مديريت شده، بانك هاي 
مركزي كشورها مي كوشند نرخ ارز را مديريت كنند؛ 
لذا عواملي كه بتوانند روي اين نرخ اثرگذار باشند بايد 
توس��ط بانك مركزي رصد و در صورت نياز مديريت 
شوند. مطالعه بورس هاي مختلف دنيا نيز تاييد كننده 
اين مطلب است كه بانك هاي مركزي به عنوان نهادي 
كه وظيفه نظارت بر بازار معاملات آتي ارز را دارند نقشي 

فعال ايفا مي كنند.
ب��ه گفته آنه��ا اصلي ترين دغدغ��ه بخش خصوصي 
درباره بورس ارز، چگونگ��ي مديريت دولت بر نهادي 
با س��ازوكارهاي اقتصاد غيردولتي است. راز موفقيت 
ب��ورس ارز را بايد در نقش آفريني همه فعالان مرتبط 
در چارچ��وب رقابتي جس��ت وجو ك��رد. در غير اين 
 صورت ش��اهد دو يا چند نرخي شدن ارز خواهيم بود.

گفته مي شود كه بورس ها محل مبادله آزادانه كالاها 
و دارايي هاي مختلفند، لذا نمي توان افراد را از ورود به 
آنها منع كرد. در نتيجه نبايد انجام معاملات ارز تنها به 
صادركننده و واردكننده محدود شود. همان طور كه 
قبلا نيز بدان اشاره شد سفته بازي مشخصه ذاتي بازار 
ابزارهاي مالي است و بدون آنها بسياري از فرايندهاي 

بورس ها به نتيجه مطلوب نمي رسند.

گروه بورس|
شاخص كل بورس در پايان آخرين روز معاملاتي هفته 
جاري با رش��د بيش از 3۰۰۰ واحدي ب��راي اولين بار 
وارد كانال ۲۲۰ هزار واحدي شد. آمار معاملات بورس 
نشان مي دهد كه همه شاخص هاي بورس در پايان داد 

و ستدهاي ديروز با رشد دسته جمعي مواجه شدند.

 رشد دسته جمعي شاخص ها
بر اس��اس آمارهاي معاملاتي، روز گذشته چهارشنبه 
۱398/۲/۱۱ همه ش��اخص هاي بورس با رشد مواجه 
ش��دند به طوري كه ش��اخص كل با 34۶۶ واحد رشد 
معادل ۱.۶۰ درصد به ۲۲۰ هزار ۱۰8واحد، ش��اخص 
قيمت »وزني - ارزش��ي« با 999 واحد افزايش معادل 
۱.۶۰ درصد به ۶3 هزار 434 واحد، شاخص كل »هم 
وزن« با ۷۷۲ واحد رشد معادل ۱.۷۶ درصد به 44 هزار 
و ۶۵۱ واحد، ش��اخص قيمت »هم وزن« با ۵38 واحد 
افزايش، مع��ادل ۱.۷۶ درصد به 3۱ هزار و ۱۱۱ واحد، 
شاخص آزاد شناور با 3۶۵3 واحد صعود، معادل ۱.49 
درصد به ۲48 هزار و ۵4 واحد، ش��اخص ب��ازار اول با 
۲۵4۲ واحد افزايش معادل ۱.۵۶ درصد به ۱۶۵ هزار 
34۰ واحد و ش��اخص بازار دوم ب��ا ۶9۵۲ واحد صعود 

معادل ۱.۶۷ درصد، به 4۲3 هزار و ۲۵۶ واحد رسيد.از 
سوي ديگر روز گذشته ۷ نماد »جم با ۲43 واحد، رمپنا 
با ۲۱۲ واحد، واميد با ۱83 واحد، فملي با ۱4۵ واحد، 
فولاد با ۱38 واحد، همراه با ۱34 واحد، و فارس با ۱۲8 
واحد« رشد، بيش��ترين تاثير مثبت را بر شاخص كل 

بورس بر جاي گذاشتند. 

 افزايش شاخص صنايع
روز گذشته شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي نيز با 
رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص صنايع »انتشار 
و چاپ ب��ا ۱8۷89 واحد صعود معادل 4.9۰ درصد به 
4۰۲ هزار و 393 واحد، وسايل ارتباطي با ۲۱4 واحد 
افزايش معادل 4.88 درصد به 4 هزار و ۶۰۵ واحد، فني 
مهندسي با 8۱ واحد رشد معادل 4.۷۱ درصد به يك 
هزار و 8۰4 واحد، حمل و نق��ل با ۲۵8 واحد افزايش 
معادل 4.4۱ درصد به ۶ هزار و ۱۲۱ واحد، زغالسنگ 
با ۲۱۷ واحد رشد، معادل 3.۵9 درصد به ۶ هزار و ۲8۵ 
واحد، چند رش��ته اي صنعتي ب��ا ۶8۷ واحد افزايش 
معادل 3.۲۱ درصد به ۲۲ هزار و ۱۰9 واحد، ماش��ين 
آلات با ۱3۶۵ واحد رشد معادل 3.۱۵ درصد به 44 هزار 

و ۷۱۵ واحد« رسيد.

در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي روز گذشته 
بازار سهام مش��خص مي كند: قيمت سهام نمادهاي 
»بورس، غبهشر، فلامي، كس��رام، پدرخش، غچين و 
سفار« بيش��ترين افزايش قيمت و نمادهاي »ستران، 
غدشت، شسينا، غدام، غاذر، كحافظ و تكنو« بيشترين 

كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند.
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز گذشته بورس، 
در 3۲۲ هزار نوبت معاملاتي، ۵ ميليارد و 3۰ ميليون 
برگه اوراق بهادار به ارزش ۱۶ هزار و ۵8 ميليارد تومان 
در بورس معامله ش��د و ارزش بازار به 84۷ هزار و 8۱9 

ميليارد تومان رسيد.

 مبادله يك ميليارد و نيم ورقه 
فراب��ورس ايران در حالي معام��لات هفته منتهي به 
دوازدهم ارديبهش��ت ماه را به پايان رساند كه حدود 
يك ميليارد و ۶۲۰ ميليون ورقه بهادار به ارزش بيش 
از ۶ ه��زار و 9۲۲ ميليارد ري��ال در تمامي بازارهاي 
آن دست به دست ش��د و به موازات آن شاخص كل 

فرابورس نيز ۱۰ واحد افزايش يافت.
روز گذش��ته در مجموع بازار سهام فرابورس )شامل 
معاملات در بازارهاي اول، دوم و س��ه تابلو مبادلاتي 

بازار پايه( شاهد جابه جايي يك ميليارد و ۵۶8 ميليون 
س��هم به ارزش بيش از ۵ ه��زار و ۱۲۰ ميليارد ريال 
بوديم.در اين مي��ان معامله گران با جابه جايي افزون 
بر ۱8۰ ميليون س��هم از سهام ذوب آهن اصفهان به 
ارزش بي��ش از 3۰3 ميليارد ريال، بيش��ترين حجم 
مبادلات��ي بازاره��اي اول و دوم را در نم��اد »ذوب« 
رقم زدند. ضم��ن آنكه در پي نقل وانتقال بيش از ۶۰ 
ميليون س��هم به ارزش 3۱۶ ميلي��ارد ريال در نماد 
»چكاپا«، بيش��ترين ارزش مبادلاتي بازار س��هام به 
نماد گروه صنايع كاغذ پارس تعلق گرفت.از س��وي 
ديگر در تابل��و اوراق با درآمد ثابت كه در حال حاضر 
ميزبان معاملات چندين دور از اسناد خزانه اسلامي 
در قالب بودجه سال 9۷ است، شاهد دادوستد بيش 
از يك ميليون ورقه به��ادار به ارزش نزديك به 9۱۰ 
ميليارد ريال بوديم.همچنين در بازار اوراق تسهيلات 
مسكن، خريدوفروش بيش از ۷۷ هزار ورقه به ارزش 
افزون بر 38 ميليارد ريال رقم خورد.دادوس��تد بالغ 
بر 4۶ ميليون ورقه ب��ه ارزش 8۱۲ ميليارد ريال نيز 
نتيج��ه مبادلات صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل 
معامله در تابلو ETF بود.بدين ترتيب معامله گران در 
بازار ابزارهاي نوين مالي يعني مجموع سه تابلو اوراق 

 ETF با درآمد ثابت، اوراق تس��هيلات مسكن و تابلو
حدود 49 ميليون ورق��ه را به ارزش يك هزار و 8۰۰ 

ميليارد ريال جابه جا كردند.

 ادامه ركوردشكني آيفكس تا پايان هفته 
شاخص كل فرابورس ايران كه از نخستين روز كاري 
هفته جاري روند صع��ودي را در پيش گرفته بود روز 
گذش��ته به عنوان آخرين روز كاري هفته با ۱۰ واحد 
افزايش، روند صعودي خود را حفظ كرد. بدين ترتيب 
آيفكس از ارتفاع ۲493 واحدي در آخرين روز كاري 
هفته گذش��ته به س��طح ۲۶43 واحدي در پايان اين 
هفته رس��يد كه حاكي از رشد ۱۵۰ واحدي آن است.

نماد »ميدكو« با بيش از 4 واحد اثر مثبت، بيشترين 
تاثير را در رش��د آيفكس بر جاي گذاشت و نمادهاي 
»مارون« و »ذوب« هر كدام با 3 واحد اثر منفي بر اين 
نماگر مانع از رشد بيشتر آن شدند.در نهايت نگاهي به 
جداول بيشترين افزايش و كاهش قيمت نشان مي دهد 
كه نمادهاي »قشير« و »شتوكا« به ترتيب بيشترين 
رشد قيمت را در ميان نمادهاي فرابورسي تجربه كرده  
و از س��وي ديگر نمادهاي »بمپنا« و »كوثر« متحمل 

بيشترين كاهش قيمتي تا سقف ۲.4 درصدي شدند.

 Thu. May2. 2019   پنج شنبه    12 ارديبهشت 1398   26 شعبان 1440  سال پنجم    شماره   1368 

  »پكوير« گ�زارش ۳ماهه منتش�ر كرد: 
ش��ركت كوير تاير اطلاعات و صورت هاي مالي 
3ماهه منتهي به ۲9اسفند۱39۷ را منتشر كرد.

به گزارش سنا اين شركت در اين گزارش از پوشش 
44ريالي سود براي هرس��هم خبر داده است كه 
در مقايسه با مدت مش��ابه سال گذشته افزايش 
۵۲9درصدي داش��ته كه براي اين مدت بس��يار 
چشمگير است.كوير تاير با سرمايه ۷۰۰ميليارد 
ريالي، سود عملياتي اين دوره را 3۲ميليارد ريال 
و سود خالص را 3۱ميليارد ريال اعلام كرده است. 
علاوه بر اين س��ود انباش��ته پايان دوره »پكوير« 
در مقايس��ه با مدت مش��ابه س��ال گذشته رشد 
9۰۱درصدي داشته و به رقم ۱33ميليارد ريالي 
رسيده است.»پكوير« درباره اهداف و راهبردهاي 
خود در م��ورد توليد و ف��روش محصولات اعلام 
كرده اس��ت كه با توجه به وضعي��ت اقتصادي و 
چالش هاي موجود در بازار، اهداف و برنامه كاري 
س��ال98 را بر پايه حفظ توان توليد و فروش خود 
تدوين كرده و در اين راستا تيم مديريت و اجرايي 
شركت استراتژي هاي متفاوتي را جهت دستيابي 
به اهداف تعريف شده به كار گرفت.با توجه به اصل 
بازار پس��ندي محصول و لزوم نوآوري در اندازه و 
تايرهاي پهن تر و گل هاي جديد و زيبا طي چند 
سال گذشته و تاكنون طرح ها، اندازه ها و گل هاي 
بازنگري تا اندازه رينگ ۱۶ وارد بازار ش��ده است و 
قالب رينگ ۱۷ در حال س��اخت و رينگ ۱8 در 
حال طراحي است. » پكوير« در خصوص جزييات 
منابع تامين مالي شركت در پايان دوره اعلام كرد 
كه شركت در راستاي استفاده از مزيت مرتبط با 
منابع مالي همواره تلاش كرده و به نحوي اقدام كند 
تا حد اكثر استفاده از مزيت مذكور را براي شركت 
فراهم كند. براي اين منظور ش��ركت براي تأمين 
مالي جهت انجام تامين سرمايه مبلغ۵۰۰ميليارد 
ريال تسهيلات با نرخ سود ۱8درصد از بانك ه��ا به 
صورت ريالي LC داخلي دريافت و اصل و بهره آن 

را از خودروسازان دريافت كرده است.

  افزايش سرمايه ۲۸درصدي در »تنوين«: 
هيات مديره شركت تامين سرمايه نوين قصد دارد 
به مجمع عمومي فوق العاده پيش��نهاد افزايش 
سرمايه ارايه دهد.به گزارش سنا، شركت تامين 
س��رمايه نوين اعلام كرده است كه هيات مديره 
ش��ركت قصد دارد س��رمايه را معادل ۲8درصد 
افزاي��ش دهد.»تنوين« در ح��ال حاضر ۷هزار 
ميليارد ريال سرمايه دارد و با افزايش ۲8درصدي 
رقم آن را به 9هزار ميليارد ريال مي رس��اند. اين 
افزايش سرمايه از محل سود انباشته تامين مي شود 
و به منظور بهبود ساختار سرمايه و جلوگيري از 
خروج وجه نقد صورت مي گيرد.هيات مديره اين 
شركت گزارش توجيهي پيشنهاد افزايش سرمايه 
را به تصويب هيات مديره رسانده و جهت اظهارنظر 
به حسابرس و بازرس قانوني ارسال كرده است كه 
به محض اظهارنظر بازرس قانوني نسبت به گزارش 
ارس��الي، نتيجه آن اطلاع رساني مي شود.شايان 
ذكر است انجام افزايش سرمايه يادشده منوط به 
موافقت س��ازمان بورس و اوراق بهادار و تصويب 

مجمع عمومي فوق العاده است.

  رش�د ۹۴ درصدي س�ود س�هام: شركت 
واسپاري ملت در صورت هاي مالي ۱۲ماهه خود 
از رشد 94درصدي سود سهام سال جاري نسبت 
به سال گذشته رونمايي كرد.به گزارش سنا، شركت 
واس��پاري ملت در اطلاعات و صورت هاي مالي 
۱۲ماهه منتهي به ۲9اسفند۱39۷، سود هرسهم 
را با رشد 94درصدي نسبت به سال مالي۱39۶، 
براي هرسهم 39۱ريال اعلام كرد.اين شركت سود 
عملياتي را با رشد ۱۵۲درصدي مبلغ 3۱۲ميليارد 
ريال، س��ود خالص را با رش��د 8۶درصدي مبلغ 
3۶۱ميليارد ريال و سود انباشته پايان دوره را مبلغ 
۱88ميليارد ريال منتشر كرده است.»ولملت« در 
تشريح اهداف و راهبردهاي آتي خود در خصوص 
منابع و مصارف اعلام كرده است كه با بهره گيري 
از از توانمن��دي و هم افزاي��ي در گروه مالي ملت، 
قرارداد هاي بلندمدت با تامين كنندگان خودرو 
و كالا منعقد مي شود.با توجه به برآوردي كه اين 
ش��ركت از تغييرات نرخ تسهيلات اعطايي و نرخ 
تامين مالي و نحوه تامين مالي داش��ته قصد دارد 
مطابق دستورالعمل ها و رويه موجود نرخ تسهيلات 
در سال۱398 را معادل ۲۱درصد و همچنين نرخ 
تامين مالي را معادل ۱8درصد و از طريق گروه مالي 

ملت و ساير بانك ها عملياتي كند.

  پوش�ش س�ود ۱۱۰۲ريالي براي هرسهم 
»دتماد«: شركت توليد مواد اوليه داروپخش در 
صورت هاي مالي ۱۲ماهه خود از پوشش يك هزار 

و ۱۰۲ريالي سود براي هرسهم خبر داد.
به گزارش سنا، شركت توليد مواد اوليه داروپخش 
در اطلاعات و صورت هاي مالي ۱۲ماهه منتهي 
به ۲9اسفند۱39۷، س��ود هرسهم را يك هزار و 
۱۰۲ريال اعلام كرد.اين ش��ركت سود عملياتي 
خود را نس��بت به مدت مش��ابه س��ال گذشته 
۵۱درصد افزايش داد و به رقم ۷۵۱ميليارد ريال 
رساند. همچنين سود خالص با رشد 8۲درصدي 
به مبلغ ۵۵۰ميليارد ريال و سود انباشته در پايان 
دوره با رشد ۲۱درصدي به مبلغ ۵۷۷ميليارد ريال 
رس��يد.»دتماد« در برآوردي كه از تغييرات نرخ 
فروش محصولات و نرخ خريد مواد اوليه داشته، 
اعلام كرده اس��ت كه نرخ فروش محصولات در 
سال مالي منتهي به ۲9اسفند۱398، باتوجه به 
برآورد افزايش نرخ خريد مواد اوليه و همچنين 
افزايش نرخ ارز، متناس��ب با آن و با لحاظ كردن 
سود متعارف افزايش خواهد يافت. همچنين اين 
شركت، جهت جلوگيري از عواقب محدوديت هاي 
به وجود آمده در واردات مواد اوليه به دليل تشديد 
تحريم هاي بين المللي اقدام به خريد مواد اوليه 
سال98 كرده وتغييرات نرخ خريد مواد وارداتي 

كمتر از نرخ داخلي خواهد بود.

مديرعامل بورس انرژي گفت: ارزش معاملات بورس 
انرژي ايران در س��ال 9۷ به رقم ۱۷۱ هزار ميليارد 
ريال رسيد كه اين رقم نس��بت به دوره مشابه سال 

قبل، با رشد ۱۲۶ درصدي همراه بوده است.
به گزارش فارس، س��يد علي حس��يني مديرعامل 
بورس انرژي، گفت: ارزش معاملات در كليه بازارهاي 
بورس انرژي ايران در سال 9۷ به عددي بيش از ۱۷۱ 
هزار ميليارد ريال رس��يد كه اين ارزش به واس��طه 
توسعه و تعميق معاملات بازار فيزيكي، تأمين مالي 
پروژه هاي حوزه انرژي از طريق بازار مشتقه و انجام 
معاملات ثانويه اولين صندوق پروژه بازار س��رمايه 
كشور در بازار ساير اوراق بهادار قابل معامله، با رشد 
۱۲۶ درصدي نس��بت به دوره مش��ابه در سال 9۶ 

همراه بوده است.
مديرعامل ب��ورس انرژي اي��ران، در م��ورد ارزش 
معاملات به تفكيك بازارهاي ب��ورس انرژي ايران، 
اف��زود: ارزش معاملات در بازار فيزيكي طي س��ال 
گذش��ته قريب به ۱۲۰ هزار ميلي��ارد ريال بود كه 
معاملات فرآورده ه��اي هيدروكربوري با 99 درصد 
از اين ميزان بيش��ترين سهم از ارزش معاملات اين 
بازار را به خود اختص��اص داد و مابقي آن مربوط به 
معاملات ب��رق در تابلوي بازار فيزيكي بوده اس��ت. 

همچنين ارزش معاملات سال گذشته در بازارهاي 
مشتقه و ساير اوراق بهادار قابل معامله نيز به ترتيب 
بالغ بر ۵ هزار ميليارد ري��ال و ۱۵۰۰ ميليارد ريال 

بوده است.
وي در ادامه از پذيرش ۵8 كالا عرضه كننده در بورس 
انرژي ايران طي سال 9۷ خبر داد و اظهار داشت كه از 
مهم ترين محصولات پذيرفته شده مي توان به نفتاي 
س��بك پالايش نفت آبادان، نفتاي سنگين پالايش 
نفت اصفهان، برش سنگين نفتالين دار پتروشيمي 
اميركبير و ريفورميت پالايش نفت تبريز اشاره كرد.

از ديگر اقدامات بورس انرژي ايران در جهت توسعه 
و تعميق بازار فيزيكي طي سال 9۷ مي توان به انجام 
نخستين عرضه 4۰ كالاعرضه كننده در تابلوي بازار 
فيزيكي در اين سال اش��اره كرد كه انجام نخستين 
عرضه كالاهاي “ نفت خام س��بك شركت ملي نفت 
اي��ران “، “هيدروكرب��ن MC۱۶۰ پالاي��ش نفت 
كرمانشاه “، “نفتاي س��نگين پالايش نفت اصفهان 
“ و “گازمايع نفت س��تاره خليج فارس “ از آن جمله 
بوده ان��د. طي اي��ن دوره همچني��ن در تابلوي بازار 
فيزيكي ۲۶ كالا براي نخستين بار مورد معامله قرار 
گرفتند.مديرعام��ل بورس انرژي ايران با اش��اره به 
انتشار اوراق سلف موازي استاندارد نفت خام سبك 

داخلي توسط وزارت امور اقتصادي و دارايي، گفت: 
اين عرضه به نمايندگ��ي از دولت به ارزش 3۰ هزار 
ميليارد ريال، اوراق سلف موازي استاندارد نفت كوره 
38۰ سانتي استوك شركت ملي نفت ايران به ارزش 
۱۱ هزار ميليارد ريال و اوراق سلف موازي استاندارد 
برق ش��ركت توليدي آرين ماهتاب گستر به ارزش 
۶۵۰ ميليارد ريال در بازار مشتقه، به تبيين مزاياي 
تأمي��ن مالي صنايع انرژي از طري��ق ابزارهاي قابل 

معامله در بورس انرژي ايران صورت گرفت.
وي افزود: در شرايط فعلي كشور، بنگاه هاي اقتصادي 
در تأمي��ن منابع مال��ي موردنياز خود با مش��كلات 
متعددي مواجهند كه اين مشكلات در حوزه انرژي 
به دليل تعداد كثير پروژه هاي توس��عه اي همچنين 
حجم انبوه س��رمايه موردنياز، بيش از ساير صنايع 
نمود پيدا مي كند و ضروري است راهكارهاي مناسب 
جهت تأمين منابع مالي مورد نياز صنعت نفت و گاز 

كشور به طور ويژه اي مورد توجه قرار گيرد.
به گفته حس��يني، از جمله مهم ترين مزاياي تأمين 
مالي از طريق بازار سرمايه كشور مي توان به كاهش 
هزينه ه��اي معاملات��ي، تس��ريع در فرآيند تأمين 
وجوه مورد نياز، افزايش نقدش��وندگي دارايي هاي 
مالي اعتباردهن��دگان و در نتيجه افزايش جذابيت 

سرمايه گذاري در ابزارهاي تأمين مالي اشاره كرد.
وي با اعلام اقدامات توس��عه اي بورس انرژي ايران 
افزود: در سال گذشته در ساير حوزه هاي عملكردي 
بورس انرژي ايران نيز فعاليت هاي توسعه اي مطابق 
سال هاي گذشته ادامه يافت. در حوزه شركت هاي 
عضو ب��ورس انرژي ايران، طي س��ال 9۷ با عضويت 
شش ش��ركت كارگزاري جديد، تعداد شركت هاي 
كارگ��زاري عضو بورس انرژي ايران به ۶۷ ش��ركت 
كارگ��زاري افزايش ياف��ت كه اين ش��ركت ها با در 

اختيار داشتن 8۷ ايستگاه معاملاتي در زمينه ارايه 
خدمت به مش��تريان فعاليت مي نمايند. همچنين 
طي اين س��ال، تعداد س��ه دوره آموزشي با موضوع 
بازارياب��ي فرآورده هاي نفتي براي فعالان اين حوزه 
برگزار شد.مديرعامل بورس انرژي ايران در پايان ابراز 
اميدواري كرد با افزايش زمينه  همكاري مش��ترك 
بازار س��رمايه و صنايع انرژي كش��ور شاهد توسعه 
روزاف��زون اين صنايع و به تبع آن رش��د و توس��عه 

اقتصادي كشور باشيم.



تشكلها6اخبار

»تعادل« با ارايه راهكارهايي براي عبور از بحران كاغذ، معرفي كرد

رييس اتاق اصناف استان تهران پاسخ مي دهد رييس اتاق بازرگاني ايران مطرح كرد

متهمان بازار كاغذ

گراني خرما زير سر كيست؟عدم توازن در سياست هاي تجاري 

تعادل|
آش��فتگي در بازار كاغذ ادامه دارد؛ افزايش قيمت كاغذ 
به واسطه رش��د قيمت ارز، بازار آشفته اي طي يك سال 
گذشته براي صنعت نش��ر و كتاب رقم زده است. اين در 
حالي است كه روند قيمت ها در سال جاري با آهنگ رشد 
مجدد نرخ ارز، مس��يري صعودي در پيش گرفته است. 
بطوريكه ش��نيده ها از بازار كاغذ حاكي از افزايش بيش 
از ۲۰ درص��دي قيمت اين كالا در روزهاي اخير اس��ت. 
تلاطمات اين بازار در سال جاري تا حدي رسيد كه مقام 
معظم رهبري مستقيما وزراي »صنعت، معدن و تجارت« 
و »فرهنگ و ارش��اد اس��لامي« را مكلف كردند تا هرچه 
سريع تر مس��اله كاغذ را حل كنند. اما نكته حائز اهميت 
اينجاست با توجه به اينكه س��ال گذشته كاغذ در گروه 
كالاهاي اساسي دس��ته بندي شد، اما ناهماهنگي ميان 
اين دو وزارتخانه كه يكي عهده دار ثبت سفارش واردات 
كالا بود و ديگري مسووليت توزيع و عرضه كاغذ را برعهده 
داشت، باعث افزايش نابساماني بازار كاغذ شد و شاهد نقض 
در توزيع و ورود افراد )رانت طلب( به واردات كاغذ بوديم. 
از منظر فعالان بازار صنعت نشر و كتاب، اتفاقي كه از سال 
گذشته با تعيين تكليف در خصوص نرخ ارز و تخصيص 
ارز دولتي افتاد جز » فساد و رانت خواري در حوزه كتاب«، 
»محروم شدن ناشران واقعي«، »ثبت آمارهاي دروغين از 
توليد و فروش كتاب« و »واردات كاغذ از محلي غير از تجار 
واقعي« نتيجه اي ديگر نداشت. اما راهكار چيست؟ رييس 
سنديكاي توليدكنندگان كاغذ و مقواي ايران، تخصيص 
منابع متعادل و نه صرفا ارز 4۲۰۰ توماني براي واردات را 
از مهم ترين راهكارهاي كوتاه مدت ساماندهي بازار كاغذ 
عنوان مي كند و بر اين باور اس��ت كه حل اين بحران در 
ميان مدت نيازمند برنامه ريزي دقي��ق و در نظر گرفتن 
منابع و امكاناتي براي توليد داخل و توليدكنندگان است 

كه تأمين كننده نياز مصرفي كشور باشد. 

   آغاز ماجرا
افزايش مجدد قيمت كاغذ در سال جاري به آشفتگي در بازار 
صنعت نشر و كتاب دامن زده است. فروردين 97 با اجراي 
سياست ارز 4۲۰۰ توماني، كاغذ نيز جزو كالاهاي اساسي 
دسته بندي ش��د كه به آنها ارز دولتي تعلق مي گرفت؛ اما 
مشكلات داخلي در نحوه تخصيص ارز و به تعبير ناشران، 
فس��اد و ران��ت در واردات كاغذ كار را به جايي رس��اند، كه 
هم اكنون بازار كاغذ با كلمه »بحران« توصيف مي شود. اما 
رشد قيمت كاغذ همچون ديگر بازارها به واسطه رشد قيمت 
دلار از پاييز سال 96 آغاز شد. با وجود اينكه در همان سال 
با ترخيص يك محموله كاغذ از گمرك اين بحران تا حدي 
كنترل شده بود، اما افزايش نرخ ارز بار ديگر اين صنعت را 
با مشكلاتي مواجه كرد؛ تا جايي كه در پي حل نشدن اين 
بحران و افزايش بي رويه قيمت كاغذ، در همان سال صنف 
ناشران با همفكري تشكل هاي نشر در نامه اي از مسوولان 
دولتي خواس��تار پيگيري جدي براي حل معضل كمبود 
و گراني كاغذ ش��دند و از دولت براي اهتمام در توليد ملي 
كاغذ و داخلي شدن آن مطالبه كردند. ناشران در اين نامه 
تنها راه حل  بحران كاغذ را خودكفايي در توليد اين محصول 
اساسي دانسته و عمل به فرمايش هاي مقام معظم رهبري را 

در اين خصوص به هيات دولت يادآوري كردند. 

   تكليف دو وزير
اما با شدت گرفتن بحران كاغذ، مقام معظم رهبري بار ديگر 

دولت را موظف به حل اين مشكل كرده اند. ايشان در چند 
روز گذشته و در جريان بازديد از نمايشگاه كتاب تهران، 
مستقيما دو وزير »صنعت، معدن و تجارت« و »فرهنگ 
و ارشاد اسلامي« را مكلف كردند تا هرچه سريع تر مساله 
كاغذ را حل كنند. تذكرات مقام معظم رهبري، در حالي 
اس��ت كه ناهماهنگي هايي ميان وزارت صنعت و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي وجود دارد. بطوريكه تصميم گيري 
در خصوص ثبت س��فارش واردات كالا ب��ه عهده وزارت 
صنعت اس��ت و تصميم گيري در خصوص شيوه توزيع و 
عرضه كاغذ در بازار از مس��ووليت هاي وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي است؛ كه اين مساله باعث بروز اختلافاتي 
ميان اين دو وزارتخانه شده و در نابساماني بازار كاغذ تأثير 

داشته است.
در همين رابطه، وزير صنعت، معدن و تجارت در نشست 
با وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در نمايشگاه كتاب تهران 
كه بعد از بازديد مقام معظم رهبري از نمايشگاه انجام شد، 
از برخورد قانوني با افرادي خبر داد كه با وجود خريد كالا 
با ارز 4۲۰۰ توماني، آن را احتكار يا خارج از شبكه توزيع، 
پخش مي كنند. رض��ا رحماني، تامين كاغذ را مهم ترين 
مطالبه فعالان حوزه چاپ دانست و گفت: وزارت صنعت 
در حيطه وظايف خود از صنعت نشر، اعم از كتاب، مجلات 
و... حمايت مي كند و تلاش دارد تا كاغذ با قيمت مناسب 
در اختي��ار فعالان اين حوزه قرار بگي��رد. او با بيان اينكه 
دولت در سال 97 با اختصاص ارز تا حدودي مانع از بروز 
مشكلات اساسي در حوزه چاپ شد، افزود: با وجود اين، 
قيمت كاغذ در س��ال گذشته به دلايلي همچون »نقص 
در فرآين��د توزيع«، افزايش يافت ك��ه در اين زمينه بايد 
با همكاري وزارت ارش��اد فرآيند توزي��ع را اصلاح كنيم 
تا كالايي ك��ه منابع دولتي به آن اختص��اص مي يابد به 
مصرف كننده حقيقي برسد.رحماني تاكيد كرد: فرآيند 
توزيع محصولي ك��ه ارز 4۲۰۰ توماني به آن اختصاص 
يافته است بايد كنترل ش��ود، در غير اين صورت، برخي 
از شرايط سوءاستفاده مي كنند. همچنين وزير صنعت، 
معدن و تجارت از برخورد قانوني با افرادي خبر داد كه با 
وجود خريد كالا با ارز 4۲۰۰ توماني، آن را احتكار يا خارج 
از شبكه توزيع، پخش مي كنند. رحماني با بيان اينكه رونق 
توليد مي تواند بستر لازم را براي گسترش حوزه فرهنگ 
فراهم كند، افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت مي تواند 
در زمينه ارز و واردات به حوزه چاپ و نش��ر ورود كند؛ اما 
تخصيص و توزيع كاغذ با ارز دولتي توسط وزارت ارشاد و 

اتحاديه ناشران انجام مي شود.

   محتكران كاغذ
در عين حال، شواهد موجود نشان مي دهد، بحران گراني 
كاغذ طي دو سال گذشته، جهاني شده است و تنها مختص 
به ايران نيست؛ چراكه ميزان توليد خمير كاغذ در جهان 
در پايين ترين س��طح خود طي ۲ دهه گذش��ته است. از 
مهم ترين نتايج گراني كاغذ از يك سال گذشته تاكنون 
در كشور، حذف كتاب از س��بد خانوارهاست. اما نبايد از 
س��ودجويي برخي فرصت طلبان در ايران غافل شد.در 
همين رابطه، چن��دي پيش علي ش��ريعتي، عضو اتاق 
بازرگاني تهران هم به ايلنا گفته بود: »با توجه به نزديكي 
انتخابات مجلس شوراي اسلامي، هم اكنون برخي افراد 
فعال در اين حوزه شروع به دپو و احتكار اين كالا كرده اند 
و هر روز قيمت ها به سمت افزايشي تغيير پيدا مي كند. 
اما نكته جالب اينجاست كه تورم جهاني اين كالا در سال 

گذشته ۳۰درصد بوده و با احتساب حمل و نقل و تحريم ها 
كه باعث بالا رفتن هزينه واردات مي ش��ود، نهايتا بايد در 
كشور نسبت به سال قبل ۵۰ درصد افزايش پيدا كند اما 
در كشور ما ۳۰۰ درصد افزايش قيمت داشته است«. به 
گفته ش��ريعتي، متولي اين كالا وزارت ارشاد است اما باز 
هم شاهد افزايش غيرطبيعي قيمت كاغذ در بازار هستيم؛ 
اين امر نشان دهنده اين اس��ت كه ارز 4۲۰۰ توماني در 
هر عرصه فس��اد مي آورد.از آنس��و، محمدرضا مودودي، 
سرپرست سازمان توس��عه تجارت، »سوءاستفاده از نرخ  
دستوري ارزي« را دليل اصلي وضعيت پيش آمده در بازار 
كاغذ مي داند و طي اظهاراتي اين طور توضيح داده است: 
»با توجه به اينكه منابع ارزي محدود است، بايد مديريت 
به نحوي صورت گيرد كه كل نياز كشور بر اساس همين 
منابع محدود مديريت شود. در اين شرايط، براي مصارف 
فرهنگي هم سهميه ارز دولتي قائل شده و وزارت ارشاد 
مصارف آن را اعلام كرده است؛ اما برخي از منابعي كه در 
نظر گرفته شده، به كار نيامده است«. به گفته مودودي، 
بخش زيادي از ارز حاصل از صادرات كه قرار بود در سامانه 
نيما عرضه شود، برنگشته و به همين خاطر منابع موجود 
ارز 4۲۰۰ توماني را به مص��ارف ضروري تري اختصاص 
مي دهند. درنهايت، مشكلات ارزي تأثير خود را روي تأمين 

كاغذ موردنياز گذاشته است.

   دخالت هاي نابجا
اما فعالان اقتصادي و ناشران، فراتر از مشكلات ارزي كه 
ناشي از فشارهاي خارجي و تحت تاثيرتحريم ها به وجود 
آمده، بر اين باورند دولت با دخالت دستوري منجر به ايجاد 
فساد و رانت در بازار كاغذ ش��ده است. در همين زمينه، 
فرهاد تيمورزاده، ناشر كتاب هاي دانشگاهي در گفت وگو 
با پايگاه خبري اتاق ايران، تأكيد كرد: اتفاقي كه از س��ال 
گذشته با تعيين تكليف در خصوص نرخ ارز و اعطاي ارز 

دولتي افتاد و جز » فساد و رانت خواري در حوزه كتاب«، 
»محروم شدن ناشران واقعي«، »ثبت آمارهاي دروغين 
از تولي��د و فروش كتاب« و »واردات كاغذ از محلي غير از 
تجار واقعي« نتيجه اي ديگر نداشت. به اعتقاد او، در بحث 
تبديل شدن نشر به يك صنعت، مهم ترين نكته و محوري 
اصلي كه بايد به آن توجه كرد، »كاهش حجم تصدي گري 
دولت در حوزه نش��ر« است. متأسفانه نهادهاي دولتي با 
دخالت بيش ازحد در حوزه  نش��ر و سياست گذاري هاي 
نادرست در اين حوزه باعث به وجود آمدن ارتباطات ناسالم 
و لابي گري در اين عرصه شده اند كه به اقتصاد ناشران لطمه 
مي زنند. سيد حسين ميرباقري، رييس اتحاديه فروشنده 
كاغ��ذ و مقوا هم نظ��ر مش��ابه اي دارد. او دخالت وزارت 
فرهنگ و ارشاد را از واردات تا قيمت گذاري و توزيع كاغذ 
دليل اصلي آشفتگي هاي بازار كاغذ مي داند كه منجر به 
دونرخي شدن كاغذ در بازار شده است. به گفته ميرباقري، 
حتي كاغذهايي كه توسط تجار به كشور وارد مي شود، در 
اختيار وزارت ارش��اد قرار مي گيرد كه سوال اساسي اين 
است؛ در شرايطي كه كاغذهاي وارداتي به كشور در اختيار 
وزارت ارشاد قرار مي گيرد، چرا كاغذ داراي دو نرخ است و 
ناشران نتوانسته اند كاغذ را با نرخ مناسب از اين وزارتخانه 

دريافت كنند؟

   راهكار نهايي حل بحران كاغذ
در همين راس��تا، ابوالفضل روغني گلپايگاني، رييس 
س��نديكاي توليدكنندگان كاغذ و مقواي ايران هم در 
گفت وگو با »پايگاه خبري اتاق ايران« در توضيح چرايي 
وضعيت نابسامان توليد كاغذ چاپ و تحرير در كشور، 
مي گويد: س��ازمان دهي مس��اله كاغذ موضوع تازه اي 
نيست. چند سال گذشته هم در جريان بازديد رهبري 
از نمايش��گاه كتاب اين موضوع مطرح و تأكيد شد. در 
همان زمان كميس��يون فرهنگي عه��ده دار حل اين 

مشكل شد و خوشبختانه اقدامات خوبي انجام شد؛ اما 
اين كار تداوم نيافت. به اعتقاد روغني گلپايگاني، »توجه 
به توليد داخل« و »حمايت از توليدكنندگان« يكي از 
مهم ترين موضوعاتي است كه طي چند سال گذشته و 
با وجود تاكيد فعالان بخش خصوصي بر ضرورت توجه 
به ايجاد شرايط برابر و بازسازي و نوسازي صنايع مرتبط 
با كاغذ، اما همچنان مورد غفلت مس��وولان قرار دارد.

رييس س��نديكاي توليدكنندگان كاغذ و مقواي ايران 
تصريح كرد: در تمام سال هاي گذشته و با روي كار آمدن 
دولت هاي مختلف، اين موضوع غلط جا افتاده كه توليد 
داخل از كيفيت لازم برخوردار نيس��ت. درصورتي كه 
شاخص ها و استانداردهاي جهاني مويد كيفيت توليد 
داخل است، اما توليدكنندگان تمايلي به توليد ندارند. 
از طرفي با وجود ظرفيت س��رمايه گذاري خوبي كه در 
حوزه كاغذ تحرير وجود دارد اما س��رمايه گذاران هم از 
س��رمايه گذاري در اين حوزه بي ميل هس��تند.روغني 
گلپايگاني با اشاره افزايش نرخ ارز طي ماه هاي گذشته 
كه تاثير قابل توجهي برافزايش نرخ كاغذ داشته، بيان 
كرد: مهم تر از اين اتفاق، نداشتن سازوكار براي تأمين، 
تخصي��ص و همچنين نظ��ارت ب��ر ارز 4۲۰۰ توماني 
ب��ود. بطوري كه نه تنها به افرادي كه به اصطلاح اهليت 
نداش��تند، ارز اختصاص داده شد، بلكه نظارت تنها به 
شبكه هاي عمده فروشي محدود ش��د، نه شبكه هاي 
خرده فروشي؛ بنابراين شاهد بوديم در غياب نبود هيچ 
سازوكار درستي، قيمت كاغذ به يك باره چند برابر شد. او، 
تخصيص منابع متعادل و نه صرفا ارز 4۲۰۰ توماني براي 
واردات را از مهم ترين راهكارهاي كوتاه مدت ساماندهي 
بازار كاغذ عنوان كرد. او همچنين افزود: حل اين بحران 
در ميان مدت نيازمند برنامه ريزي دقيق و در نظر گرفتن 
منابع و امكاناتي براي توليد داخل و توليدكنندگان است 

كه تأمين كننده نياز مصرفي كشور باشد. 

رييس اتاق بازرگاني ايران با بيان اينكه ارزش افزوده حاصل از گردشگري 
قابل مقايسه با هيچ صنعتي نيست، گفت: عدم تعادل و توازن سياست هاي 
ارزي و تجاري فرصت هاي گردشگري را از ايران گرفته است. به گزارش 
خبرگزاري مهر، غلامحس��ين ش��افعي در اولي��ن همايش بين المللي 
گردشگري بيابان لوت و فرصت هاي محلي و بين المللي خراسان جنوبي، 
بيان كرد: توسعه صنعت گردشگري توسعه همه جانبه اقتصادي، فرهنگي 
و اجتماعي بوده كه بايد مورد توجه قرار گيرد. لو با بيان اينكه دولت و وزارت 
امور خارجه بايد بر روي صنعت گردشگري توجه ويژه داشته باشند، افزود: 
گردشگري ايران نيازمند توسعه بوده؛ چراكه در حال حاضر فرصتي طلايي 
پيش رو است. رييس اتاق بازرگاني، صنايع و معادن وكشاورزي ايران بيان 
كرد: ايران جز ارزان ترين كشورها در بخش گردشگري بوده بنابراين تمايل 

به ورود به گردشگري ايران فوق العاده بالا است.
شافعي با بيان اينكه در سال 97 بعد از سياست هاي ارزي جديد، مهماناني 
قريب به ۱۵ ساعت در فرودگاه انتظار كشيدند، افزود: هر كاري مي خواهيم 
انجام دهيم اول بايد تكليف خودمان را مشخص كنيم. او با بيان اينكه عدم 
تعادل و توازن سياست هاي ارزي و تجاري فرصت هاي گردشگري را از ايران 
گرفته است، افزود: پيش بيني شده تا س��ال ۲۰۲۰ تعداد گردشگران در 

صحنه جهاني به ۱.6 ميليارد نفر مي رسد. شافعي با بيان اينكه ايران جزو ۱۰ 
كشور اول دنيا در صنعت گردشگري است، اظهار كرد: ارزش افزوده حاصل 
از گردشگري قابل مقايسه با هيچ كالا و صنعتي نيست. رييس اتاق بازرگاني، 
صنايع و معادن ايران با اشاره به بيابان لوت بيان كرد: كشور تونس در بيابان 
لوت 8 ميليارد دلار سرمايه گذاري كرده اما ايران تا چه اندازه سرمايه گذاري 
كرده است؟ او با بيان اينكه بر اساس شنيده ها در بيابان لوت ايران لايه اوزون 
سوراخ نشده است، افزود: نقاطي از لوت گرم ترين نقطه جهان بوده و درجه 

حرارت 7۰ درجه اي دارد.
ش��افعي همچنين با بيان اينكه آفتاب بيابان ل��وت خاصيت درماني 
ويژه اي دارد، افزود: اما ما در همه چيز اشكال اساسي داريم چراكه همراه 
با تحول جهاني حركت نمي كنيم. او خواستار ايجاد دبيرخانه همايش 
بين المللي گردشگري بياباني لوت شد و بيان كرد: همچنين استان هاي 
سيستان بلوچستان، كرمان و خراسان جنوبي كاري مشترك براي بيابان 
لوت انجام دهند. شافعي با بيان اينكه خواستاريم همايش بين المللي 
گردشگري بيابان لوت سالانه برگزار شود، گفت: ايران نايب رييس جاده 
ابريشم بوده كه اگر اين امر به دبيرخانه همايش بين المللي گردشگري 

بيابان لوت متصل شود، تحولي عظيم را شاهد خواهيم بود. 

رييس اتاق اصناف استان تهران در رابطه با گراني هاي اخير قبل از ماه 
مبارك رمضان بيان ك��رد: آنچه بازار را تنظيم مي كند بحث عرضه و 
تقاضا است. در كنار اين، رقابت نيز از نظر قيمت، كيفيت و كالا بازار را 
تنظيم مي كند اما وقتي رقابتي بين تجار و كسبه نباشد، باعث مشكلاتي 
از جمله گراني مي شود. به گزارش خبرگزاري تسنيم، نوده فراهاني 
افزود: به عنوان مثال خرما در داخل كشور توليد مي شود و ما دومين 
كشوري هستيم كه در توليد اين محصول حرف براي گفتن داريم اما 
چرا مديريت به گونه اي است كه ما با بحران خرما مواجه مي شويم؟ ما در 
ابتدا بايد مصرف داخلي را تأمين كنيم و سپس مازاد آن را صادر كنيم. 
رييس اتاق اصناف استان تهران اظهار كرد: اين مسائل در اختيار وزارت 
جهاد كشاورزي و وزارت صنعت است و ربطي به اصناف ندارد. اصناف 
دخالتي در اين موضوعات ندارد، يعني در اين شرايط از اصناف هيچ 
مشورتي نمي شود و ما فقط مجري توزيع كالا هستيم تا كالاها در اختيار 
واحدهاي صنفي قرار بگيرد و به شدت هم نظارت مي كنيم تا اصناف 

بيش از سود تعيين شده و گران تر از آن نفروشند.
اين مقام مسوول يادآور ش��د: اصناف اعتراض خود را در اين باره به 
ارگان هاي مربوطه ك��رده اما وقتي براي تنظيم ب��ازار برنامه ريزي 

مي شود ما ديگر نمي توانيم دخالت نكنيم. نوده فراهاني عنوان كرد: 
به عنوان مثال قيمت نان ۵ سال است كه تغييري نكرده است. دولت 
سوبسيد آرد را پرداخت مي كند، اما چرا الان دولت، مردم و نانوا همه 
ناراضي اند؟ به اعتقاد بنده بهترين راه اين اس��ت كه نان آزاد شود و 
دولت فقط نظارت كند تا نانوا خودش تش��خيص دهد كدام آرد را 
براي توليد نان با كيفيت استفاده كند و در اين صورت بين نانوايان 
رقابت ايجاد خواهد شد. رييس اتاق اصناف استان تهران با بيان اينكه 
نظر دولت بر عدم افزايش قيمت نان است تصريح كرد: اين ديدگاه 
دولت در شرايطي است كه هزينه برق، آب، گاز، تلفن، ماليات، بيمه 
و هزينه پرسنل هر س��ال افزايش مي يابد درنتيجه نمي توان توقع 
داش��ت كه نانوا نان را با همان قيمت 4س��ال قبل عرضه كند و اين 

هزينه ها را هم بپردازد.
او در ادامه اظهار كرد: قانون نظام صنفي ساري و جاري است و ما بايد 
از آن تبعيت كنيم اما اصلاح چند بند آن را در دستور كار قرار داده ايم. 
در حال حاضر يك وضعيت بحراني داريم و همه بايد دست در دست 
هم دهيم و به اميد دولت تنها نباشيم. همه آحاد جامعه وظيفه دارند به 

دولت كمك كنند تا از اين وضعيت نجات پيدا كنيم.
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افزايش قيمت نان تكذيب شد
تسنيم| رييس اتاق اصناف ايران گفت: تا به امروز 
هيچ ابلاغيه اي مبني بر افزايش قيمت نان به دست 
ما نرسيده است و انواع نان به قيمت هاي گذشته در 
اختيار مردم قرار مي گيرد. سعيد ممبيني درباره طرح 
افزايش قيمت نان در فضاي مجازي ضمن تكذيب 
اين موضوع اظهار كرد: به خلاف آنچه مطرح شده تا 
به امروز هيچ ابلاغيه اي مبني بر افزايش قيمت نان به 
دست ما نرسيده است و انواع نان به قيمت هاي گذشته 
در اختيار مردم قرار مي گيرد. او افزود: با توجه به اينكه 
قيمت آرد افزايشي نداشته است قيمت نان نيز افزايش 
نمي يابد ام��ا با توجه به افزايش نرخ خريد تضميني 
گندم در صورتي كه افزايش قيمتي در نرخ آرد صورت 
گيرد متناسب با تصميم دولت درباره نرخ اين محصول 
تصميم گيري مي شود. رييس اتاق اصناف ايران در 
پاسخ به اينكه آيا نان در سال جاري افزايش قيمتي 
نخواهد داشت گفت: درخواست افزايش قيمت نان 
توسط اتحاديه هاي مربوطه به دولت ارسال شده است 
اما پاسخ و ابلاغيه براي افزايش قيمت نداريم. او تصريح 
كرد: با افزايش نظارت به دنبال آن هستيم تا از افزايش 
قيمت كالاهاي اساسي و مصرفي مردم در ماه مبارك 
رمضان جلوگيري كنيم اما وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و وزارت جهاد كشاورزي نيز در زمينه تأمين 

كالاهاي مصرفي مردم بايد همكاري داشته باشند. 

همكاري ايران و يونيسف
براي توليد غذاي كودك

پايگاه خبري اتاق تهران| در حالي كه ش��كر 
و چربي هاي مضر در غذاي بچه سلامت كودكان 
را تهديد مي كند، »يونيس��ف«، »ات��اق بازرگاني 
ايران« و »اتاق مشترك ايران و سويس« برنامه اي 
را با تمركز بر غذاي بچه ها در هزار روز اول زندگي 
طرح ريزي و اج��راي همايش هاي مربوط به آن را 
آغاز كرده اند. در همين رابطه، رييس اتاق مشترك 
ايران و سويس گفت: همايش »سوءتغذيه كودكان؛ 
مسووليت بهينه سازي محصولات غذايي« كه با 
حضور سفير محترم س��ويس، نماينده يونيسف، 
شركت كاله و موسسه علمي پژوهش DSM در 
اتاق تهران برگزار شد، بر كيفيت غذاي بچه و رشد 
بچه در س��ال هاي اول زندگي تمركز كرده است. 
شريف نظام مافي گفت: جلسه اول اين همايش در 
راستاي برنامه هاي اتاق مشترك ايران و سويس و 
اتاق تهران و با همكاري بهمن عشقي، دبيركل اتاق 
تهران برگزار شده اس��ت و اميدواريم با ادامه اين 
همايش ها امكان اراي��ه اطلاعات لازم براي توليد 
محصولات غذايي با كيفيت بهتر به برندهاي ايراني 
توليدكننده غذاي بچه بيش از گذشته فراهم شود.

به گفته رييس اتاق مشترك ايران و سويس، توليد 
غذاي با كيفيت با شكر كمتر و حذف آفلاتوكسين از 
محصولات غذايي از اهداف مهم در اين برنامه است. 
نظام مافي تاكيد كرد: بيشتر محصولاتي كه امروز 
در بازار عرضه مي شود براي سلامت كودكان مضر 
اس��ت و اطلاع رساني در اين خصوص به برندهاي 
بزرگي مثل ش��ركت كاله مي تواند به توليد غذاي 
سالم و اسنك هاي غني شده كه در رشد كودكان 

اثر بسزايي دارد، اثر بخش عمل كند. 

مواد اوليه پوشاك توزيع شد
پايگاه خبري اتاق اصناف تهران|چهاردهمين 
مرحله توزيع مواد اوليه پوشاك با حضور ابراهيم 
درس��تي نماينده وزير صنعت در ات��اق اصناف 
ايران و رييس كارگروه تامين مواد اوليه پوشاك 
روزگذشته در محل اين كارگروه بين متقاضيان 
انجام گرفت. در اي��ن مرحله كه با حضور محمد 
توكلي دبير كارگروه، ابوالقاس��م شيرازي رييس 
اتحاديه پوش��اك تهران، اعض��اي هيات مديره 
اتحاديه خياطان، پيراهن دوزان و بازرسان سازمان 
صنعت، معدن و تج��ارت و اتاق اصناف تهران در 
محل كارگ��روه انجام گرديد، انواع لاي چس��ب 
به مق��دار ٢۵٠ هزار ي��ارد )۲۲86۰۰ متر( بين 

متقاضيان توزيع شد.
با توجه به توزيع مواد اوليه پوش��اك در سيزده 
مرحله گذش��ته، بنا به اعلام دس��ت اندركاران 
كارگروه مواد اوليه پوشاك اين اقدام با استقبال 
توليدكنندگان پوشاك مواجه گرديده و موجب 
شكسته شدن قيمت ها و متعاقب آن انتظام بازار 

در حوزه توليد پوشاك گرديده است.

زمزمه افزايش قيمت روغن موتور
تسنيم| در حال حاضر كارخانجات روغن موتور 
مصر به افزايش قيمت ها هس��تند اما هنوز اين 
موضوع به صورت رسمي انجام نشده اما زمزمه آن 
عاملي شده تا روغن موتور در بازار فروخته نشود و 
همه منتظر تغييرات قيمتي باشند. نوسان نرخ ارز 
عاملي شده تا در طول هفته اي اخير زمزمه افزايش 
قيمت روغن موتور خودرو داغ شود . البته دلالان 
هم از اين شرايط اس��تفاده كرده و به روش هاي 
خاص روغن هاي تقلبي را با قيمت ارزان تر راهي 
بازار كرده اند كه اين موضوع خود مشكلاتي را براي 

مردم به وجود آورده است.
روغن هاي تقلبي به حدي با كالاي اصل شباهت 
دارند كه كمتر كسي متوجه تفاوت آنها مي شود. 
در اين شرايط فروشندگان روغن موتور با اعلام 
اينك��ه در بازار كاه��ش عرضه روغ��ن موتور به 
وجود آمده است به خبرنگار تسنيم مي گويند: 
كارخانج��ات روغن معتقدند م��اده اوليه توليد 
روغن ادتيو است كه با تغييرات نرخ ارز با قيمت 
نيمايي وارد كشور مي شود و همين امر عاملي شده 
تا قيمت تمام ش��ده روغن افزايش پيدا كند. در 
حال حاضر كارخانجات مصر به افزايش قيمت ها 
هس��تند اما هنوز اين موضوع به صورت رسمي 
انجام نش��ده اما زمزمه همين امر عاملي شده تا 
روغن موتور در بازار فروخته نشود و همه منتظر 

تغييرات قيمتي باشند.

رييس كميته صادرات سنديكاي توليدكنندگان دارو خبر داد

اقبال به داروهاي ساخت ايران در بازار عراق
ريي��س كميته صادرات س��نديكاي صاحبان صنايع 
داروهاي انس��اني ايران در گفت وگو با »پايگاه خبري 
اتاق ايران« با اشاره به سفر اخير وزير بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي همراه با هياتي به عراق گفت: با تغيير 
كابينه در عراق، رويكرد آنها ب��ه ثبت داروهاي ايراني 
بسيار مثبت تر از قبل ش��ده است. تا امروز بيش از ۱7 
شركت توليدكننده داروي ايراني در عراق ثبت شده اند، 
كه با توجه به دشواري روند ثبت سفارش كه قبلا وجود 

داشت، بايد از اين فرصت به نحو احسن استفاده كرد.
مه��رداد عليمي��ان، با تاكي��د بر اينكه ش��ركت هاي 
بين المللي حضور فعالي در بازار عراق دارند كه توان مالي 
آنها قابل مقايسه با شركت هاي ايراني نيست، گفت: از 
طرفي آنها به دنبال آن هستند كه رقيبي در بازار نداشته 
باشند و همين امر رقابت با اين شركت ها را بسيار سخت 

كرده است. به گفته او، اما بااين حال، كيفيت و قيمت 
مهم ترين برگ هاي برنده ش��ركت هاي توليدكننده 
ايراني براي حضور در بازار دارويي عراق است. بايد فعالان 
و سياست گذاران بر مبناي آن دو فاكتور، مشاركت خود 
و همچنين صادرات داروي ايراني به عراق تقويت كنند. 
برمبناي آمار اعلام شده از سوي رييس كميته صادرات 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران، ميزان 
صادرات داروي ايراني به عراق در سال هاي 9۵ و 96 به 
ترتيب 6 و ۱4 ميليون دلار بوده است. او درباره صادرات 
دارو به عراق براساس آخرين ارقام منتشرشده در سال 
97 نيز گفت: ايران در زمينه دارو و تجهيزات پزشكي 
سالانه ۲۵ ميليون دلار صادرات به كشور عراق دارد و 
ظرفيت افزايش صادرات تا مرز ۲۰۰ ميليون دلار را در 
اين بازار داراست. عليميان تأكيد كرد: ازآنجايي كه اين 

آمار در سال 97 كامل نيست، قطعاً ميزان صادرات دارو 
به عراق در سال گذشته به بيش از اين ميزان بوده است.

به اعتقاد عليميان، بازار داروي داخلي كشور از توليد 
اشباع شده است؛ بنابراين صنعت داروسازي كشور براي 
بقاي خود ناچار به صادرات است. او تأكيد كرد: صادرات 
يك فرايند طولاني مدت و از طرفي متأثر از تصميم هاي 
گذشته است. به اين معنا كه اگر امروز كاري در زمينه 
صادرات انجام مي دهيم، نتايج اين تصميم سال ها بعد 

نمايان خواهد شد.
او درخواست كرد كه سياس��ت گذاران از تصميمات 
آني پرهيز و براي اي��ن حوزه به خصوص صادرات دارو 
كه يك كالاي استراتژيك محس��وب مي شود، بطور 
بلندم��دت برنامه ريزي كنند. عليمي��ان اظهار كرد: 
آنچه در عم��ل اتفاق مي افت��د، تأثيرپذيري صادرات 

از سياست گذاري داخلي اس��ت. موضوعي كه باعث 
مي شود تا با ايجاد تغييرات ارزي يا منطقه اي، صادرات 
دارو دستخوش تغييرات شود. رييس كميته صادرات 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران، تأمين 
داروهاي موردنياز داخل را يكي از مهم ترين دغدغه هاي 
توليدكنندگان دارو عنوان كرد كه مانع از آن مي شود تا 
توليدكنندگان و صادركنندگان دارو »مساله صادرات« 

را در اولويت خود قرار دهند.
بازار دارويي عراق از مهم ترين بازارهاي صادراتي هدف 
براي صنعت داروس��ازي كشور محس��وب مي شود. 
دوشنبه گذشته، سعيد نمكي كه چند ماهي است به 
عنوان وزير بهداشت، درمان و آمورش پزشكي سكان دار 
وزارت بهداشت شده است، همراه با مهدي پيرصالحي، 
رييس سازمان غذا و دارو و همچنين بخش خصوصي 
سلامت ايران، به عراق سفر كرد. امضاي اسناد اجرايي 
بين دو كشور در حوزه سلامت براي تبادل تجربيات و 
توسعه روابط در اين بخش، از مهم ترين برنامه هاي سفر 

نمكي به عراق اعلام شده بود.
وزير بهداشت همچنين س��رمايه گذاري مشترك در 

بخش توليد دارو در عراق از طريق بخش خصوصي و 
نيمه دولتي دو كشور را از ديگر سرفصل هاي سفر خود 
دانس��ت. مهدي پيرصالحي رييس سازمان غذا و دارو 
در نشست مشتركي كه با حضور وزير بهداشت و وزير 
تجارت كشور عراق برگزار شد، گفت: تصور مي شود با 
حضور داروهاي ايراني در بازار عراق اين كشور مي تواند 
به ميزان ۵۰ درصد صرفه جويي ارزي در واردات داروها 

داشته باشد.
انتقال پول به كش��ورهاي اروپايي ب��راي خريد دارو و 
تجهيزات پزشكي توس��ط عراق، از ديگر گزينه هاي 
همكاري بين ايران و عراق در شرايط تحريم است كه 
مسوولان ارشد اجرايي كشور بر اجرايي شدن آن تاكيد 
دارند. همانطور كه رييس سازمان غذا و دارو هم بيان 
كرده، ايران در زمينه محصولات آرايشي و بهداشتي 
پيشرفت هاي قابل توجهي داش��ته است و فعالان در 
زمينه آرايشي و بهداشتي نيز امكانات مطلوبي را براي 
همكاري مشترك بين دو كشور دارند. بر مبناي آمار، در 
حال حاضر حدود 8۰ ميليون دلار محصولات آرايشي 

و بهداشتي به كشور عراق صادر مي شود.
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ايران مخالف استفاده از نفت به عنوان سلاح  است
گروه انرژي| نادي صبوري|فرداد احمدي |

ايران از نفت به عنوان سلاح استفاده نمي كند، 
اين صحبتي است كه بيژن زنگنه يك بار 6 مهر 
95 و يك بار ديروز در مراسم افتتاح نمايشگاه 
بيس�ت و چهارم نفت، گاز و پتروشيمي مطرح 
كرد. نمايش�گاهي كه امس�ال متاث�ر از فضاي 
كلي ايران »تحري�م« و چگونگي مواجهه با آن 
نقل محافل بود. بيژن زنگنه وزير نفت ايران در 
اظهارات خود در مراسم افتتاحيه اين نمايشگاه 
كه با حض�ور معاونان وزارت نف�ت، نمايندگان 
مجلس، صنعتگران و سفراي برخي كشورهاي 
خارجي برگزار مي ش�د از 10 برنامه براي تحقق 
شعار ساخت داخل در س�ال 98 صحبت كرد و 
در پايان نيز اظهاراتي را در قالبي كه بيش�تر به 
يك بيانيه مي ماند در مورد بازار نفت و اقدامات 
امريكا و 2 كشور همسايه ايران يعني عربستان 
و امارات مطرح كرد. زنگنه همچنين در حاشيه 
مراسم افتتاحيه در پاسخ به روزنامه تعادل خبر 
منتشر شده در خبرگزاري فارس در مورد قيمت 
بنزين را تكذيب كرد و گفت آنها مثل هميش�ه 

دروغ مي گويند. 

تهران ديروز براي بيس��ت و چهارمين ب��ار ميزبان 
نمايش��گاه نفت ش��د و تجهيزات و شركت هاي اين 
حوزه س��الن هاي مركز بين المللي نمايشگاه ها را پر 
كردن��د. توليد كنندگان و ش��ركت ها در حوزه هاي 
»بالادستي«، »ميان دس��تي«، »تجهيزات صنعت 
نف��ت«؛ »صادركنندگان« و »دان��ش بنيان ها« در 
قالب 1047 ش��ركت ايراني و 106 ش��ركت از 21 
كشور جهان در اين نمايش��گاه كه از نمايشگاه هاي 
»ufi approved event« است و استانداردهاي 
بين المللي حوزه نمايش��گاهي را داراس��ت شركت 
كردند. نمايشگاه از س��اعت 10 صبح ديروز آغاز به 
كار كرد و مراس��م رسمي افتتاحيه با حضور مقامات 
صنعت نفت در ساعت 14 در فضاي باز مجموعه كه 
با تصوي��ر پس زمينه كوه هاي زيب��اي تهران همراه 

مي شد برگزار شد. 
بيژن زنگنه وزير نفت ايران تنها سخنران اين مراسم 
ب��ود و اظهاراتش را در 2 بخش مط��رح كرد. بخش 
نخس��ت صحبت هاي وزير نفت بيش��تر خطاب به 
صنعتگ��ران و صاحبان ش��ركت هاي داخلي ايراني 
مطرح شد كه و در واقع نقشه راهي از آنچه مي تواند 
در ادامه براي اين گروه بازار كار ايجاد كند به حساب 
مي آمد. بخش دوم بيانيه اي بود كه مي شد هم مردم 
در ايران و هم جامعه جهاني را مخاطب آن تلقي كرد. 
بيژن زنگنه وزير نفت در بخش نخست صحبت هايش 
به 10 برنامه براي تحقق شعار ساخت داخل پرداخته 

و رئوس اين برنامه را براي حاضران شرح داد.
او در مقدمه صحبت هايش گفت: »ما از ابتداي سال 
اقدامات و برنامه ها را مرور كرديم كه با چه برنامه اي 
مي توانيم بيش��تر به رونق توليد كمك كنيم. در اين 
مس��ير ما به زمينه هايي دست پيدا كرديم كه اغلب 
به كس��ب و كار م��ا برمي گردد. اولي��ن زمينه ادامه 
صادرات نفت است كه بيشترين فشار دشمن بر آن 

متمركز است« 
او در ادام��ه عن��وان ك��رد: »دومين نكت��ه تلاش ما 
براي تامي��ن خوراك واحدهاي پالايش��ي و به ويژه 
پتروشيمي ها به ميزان درخواستشان است. امسال 
براي نخس��تين بار ما بط��ور كامل ظرفي��ت توليد 
طرح ه��اي الفيني را پ��ر مي كني��م. تامين خوراك 
واحده��اي پايين دس��تي پتروش��يمي از اهداف ما 

است.«
وزير نفت در اينجا به نكته مهمي اشاره كرده و عنوان 
كرد: »البته ما با شبه توليد كننده و توليد كننده قلابي 
هم كه دنبال اين هستند كه سهميه بگيرند و در بازار 
آزاد بفروشند روبرو هستيم كه مشكل دارد و به آنها 

سهميه نخواهيم داد«
بيژن زنگنه ادامه داد: »سومين نكته ظرفيت توليد 
گاز است كه امسال از 1000 ميليون متر مكعب در 
روز عبور ك��رده و ما تامين س��وخت گاز حتي براي 
واحدهاي كارگاهي هم خواهيم داشت. ادامه تمركز 
بر سرمايه گذاري در پارس جنوبي نكته چهارم است 
كه امسال تا زمس��تان توليد 60 ميليون متر مكعب 

افزايش مي يابد.«
وزير نفت، »تمركز بر اتمام طرح هاي پتروش��يمي با 
درصد بالاي پيش��رفت فيزيكي« را پنجمين زمينه 
لازم براي توليد و رونق كس��ب وكار دانست و گفت: 
در س��ال ۹۸ و ۹۹ بر اساس برنامه ريزي ها، 1۸ طرح 

جديد پتروشيمي نهايي مي شود و توليد محصولات 
پتروشيمي كش��ور از 27 ميليون تن به بيش از ۵0 
ميليون تن در س��ال 1400 خواهد رس��يد كه اين 
موضوع به معناي درخواست خدمات مهندسي و كالا 
از سوي صنعت نفت به توليدكنندگان داخلي است.

وزير نفت ايران در توضيح اهميت اين افزايش توليد 
عنوان كرد: »توليد كشور اضافه مي شود و به معناي 
ايجاد درخواس��ت براي خدمات مهندس��ي و كالا از 
بازار داخلي است كه بايد تلاش كنيم حجم بيشتري 
از درخواست كالا به صنعتگران داخلي ارجاع شود« 
او در ادام��ه عنوان كرد: »زمينه شش��م برنامه ريزي 
براي استفاده از نقدينگي مردم در سرمايه گذاري چه 
شركت نفت چه بخش خصوصياست. ما پيشنهادي 
ب��راي اينكه بخش خصوصي از بازار س��رمايه جذب 

سرمايه كند طراحي كرده ايم« 
در حالي كه امسال براي نخستين بار در فضاي باز سالن 
ميلاد و س��الن خليج فارس فضايي به استارتاپ هاي 
صنعت نفت اختصاص داده ش��ده است وزير نفت در 
تش��ريح برنامه هفتم در راستاي تحقق ساخت داخل 
عنوان كرد: »هفتم نكته اين است كه امسال قصد داريم 
باب جديدي از همكاري را با شركت هاي دانش بنيان و 
استارت آپ ها آغاز كنيم. مي خواهيم محلي را اختصاص 
دهيم كه دوران عبور را آنجا مستقر شوند و كمك هايي 
مشابه accelerator ها )شتاب دهنده استارتاپ( به 

آنها ارايه دهيم . وزير نفت ايران در تشريح برنامه هشتم 
عنوان كرد: » طرح هاي EPC و EPD ادامه مي يابد 
ما با يك مجوزي اختي��ار گرفتيم كه 6 ميليارد دلار 
در 3 س��ال هزينه كنيم. در همين راستا 10 قرارداد 
به ارزش 6 هزار و ۵00 ميليارد تومان منعقد شده و 
23 قرارداد ب��ه ارزش 34 هزار ميليارد تومان هم در 

دست است.«
وزير نفت تاكيد كرد: »نحوه تامين مالي اين قراردادها 
پيش بيني شده و در واقع تنها بخشي كه در آن چالش 
مالي نداريم همين بخش اس��ت. عمده تامين نيز از 

بازار سرمايه صورت مي گيرد.« 
بيژن زنگن��ه صحبت هاي خ��ود در خصوص برنامه 
براي پياده سازي ساخت داخل را ادامه داده و گفت: 
»زمينه نهم قراردادهاي EPC اس��ت ك��ه با وجود 
محدوديت هايي كه »غرب« براي ما ايجاد كرده است 
ما قرارداد ميدان هاي س��پهر، جفير، دال پري، ابان، 
پايدار غرب و شرق و چشمه خوش را منعقد كرده و 

انشالله ظرفيت را افزايش مي دهيم« 
 وزي��ر نفت زمينه ده��م را »ادامه فع��ال طرح هاي 
گازرساني ش��هري و روس��تايي« عنوان كرده و در 
توضي��ح زمينه يازدهم گفت: » حمايت از س��اخت 
داخل با تمركز بر كالاهاي اساسي مورد نياز صنعت 
نفت مربوط به 10 قلم كالاي اساسي آخرين زمينه 
اس��ت. اساس��ا قرارداده��اي EPC و EPD ب��ر اين 

مبنا تعريف ش��دند كه به پيمان��كاران ايراني واگذار 
مي ش��وند و عمده تجهيزات و كالاها كه ذكر ش��ده 
الزاما از داخل خريداري ش��ود كه مسائل مربوط به 
پيش پرداخت هاي آنها را حل كرده ايم، همچنين در 
ساخت تجهيزات درون چاهي تا ميزان ۹۵ درصد از 

دستاوردهاي اين كار بوده است.« 

   نفت در ازاي پروژه
اما شايد يكي از مهم ترين بخش هاي اظهارات وزير 
نفت ايران را كه مي شد نوعي سيگنال به صنعتگران 
تلقي كرد بايد به اي��ن بخش اختصاص داد كه آن را 
اين طور روايت كرد: »به من مراجعه مي كنند كه آيا 
مي ش��ود در بازپرداخت اجراي طرح ها به نفت اتكا 
كرد؟ مثلا كسي بيايد و طرحي را پيشنهاد دهد و اجرا 
كند، يا اينكه كالايي را به ما بفروشد و در مقابلش هم 
نفت برداش��ت كند؛ من مي گويم كه ما اين را موافق 

هس��تيم اما بايد دوس��تان دنبال كنند و كار كمي 
دشواري است. دولت هم موافق است«

وزير نفت در تكميل اين صحبت خود عنوان كرد: »ما 
به افكار جديد و كار جديد در كنار برنامه هاي سابق 
براي فروش نفت تكيه مي كنيم. هر سرمايه گذاري 
كه بتواند منابع مالي را تامين كند طرح مورد نظرش 
در اولويت قرار مي گيرد. اينكه فكر كنيم فقط دولت 

بايد تامين كند كار را محدود مي كند«
بيژن زنگن��ه كه از كهن��ه كاران در عرص��ه وزارت 
محسوب مي شود با پايان اين بخش از صحبت هايش 
لح��ن صدا و ادبي��ات خود را تغيير داده و با ش��كلي 
متفاوت نخس��تين موضع گيري رس��مي و عمومي 
اي��ران در قبال تصميم دونالد ترام��پ در مورد قائل 
شدن استثنا براي خريد نفت از ايران را به اين شكل 
مطرح كرد: من قب��لا هم گفتم صفر كردن صادرات 
نفت گرچه آرزوي امريكا ولي خيال واهي است ما با 
هيچ كشوري دشمني نداريم ولي دو كشور همسايه 
ما مرتب س��عي مي كنند ب��ا اتكاي ب��ه بزرگنمايي 
ظرفيت مازاد خود به بازار اطمينان دهند مش��كلي 
ايجاد نمي شود. اما هر صاحب نظر مستقلي در بازار 
مي داند اينها بزرگ نمايي و اغراق است. اين كشورها 
نه تنه��ا در ظرفيت بلك��ه ذر ذخاير نف��ت خود هم 
اغراق مي كنند. اينها تاكنون نتوانسته اند تاييد هيچ 
مرجع مستقل بين المللي را براي ذخاير نجومي كه 
مي گويند بگيرند؛ براي اينكه اس��ناد و مدارك فني 

كافي را ندارند.«
وزير نفت ادامه داد: »امور دنيا به اين س��ادگي ها كه 
امريكا و برخي از حامي��ان و محركان فكر مي كنند 
نيست و بازار نفت را نمي ش��ود با بيانيه اداره كرد. و 
در نهايت آنچه تعيين كننده است، توليد واقعي نفتي 
است كه در بازار عرضه مي شود. شكنندگي موجود 
بازار نفت با بيانيه و س��خنراني، عن��وان كردن نبود 
كمبود در بازار، كارهاي نمايش��ي و ايجاد جو رواني 

مثبت جبران نمي شود«
وزير نفت ايران كه از پرسابقه ترين چهره هاي جهاني 
در زمينه اوپك و بازار نفت محسوب مي شود در تحليل 
كارشناس��ي خود از وضعيت بازار گف��ت: »وضعيت 
نفت با اتفاقاتي كه هر آن ممكن است اتفاق بيافتد در 
كشورهاي ديگر مانند ليبي و هر جاي ديگر و در عين 
حال تلاطم هاي غيرقابل پيش بيني اما محتمل؛ هر آن 

شكننده است.« 
زنگنه پ��س از بيان تحليل خود، موضع اي��ران را اين 
طور مطرح كرد: »ايران هيچگاه از نفت به عنوان ابزار 
سياسي استفاده نكرده است هر كسي كه از نفت استفاده 
سياسي بكند بايد تبعات را بپذيرد.« اين اظهارات وزير 
نفت مشابه اظهاراتي بود كه او مهر 13۹۵ در الجزاير و 
زماني كه اوپكي ها به رهبري عربستان قصد داشتند 
بهره برداري اي��ران از افزايش توليد نفت خام به دنبال 
برج��ام را محدود كنند مطرح كرده بود. او در آن زمان 

موفق شد ايران را از طرح كاهش توليد معاف كند. 
وزير نفت ايران در بخ��ش آخر صحبتش به صورت 
تلويح��ي اقدام عربس��تان براي جذب كش��ورهاي 
كوچك به اوپك و تلاش براي گس��ترش سازمان به 
اوپك پ��لاس را اقدامي »خوب« توصيف كرد كه در 
تضاد با استفاده از نفت به عنوان سلاح قرار دارد. زنگنه 
گفت: »بعضي ها از لايحه نوپك براي آينده سازمان 
نگران هستند. نها به دنبال همكاري اوپك و غيراوپك 
هستند و همين طور به دنبال جذب توليدكنندگان 
كوچك به عنوان اعضاي جديد اوپك هستند كه كار 
خوبي اس��ت، در حالي كه همان كشورها با راهي كه 
مي روند با اس��تفاده از نفت به عنوان سلاح براي دو 
عضو بنيان گذار اوپك اتحاد اين سازمان را به تفرقه 
بدل مي كنند و مرگ و فروپاشي اوپك را رقم مي زنند 

كه مسووليت اين كار با آنهاست.«
وزير نفت اي��ران اظهارات خود را ب��ه اين ترتيب به 
پايان برد: »در ش��رايط كنوني صنعت نفت ايران در 
نوك پيكان جنگ تجاوزگرانه اقتصادي امريكا عليه 
ملت ايران اس��ت، بنابراين همه بايد دست به دست 
هم دهيم تا با ياري خدا، اس��تقامت و ايس��تادگي و 

سربلندي از اين شرايط خطير عبور كنيم.« 
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سردرگمي قيمتي در بازار نفت
گروه انرژي| نتايج نظرسنجي رويترز نشان داد 
توليد نفت اوپ��ك در آوريل به دليل تحريم هاي 
امريكا عليه ايران و ونزوئ��لا و كاهش داوطلبانه 
توليد از سوي عربستان سعودي، به پايين ترين 

ميزان در چهار سال اخير سقوط كرد.
اوپك كه متشكل از 14 كش��ور است، در آوريل 
30.23 ميليون بش��كه در روز نف��ت توليد كرد 
ك��ه ۹0 هزار بش��كه در روز نس��بت ب��ه مارس 
كاهش داش��ت و پايين ترين سطح توليد اوپك 
از س��ال 201۵ بود. قيمت هاي نفت تحت تأثير 
محدوديت داوطلبانه عرضه از س��وي عربستان 
سعودي و تحريم هاي امريكا عليه صادرات نفت 
ايران و ونزوئلا، بالاي 73 دلار در هر بشكه معامله 
مي شود، در حالي كه هفته پيش تا مرز 7۵ دلار 
صعود كرده بود.جنب وجوش قيمت ها در روزهاي 

گذشته نشانگر التهاب در بازار نفت است. 
ش��اخص جهاني نفت برنت روز گذشته 16 سنت 
يا 0.22 درصد رش��د كرد و با 72 دلار و 22 س��نت 
معامله شد. اما شاخص نفت امريكا ۸ سنت يا 0.13 
درصد كاهش يافت و به 63 دلار و ۸3 سنت رسيد. 
نوربرت روئكر از بانك سويسي جوليوس بائر اظهار 
كرد: تحريم هاي ايران در شرايطي كه عرضه به بازار 
محدود شده است، نگراني ها نسبت به محدود شدن 
عرضه در بازارها را برانگيخته است.به گزارش ايسنا، 
طبق يافته هاي نظرسنجي رويترز، توليد نفت ايران 
در آوريل 1۵0 هزار بشكه در روز كاهش داشته است 
در حالي كه توليد ونزوئلا 100 هزار بش��كه در روز 
كاهش پيدا كرد.عربستان سعودي توليد نفت خود 
را در آوريل اندكي نسبت به مارس افزايش داد با اين 
حال رياض همچنان محدوديت عرضه خود را بالاتر 
از ميزان توافق شده تحت پيمان كاهش توليد اوپك 

حفظ كرده است.

هند و چين برای تنظيم بازار 
نفت دست به کار شدند

تس�نيم| هند و چين، دو مش��تری بزرگ اوپک 
مکانيزمی طراحی کرده اند برای مقابله با بی ثباتی نفت 
خام و حل ساير مشکلات انرژی در بازارهای جهانی.

به گزارش ايکاناميک تايمز، اين گروه که ماه گذشته 
تشکيل شد، توسط يک مقام مشترک در وزارت نفت 
هند و چين هدايت می ش��ود.  در 200۵، وزير نفت 
هند، مانی شانکر آير، اين ايده را پيشنهاد داد ولی راه 
به جايی نبرد. اين دو کشور پس از رقابت برای نفت 
و گاز در آفريقا و آسيا، تنها در برخی پروژه ها شريک 
شدند.دارمندا پرادهان، وزير نفت و گاز طبيعی هند 
سال گذشته مذاکرات همکاری با چين را احيا کرد 
و همچنين ايده تشکيل يک بلوک از خريداران برتر 
نفت آس��يا يعنی ژاپن، کره جنوب��ی، چين و هند را 
مطرح کرد. هيچ پيشرفتی برای همراه کردن ژاپن و 
کره صورت نگرفت ولی يک کارگروه مشترک با چين 
شروع خوبی است. آخرين فرصت برای متحد شدن 
در برابر تحريم های ايران از دست رفت چون اين دو 
بزرگترين وارد کننده نفت خام ايران نتوانستند راهبرد 

مشترکی پيدا کنند.

جست وجوي نفتي پاكستان 
در آب هاي عميق

تسنيم|پاكستان انتظار دارد در حفاري هاي آب هاي 
عميق كراچي ذخاير نفت و گاز كشف كند.به گزارش د 
نيوز، دستيار مخصوص نخست وزير در امور نفت، نادي 
بابار، گفت: »ما خوشبين هستيم كه درككرا-1 ذخاير 
انرژي كشف كنيم«. كنسرسيومي به رهبري شركت 
امريكايي اكسون موبيل و متشكل از شركت اني ايتاليا، 
شركت توس��عه نفت و گاز و شركت نفت پاكستان 
در حال حاضر حف��اري در اين منطق��ه را بر عهده 
دارد. چاه ككرا-1 ت��ا عمق ۵660 متري در آب هاي 
عميق حفاري مي ش��ود كه در حال حاضر به حدود 
4۸10 متري رسيده است.عمر ايوب خان،  وزير نفت 
پاكستان گفت دولت براي سرمايه گذاري بين المللي 
كمك كرده اس��ت. وي گفت پس از اين اكتش��اف 
مشاغل جديدي در راه است.مديرعامل اكسون موبيل 
گفت اين ش��ركت علاقه مند به حفاري هاي بيشتر 
در بلوك هاي درياي��ي و واردات گاز طبيعي مايع به 
داخل پاكستان است. اين شركت مي تواند به ايجاد 
سياست دوستدار محيط زيست در حفاري دريايي 

هم كمك كند.
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٭ ٭ بديهی است بازگشايی پاکات با حداقل دو شرکت کننده ميسر خواهد بود.
تاريخ تحويل پاکات: تا ساعت 16 روز شنبه مورخ ۹۸/2/2۸

جلسه توجيهی:جلسه توضيح و تشريح اسناد مناقصات ساعت ۹صبح روز دوشنبه مورخ ۹۸/2/23 در محل سالن جلسات شرکت )سالن تدبير( برگزارمی گردد.
٭پس از ارزيابی شرکت کنندگان توسط کميته فنی و بازرگانی منطقه، تاريخ گشايش پاکات مناقصه متعاقبا از طريق دعوتنامه اعلام خواهد شد.

شرايط متقاضيان:
1-ارائه تصوير گواهی صلاحيت معتبر مرتبط با موضوع مناقصه از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

2- ارائه تصوير گواهی تائيد صلاحيت ايمنی معتبر ازاداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
3- ارائه رتبه بندی طرح طبقه بندی مشاغل کارگری مورد تائيد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درحرفه مورد نظر

4- احراز حداقل امتياز قابل قبول )امتياز ۵۵( براساس معيارهای ارزيابی کيفی پيمانکاران
)HSE( براساس معيارهای ارزيابی توانمندی بهداشت، ايمنی و زيست محيطی )۵- احراز حداقل امتياز قابل قبول )امتياز60

6- ارائه صورتهای مالی حسابرسی شده مربوط به سال ۹6 که توسط سازمان حسابرسی يا اعضاء جامعه حسابداران رسمی انجام پذيرفته باشد.
7- ارائه تصوير کليه صفحات اساسنامه شرکت، تصوير آگهی ثبت شرکت بهمراه آخرين تغييرات در روزنامه رسمی، تصوير اظهارنامه ثبت شرکت، تصوير کد اقتصادی، تصوير شناسه ملی، 

تصوير گواهی ثبت نام در نظام ماليات بر ارزش افزوده
۸- ارائه نمونه امضاء تعهدآور از دفتر اسناد رسمی برای افراد صاحب صلاحيت شرکت بر اساس آخرين تغييرات در روزنامه رسمی 

٭حضور شرکتها به صورت مشارکتی و کنسرسيوم در مناقصه امکان پذير نمی باشد.
٭تمامی مستندات ارائه شده در مناقصه ميبايستی ممهور به مهر و امضاء مجاز پيمانکار و بصورت اصل و يا برابر اصل باشد.

٭ ضمنا متن آگهی درسايت www.shana.ir نيز درج می گردد.
تاريخ انتشارنوبت دوم روزنامه فرصت امروز:۹۸/2/14

فراخوان تجدید مناقصه عمومی  یک مرحله ای با ارزیابی کيفی -نوبت اول
شماره مجوز: 1398.676  شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی - منطقه ساری
 شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی - منطقه ساری

روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری

مديرعامل ش�ركت ملي گاز ايران در حاش�يه 
بيست و چهارمين نمايشگاه بين المللی نفت، گاز، 
پالايش و پتروشيمی اظهار داشت: در سال هاي 
پيش رو اگر فشار سياسي نباشد ايران مي تواند 

تامين كننده خوبي براي گاز اروپا باشد.
حس�ن منتظر تربتي با بيان اينك�ه پايداري در 
ش�بكه گاز يكي از اتفاقات خوبي است كه طي 
س�ال هاي اخير رخ داده اس�ت، افزود: افزايش 
تولي�د گاز در پارس جنوبي باعث ش�د به لحاظ 
تولي�د ش�رايط خوبي داش�ته باش�يم و نگران 

پايداري نباشيم.
تربتي خاطرنشان كرد: در گذشته شبكه و تقويت 
فشار ساختار خطي داش�ت اما امروز نت وركي 
است، بطوري كه اتفاقات سيل اخير نيز نشان داد 
كه شبكه خطوط لوله از پايداري برخوردار است.

وي ب�ا بي�ان اينك�ه در س�يل اخي�ر يك�ي از 
زيرساخت هاي مطمئن و خدماتي كه دچار وقفه 
و خلل نشد گاز بوده است، گفت: رويكرد ما تمركز 
بر توسعه داخلي كشور بوده، اما اكنون در آستانه 
ورود به فضاي پيش رو درصدد هستيم علاوه بر 
تامين گاز داخلي در بخ�ش بين الملل نيز ورود 
كنيم و ص�ادرات گاز را توس�عه داده و بازارهاي 

جديدي پيدا كنيم.
مديرعامل شركت ملي گاز ايران با اشاره به اينكه 

ما اكنون به لحاظ توزيع و خوداتكايي در شبكه 
و همچنين ترميم قطعات يدكي نگراني نداريم، 
تاكيد ك�رد: برنامه ما ورود ب�ه بازارهاي جديد، 
توسعه ال ان جي و صدور فني و مهندسي است، 
چرا كه اين اطمينان اكنون در همسايگان ايجاد 
ش�ده كه ايران تخصص كافي دارد و بر اين مبنا 
كشورهاي همسايه مي توانند بازار خوبي براي 
رونق توليد و مباحث اقتصادي ايران در صنعت 

گاز باشند.
وي درباره توسعه صادرات گاز و ورود به بازار اروپا 
اظهار داشت: سال هاي گذشته اطميناني براي 
كشورهاي مقصد وجود نداشت، اما امروز با توجه 
به اطميناني كه ايران به وجود آ ورده اروپا نيز به 
ما اعتماد كرده و مي تواند مقصد خوبي براي ورود 
گاز ايران باشد. در س�ال هاي پيش رو اگر فشار 
سياسي نباشد ايران مي تواند تامين كننده خوبي 

براي گاز اروپا باشد.
تربتي با بيان اينكه سال گذشته غير از صادرات 
به تركيه، به عراق هم گاز صادر كرده ايم، تصريح 
كرد: سال گذشته مجموعا 43 ميليون مترمكعب 
در روز گاز به تركيه و عراق صادر شد و پيش بيني 
مي شود امسال 30 ميليون مترمكعب در روز به 
تركيه و 35 ميليون مترمكع�ب در روز به عراق 

صادرات داشته باشيم.

وي درباره بحث شكايت گازي از پاكستان تشريح 
كرد: هنوز در بخش سياس�ي براي ش�كايت به 
نتيجه نرسيده ايم، چرا كه در سفرهاي مقامات 
دو كشور مش�خص شد كه موضوع صادرات گاز 

به پاكستان مي تواند رو به جلو باشد.
اين مقام مس�وول درباره شكايت تركمنستان 
نيز گفت: ما اختلاف نظرهايي در بخش مطالبات 
داريم. علاوه ب�ر آن كوتاهي هايي در بحث كمي 
و كيف�ي تامين گاز وجود داش�ته كه اميدواريم 

واردات گاز از اين كشور از سر گرفته شود.
مديرعامل ش�ركت ملي گاز ايران در پاسخ به 
سوالي درباره توس�عه برنامه هاي سوآپ گاز 
گفت: در حال حاضر سوآپ با آذربايجان انجام 
مي شود كه گاز را از آستارا گرفته و در نخجوان 
تحويل مي دهيم. سوآپ با تركمنستان را نيز 
دنبال مي كنيم. همچنين پيش بيني مي شود 
برنامه سوآپ گاز از آذربايجان در آينده توسط 
بخش خصوصي اتفاق بيفتد. شركت هايي در 
حال مذاكره هستند و زيرساخت هاي خوبي 
ني�ز در اين زمينه ايجاد ش�ده كه باي�د از آن 

استفاده شود.
وي درباره تامين كالاي مورد نياز گاز با توجه به 
ش�رايط موجود اظهار داش�ت: ما تمام كالاها را 

تامين كرده ايم و از اين بابت مشكلي نداريم.

ايران مي تواند  تأمين كننده  خوبي  براي گاز اروپا  باشد

برش

مديرعامل ش�ركت مل�ي مناط�ق نفت خيز 
جنوب در حاشيه بيست و چهارمين نمايشگاه 
بين المللی نفت، گاز، پالايش و پتروشيمی اعلام 
كرد: قرارداد مطالعات جامع مخازن 6 گانه اين 
شركت در نمايشگاه بين المللي صنعت نفت با 

مشاوران داخلي امضا مي شود.
احمد محمدي ظرفي�ت توليد فعلي نفت اين 
ش�ركت را بدون اجراي برنامه هاي توسعه اي، 
روزانه 3.5 ميليون بش�كه خوان�د و گفت: در 
صورت اجراي طرح هاي مطالعاتي، توسعه اي 
و نگهداشت و افزايش توليد در مخازن شركت 
ملي مناطق نفت خيز جنوب، در مجموع حدود 
600 هزار بش�كه در روز به ظرفيت توليد اين 

شركت اضافه مي شود.
وي با اشاره به انعقاد تفاهمنامه و قراردادهاي 

مختلفي كه شركت ملي مناطق نفت خيز جنوب 
سال گذشته با ش�ركت هاي داخلي و خارجي 
براي اجرا و تأمين مالي پروژه هاي افزايش توليد 
در مخازن نفتي اين شركت منعقد كرده است، 
گفت: در شش قراردادي كه در اين زمينه امضا 
شده است، شركت هاي برنده در حال تجهيز 
كارگاه و اس�تقرار دكل هاي حفاري هستند و 
به زودي عمليات سطح الارضي در اين مخازن 

آغاز خواهد شد.
محمدي ادامه داد: ع�لاوه بر اين، هم اكنون 8 
بس�ته كاري طرح نگهداشت و افزايش توليد 
اين ش�ركت نيز در مرحله برگ�زاري مناقصه 
است و به نظر مي رسد تا كمتر از يك ماه ديگر 
برندگان اين مناقصات مش�خص شود، ضمن 
آنك�ه در چهار مي�دان نفتي ك�ه داراي 8 تا 9 

مخزن هستند با مدل قراردادي خاص شركت 
مناطق نفت خي�ز جن�وب تفاهمنامه هايي با 
ش�ركت ها و پيمانكاران داخلي منعقد ش�ده 
كه طرح هاي پيشنهادي توسعه برخي از اين 
شركت ها در ش�وراي عالي مخازن به تصويب 
رسيده و اميدواريم امسال حداقل طرح توسعه 

دو ميدان به مرحله انعقاد قرارداد برسد.
مديرعامل شركت ملي مناطق نفت خيز جنوب 
با اش�اره به بي سابقه بودن س�يل اخير در 20 
استان كش�ور اظهار كرد: وجود تأسيسات و 
صنايع مختلف در استان خوزستان مي طلبيد 
كه پيش از وقوع س�يل با اقدامات پيشگيرانه 
از وقوع خسارات به اين تأسيسات جلوگيري 
شود كه اين مهم با همكاري و تعامل شركت هاي 
تابعه وزارت نفت در مناطق سيل زده انجام شد.

برش
توان توليد روزانه 4.1 ميليون بشكه نفت در مناطق نفت خيز جنوب
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»زاكربرگ«و»هراري«درباره»آيندهانسان«خردمندبحثميكنند

تكنولوژيمارابهويرانشهرميبردياآرمانشهر؟

آياارتباطاتريسك،امنيتميآورد؟

عليرضا   صالحي|
مارك زاكربرگ، رييس جوانِ فيس�بوك، ابتداي 
هر سال تصميم مي گيرد به يك »چالش شخصي« 
عمل كند. مثلًا چالش هاي قبلي او اين بود كه زبان 
ماندارين ياد بگيرد، هر روز به اندازه يك مايل بدود، 
به تك تك ايالت هاي آمريكا س�ر بزند، و، در يك 
سال، ۲۵ جلد كتاب بخواند. چالش امسال زاكربرگ 
گفت وگو با متفكران اس�ت. او ه�ر ماه يك چهره 
تاثيرگذار را به دفترش دع�وت مي كند تا درباره 
»آينده تكنولوژي« گفت وگو بكنند. چند روز پيش 
سومين جلسه اين گفت وگوها با حضور يوول نوآ 
هراري برگزار ش�د. هراري چهره سرشناس اين 
روزهاست كه به واس�طه كتاب پرفروشِ »انسان 
خردمند« به شهرتي جهاني رسيده است. گزارش 

كوتاهي از اين گفت وگو را مي خوانيد.

م��ارك زاكربرگ، ابتداي هر س��ال تصميم مي گيرد به 
يك »چالش ش��خصي« عمل كند و يكسري كارها را تا 
پايان سال انجام بدهد. مثلًا چالش هاي قبلي او اين بود 
كه زبان ماندارين ياد بگيرد، ه��ر روز به اندازه يك مايل 
بدود، به تك تك ايالت هاي آمريكا س��ر بزند، و، در يك 
سال، ۲۵ جلد كتاب بخواند. زاكربرگ اصلًا اهل كارهاي 
ساده و آسان نيست براي همين در چالش سال ۲۰۱۹ 
تصميم گرفته تا هر ماه، در منلوپارك كاليفرنيا، با يك 
متفكر تأثيرگذار گفت وگويي چالشي بكند. موضوع اين 
جلسات »آينده تكنولوژي« است. دو ماه پيش، در اولين 
جلسه اين سلسله گفت وگوها زاكربرگ ميزبان جاناتان 
زيتران، استاد حقوق دانشگاه هاروارد، بود. قسمت عمده 
صحبت هاي او و زيتران به امنيت آنلاين و حريم خصوصي 
گذشت. حدود يك ماه پيش هم، ماتياس دوپْفنِر، رييس 
بزرگ ترين انتشارات اروپا، يعني نشر اسپرينگر، به دفتر 
زاكربرگ آمد ت��ا درباره آين��ده روزنامه نگاري در عصر 
اقتدار فيس��بوك صحبت كنند. همان طور كه از عنوان 
شغلي و تجربه حرفه اي مهمانان زاكربرگ برمي آيد اين 

گفت وگوها چندان ساده و بي دردسر نيستند.
سال ۲۰۱۵ كه زاكربرگ تصميم گرفته بود در يك سال 
۲۵ جلد كتاب بخواند نام دو كتاب در فهرست مطالعه اش 
در كنار هم قرار گرفته بودند: مقدمه ابن خلدون، و انسان 
خردمند يوول نوآ هراري. ابن خلدون آن قدر زنده نماند 
تا مهمان زاكربرگ شود، اما سومين جلسه زاكربرگ با 
حضور يوول نوآ هراري تشكيل شد. قبل از اين، هراري 
چند باري از فيسبوك به تندي انتقاد كرده بود. براي مثال، 
وقتي زاكربرگ در مانيفست جديد و طولاني فيسبوك 
ادعا كرد فيسبوك ديگر يك پلتفرم معمولي نيست، بلكه 
يك جنبش جهاني است. هراري هم، يك ماه پس از آن، 
در وب سايت فايننشال تايمز اين طور نوشت: »بعيد است 
بخواهي رهبر جهان باشي، اما توجه مردم را بدزدي و آن 

را به تبليغ كنندگان بفروشي«.
اما س��ومين جلس��ه گفت وگو. رييس جوانِ فيسبوك 
گفت وگو را با خوش آمدگويي به ه��راري آغاز مي كند 
و اين طور معرفي اش مي كند: »هم��ه مورخانْ روزگار 
گذشته را تحليل و بررسي مي كند، اما هراري تاريخ داني 
است كه ديدگاه هاي واقعاً جذاب و سوالات بسيار مهمي 
را درب��اره آينده مطرح مي كند«. ه��راري هم در تأييد 
حرفش مي گويد: »كساني كه در تاريخ زندگي مي كردند 
حالا ديگر مرده اند. ديگر چيزي برايشان اهميت ندارد. 
پرسش اصلي اين است كه در آينده چه بلايي قرار است 

سر ما و مردم بيايد«.
هراري با خي��ال راحت در صندلي فرو رفته اس��ت، اما 
زاكربرگ صاف نشس��ته و در كل مصاحبه حتي يك بار 
هم به صندلي تكيه نمي دهد. چهره مصمم رييس جوان 
فيس��بوك انگيزه هراري را بيشتر مي كند تا شكاكيت 
خاص خودش را چندبرابر كن��د و زاكربرگ را به تكاپو 
بين��دازد. به همين خاطر، دايم ج��اي مهمان و ميزبان 
عوض مي ش��ود و هراري، به جاي آنك��ه ديدگاه هايش 
را بگويد، دايم س��وال هايي س��خت مي پرسد. موضوع 
اصلي بحث »آينده اينترنت و جامعه، و مس��ائلِ بزرگ 
حول محور آن« است، اما، در طول اين يك ساعت ونيم، 
زاكربرگ عبارت »مهم ترين سوال من« و »اصلي ترين 
موضوع بحث« را درباره موضوعات بسيار مختلفي به كار 
مي برد. اگر كسي در طول اين گفت وگوي نوددقيقه اي 
زمان بگيرد، به گمانم سرجمعِ مدتي كه زاكربرگ حرف 

مي زند حدوداً دوبرابر زمان هراري مي ش��ود. اما هراري 
از همان نيم ساعتِ خودش به خوبي استفاده مي كند تا 

استدلال هايش را مطرح كند.
چند دقيقه پس از ش��روع گفت وگو، زاكربرگ كه حالا 
آداب ميزباني را هم مفصل بجا آورده، وارد چالش اصلي 
مي شود و طرح مساله مي كند: آيا تكنولوژي و اينترنت ما 

را متحد و يكپارچه تر كرده است يا متفرق و پراكنده تر؟
هراري طوري جواب مي دهد كه انگار مي خواهد سوال 
را جور ديگري بپرسد. او مي گويد جوامع انساني قطعاً با 
گذشت زمان به وحدت بيشتري رسيده است. اما آيا اين 
بدين معناست كه ارتباطِ بيشتر لزوماً برايمان هماهنگي 
بيشتري آورده است؟ ارتباط اصلًا به معناي هماهنگي 
نيس��ت. بيش��ترِ ناهماهنگي ها و دعواهاي زندگي مان 
با خانواده، همسايه ها و دوس��تانمان است، كساني كه 
بيشترين ارتباط را با آنها داريم. نشانه اين ناهماهنگي در 
جهان چيست؟ مساله اصلي سياسي اين روزهاي آمريكا 
ديواركشي اس��ت؛ آن هم نه ديوار سايبري، بلكه ديوار 
س��نگي. اين يعني تكنولوژي عصر حجر دارد مترادف 
مي شود با پيش��رفته ترين و كارآمدترين تكنولوژي در 
زمانه ما. دنياي سنتي به ما ياد مي داد چطور با كساني كه 
دوستشان نداريم مدارا كنيم. اگر در آن ايام همسايه اي 
اذيتمان مي كرد، چقدر زندگي برايمان سخت مي شد؟ 
شايد مجبور به اثاث كش��ي مي شديم. اما الآن همسايه 
آنلاينمان با بستن صفحه فيسبوك يا توييتر شرش را كم 
مي كند. پس ما حتي كوچك ترين تلاشي براي برقراري 

اين هماهنگي نمي كنيم.
زاكربرگ اما، هر چه نباش��د، شكي ندارد كه با تأسيس 
فيس��بوك به متحدكردن آدم ها كمك كرده است و به 
بياني س��اده توضيح مي دهد كه قبلًا آدم ها در مكاني 
فيزيكي ب��ا هم ارتب��اط مي گرفتند، ام��ا الآن از درون 
خانه ش��ان با طيف گس��ترده اي از آدم هاي آن س��وي 
جهان در ارتباط اند. قبلًا دوس��تتان را در ليگ فوتبال 
محله يا مدرسه تان پيدا مي كرديد، اما اكنون شبكه هاي 
اجتماعي است كه شما را به يكديگر وصل مي كند. پس 
اگر نتوانيد با هم محله اي تان دوست شويد، اشكال ندارد، 
برويد يك دوس��تي اينترنتي را تجربه كنيد. البته كه 
زاكربرگ سعي مي كند بگويد منكر اهميت و ضرورت 
ارتباط فيزيكي و رودررو نيست. او »اصلي ترين مساله« 
را كساني مي داند كه در پشت گذار به دنياي تكنولوژيك 
جا مانده اند، آنهايي كه دوستان ليگ فوتبالِ محله شان 
را از دست داده اند، اما هنوز نتوانسته اند دوستاني نو براي 
اين دنياي جديد پيدا كنند: آنهايي كه جامعه پيشين 
تركشان كرده و حالا بي جامعه مانده اند. درواقع از نظر او 
نياز به جهان متحد و يكپارچه بهانه است. مهم اين است 
كه »چه مي خواهيم بر فراز آن جهان يكپارچه بنا كنيم؟ 
جامعه اي كه هر كس بتواند متناسب با علايق و سلايق 
خود انتخاب هايي داشته باشد«. به تلويح مي توان فهميد 

كه دغدغه زاكربرگ »خوشبختي« و »احساس رضايت 
از زندگي« كاربران پلتفرمش است، چيزي كه خودش 

هم دايم صراحتاً درباره اش سخن مي گويد.
وقتي صحبت به اينجا مي رس��د، هراري دهانش را كج 
مي كند، نگاهي ب��ه بالا مي اندازد، و مي گويد: »مگر كم 
بوده اند كس��اني كه در تاريخ در زندگي خود احساس 
رضايت مي كردند، اما فاجعه به بار آورده اند؟«. نازي ها از 
زندگي شان راضي بودند و جامعه قرن نوزدهم انگلستان، 
كه به فكر بهره كشي و استعمار دنيا افتاد، به سهم خودش 
در اوج رفاه به سر مي بُرد. پس مساله اصلي اين احساس 
رضايت نيست. تكنولوژي قطعاً فوايد بسيار زيادي دارد. 
انسان ها دچار مس��ائل و معضلات جهاني اند و همين 
كافي است تا قانع شويم كه همه مردم جهان بايد با هم 

در ارتباط باشند. 

مثلًا همه بايد متوجه تغييرات اقليمي يا خطرات هوش 
مصنوعي باشند. هراري مي گويد حتي نقدي كه مي توان 
به فيسبوك كرد اين نيست كه فيسبوك دارد به داعش 
و افراطي ها كم��ك مي كند. دو معضل��ي كه ماحصل 
تكنولوژي و هوش مصنوعي است بسيار بنيادي تر از اين 
مسائل است: ۱. تكنولوژي نابرابري توليد مي كند. وقتي 
انقلاب صنعتي شد، كشورهاي پيشرو در اين عرصه به 
سرعت قدرتمند ش��دند، تا جايي كه حدوداً تمام دنيا 
را تحت سيطره و اس��تعمار خود درآورند. اينجا بود كه 
نابرابري و ناعدالتي اوج گرفت و شكافي بين كشورهاي 
صنعتي و غيرصنعتي پديد آمد. و حالا به اندازه صدوپنجاه 
س��ال فرصت بوده تا اين شكاف كمتر و كمتر شود. اما، 
با انقلاب هوش مصنوعي، گويا آن ش��كاف دوباره دارد 

به جهان ما سلام مي كند. عده بسيار كمي قدرت پيدا 
مي كنند و عده بسيار بسيار بيشتري استعمار مي شوند. 
مي گوييد چگونه؟ صرفِ دردست داشتن بزرگ داده ها 
قدرت م��ي آورد. قديم ترها، آنهايي كه ما را بيش��تر از 
ديگران مي ش��ناختند منافع مشتركي در زندگي با ما 
داشتند، مثل مادر و پدرمان. مادرمان خيلي بعيد است 
به ما خيانت كند. اما الآن يكسري از پلتفرم هاي اجتماعي 
ما را از مادرمان بهتر مي شناسند و خيلي محتمل است 
كه منافعشان با منافع ما در تضاد قرار بگيرد. اصلًا بحث 
درباره ربات هاي زامبي گونه نيس��ت ك��ه كمر به قتل 
انسان ها بسته باشند؛ اين ها سناريوهاي گمراه كننده 
درباره آينده تكنولوژي است. بحث دقيقاً درباره شكافي 
است كه بين انسان ها ممكن است رخ دهد. در اين اوضاع، 
چرا كشورهاي ديگر بايد به سيليكون ولي اعتماد كنند؟ 
وقتي رييس جمهور آمريكا مشخصاً ناسيوناليست است 
و ش��عار مي دهد »اول آمريكا«، چ��را -مثلًا- هند بايد 
اطمينان كند كه اطلاعات مردمش در دس��ت افرادي 
باشد كه تحت حكومتِ كسي مثل ترامپ زندگي و كار 
مي كنند؟ همين الآن هم مگ��ر هندوراس و مكزيك و 
يمن مي توانند اطلاعاتشان را خودشان نگه داري كنند و 
امكانات نگهداري را براي خودشان فراهم كنند؟ جواب 
مشخص است: ابداً. ديگر آن وقت خيلي دير شده است. 
چون نابرابري آن قدر زياد شده كه كسي به پاي روساي 
سيليكون ولي نمي رسد. علاوه بر نابرابري، معضل ديگري 
هم ما را تهديد مي كند: ۲. ازبين رفتن عامليت و آزادي 
انسان. ايجاد نابرابري باعث مي شود آن عده كه اطلاعات 
بيشتري در دس��ت دارند اختيار و انتخاب انسان هاي 
بي شمار ديگري را در دست بگيرند. يعني تصميم شما 
ديگر تصميم آزاد نخواهد بود، بلكه اين پلتفرم اس��ت 
كه به شما »پيشنهاد مي دهد« چه تصميمي بگيريد. 
مشخص است كه تصميم خريد دمپايي يا لوازم صبحانه 
آنچنان مهم نيست، اما تصميم ازدواج چطور؟ انتخاب 
دين چطور؟ انتخاب رييس جمهور چطور؟ آن وقت است 
كه ديگر اگر شما براس��اس پيشنهادهاي پلتفرم هاي 
ارتباط جمعي عمل كنيد، ديگر انسانيت و آزادي بي معنا 
مي ش��ود. ديگر دموكراسي بي معنا مي شود. پلتفرم به 
شما مي گويد با چه كسي ازدواج كن يا مثلًا اگر بوديست 
شوي، زندگي بهتري خواهي داشت. درواقع، اگر پلتفرم 
مي تواند خريد چيزي را به من تحميل كند كه لازمش 
ندارم، چه تضميني هست كه رأي به رييس جمهوري 
را به من تحمي��ل نكند كه اصلًا ب��ه دردم نمي خورد؟ 
اينجاست كه آزادي ما، به تعبير هراري، هك مي شود. 
در دوران ما، اين طور رايج ش��ده كه »حق با مش��تري 
است« و »رأي دهنده لابد درست تصميم مي گيرد«. اما 
در دنيايي كه تكنولوژي توجه ما را مي ربايد، از كجا بايد 
بدانيم خواسته هايمان ماحصل اراده آزادِ خودمان است 
يا نتيجه الگوريتمي كه ما را از مادرمان بهتر مي شناسد؟

زاكربرگ، كه تابه حال چندباري سوالات هراري را ناديده 
گرفته، با خنده مي گويد: »ت��و نقش آدم بدها را خيلي 
خوب ب��ازي مي كني« و اينجا با هم مي زنند زير خنده. 
فيسبوك به افراد كمك مي كند تا جامعه را بسازند؛ تا 
در جامعه احس��اس اهميت كنند. اين ربطي به هوش 
مصنوعي ندارد. حتي مساله نابرابري هم با دسترسي آزاد 
به اطلاعات و تحقيقات حل مي شود. تحقيقات هميشه و 
همه جا براي عموم افراد جهان دردسترس است. دولت ها 
فقط بايد سانسور و محدوديت را بردارند تا از قافله عقب 
نيفتند. زاكربرگ دو نكته هراري را قبول ندارد. به نظر 
او، تكنول��وژي به خودي خود بد يا خوب نيس��ت. اين 
سياست گذاري هاست كه مسير تكنولوژي را مشخص 
مي كند. ما مي توانيم با سياس��ت گذاري درست فوايد 
مثبت تكنولوژي را به حداكثر برسانيم و سوءاستفاده ها 
را به حداقل. اين چيزي اس��ت كه با مش��اركت مردم 

مي توانيم به سرانجام برسانيم.
هراري با زاكربرگ همراه مي ش��ود. »سياست گذاري 
مهم است. معلوم اس��ت كه اگر راديو موسيقي پخش 
كند چيز خوبي اس��ت و اگر سخنراني هاي هيتلر را به 
گوش مردم برساند چيز بدي است«. بحث اين ها نيست. 
گويا پرس��ش اصلي اينجاس��ت كه ما از كجا مي دانيم 
سياست گذاري هاي ما خوب اس��ت يا بد؟ اصلًا وقتي 
بزرگ داده ها در يك جا جمع مي شوند، تحليل آنها ممكن 
است سر از ناكجاآباد درآورد. شوروي از سراسر كشورش 
اطلاعات جمع مي كرد. اطلاعات از همه شهرها جاري 
مي شدند به سمت مسكو. دست آخر هم اين مسكو بود 
كه به كشاورز لب مرزش مي گفت چغندر بكارد يا گندم. 
اما همين حجم اطلاعات باعث شد در سياست گذاري اش 
اشتباه كند و در جنگ سرد مقابل آمريكا زمين بخورد. 
اما حالا كه به واقعيات جهان نگاه مي كنيم، گويا اوضاع 
آنچنان از شوروي بهتر نيست. حجم اطلاعات جمع شده 
در سيليكون ولي به مراتب از اطلاعات دراختيار شوروي 
بيش��تر اس��ت و حوزه قدرت و عملكرد آن هم بس��يار 

گسترده تر است.
زاكربرگ چشمانش را تنگ كرده است و مي گويد: »خب، 
من از شما خيلي خوش بين تر هستم«، و باز هم هر دو 
مي خندند. او اين طور ادامه مي دهد: مردم بسيار بيشتر 
از گذشته مي دانند و بيشتر مراقب حريم خصوصي شان 
هستند. بهتر اس��ت مردم با هم حرف بزنند و تصميم 
بگيرند. چ��ون »به هرحال ب��راي بهتركردن همه چيز 
روش هايي وجود دارد«. حتي اقتصاد جهاني، كه نتيجه 
انقلاب صنعتي بود، گرچه تأثيرات منفي هم داشت، اما 
بالأخره باعث ش��د اقتصاد كشورها فرصت هاي شغلي 
زيادي پيدا كنند. همين حالا، حدود نود ميليون شغل در 
سطح جهان به فيسبوك وابسته اند. بااين حال فيسبوك 
حاضر اس��ت براي نفع مردم از مناف��ع خودش بگذرد: 
فيسبوك براي جلوگيري از آسيب ها و سوءاستفاده هاي 
محتمل، همين چن��د وقت پيش، ويدئوهايي را حذف 
كرد كه، در همان فصل، به ط��ور روزانه پنجاه ميليون 
بازديد مي خورد. زاكربرگ برمي گردد بر سر موضع اولش: 
»من اين طور فكر مي كنم كه مردم، در عمق جانشان، 
خيلي خوب مي دانند كه خير و صلاحش��ان چيست«. 
اگر ما جلو سوءاس��تفاده از پلتفرم را بگيريم و طراحي 
پايه سيستم را تصحيح كنيم ديگر همه چيز درست كار 
مي كند. زاكربرگ بعد از هشتاد دقيقه بحث مي گويد: 
»من مي فهمم تو چه چي��زي را مي خواهي بگويي. اما 
مشكل اصلي ام با نكاتت اين است كه شايد الگوريتم بداند 
صميمي ترين دوستت كيست يا به چه محصولي بيشتر 
نياز داري، اما هوش مصنوعي غول آسايي كه به همه ابعاد 
شخصيتي تو آگاه باشد فكر نمي كنم اصلًا وجود داشته 
باشد. ما داريم درباره چيزي حرف مي زنيم كه نيست«.

هراري، كه مهمان است، درنهايت با تواضعي مثال زدني 
مي گويد: »شما رييس يك شركت جهاني هستيد و من 

فقط اينجا نشسته ام و حرف مي زنم«.
زاكربرگ گويا به خيري خوش بين است كه تنها تا چند 
سال بعد محقق مي شود، و هراري درباره شري هشدار 
مي ده��د كه در آينده به انتظار ما نشس��ته اس��ت. اگر 
دستگاهي داشتيم كه مي توانست ذهن آدم ها را بخواند، 
احتمالاً نشان مي داد كه زاكربرگ در تمام مدت گفت وگو 
به اين مساله فكر كرده است: هراري دارد به امپراتوري اي 
بد و بيراه مي گويد كه قرار اس��ت در آينده من بر تخت 
منبع:  ترجمان پادشاهي اش بنشينم. 

» انس��ان هاي اهل ريس��ك، انس��ان هاي موفق تري 
هستند«. »ريس��ك زياد، سلامت روان افراد جامعه را 
تهديد مي كند«. اينها جملاتي است كه درباره ريسك يا 
همان خطرپذيري، به كرات شنيده ايم. نگاه ها به مفهوم 
ريسك، هم خوب است هم بد. از سويي، در مديريت و 
كارآفريني گفته مي شود كه افراد اهل ريسك در معرض 
موفقيت اند؛ زي��را خطرپذيري اين توان را به انس��ان 
مي دهد كه لابه لاي خطرهاي محتمل، هم تجربه كسب 
كنند و هم تير خود را به هدف بنشانند و هم در برابر شبه 

خطرها مقاومت بالايي كسب كنند.
مهدي كاش��في فرد، با بيان اين مطلب در مقاله اي در 
باشگاه انديش��ه افزود: اما، از سوي ديگر، خطرپذيري 
يكي از شاخص هاي س��لامت رواني و اجتماعي است 
و سازمان هاي بهداش��تي تلاش مي كنند تا با كاهش 
ريسك، اضطراب و افسردگي ناشي از آن را نيز در جامعه 
به حداقل خود برس��انند. پس ما با طيفي از نگرش ها 
نس��بت به مفهوم خطرپذيري روبرو هستيم. عناصر 
مهمي در مفهوم ريسك وجود دارد كه با تعريف ريسك 
آنها را مشخص مي كنيم. گويي مفهوم ريسك با مفهوم 
خطر، گره خورده است. ريسك، يك »مخاطره« است 
كه مي تواند هم در ش��يوه ارتباطات پديد آيد و هم به 
شكل موثر در مديريت ديده شود. ميزان ريسك پذيري 

اف��راد تا حد زيادي، در زمينه فردي، با ش��اخص هاي 
رواني و در زمينه اجتماعي، با شاخص هاي روانشناسي 
اجتماعي پيون��د دارد. همه م��ا در زندگي خود خطر 
مي كني��م. همين صب��ح، آفتاب ن��زده از خانه بيرون 
مي رويم هم خود نوعي ريسك است؛ زيرا محتمل است 
كه در طول روز با خطرهايي دست وپاگير، مثلًا تصادف 
يا خراب شدن ماشين هاي حمل و نقل عمومي، مواجه 
شويم. با وجود اين، چه مي شود كه انسان ها بدون توجه 
به مخاطرات، از خانه خود بيرون مي روند و به زندگي 
خود ادامه مي دهند و حتي اينكه بيرون رفتن از خانه 
را عملي مخاطره آميز تلقي كنيم، براي آنها خنده دار 
به نظر مي رس��د؟ »عادت« و »احس��اس امنيت«، دو 
كليدواژه مهم براي پاسخ به اين پرسش تلقي مي شوند.

جامعه اي را فرض كنيد كه در آن همه افراد احس��اس 
خطر مي كنند. آيا انس��ان ذاتاً از خطر لذت مي برد يا 
تلاش مي كند نقطه مقابل خطر، يعني امنيت، را براي 
خود فراهم كند؟ در جامعه اي كه همه احساس خطر 
مي كنن��د، زندگي تلاش براي تحقق امنيت اس��ت و 
پيشرفت به معناي رايج آن موجود نخواهد بود. همين 
كه فرد بتواند دست آويزي امن براي خود و خانواده اش 
مهيا كند، همه هدف او در زندگي را تشكيل مي دهد. 
آرمان در چنين جامعه اي تحقق امنيت است. پيشرفت، 

اعتلا، سواد، نخبگي و مفاهيمي از اين دست، در چنين 
جامعه اي، مفاهيمي درجه دوم و بي اولويت محسوب 
مي ش��ود. از اين روست كه دولت ها تلاش مي كنند تا 

مساله اي به نام ناامني ديگر وجود نداشته باشد.

ارتباطاتريسكزدا
اغلب چيزهايي كه ما ممكن است تحت عنوان ريسك 
از آنها ياد كنيم، با مديريت يا حل مي شود يا خطر تحقق 
آن به پايين ترين ميزان خود مي رسد. از اين رو، يكي از 
اهداف مديريت كلان كشوري كاهش خطر است تا در 
سايه آن نظم عمومي و پيشرفت محقق شود. دولت ها 
تلاش مي كنند با استفده از همه مكانيزم هايي كه در 
اختيار دارن��د، به لحاظ رواني، امني��ت خاطر را براي 
افراد فراهم آورند. ش��اخه مطالعاتي ب��ه نام ارتباطات 
ريسك نيز از همين مجرا اهميت مي يابد. در حقيقت، 
ارتباطات ريسك، ارتباطات پيش بيني و كاهش خطر 
است كه شيوه هاي ارتباطي، مذاكره، برجسته سازي، 
تفاهم، پيش بيني و امثال آن را در اين رابطه مورد توجه 
قرار مي دهد. اما، ارتباطات ريسك چيست؟ ارتباطات 
ريس��ك به تبادل اطلاعات در زمان واقعي، مشاوره و 
تبادل نظر بين كارشناسان و افراد در مواجهه با تهديدات 
بهداشتي، اقتصادي و اجتماعي آنها اشاره دارد. هدف 

نهايي ارتباطات ريسك اين است كه افراد را قادر سازد 
تا در هنگام مواجهه با خطر، تصميمات آگاهانه بگيرند 
تا از خود و عزيزانشان محافظت كنند. ارتباطات ريسك 
از بسياري از تكنيك هاي ارتباطي، رسانه ها و ارتباطات 
رسانه هاي اجتماعي، ارتباطات جمعي و مشاركت هاي 
اجتماعي استفاده مي كند. اين نياز به درك صحيح از 
ادراكات، نگراني ها و باورهاي مردم و همچنين دانش 
آنها نس��بت به پديده ها و ش��يوه مواجهه با آنها دارد. 
همچنين نياز به شناسايي و مديريت شايعات، اطلاعات 
غلط و ديگر چالش ها نيز در ارتباطات ريس��ك حس 
مي شود. رسيدن به دنيايي زيبا و امن، در گرو كاهش 
خطر در ميان جوامع است. شايد به همين دليل است 
كه سازمان هاي بين المللي، از جمله سازمان بهداشت 

جهاني، از پيشگامان ارتباطات ريسك در دنيايند.

ارتباطاتريسكزا
يكي از آسيب هاي خطرپذيري بالا، اضطراب است كه 
شايد بتوان گفت، آسيب هاي ديگر خطرپذيري بالا از 
آن منتشي مي ش��ود. اضطراب چيست؟ گاديگانست 
اضطراب را چنين تعريف مي كند: »اضطراب احساسي 
اس��ت كه وقتي به وجود مي آيد كه ش��خصي درباره 
تعاملات اوليه، مثلًا هنگام برخورد با غريبه ها براي اولين 

بار، دارد«. اين تعريف بيشتر حس اضطراب را براي ما 
ملموس مي كند تا آنكه بخواه��د تعريفي مصداقي و 
منطقي را از مفهوم اضطراب پيش روي ما گذارد. خطر 
از اين رو براي ما اضطراب آور اس��ت كه واقعه اي است 
خلاف عادت ما. استثنايي است در ميان قواعدي كه ما 
براي زندگي سالم خود در نظر گرفته ايم و از اين رو براي 
ما ناخوشايند و اضطراب آور است. دنياي مجازي همواره 
چيزهاي جديد و نويني ب��راي كاربران خود در چنته 
دارد. دنياي مجازي را مي توان دنياي اولين ها دانست. 
تجربه هايي در فضاي مجازي پيش روي ما قرار مي گيرد 
كه ش��ايد تا قبل از آن براي ما بي سابقه باشد. براساس 
تعريف گاديگانس��ت، تجربه هاي نخس��تين براي ما 
محتمل است در صورت جذابيت، اضطراب آور نيز باشد. 
بسيار رخ داده است كه افراد در صورت مواجهه با نوعي از 
زيبايي كه توسط طبقه اي از افراد جامعه ترويج مي شود، 
در تعريف خود از زيبايي دچار اختلال شوند يا مثلًا خود 
را فردي زشت و نازيبا تلقي كنند. چنين شرايط رواني اي 
كه ناشي از بازنمايي نوعي خاص از زيبايي و تحكيم آن 
است، هنگام مواجهه با پديده ها و مدهاي نوظهور شكل 
مي گيرد. در اينجاست كه ارتباطاتي كه خود به عنوان 
ابزاري اصلي براي كاهش ريسك در جامعه است، خود 

به ابزاري براي تزريق ناامني رواني بدل مي شود.

  س�ال ۲۰۱۵ كه زاكربرگ تصميم گرفته 
بود در يك س�ال ۲۵ جلد كتاب بخواند نام 
دو كتاب در فهرس�ت مطالع�ه اش در كنار 
هم قرار گرفته بودند: مقدمه ابن خلدون، و 
انسان خردمند يوول نوآ هراري. ابن خلدون 
آن قدر زنده نماند تا مهمان زاكربرگ شود، 
اما سومين جلسه زاكربرگ با حضور يوول 
نوآ هراري تشكيل شد. قبل از اين، هراري 
چند ب�اري از فيس�بوك به تن�دي انتقاد 
كرده ب�ود. براي مثال، وقت�ي زاكربرگ در 
مانيفست جديد و طولاني فيسبوك ادعا 
كرد فيس�بوك ديگر يك پلتفرم معمولي 
نيس�ت، بلكه يك جنبش جهاني اس�ت. 
هراري هم، يك ماه پس از آن، در وب سايت 
فايننشال تايمز اين طور نوشت: »بعيد است 
بخواهي رهبر جهان باشي، اما توجه مردم را 
بدزدي و آن را به تبليغ كنندگان بفروشي«.
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دربزرگداشتهِگِلشناس
زمانهما

ريي��س انجمن آث��ار و مفاخر فرهنگي در مراس��م 
بزرگداش��ت زنده ياد دكتر محمودعباديان اس��تاد 
برجسته فلسفه هنر، گفت: در 3۰ يا 4۰ سال اخيرهيچ 
هگل شناسي بزرگ تر ازعباديان نداشته ايم. درابتداي 
اين مراسم حسن بلخاري، رييس انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگي با گرامي داشت ياد و نام مرحوم مغفورعباديان 
و بيان خاطرات��ي از وي، عباديان را يك معلم واقعي 
و متواضع دانس��ت و گفت: نخس��تين كلاس هاي 
زيبايي شناسي و فلسفه هنر در گروه فلسفه دانشگاه 
علامه طباطبايي به همت عباديان و دكتر اصغر دادبه 
تشكيل شد و ايشان دروس مربوط به هگل را تدريس 
مي كرد.  اين استاد دانش��گاه تهران در ادامه با تاكيد 
بر اينكه در 3۰ يا 4۰ س��ال اخير هيچ هگل شناسي 
بزرگ تر ازعباديان نداشته ايم، به نسبت ميان هگل و 
نظريه مرگ هنر اشاره كرد و توضيح داد: من به عنوان 
كسي كه در اين حوزه مطالعه دارم، اصطلاح مرگ هنر 
را با هگل مترادف نمي دانم. هگل مهم ترين مساله اش 
در كتاب مهم پديدارشناسي اش در هنر، دين و فلسفه 
است. روح از ديدگاه هگل ابتدا در هنر تجسم، سپس 
در دين تصور و بعد در فلسفه تجرد كرده است. شايد 
رمز شكوفايي اش مسيحيت و لوتر بود. از ديدگاه هگل 
كامل  ترين دين، مسيحيت و زبان دين، تخيل است. 
اصغر دادبه، استاد بازنشسته ادبيات دانشگاه علامه 
طباطبايي و عضو هيات مدي��ره انجمن با تمجيد از 
سجاياي اخلاقي مرحوم عباديان به توضيح راه هاي 
تربيت صحيح نس��ل هاي آينده پرداخت و گفت: ما 
فرهنگي عظيم الشان داريم كه هنوز هم به واسطه آن 
سرمان بالاست ولي هر روز با آن بيگانه تر مي شويم، 
در حالي كه هر جا و در هر زماني كه سايه آن فرهنگ 
وجود دارد، آدم ها آدم تر هستند.  وي افزود: افلاطون 
وقتي از تربيت صحبت مي كند، مي گويد بايد از شعر 
و موسيقي ش��روع كرد. پس از اينكه شخص آنها را 
فراگرفت و سنش به عقل رس��يد، سرآمد مي شود. 
افلاطون مي گويد اگر موسيقي كشوري تغيير كند، 
بايد به طبع آن قانون و رفتار آن ملت هم عوض شود. 
ش��عر ما همان مصاديق افلاطون را دارد. مردم ايران 
هنوز فرهنگ دارند و ريشه در آب است اما بايد مراقب 
بود. دو چيز عباديان ساز است: تعليمات كودكي كه در 
ذهن مان نقش بسته است و رنجي كه هيچ وقت ناشي 
از فقر نبوده بلكه نتيجه تربيت درست در خانواده است. 
دادبه به دوران اشتغال خود و عباديان در دانشگاه اشاره 
كرد و گفت: يكي از شرايطم براي تاسيس گروه فلسفه 
دانشگاه علامه طباطبايي در س��ال ۱37۰، حضور 
دكتر محمود عباديان بود با اينكه با حضورش موافقت 
نمي شد اما در س��ال 77 كه ديگر رييس نبودم، او را 
به جرم 7۰ سالگي بازنشسته كردند! حسين پاينده، 
منتقد ادبي و استاد دانشگاه علامه طباطبايي به نقاط 
قوت و روش محمود عباديان در تدريس و همينطور 
اخلاق و منش او در محيط دانشگاه اشاره كرد و اظهار 
داشت: او چهار رشته فلسفه، هنر، زبان شناسي باستاني 
و ادبيات خصوصا كلاسيك را به خوبي مي شناخت و 
تدريس ميان رشته اي از نقاط قوت او بود، كاري كه هر 
كسي توان آن را نداشت. در سال ۱۹66 فارغ التحصيل 
شد يعني در دوره اي كه يك چرخش و تغيير رويكرد 
در نقد ادبي اتفاق افت��اد ونظاره گر چند رويداد مهم 
تاريخي است؛ جنگ جهاني دوم، شورش هاي دهه 
6۰ فرانسه، انقلاب فرهنگي چين، كودتاي ۲8 مرداد 
و انقلاب اس��لامي ايران كه شاهد و موثر از اين وقايع 
بزرگ قرار گرفت. وي افزود: عباديان در يك زندگي 
كارگري در مشهد زاده و بزرگ شد و خودش در آخرين 
مصاحبه اش مي گويد كه از پادويي در بازار كفاش هاي 
تهران و پالايشگاه نفت آبادان چگونه ترقي مي كند و 
به سفرهاي خارجي مي رود. آلمان، فرانسه، اتريش، 
چين و چك اس��لواكي را زير پا مي گ��ذارد و عناوين 

كتاب هايش نمايان گر اين تفاوت فرهنگي است.
پاينده برداش��ت هاي متفاوت مرح��وم عباديان از 
ادبي��ات و مخالفت ها ب��ا وي را اينگونه ش��رح داد: او 
هميش��ه و همه جا در بيانش صراحت كامل داشت 
و كلاس��ش چندصدايي بود؛ بطوري كه شعر شاملو 
را طوري مي خواند و تفس��ير مي كرد كه ما تا به حال 
ندي��ده بوديم و همين دانش��جو را ترغيب مي كرد و 
به صحنه مي كشاند. به ايشان در زماني كه زنده بود 
بسيار بي احترامي و ظلم مي ش��د و نوآوري هاي وي 
مورد تمس��خر قرار مي گرفت. او گفت: ايشان كتابي 
دارند با نام »درآمدي بر س��بك و سبك شناسي در 
ادبيات« كه در ميان آثارش��ان مغفول مانده است. او 
در اين كتاب معتقد است كه سبك فردي نداريم بلكه 
سبك دوره اي داريم و زمان آن است كه سبك شناسي 
فردي را مجددا بازخواني كنيم. شيوا دولت آبادي، استاد 
روانشناسي دانشگاه علامه طباطبايي و از نزديكان 
استاد، به خصوصيات منحصر به فرد محمود عباديان 
اشاره كرد و افزود: وقتي به ايران بازگشت، با دو زبان 
مختلف دو مدرك دكترا داشت و ابتدا او را در پله هاي 
دانشكده ادبيات ديدم و بعد رسما به ما معرفي شدند و 
ما مجذوب دانش و بينش ايشان شديم.  دولت آبادي، 
شخصيت عباديان را از بعد روان شناختي بررسي كرد 
و گفت: گرچه روان شناسي سعي دارد خود را از فلسفه 
جدا كند اما يك تئوري فلسفي به نام تئوري انتخاب 
ارايه مي دهد و بيان مي كند كه چرا انسان ها اينگونه 
مي شوند كه هستند. در اين نظريه پنج نوع نياز داريم 
كه يكي از آنها آزادي اس��ت. دكتر عباديان از درون، 
فرد عدالت خواهي بود. مي گفت از بازنشستگي غمي 
نيست، چون آزاد بود و مي خواست تا به انسانيت برسد 
وعشقش به ادبيات و تجربه هاي سخت زندگي اش او 
را عباديان كرد. به گزارش ايرنا، مرحوم دكترمحمود 
عباديان، در اول فروردين ۱3۰7 در اروميه متولد شد. او 
استاد بازنشسته گروه فلسفه دانشگاه علامه طباطبايي، 
عضو هيات علمي دانشگاه مفيد قم و عضو گروه فلسفه 
فرهنگستان هنربود. وي دوره دكتراي »تاريخ فلسفه 
عمومي« را در دانشگاه چارلز پراگ و دكتراي »فلسفه 
كلاسيك آلمان« را در دانش��گاه هامبورگ گذراند. 
عباديان در ۱۲ فروردين ۱3۹۲ در تهران به ديار باقي 
شتافت. از وي بيش از 3۰ عنوان كتاب فلسفي و ادبي 

به جا مانده است.



دريچه 9 ايرانشهر

تدوين لايحه تغيير كميسيون هاي ماده ۱۰۰ در دستور كار دولت  قرار گرفت

ساخت و ساز غيرمجاز؛ جرم يا تخلف؟
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|

 مدت هاست كه كميسيون ماده 100 به محل انتقاد 
كارشناس��ان و برخي اعضاي ش��وراي ش��هر تبديل 
شده اس��ت. منتقدان معتقدند كميسيون ماده 100 
به جاي دادن حك��م تخريب تنها ب��ه جريمه نقدي 
بس��نده مي كند و گاهي خود اين كميسيون به محل 
تخلف تبديل مي ش��ود. به همين دليل چندي پيش 
فرزانه صادق مالواجرد دبير شوراي عالي شهرسازي 
و معماري كش��ور از لزوم تغيير كميسيون ماده 100 
خبر داد و گفت: »برخي س��اخت و س��ازها غيرمجاز 
هس��تند، اما اين تخلفات به دليل وجود كميس��يون 
ماده 100 با پرداخت جريمه، تخريب نمي ش��وند از 
اين رو تغيير كميس��يون ماده 100 در دس��تور كار 
دولت قرار گرفته است. وزارت راه و شهرسازي و وزارت 
كشور در خصوص اين لايحه پيشنهاداتي داشتند تا 
با آسيب شناس��ي، معضلاتي را كه كميس��يون ماده 
100 ايجاد كرده حل و فصل ش��ود. لايحه تغيير اين 
كميس��يون در حال بررسي و جمع بندي نهايي است 
تا به مجلس برود.« به گ��زارش »تعادل«، اين لايحه 
هم اكنون در كميسيون هاي تخصصي دولت در دست 

بررسي است و به زودي راهي مجلس خواهد شد.
ت��ورج فره��ادي ريي��س اداره كل ام��ور اجراي��ي 
كميس��يون هاي ماده 100 در گفت وگو با »تعادل« 
توضيحاتي درباره انتقادات پيرامون كميسيون ماده 
100 و راهكارهايي جهت رفع مشكلات موجود ارايه 
كرد. او با بي��ان اينكه بحث تخلفات س��اختماني به 
يكي از موضوعات داغ روز تبديل ش��ده است، گفت: 
ماده 100 يك��ي از قوانين شهرداري هاس��ت كه در 
سال 1334 تصويب ش��ده است. براساس اين قانون 
كميس��يون هايي در ش��هرداري هاي سراسر كشور 
تشكيل ش��ده است كه ش��خصيت حقوق مستقلي 
دارند اما داخل ش��هرداري ها تشكيل مي شوند. اين 
كميسيون متش��كل از يك نفر عضو شوراي شهر به 
عنوان نماين��ده و منتخب مردم، يك نف��راز وزارت 
كشور، يك نفر از مراجع قضايي و يك نفر بدون حق 
امضا از ش��هرداري به عنوان مش��اور فني و نماينده 
مديريت شهري است. كار اصلي كميسيون ماده 100 
اين است پرونده هايي كه براساس پروانه ساخته نشده 
بدون پروانه يا فراتر از پروانه ساخته مي شوند را مورد 
رسيدگي قرار مي دهد. براساس قانون ماده 100 تمام 
افراد حقوقي و حقيقي كه قصد دارند عمليات عمراني 
در سطح شهر انجام دهند بايد از شهرداري ها پروانه 
اخذ كنند. اين قانون 11 تبصره دارد و مشخص كرده 
است كه با هر كدام از تخلفات چطور بايد برخورد كرد.
اين قانون مش��مول حريم و محدوده شهر مي شود.

كميس��يون هاي ماده 100 يك مرجع شبه قضايي 
هستند براي رسيدگي به تخلفات ساختماني كه در 

شهرداري ها اتفاق مي افتد.

  عدم انطباق كميسيون با شرايط جديد 
فرهادي با بيان اينكه مش��كلات كنوني اين قانون به 
نوع جملات قانون ب��ر مي گردد توضيحاتي ارايه كرد 
و گفت: همانطور كه عنوان كردم اين قانون در س��ال 
1334 مصوب شده است آن زمان بحث ساخت و ساز 
به اين شدت رواج نداشت و ساختمان سازي يك كار 
تجاري محس��وب نمي شده اس��ت. همچنين به اين 
شدت تمايل به سمت تخلفات وجود نداشته است. از 
سوي ديگر بحث مالي در شهرداري ها اينقدر پر رنگ 
نبود. اما در هر ساخت و سازي يكسري اتفاق مي افتد 
كه شايد منطبق با پروانه نباشد.بنابراين در اين قانون 
آمده است كه ش��هرداري ها مي توانند در زمان وقوع 
تخلف چه برخوردي با متخلف داش��ته باشند. يكي 
از تبصره هاي اين قانون امروز دردس��از شده است. بر 
اس��اس اين تبصره اگر ضرورت قل��ع و تخريب احراز 
نش��ود كميس��يون ها مي توانند آن را جريمه كنند. 
همين دو كلم��ه يعني»مي توانند« و»احراز ضرورت 
قلع« دردسر س��از شده است. از س��ويي از آن جا كه 
بعد از انقلاب به شهرداري ها استقلال مالي داده شد 
بدون اينكه درآمدهاي پايدار براي آنها تعريف شود، 
 عملا ش��هرداري ها يكي از راحت تري��ن راه ها را براي 
كس��ب درآمد انتخ��اب كردند وآن اخ��ذ جريمه در 

كميسيون هاي ماده 100بود.

 جرايم ماده 100 منبع درآمد شهرداري
او ادامه داد: اين موضوع به خصوص در شهرس��تان ها 
نمود بيشتري دارد تا از طريق قانون برخي از تخلفات 
س��اختماني را ش��كل قانوني بدهند و از محل قانوني 
كردن اين تخلفات س��اختماني بر اساس ماده 100 
شهرداري ها بتوانند درآمدي هم كسب كنند. اين به 
يك رويه در شهرداري ها تبديل شده است و آرام آرام 
طي اين مدت كه از تصويب اين قانون گذش��ته يك 
انحراف در آن ايجاده شده است. در واقع امكان تفسير 
قانون راه گريزي براي متخلفان باز گذاش��ته و تمايل 
بيشتر به اين سمت رفته است كه به جاي قلع كردن 

جريمه اخذ كنند.

  كمتر از 20 درصد آراء جريمه است
رييس اداره كل امور اجرايي كميسيون هاي ماده 100 
با تاكيد بر اينكه اين اتفاق بيش��تر در شهرس��تان ها 
رخ مي ده��د، تصري��ح ك��رد: در تهران بي��ش از 80 
درصد آراي صادره از س��وي كميس��يون ماده 100، 
قلع، تخري��ب، اعاده و رف��ع خلاف اس��ت و كمتر از 
20 درصد جريمه در نظر گرفته مي ش��ود. در بودجه 
ش��هرداري تهران ني��ز درآمدي ك��ه از محل جرايم 
آراءكمس��يون ماده 100 پيش بيني ش��ده كمتر از 
5هزارم درصدكل درآمدهاست.اما در ساير شهرهاي 
كشور اين عدد ممكن است بسيار متفاوت باشد اما در 
مجموع اينكه بخواهيم از تخلفات ساختماني كسب 

درآمد كنيم درس��ت نيس��ت. تخلفات س��اختماني 
به ص��ورت يك حقيقت مظلومي اس��ت ك��ه بايد از 
قاموس فرهنگ ش��هرداري ها حذف شود. به همين 
دليل نكته اي ك��ه خانم صادق مالواجرد درباره تغيير 
كميس��يون هاي ماده 110 گفته اند بيشتر به تغيير 
قانون كميسيون هاي اين ماده بر مي گردد.همانطور 
كه گفتم تفس��ير پذيري از قانون جاي رسالت قانون 
راگرفته و عملا سيستم شهرداري ها را نسبت به پيدا 

كردن مسيرهاي درآمدي جديد تنبل كرده است. 

  كوتاهي در برخورد با تخلفات ساختماني 
به گفته فرهادي نكته اساسي تر كه به كميسيون ماده 
100 برنم��ي گردد، خود تخلفات ساختمان س��ازي 
اس��ت.او در اين ب��اره توضيح داد: چ��را اين تخلفات 
س��اختماني اتف��اق مي افتد، مگر اين س��اختمان ها 
مهن��دس ناظر ندارند؟ مگر بر اس��اس طرح تفضيلي 
پروانه براي آنها صادرنش��ده اس��ت؟ مگر شهرداري 
بر روندس��اخت وس��از نظارت نمي كند؟ مگر مالكان 
توجيه نش��ده اند كه بايد بر اس��اس قانون س��اخت و 
س��از كنند.مگر نمي دانند كه س��اخت وسازدرحريم 
مسيل ها و رودخانه ها ممنوع است .چرا برخي ارگان ها، 
وزارتخانه ها و س��ازمان ها در جمع ك��ردن تخلفات 
ساختماني و در مديريت كردن آن در جاهايي از شهر 
كه عملا قانون مديريت را بر عهده آنها گذاشته است، 
كوتاهي كرده اند. چرا شهرداري ها پيش بيني نكرده اند 
كه چطور بايد اين امور را انجام دهند. امروز ديگر انتقاد 
كردن جواب نمي دهد بايد به سمت پيدا كردن راه حل 
و چگونه ها برويم.40 سال است كه تمام اين انتقادات 
گفته مي شود. حالا بايد ديد چگونه مي توان از تخلفات 
ساختماني درحريم و محدوده شهر پيشگيري كنيم 
و چگونه همه س��ازمان ها بايد وظايف قانوني خود را 
درس��ت انجام دهند. چرا و چگونه مي توان مديريت 
يكپارچه ايجاد كرد تا تعدد مسووليت ها باعث ايجاد 
خلأ و فرصت هايي براي گريز از قانون براي متخلفان 

ايجاد نكند. 

  ايجاد گريزگاه براي متخلفان
او تصريح ك��رد: براي مثال، مس��يل ها، رودخانه ها و 
حري��م رودخانه ها دراختيار وزارت ني��رو قرار دارد و 
وزارت نيرو بايد كاملا اين موضوع را مديريت كند. اگر 
طرح تفضيلي، طرح جامع يا طرح هادي براي شهر يا 
روستايي تعيين مي شود نماينده وزارت نيرو كه در آن 
شورا هست بايد مانع از ايجاد ساخت و ساز در حرايم 
شود و بايد اين موضوع را پيگيري كند. ما يك وظيفه را 
بر عهده چند نفر گذاشته ايم اين موضوع باعث مي شود 
تا مردم گريزگاه پيدا كنند و تخلفات افزايش يابد. به 
دليل موازي بودن قانون و سازمان هايي كه بايد به اين 
موضوعات رسيدگي كنند آنقدر فرصت و فضا هست 
كه متخلف��ان به راحتي مي توانن��د تخلف كنند و به 
سمت انتفاع شخصي و بر خلاف نفع عمومي حركت 
كنند. اين خطرناك است و بايد گريزگاه هاي تخلف را 
ببنديم و براي تمام شهرها، شهرستان ها و روستاهاي 

كشور طرح مصوب داشته باشيم.
او با اش��اره ب��ه اينكه باي��د قبل از هر چي��زي لايحه 
درآمده��اي پايدار را براي ش��هرداري ها با تخصيص 
اعتب��ار پي��ش بيني كني��م، افزود: لايح��ه مديريت 
يكپارچ��ه ش��هري نيز بايدتصويب ش��ود ت��ا جلوي 
موازي كاري ها گرفته شود.اكنون بسياري از تخلفات 
س��اختماني را در حري��م و محدوده ش��هر داريم كه 
نه پروانه س��اخت دارن��د، نه پايان كار ام��ا آب و برق 
و گاز دارن��د. اطراف تهران كه ويلاس��ازي مي ش��ود 
ساختمان هايي از اين دست بس��يارند. رود دره كن، 
رود دره فرحزاد، بخشي از حكيميه و مكان هاي متعدد 
ديگري درتهران هستند كه در طول ساليان تخلفاتي 
انجام داده و ش��ركت هاي خدماتي همه نوع امكانات 
به آنها داده اند. در حريم مناطق 13، 15،  22، 17 5و 
2 اغلب ويلاهايي كه در روس��تاها س��اخته مي شود، 
همه امكانات را دارند بدون اينكه پروانه ساخت داشته 
باش��ند. نبود مديريت يكپارچه شهري در اينجا نمود 
پيدا مي كند. اگر متخلفان بدانند كه بدون اخذ جواز 
از شهرداري هيچ نوع امكاناتي به آنها تعلق نمي گيرد، 

به اين سمت نمي روند.

  لايحه پيشنهادي دولت 
او با تاكيد بر اينكه بايد با ايجاد تغييرات در قانون ماده 
100 يك وحدت رويه براي كل كشور در نظر گرفته 
شود، گفت: اكنون لايحه پيشنهادي وزارت كشور در 
اين زمينه در كميسيون هاي مختلف دولت در دست 
بررسي است. آخرين جلسه آن نيز هفته گذشته برگزار 
شد و آخرين بازبيني ها نيز در حال انجام است. در اين 
لايحه نوع برخورد و نوع جريمه هر تخلف مش��خص 
شده و قانون در همه جاي كشور به يك صورت است. 
مصاديق كاملا روش��ن اس��ت براي مثال اگر تخلف 
ساخت بدون مجوز و پروانه باشد حكم تخريب است 
و ديگر نيازي به احراز ش��رايط نيس��ت.دراين لايحه 
نيروهاي ش��هرداري به عنوان ضابط قضايي معرفي 
شده اند و براي مهندسان ناظر و همكاران شهرداري 
كه در نظارت ها كوتاهي مي كنند جرايم و مجازت هاي 
خاصي پيش بيني ش��ده و همه ابع��اد موضوع ديده 
شده است. اين امر به كاهش تخلفات كمك مي كند. 
همچنين ديوان عدالت اداري در نقض آراء ماده 100 
قدرت كمتري دارد. بايد زيرساخت هاي لازم را براي 
پيشگيري از تخلفات ساختماني انجام دهيم كه اصلا 
كميس��يون ماده 100 مجبور نباشد به عنوان مرجع 
شبه قضايي آرايي را صادركند اما بايد اين ساز و كارها 

را بررسي كرد.
رييس اداره كل امور اجرايي كميسيون هاي ماده 100 
در پاسخ به اينكه آيا جرم انگاري تخلفات ساختماني 

مي تواند به كاهش تخلفات كمك كند يا خير، توضيح 
داد: لايحه اي كه درباره آن صحبت كردم اين موضوع 
را نيز مورد توجه قرارداده اس��ت. اين لايحه تخريب 
محور و جرم محور اس��ت. الزامات اساسي برخوردها 
و آيين نامه هاي روش برخ��ورد با تخلفات كه يكي از 
خلاء هاي قانوني بود در آن پيش بيني ش��ده است و 
قاعدتا بايد جرم انگاري هم بشود تا فرد و مهندس ناظر 
به راحتي نتوانند از قانون بگريزند. يعني فرد متخلف 
علاوه بر رس��يدگي به تخلف س��اختمان اش به دليل 
تخلف كردن هم بايد مجازات ش��ود. در بررسي هاي 
تطبيقي هم ك��ه انجام داديم اغلب كش��ورهايي كه 
دراين زمينه موفق بوده اند مانند انگليس و سنگاپور 
رويكردش��ان جرم انگارانه بوده و براي اش��خاص هم 
جرايم و حت��ي حبس هم پيش بين��ي كرده اند. اين 

مجازت ها مي تواند بسيار پيشگيرانه باشد.

  70 هزار پرونده در كميسيون ماده 100 
او در پاس��خ به اينكه سال گذشته چه تعداد پروانه به 
كميسيون ماده 100 ارجاع شده است، تصريح كرد: 
س��الانه حدود8 تا 12 هزار پرون��ده داريم كه تعداد 
پروانه هاي سال 97 نسبت به سال 96 كاهش داشت. 
سال 97 حدود 7 هزار پرونده به اين كميسيون ارسال 
ش��د و خوش��بختانه تعداد پرونده هاي ورودي كمتر 
شده و اين نشان مي دهد كه رويكرد شهرداي تهران 
به سمت برخورد با تخلفات ساختماني است. شرايطي 
كه الان ايجاد ش��ده س��ازندگان و دس��ت اندركاران 
ساخت وس��از را تفهيم كرده است كه نگاهشان كمتر 

به تخلفات ساختماني باشد.
البته تمام پرونده هايي كه وارد كميسيون ماده 100 
مي ش��وند الزاما مربوط به تخلفات انجام ش��ده درآن 
سال نيس��تند.بيش از 70 درصد اين پرونده ها براي 
ساليان دور است.زيرا شهر تهران هر 10 سال يك بار 
مميزي مي ش��ود و در اين مميزي ها تخلفاتي كه در 
تمام واحدهاي مس��كوني، تجاري، اداري، صنعتي و 
خدماتي طي هر 10 سال اتفاق افتاده احصا شده و به 
صورت مجموعه اي از ليست ها و كتابچه هاي درمي آيد 
و به مناطق ارس��ال مي شود .در مناطق بعد از بررسي 
چنانچه قابليت رسيدگي داش��ته باشد طبق قوانين 
و مقررات و ضوابط مورد رس��يدگي ق��رار مي گيرد و 
در صورت��ي كه صلاحيت نداش��ته باش��ند آنها را به 

كميسيون ماده 100 ارجاع مي دهند. 
فرهادي با بيان اينكه تمام پرونده هاي ورودي سال 97 
مورد رسيدگي قرار گرفت، افزود: از سال 67 تا امسال 
حدود 31 سال است كه كميسيون هاي ماده 100 را 
داي��ر كرده ايم. قبلا اين پرونده ه��ا در مراجع قضايي 
رس��يدگي مي شد اما بعدا در خود ش��هرداري ها اين 
كميسون ها داير شدند كه در تهران ما 10 شعبه داريم.

طي اين 31 س��ال 70 هزار پرونده داريم كه به دلايل 
مختلف مورد رسيدگي قرار نگرفته است.براي مثال 
پرونده اي داريم كه در سال 68 ميزان جريمه اش 35 
هزار تومان بوده است .دليل جريمه هم ساخت آلونكي 
كوچك در داخل بافت فرس��وده بوده ك��ه به دلايل 
اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي قابليت اجرا نداش��ته 
و به دليل ضعف اقتصادي نتوانس��ته اند اين مبلغ را از 
متخلف بگيرند و اين پرونده هنوز باز است. در پالايشي 
كه دراين پرونده ها انجام شد به يك عدد 8 هزار پرونده 
رسيديم كه اغلب ريز دانه هستند و قابليت اجرا ندارند. 
بدين معني كه ميزان تخلف يا متراژ تخلفشان بسيار 
پايين بوده اس��ت. مانند يك ملك قديمي كه فرد در 
گوشه خانه اش تغييراتي در حياط خانه ايجاد كرده و 
با شكايت همسايه به عنوان تخلف به كميسيون ماده 
100 ارجاع شده است. حدود12 هزار و 300 پرونده 
داريم كه مجموع جرايم شان 7ميليارد تومان مي شود 
يعن��ي هر پرونده بط��ور ميانگين ح��دود 500 هزار 

تومان بايد بپردازد. اين در حالي اس��ت كه شهرداري 
براي اجراي هر كدام بايد حدود 2 تا 3 ميليون تومان 
هزينه كند.بنابراين اجراي اين احكام براي شهرداري 
فايده اي ندارد.ضمن اينكه متخلفان نيز اقشار ضعيف 

و دهك هاي پايين جامعه هستند.

  جديت در برخورد با پرونده هاي مهم 
 او با بيان اينكه پرونده هاي جدي هم داريم كه حتما 
بايد مورد رس��يدگي قرار گيرند، اظهار كرد: تلاش ما 
نيز اين اس��ت كه بتوانيم در مناط��ق اين جو را ايجاد 
كنيم تا به اين پرونده ها رسيدگي كنند زيرا متخلفان 
كساني هستند كه به دليل منافع شخصي تمام اسناد 
برنامه ريزي و منظر شهري يك شهر را برهم زده اند و 
بايد به آنها رس��يدگي شود.علاوه بر اين طي 30 سال 
گذش��ته بيش از 20 هزار پرونده داريم. كه پهنه آنها 
تغيير كرده است. درگذشته تهران فقط پهنه مسكوني 
و برخي پهنه هاي آموزش��ي و فضاي س��بز داشت و 
پهنه بندي بافت تجاري نداش��تيم. در گذش��ته راي 
صادر شده كه پهنه مسكوني است اما اكنون استفاده 
تجاري از آن مي شود و بايد به حالت مسكوني برگردد.

از سال 96 كه پهنه بندي ها مشخص شد و در سال 91 
هم طرح تفضيلي آن ابلاغ شد، يك انطباقي بين وضع 
موجود و قانون حاكم به وجود آمده است.بدين معنا كه 
اگر به شخص بگوييم ملك تجاري خود راتعطيل كند 
جواب اين است كه اكنون پهنه ملك من تجاري است 
و اگر فعاليت خود را متوقف كنم از آن چه استفاده اي 
مي توانم بكنم؟ قاعدتا بر اساس انطباقي كه پيش آمده 
20 هزار پرونده هم قابليت رسيدگي در خود مناطق 
را دارند.البته دراين زمينه مش��كلي هم وجود دارد و 
ديوان عدالت اداري معتقد اس��ت چ��ون راي صادره 
مربوط به كميسيون ماده 100 بوده و قطعي شده است 
بايد در يك مرجع قضايي ديگر نقض شود و پيگير اين 
هستيم تا اين موضوع را به گونه اي حل و فصل كنيم 

تا اين نوع پرونده ها نيز تعيين تكليف شوند.
او ادامه داد: علاوه بر اين حدود 20 هزار پرونده داريم 
كه طي 30س��ال در بين پرونده ها رس��وب كرده اند 
.يكسري از آنها به دليل نقض آرايي است كه در مراجع 
قضايي به خصوص ديوان عدالت اداري انجام ش��ده 
است و يكسري هم به دليل كم كاري همكاران ما در 
مناطق. صاحبان پرونده هاي بس��يار مهم و مشخص 
اغلب در مراجع قضايي پيگير اين هس��تند كه بحث 
تخري��ب و جريمه خود راتعديل كنن��د و از آرايي كه 
كميسيون برايش��ان صادركرده عبور كنند. تا زماني 
هم كه مراجع قضايي در اين باره تصميم گيري نكنند 

مناطق امكان رسيدگي و اجرا را ندارند.
در مجموع از اي��ن 70 هزار پرونده ح��دود 50 هزار 
پرون��ده عملا قابليت رس��يدگي در خ��ود مناطق را 
داشته يا قابليت چشم پوش��ي به لحاظ اجرا را دارند 
تا درآينده اگر مردم خواس��تند كار ساختماني انجام 
دهند جرايم از آنها اخذ شود. آنهايي كه انطباق دارند 
را ه��م بايد از طري��ق ماده 5، ش��وراياري ها و مراجع 
قضايي حل و فصل كنيم تا پرونده ها به كميس��يون 

ماده 100 برنگردند. 

  بيشترين تخلفات ساختماني درتهران 
فره��ادي در پاس��خ ب��ه اينك��ه بيش��ترين تخلفات 
ساختماني درتهران از كدام نوع هستند، عنوان كرد: 
مازاد تراكم، تغيير كاربري و عدم رعايت مقررات ملي 
ساختمان بيش��ترين ميزان تخلفات س��اختماني را 
تشكيل مي دهند. خود اين تخلفات تخريب به شرط، 
تجدي��د نظر و برگش��ت از ديوان دارن��د. مازادتراكم 
به معناي اضاف��ه كردن تعداد طبقات اس��ت. تغيير 
كاربرد اين اس��ت كه شخص جواز مسكوني مي گيرد 
اما ملك خود راتجاري مي سازد يا طبقات پايين را به 

تجاري، اداري يا صنعتي تغيير مي دهد. اكنون بيش 
از 60درصد تخلفات ساختماني مازاد تراكم و حدود 
38درصد ه��م تغيير كارب��ري و 2 درصد هم رعايت 
نكردن مقررات ملي س��اختمان است. در كميسيون 
ماده 100 بر اس��اس 3 اصل به پرونده ها رس��يدگي 
مي كنيم كه به آنها اصول س��ه گانه گفته مي شود كه 
عبارتند از شهرسازي، فني و بهداشتي.تغيير كاربري 
و مازاد تراكم ج��زو اصول شهرس��ازي و فني و عدم 
رعايت مقررات ملي ساختمان از قبيل ايمني به اصول 

بهداشتي بر مي گردد.

  قوانين تغيير كند نه كميسيون ماده 100
زهرا نژادبهرام عضو كميسيون معماري و شهرسازي 
شوراي شهر نيز در گفت وگو با »تعادل« به اين سوال 
پاسخ داد كه آيا لزوم تغيير كميسيون ماده 100 وجود 
دارد يا خير؟ نژاد بهرام با بيان اينكه قوانين كميسيون 
م��اده 100 بايد تغيير كند و نه خ��ود آن، اظهار كرد: 
كميسيون ماده 100 سال هاست كه به همين شيوه 
فعاليت مي كند و نظرات مختلفي درباره آن وجود دارد.

براي مثال برخي مصوبات آن در مناطق قابليت اجرايي 
ندارد.گاهي نيز حكم صادرش��ده از سوي كميسيون 
قبل از اجرا با شكايت به مراجع قضايي دستور توقف 
آن صادر مي شود.مش��كلات اينچنيني باعث شده تا 
نوعي بلاتكليفي در فعاليت اين كميسيون ايجاد شود 
و تا زماني كه بين اين كميس��يون ومراجع ذي صلاح 
مرتب��ط با آن هماهنگي ايجاد نش��ود اين بلاتكليفي 

ادامه خواهد داشت.
نژاد بهرام با بيان اينكه بايد ظرفيت هاي قانوني مندرج 
در كميس��يون ماده 100 از س��وي قوه قضاييه مورد 
توجه قرار گيرد و همچنين اعضاي كميسيون ماده به 
يك توافق مشترك در ارتباط با آرا برسند، نمي شود 
كه هر يك از اعضا تصور كنند نفر مقابل در حال تضييع 
حق و حقوق مردم اس��ت. در كميس��يون ماده 100 
اعضا بر اساس شواهد راي به تخلف آن داده و بر اساس 
مصاديق از پيش تعيين ش��ده ب��راي هر تخلف حكم 
صادر مي كند اما كار قاضي قضاوت است. پيش آمده 
كه حكم كميس��يون تخريب بوده است اما با شكايت 
به ديوان عدالت اداري حكم تغيير مي كند زيرا ديدگاه 
قاضي اين بوده كه شاكي زن سرپرست خانوار است و 
نبايد برايش حكم تخريب صادر شود. البته اين موضوع 
قابل حل است زيرا يكي از اعضاي كميسيون ماده 100 
قاضي است كه نماينده قوه قضاييه است و شايد لازم 
باشد تا شخص متخلف نيز در اين جلسه حضور داشته 
باشد و دلايل و ادله را بشنود.در مجموع همانطور كه 
گفتم بايد يك نوع تعامل مش��ترك بين اين بخش ها 
به وجود بيايد. اتفاقي كه هم اكنون مي افتد اين است 
كه كميس��يون ماده 100 راي را صادر مي كند،  راي 
براي اجرا به منطقه مي رود و متخلف به ديوان عدالت 
اداري ش��كايت مي كند ديوان عدال��ت اداري جلوي 
اجراي حكم را مي گيرد و از كميسيون مي خواهد كه 
در اجراي حكم دست نگه دارد و دوباره در كميسيون 
مورد بررسي قرار مي گيرد و يك دورباطل دوباره شروع 
مي شود و اثر گذاري اين كميسيون به حداقل مي رسد.

عملا اتفاقي كه مي افتد اين است افراد تصور مي كنند 
با تخلف راحت تر مي توانند به خواسته خود برسند.

برخ��ي ازكارشناس��ان معتقدند براي اينك��ه بتوان 
ضمانت اج��راي احكام را به دس��ت آورد بهترين راه 
جرم انگاشتن تخلفات ساختماني است. نژاد بهرام در 
اين مورد گفت: تعري��ف دقيقي از جرم وجود ندارد و 
جرم انگاشتن تخلفات ساختماني موضوعي است كه 
حقوق دانان بايد درباره آن نظر دهند، اما شخصا موافق 
جرم انگاري تخلفات ساختماني نيستم همانطور كه 
عنوان مي كنيم تخلف و بايد برخورد با آن نيز در حد 

تخلف باقي بماند.
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آشنايي با كميسيون ماده 100
روند رو به تزايد تعداد شهرها و نيز رشد جمعيت 
شهرنشين، ايجاب مي كند محيط زيست سالم با 
امكانات لازم براي س��اكنان فراهم  آيد. از اين رو، 
طرح هاي مصوب توسعه شهري تهيه و تصويب 
مي ش��ود. در طرح هاي مذكور احداث ساختمان 
تابع ضابطه اس��ت و در حقيقت تكاليف متقابلي 
را براي ش��هرداري ها و شهروندان به وجود آورده 
است. يكي از شروط مهم اجراي طرح هاي مصوب 
و س��اير برنامه ريزي هاي شهري نظارت و كنترل 
بناهاي احداثي و تطبيق آنها با طرح ها و برنامه هاي 
شهرسازي به ويژه رعايت بر وكف، تراكم بنا، ارتفاع، 
كاربري و نحوه اس��تفاده از زمين و فضا است كه 
هنگام صدور پروانه و تصويب نقشه هاي ساختماني 
تعيين و در پروانه درج و به مالك ابلاغ مي شود. از 
اين رو، مهم ترين هدف از نظارت و كنترل بناهاي 
احداثي ايجاد محيط زيست سالم براي ساكنان 

شهر خواهد بود.
در واقع ش��روع به اح��داث س��اختمان و اتمام و 
بهره برداري از آن تابع محدوديت هاي خاص قانوني 
است و قانونگذار براي مالكين در مراحل سه گانه 
)قبل، حين، و بعد از احداث س��اختمان( تكليف 
خاص را بيان كرده است كه عدم عمل به هر يك 
تخلف محسوب مي ش��ود. يكي از وظايف عمده 
شهرداري ها نظارت بر عمليات ساختماني است. 
وظيفه ش��هرداري در مرحله احداث ساختمان 
صرفا نظارتي نيست. اگر س��ازندگان بنا از حدود 
پروانه ساختمان تعدي كنند، ماموران شهرداري 
مكلف به جلوگيري از عمليات ساختماني هستند. 
بر اين اس��اس اجراي تكاليف قانوني هدف ديگر 

شهرداري ها از نظارت بر ساخت و سازها است.
س��اختمان هاي بدون پروانه، اغلب بدون نظارت 
متخصصان ساختمان و فاقد استحكام بنا احداث 
مي شوند. در اين رابطه اهميت اين مقوله را نيز به 
عنوان يك هدف ضروري بايد مد نظر داشت. در 
اين راستا نقش كميسيون ماده 100 به عنوان اهرم 
اجرايي و مرج��ع تصميم گيري در مورد تخلفات 
ساختماني داراي اهميت است. در حقيقت از اين 

مرحله وارد بررسي مي شود.
مطابق ماده 690 قانون مجازات اسلامي ممانعت 
از اعمال حق، جرم محسوب مي شود و از اين رو، 
براي جلوگي��ري از ادامه بناهاي غيرمجاز بايد بر 
مبناي مجوز قانوني صورت پذيرد. ماده 100 قانون 
شهرداري مجوز قانوني ش��هرداري در اين رابطه 
است. ولي حدود جلوگيري و ممانعت از ادامه كار 
در چه حد اس��ت. آيا به ارشاد و راهنمايي محدود 
مي شود يا بناهاي ساخته شده را مي تواند تخريب 
و وسايل و مصالح بنايي را جمع آوري و ضبط كند. 
بر اس��اس موارد فوق الذكر ش��هرداري به عنوان 
جلوگيري از عمليات ساختماني نمي تواند اقدام به 
تخريب بناي احداث شده نمايد بلكه بايد پرونده 
را به مراجع قضايي ارسال كند. در واقع شهرداري 
بدون مراجعه به دادگاه حق جلوگيري از عمليات 
س��اختماني بدون مجوز را دارد ولي حق تخريب 

بناي مستحدثه را ندارد.

  تاريخچه كميسيون ماده 100
اولي��ن مقررات راجع به تخلفات س��اختماني در 
س��ال 1334 به تصويب رسيده و تا به امروز نحوه 
اق��دام براي جلوگي��ري از عمليات س��اختماني 
خلاف، متفاوت بوده اس��ت. در گذشته اقدامات 
شهرداري ها براي جلوگيري از تخلفات ساختماني 
متكي به مصوبات انجمن هاي شهر بوده است .در 
سال 1345 كه مواد الحاقي به قانون شهرداري به 
تصويب رسيد، طي ماده 100 الحاقي وتبصره يك 
آن ضرورت اخذ پروانه از ش��هرداري در محدوده 
و حريم ش��هر براي ه��ر اقدام عمراني و ش��روع 
س��اختمان تصريح شد. در س��ال 1352 تبصره 
يك ماده 100 قانون ش��هرداري به شكل موجود 
اصلاح ش��د و متعاقب آن در س��ال 1355 قانون 
الحاق تبصره 6 به ماده 100 تصويب شد و در سال 
1358 تبصره هاي 2و 3و 4و 5و 6و 7و 8 به شكل 
فعلي اصلاح گرديد. از سال 1367 تا سال 1369 
كار رسيدگي به تخلفات ساختماني به دادگاه هاي 
كيفري محول گرديد و از اواخر سال 69 كميسيون 
ماده 100 فعاليت خود را از سر گرفت كه تا حال 

حاضر بر قرار است.

  جايگاه كميسيون ماده 100
كميسيون ماده 100 در ميان مراجع قضايي در كنار 
مراجع عمومي دادگستري منحصراً به اختلافات 
و دعاوي خاص رس��يدگي مي كنند. كميسيون 
ماده 100 نمون��ه اي از مراجع اختصاصي خارج از 
دادگستري كه داراي شخصيت حقوقي مستقل 
و مجزاي ش��هرداري اس��ت و از نظر تشكيلات و 
سازماندهي ارتباطي با قوه قضاييه ندارد. كميسيون 
ماده 100 مرجع بي طرفي است كه بين شهرداري 
و شهروند ذي نفع قضاوت مي نمايد و خود مرجعي 
شبه قضايي به حساب مي آيد.منظور از نهاد شبه 
قضايي نهادي است كه به موضوع پيش بيني شده 
توسط قانون گذار  رسيدگي و اتخاذ تصميم مي كند، 

بي آنكه از جنس محاكم دادگستري باشد.
به استناد ماده 100 قانون شهرداري كميسيون 
م��اده 100 فقط ب��ه تخلفات س��اختماني واقع 
در مح��دوده و حريم ش��هر رس��يدگي مي كند.

كميسيون ماده100 با اختيارات قانوني كه دارد، 
اهرم اجرايي ش��هرداري در امر نظارت بر ساخت 
و س��ازها و جلوگي��ري ازاح��داث بناهاي خلاف 
مقررات شهرسازي، فني، بهداشتي و بدون پروانه 
اس��ت. از هنگام تاس��يس، اين نهاد شبه قضايي 
فراز و نش��يب هاي فراواني داشته است، حتي در 
مقاطعي موضوع رسيدگي به تخلفات ساختماني 
به مراجع ديگري واگذار شد ولي با توجه به آخرين 
اصلاحيه قانون اين كميسيون به عنوان تنها مرجع 
ذي صلاح براي رسيدگي به تخلفات ساختماني در 

كليه شهرها تشكيل و فعال است.

  تورج فرهادي، رييس اداره كل امور اجرايي كميسيون هاي ماده 100:  در تهران بيش از 80 درصد آراي صادره از سوي كميسيون ماده 100، قلع، تخريب، 
اعاده و رفع خلاف است و كمتر از 20 درصد جريمه در نظر گرفته مي شود. در بودجه شهرداري تهران نيز درآمدي كه از محل جرايم آراءكمسيون ماده 
100 پيش بيني شده كمتر از 5 هزارم درصدكل درآمدهاست.اما در ساير شهرهاي كشور اين عدد ممكن است بسيار متفاوت باشد اما در مجموع اينكه 

بخواهيم از تخلفات ساختماني كسب درآمد كنيم درست نيست
    س�ال 97 حدود 7 هزار پرونده به اين كميسيون ارسال شد و خوش�بختانه تعداد پرونده هاي ورودي كمتر شده و اين نشان مي دهد كه رويكرد 
شهرداي تهران به سمت برخورد با تخلفات ساختماني است. شرايطي كه الان ايجاد شده سازندگان و دست اندركاران ساخت و ساز را تفهيم كرده 

است كه نگاهشان كمتر به تخلفات ساختماني باشد

برش



دانش و فن10اخبار

يك بام و دو هوا مسوولان براي واردات تلفن همراه 

رجيستري لغو نمي شود
گروه دانش و فن   مرجان محمدي  

 نياز گوشي تلفن همراه كشور به طور معمول چيزي 
حدود 1 ميليون و 500 هزار دستگاه در ماه است كه 
با توجه به شرايط ارزي كشور در حال حاضر به 900 
هزار گوشي در ماه رسيده، اما بر اساس آمار هاي ثبت 
شده در سامانه همتا از ش��هريور 97 تا 4 ارديبهشت 
98 حدود 4 ميليون و 100 هزار گوشي تلفن همراه از 

طريق مسافر وارد كشور شده است.
اين در حالي است كه، طبق برآوردهاي صورت گرفته 
و اعلام س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در س��ال 96 
كاربران تلفن همراه بالغ بر دو ميليون گوشي به صورت 
ماهانه مصرف كرده اند، آماري كه در سال 97 با توجه به 
مقررات جديد اتخاذ شده و برخي سياست ها براي ورود 
گوش��ي تلفن همراه به كشور تغيير كرد بطوريكه در 
سال 97 با اجرايي شدن رجيستري و براي جلوگيري 
از ورود كالاي قاچاق به كشور، و تخصيص ارز دولتي 
به برخي وارد كنندگان تلفن همراه براي واردات )كه 
حجم اندكي از ارزهاي دولتي صرف واردات گوش��ي 
تلفن همراه شد و قسمت اعظم ارزهاي دولتي به نرخ 
آزاد روانه بازار شد( وضعيت تلفن همراه در بازار براي 
خريداران و فروش��ندگان تلفن همراه به مرز بحران 
رسيد. با نوسان قيمت ارز و محدود شدن برخي كالاها 
در ب��ازار تلفن همراه قيمت ها به طرز سرس��ام آوري 
افزايش پيدا كردندو فروش��ندگان براي سود بيشتر 
قيمت هاي دلخواهي را اعلام مي كردند، اين آشفتگي 
در بازار تلفن همراه نه تنها وضعيت بازار را به هم ريخت، 
بس��ياري از فعالان بازار تلفن همراه معتقدند اعمال 
اينگونه سياس��ت ها و مقررات نمي تواند مانع از ورود 
كالاي قاچاق به خصوص تلفن همراه به كشور شود چرا 
كه قاچاقچيان تلفن همراه و وارد كنندگان غير رسمي 
به راحتي با دور زدن قانون اقدام به واردات مي كنند و 
در اين بين اعمال سياست هاي بازدارنده هم نمي توا 

ند مانع فعاليت آنها شود .
بر اساس اين گزارش با توجه به محدود شدن واردات 
و اتخاذ برخي قوانين براي واردكنندگان، ورود گوشي 
مسافري كه تا پيش از اين از اهميت خاصي برخوردار 
نبود به يك باره براي واردكنندگان تلفن همراه و حتي 
كاربران حايز اهميت شد، بطوريكه با توجه به افزايش 
قيم��ت ارز و بالارفتن قيمت ها بس��ياري از كاربران 
كه تصميم به تغيير و تعويض گوش��ي خود داشتند 

يا منصرف ش��دند يا اقدام به واردات گوشي مسافري 
كردند،  مساله اي كه باعث شد قانوني خاص نيز براي 
آن در نظر گرفته شود بطوريكه در گمرك تنها با يك 
كد ملي مي توان يك گوش��ي را در شبكه فعال كرد و 
ف��رد نمي تواند دو يا چند گوش��ي را وارد كند،  اين در 
حالي اس��ت كه تا پيش از اين قانون به گونه ديگري 
بود بط��وري كه يك فرد مي توانس��ت با يك كدملي 
و ش��ماره پاسپورت بيش از يك گوش��ي را در سامانه 

گمرك ثبت كند .
اما داستان رجيستري و سامانه گمرك و گوشي تلفن 
همراه و كاربران به اينجا هم ختم نشد بطوري كه در 
بره هاي از زمان س��امان ثبت گوشي مسافري دچار 
وقفه شد و هنوز مدت زمان زيادي از ساز و كار سامانه 
گمرك نگذشته بود كه اين سامانه بسته شد، سامانه اي 
كه بسياري از كاربران را با مشكل مواجه كرد، برخي 
كاربران با ورود به صفحه وزير ارتباطات از وي خواستند 
تا اين مشكل را حل كند،  درخواست كاربران از سوي 
ئزير ارتباطات مورد اجابت قرار گرفت و دوهفته گذشته 
محمدجواد آذري جهرمي وزي��ر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات از مذاكره با وزير كشور براي باز شدن دوباره 
سامانه همتا خبر داد و وزير كشور نيز در واكنش به اين 
موضوع توضيح داد: با توجه به درخواست دستگاه هاي 
متولي تا پايان ارديبهش��ت ماه فرصت داده ش��د تا با 
آگاه سازي مردم، اقدامات لازم در تامين گوشي تلفن 
همراه مورد نياز كش��ور و اقدامات لازم براي مقابله با 

قاچاق انجام شود.
اما هنوز يك روز از اين خبر نگذش��ته بود كه سامانه 
همتا دوباره مسدود شد و در حالي كه خبر از اختلال 
در سامانه به گوش مي رسد گمرك اعلام كرد سامانه 
همتا دچار اختلال نشده اس��ت،  بلكه طبق تصميم 
جديد بايد صحت سنجي اطلاعات از كاربران صورت 
بگيرد، مس��اله اي كه گمانه زني هاي��ي را براي برخي 
كاربران با عنوان لغو رجيستري رقم زد،  اما اين گمانه 
زني ها درست از آب در نيامد و روز گذشته، سخنگوي 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز اعلام كرد كه رجيستري 
موبايل وارداتي از طريق مسافري از اول خردادماه لغو 
نخواهد شد بلكه تنها براي مسافران واقعي قابل اجرا 
و ثبت است چرا كه نمي خواهيم بستري براي قاچاق 

گوشي تلفن همراه حتي به صورت قانوني باز شود.
وي به ايس��نا اينگونه توضيح مي دهد كه به هيچ وجه 

موافق لغو شدن رجيستري موبايل وارداتي از طريق 
مسافري نيستيم و نكته اي كه وجود دارد اين است كه 
مقرر شده تا از اين تاريخ )اول خرداد ماه( تنها مسافران 
واقعي بتوانند نس��بت به رجيستر كردن گوشي هاي 
تلفن همراه از اين طريق اقدام كنند و بقيه فعالان بازار 
بايد در مسير قانوني و مشخص، موبايل مورد نياز بازار 

را وارد و تأمين كنند.
دهقاني نيا تأكيد كرد: نبايد مسيري در واردات گوشي 
تلفن همراه شكل بگيرد كه بستري براي قاچاق اين 
كالا باز كند حتي اگر قرار باش��د اين گوشي ها حقوق 

 ورودي را پرداخ��ت كنند و در س��امانه رجيس��تري 
ثبت شوند.

سخنگوي س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز گفت: بايد 
فرايندهاي رسمي واردات گوشي تلفن همراه به قدري 
تسهيل شوند تا همه تاجران و واردكنندگان بتوانند 
براي تأمين گوش��ي تلفن همراه مورد نياز بازار اقدام 
كنند اما اينكه دس��تگاه هاي متولي اعلام كنند كه از 
طريق مس��افري اين كالا تأمين مي شود و به همين 
سبب بازار را رها كنند مورد تأييد ما نيست و بايد جلوي 

آن گرفته شود.

به نظر مي رسد برخي نهاد ها و دستگاه ها كه سهمي 
در تعيين قانون براي واردات تلفن همراه دارند هنوز 
نتوانس��ته اند بر س��ر يك موضوع خاص براي واردات 
تلفن همراه يه يك جمع بندي برسند و همين مساله 
باعث ش��ده است تا هر روز قوانين جديد براي واردات 
تعيين شود يا دس��تخوش تغيير قرار بگيرند،  اين در 
حالي است كه اينگونه خبرها بازار آشفته تلفن همراه 
را از لحاظ قيمت آش��فته تر مي كند و در اين بين اين 
كاربران و مصرف كنندگان تلفن همراه هس��تند كه 

متضرر مي شوند .

ناس�ا| تلس��كوپ فضايي »گاي��ا« )Gaia( اخيراً 
هنگامي كه در حال جست وجوي در آسمان به منظور 
نشان دادن يك ميليارد ستاره در كهكشان راه شيري 
به دانشمندان بود، نيم نگاهي به اجسام آسماني كه 
نزديك منظومه شمسي قرار دارد، انداخته و موفق به 

رصد سيارك هايي در منظومه شمسي شده است.
تلس��كوپ فضايي گايا تاكنون موف��ق به جمع آوري 
داده هاي ارزش��مندي ش��ده كه نتيجه يكي از آنها 
اين بود كه دانش��مندان توانستند وزن كهكشان راه 
شيري را توس��ط داده هاي اين تلسكوپ و تلسكوپ 
هابل تخمين بزنند. اكنون در آخرين رصد خود، اين 

تلسكوپ موفق به شناسايي يك سيارك شده است.
گايا )Gaia( يك تلسكوپ فضايي است كه در سال 
۲01۳ توسط آژانس فضايي اروپا )ESA( راه اندازي 
ش��ده و انتظار مي رود ماموريت آن تا س��ال ۲0۲۲ 
ادامه يابد. اين تلسكوپ فضايي براي اختر سنجي با 
دقت بي سابقه اي از موقعيت ها، فاصله ها و حركت ها 

طراحي شده است.
در كنار پردازش گسترده و تجزيه و تحليل داده هاي 
گايا در آماده س��ازي براي انتش��ار داده هاي بعدي، 

دانش��مندان طي تجزيه و تحلي��ل داده هاي كنوني 
آن، موفق به كشف سياركي كه توسط گايا شناسايي 
شده، گشته اند. داده هاي گايا در اين باره بطور منظم 
از طريق يك سيس��تم هش��دار آنلاين به اش��تراك 
گذاشته مي شود تا ستاره شناسان در سراسر جهان 
بتوانند پيگيري لازم را انجام دهند. براي مشاهده اين 
سيارك ها، يك تلسكوپ با قطر 1 متر يا بزرگ تر مورد 
نياز است.سيارك ها )Asteroids( اجسام كوچكي 
هستند كه از سنگ يا فلز و سنگ و فلز ساخته شده اند. 
سيارك ها معمولًا اجسام نامنظمي هستند و بر گرد 
خورش��يد حركت مي كنند.ميليون ها س��يارك در 

منظومه خورشيدي ما وجود دارند.

اكونومي�ك تايمز| طب��ق قوانين جديد ش��بكه هاي 
اجتماعي و اپليكيش��ن هاي بازي بايد خ��ود را با قوانين 
فناوري اطلاعات در هند هماهنگ كنند. ش��ركت هايي 
مانند فيس بوك، يوتيوب، و اپليكيشن هاي چيني تيك 
تاك و بي نگو لايو حتي در آينده با قوانين سخت تري روبرو 
خواهند شد. در حالي كه در هند بحث و گمانه زني درباره 
قوانين پيشنهادي جديد ادامه دارد و منتظر شفاف سازي 
اصلاحات دس��تورالعمل هايي براي پلتفرم هاي فناوري 
است، مقامات درباره محتواي مخرب برخي اپليكيشن ها 
به دادگاه ها مراجعه مي كنند. يكي از مقامات ارشد وزارت 
الكترونيك و فناوري ارتباطات مي گوي��د: دادگاه ها خلأ 
موجود در اين بخش را پوشش مي دهند و اين نكته خوبي 
اس��ت. البته مقامات معتقدند تا زمان نهايي شدن قوانين 
برخي خلأها همچنان باقي مي مانند. اپليكيش��ن هايي 
مانند تيك تاك و بي نگو لايو به كودكان و نوجوانان اجازه 
مي دهند تا از پلتفرم ويدئوهاي كوتاه اس��تفاده كنند. اين 
اپليكيشن ها متهم هستند كه محتواي هرزنگارانه را بطور 
مستقيم منتشر كرده اند. در نتيجه دادگاه عالي »مدرس« 
ممنوعيتي موقت بر دانلود تيك تاك وضع كرده است.در 
ايالت گجرات هند نيز چند منطقه اپليكيشن بازي موبايل 
PUBG را ممنوع كرده ان��د زيرا براي نوجوانان اعتياد آور 
است.اين درحالي است كه مدير ارشد استراتژي تيك تاك 
در هند مي گويد: ما 6 ميليون ويدئ��و را حذف كرديم كه 
برخلاف قوانين و راهنماهاي تيك تاك بودند. تيم ناظران 
ما در ۲0 كشور و منطقه از جمله هند مستقر هستند. البته 
فيس بوك، گوگل، واتس اپ و تنسنت )مالك PUBG( به 
ايميل نشريه اكونوميك تايمز در خصوص اقدامات در نظر 
گرفته شده براي قانونمند كردن محتواي پلتفرم هايشان 

هيچ پاسخي نداده اند. 

نانو | پژوهش��گران نانو ابزاري ساختند كه مي توان از 
آن براي توليد برق از برف اس��تفاده كرد. اين دستگاه در 
مناطقي كه برف خيز بوده مي تواند جايگزين پنل هاي 

خورشيدي شود.
پژوهشگران معتقدند كه اين نانوژنراتور تريبوالكتريكي 
مبتني بر برق است. نانوژنراتور تريبوالكتريكي ابزاري است 
كه مي تواند از طريق الكتريسيته ساكن برق توليد كند 
كه اين كار با تبادل الكترون انجام مي شود. برف داراي بار 
مثبت است و دهنده الكترون محسوب مي شود. سيليكون 
كه يك ماده سنتز شده شبيه به لاستيك است از اتم هاي 
اكسيژن و سيليكون تشكيل شده اس��ت كه داراي بار 
منفي است. زماني كه برف با سطح سيليكون تماس پيدا 
مي كند بار توليد شده و برق ايجاد مي شود. كانر از محققان 
اين پروژه مي گويد: الكتريسيته ساكن از برهم كنش ميان 
يك ماده دهنده الكترون با ماده اي گيرنده الكترون ايجاد 
مي شود. شما بارها را جدا مي كنيد و الكتريسيته ايجاد 
مي ش��ود. ماهر الكادي از محققان اين پروژه گفت: برف 
باردار است ما فكر كرديم كه چرا از يك ماده ديگر كه داراي 
منفي است براي توليد الكتريسيته استفاده نكنيم؟ زماني 
كه برق تمايل به از دست دادن الكترون دارد، ماده اي ديگر 
اين بار را مي گيرد. بعد از اينكه مواد مختلفي نظير فويل 
آلومينيم يا تفلون را مورد آزمايش قرار داديم، دريافتيم 
كه سيليكون مي تواند نسبت به ديگر مواد، برق بيشتري 
توليد كند. به گفته اين محقق، ۳0 درصد از سطح زمين 
پوشيده از برف اس��ت كه پنل هاي خورشيدي در آنجا 
نمي توانند كار كنند. با استفاده از اين فناوري مي توان از 
برف براي توليد برق استفاده كرد. اين دستگاه را مي توان 
با پنل خورشيدي تركيب كرد و ابزاري ساخت كه بتوان 

در شرايط جوي مختلف برق توليد كند.

فاك�س نيوز| كپس��ول دراگ��ون محمول��ه اي 1691 
كيلوگرمي از جمله نانو ذرات حامل دارو، بيورآكتور و حدود 
100 »ارگان تراشه« مختلف را به ايستگاه فضايي بين المللي 
مي برد. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از اسپيس، كپسول 
دارگون محموله اي شامل نانو ذرات حامل دارو، بيورآكتوري 
كه با جلبك كار مي كند، يك پلتفرم ميكرو جاذبه و انواع 
مختلفي از »ارگان روي تراش��ه« )يا ارگان تراش��ه( را به 
ايستگاه فضايي بين المللي مي برد. اين در حالي است كه 
خدمه ايستگاه فضايي بين المللي مشغول بررسي و باز كردن 
انبوهي از محموله هايي هستند كه كپسول سيگنوس هفته 
گذشته به آنجا برده است. به هرحال كپسول دراگون بيش 
از 1691 كيلوگرم بار شامل ابزار و تجهيزات را به ايستگاه 
فضايي بين المللي )ISS( مي برد. هنگام بازگشت نيز اين 
كپسول 10۲9 كيلوگرم بار شامل آزمايش هاي مختلف را 
براي تحليل به زمين بر مي گرداند. كپسول مذكور همراه يك 
موشك فالكون 9 به آسمان پرتاب مي شود.اين هفدهمين 
ماموريت تأمين ذخيره اي اس��ت كه اسپيس ايكس براي 
ايستگاه فضايي بين المللي انجام مي دهد. كپسول مذكور از 
مقر كيپ كاناورال به آسمان ارسال مي شود.در اين محموله 
حدود 100 تراشه به ايس��تگاه فضايي بين المللي ارسال 
مي شوند. اين تراشه ها حاوي سلول هاي انساني هستند.

به هرحال ارگان روي تراشه ها به دانشمندان كمك مي كند 
رفتار سلول ها در ميكرو گرانش را بررسي كنند. در همين 
راستا دانشمندان انواع مختلفي از بافت تراشه را به ايستگاه 
فضايي بين المللي ارسال مي كنند. دانشگاه MIT ارگان 
تراشه هايي از بافت هاي غضروف، استخوان و نوعي بافت 
مفصل تهيه كرده است. بيمارستان كودكان فيلادلفيا بافت 
ريه روي تراشه و دانشگاه واشنگتن بافت كليه روي تراشه را 
توسعه داده اند كه همراه اين محموله به فضا ارسال مي شود.

بلومبرگ| ودافون به عنوان يكي از بزرگ ترين اپراتورهاي 
مخابراتي در جهان، ش��ركت چيني ه��واوي را به نفوذ به 
حريم خصوص��ي كاربران از طريق قابليت درب پش��تي 
)backdoor( مته��م ك��رد. ه��واوي ك��ه بزرگ ترين 
توليدكننده و توسعه دهنده تجهيزات مخابراتي و دومين 
سازنده و عرضه كننده موبايل در جهان محسوب مي شود، در 
طول يك سال اخير از سوي دولت ترامپ، رييس جمهوري 
امريكا و بسياري از كشورهاي هم پيمانش به شدت تحت 
فشارهاي سياسي و تجاري قرار گرفته است و بسياري از اين 
كشورها اعم از امريكا، كانادا، استراليا، نيوزلند، ژاپن و برخي 
از كشورهاي اروپايي از جمله آلمان استفاده از محصولات 
هواوي و نصب تجهيزات مخابراتي و فعاليت اين ش��ركت 
چيني را تحت تأثير اتهامات جاسوسي براي دولت چين 

و نقض حريم خصوصي كاربران، ممنوع اعلام كرده بودند.
حالا تازه ترين اخبار و گزارش هاي منتشر شده در بلومبرگ 
حاكي از آن است كه ودافون به عنوان يكي از بزرگ ترين 
اپراتورها و ش��ركت هاي مخابراتي فعال در جهان، اعلام 
كرده است كه هواوي براي مدتي طولاني از طريق درب 
پشتي )backdoor( تجهيزاتش توانسته است به صورت 
مخفيانه به حجم زيادي از اطلاعات مشتركان و كاربران 

خانگي دسترس��ي و نفوذ پيدا كند. ب��ا توجه به افزايش 
روزافزون محبوبيت فناوري هاي نوين و گسترش تلاش 
و فعاليت ش��ركت هاي مختلف تكنولوژي و اپراتورهاي 
بين المللي براي برقراري و توس��عه زيرساخت هاي لازم 
براي فناوري نسل پنجم اينترنت 5G، مي توان گفت كه 
يك ماراتن و رقابت تنگاتنگ ميان اين غول هاي تكنولوژي 
درگرفته است و هر يك از آنها در تلاشند نخستين اپراتور و 
شركت مخابراتي باشند كه امكان دسترسي و بهره برداري 
از جديدترين نسل اينترنت را در اختيار كاربرانشان قرار 
مي دهند. نسل پنجم شبكه تلفن همراه 5G، استانداردهاي 
پيشنهادي براي نسل جديد ارتباطات سيار است كه پس از 
نسل چهارم شبكه تلفن همراه فعلي ارايه مي شود. با اينكه 

دولت چين و ش��ركت هاي هواوي و زدتي اي همگي اين 
اتهامات را بارها رد و تكذيب كرده اند، اما به نظر مي رسد كه 
امريكايي ها به تلاش براي جلوگيري از فعاليت آنها و قطع 
همكاري ساير كشورها ادامه مي دهند. ودافون با انتشار 
گزارشي عنوان كرده اس��ت كه اين آسيب پذيري ها در 
بين سال هاي ۲009 تا ۲011 ميلادي در تمامي مودم و 
روترهاي خانگي توسعه داده شده توسط هواوي و تجهيزات 
به كار رفته در زيرساخت هاي آن كه توسط ودافون استفاده 
شده، وجود داشته است بنابراين مي توان دريافت كه در اين 
مدت زمان، شركت چيني هواوي نيز به اطلاعات رد و بدل 

شده كاربران دسترسي داشته است.
اين مشكلات حتي بعد از آن نيز ظاهراً وجود داشته اما هنوز 
ش��واهدي براي اثبات آن ارايه نشده است. اين مشكلات 
امنيتي در زيرس��اخت ش��بكه هاي مخابراتي موجود در 
كشورهاي اروپايي نظير آلمان، انگلستان و پرتغال رويت شده 
است اما به خاطر قيمت پايين اين تجهيزات چيني همچنان 
به همكاري هاي خود ادامه داده اند. هواوي نيز در واكنش به 
اين خبر، اعلام كرده است كه بلافاصله بعد از اطلاع يافتن 
از مشكلات و نقص هاي مربوطه، در سال ۲011 و ۲01۲ 

ميلادي به برطرف سازي آن اقدام كرده است.

شناسايي يك سيارك توسط گايا

قوانين سخت در انتظار 
اپليكيشن ها

 نانو ابزاري كه از برف 
برق توليد مي كند

دراگون ۱۰۰ تراشه حاوي 
سلول هاي بدن را به فضا مي برد

شبكه هاي بي سيم 5G؛ تهديدي براي پيش بيني هاي آب وهوايي

ودافون روزنه هاي امنيتي در توليدات مخابراتي هواوي يافته است 
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رويداد

دريچه فراسو

 تغيير لوگوي گوگل
به مناسبت روز جهاني كارگر

گوگل | روز گذشته گوگل به مناسبت »روز جهاني 
كارگر « لوگوي خود را تغيير داد. روز جهاني كارگر 
يك جشن و مراسمي كارگري و از سوي طبقات كارگر 
است كه هر ساله در روز اول ماه مه برگزار مي شود. در 
اين روز بس��ياري از حزب هاي گوناگون تظاهرات و 
راهپيمايي هاي خياباني برگزار مي كنند.ده ها سال 
است كه در اين روز، در كشورهاي مختلف به استثناي 
امريكا، كانادا و چند كشور كوچك مراسم ويژه برگزار 
مي شود.مناسبت اول ماه مه به عنوان روز كارگر به 
اين لحاظ بوده است كه در چهارم ماه مه سال 1886 و 
در چهارمين روز اعتصاب و تجمع كارگران امريكايي 
در شهر شيكاگو، پليس به روي آنان آتش گشود كه 
شماري كشته و عده اي مجروح بر جاي گذاشت.در 
پي آن هم چهار تن اعدام شدند. كارگران اعتصابي 
خواستار تعديل شرايط كار و كاهش ساعات روزانه كار 
از ده ساعت به 8 ساعت بودند. گوگل نيز به مناسبت 

اين روز ارزشمند لوگوي خود را تغيير داد.

برق ايستگاه فضايي بين المللي 
مختل شد

فيز| اخت��لال در ش��بكه برق ايس��تگاه فضايي 
بين المللي سبب شده ارسال محموله همراه كپسول 
دراگون به اين آزمايشگاه تا روز جمعه به تاخير بيفتد.

اختلال در برق ايستگاه فضايي بين المللي به تأخير 
در ارسال كپسول دراگون و محموله آن منجر شده 
است.قرار بود امروز اسپيس ايكس يك محموله را به 
ايستگاه فضايي بين المللي ببرد اما به دليل اختلال 
در عملكرد يك سوئيچ برق در ايستگاه فضايي اين 
ماموريت لغو شده اس��ت.اين اختلال سبب شده 
۲ كانال برق از كاربيفتند. اما به گفته ناس��ا 6 كانال 
باقيمانده برق بطور معمول فعاليت مي كنند.ناسا 
تاكي��د دارد 6 فضانورد حاضر در ايس��تگاه فضايي 
بين المللي در وضعيتي ايمن قرار دارند. اما به دليل 
اختلال در شبكه برق خورشيدي، پرتاب كپسول 
اس��پيس ايكس تا جمعه به تأخير مي افتد. ناس��ا 
تصميم دارد قبل از ارس��ال كپسول دراگون واحد 
معيوب را جايگزين كند.در اين ايس��تگاه فضايي 
پنل هاي خورشيدي الكتريكي را براي كل آزمايشگاه 
جم��ع آوري و ذخيره مي كنن��د. هرگونه اختلالي 
در اين سيس��تم حياتي به قطع ب��رق و اختلال در 

عمليات ها منجر مي شود.

افزايش جست وجوي بدون 
مجوز  از اطلاعات امريكايي ها

اولين فروشگاه بدون متصدي

انگجت| گزارش��ي جديد نش��ان مي دهد در 
۲018 مي��لادي در س��ازمان هاي امريكاي��ي 
جس��ت وجوي بدون مجوز اطلاعات شهروندان 
۲8 درصد رش��د كرده اس��ت. گزارش شفافيت 
 س��الانه دفت��ر اداره اطلاع��ات مل��ي امري��كا 
 )Director of National Intelligence(
نش��ان مي دهد جس��ت وجوهاي ب��دون حكم 
مجوز اطلاعات ش��هروندان امريكايي در ۲018 
مي��لادي ۲8 درصد افزايش يافته اس��ت. طبق 
اين گزارش س��ازمان امنيت ملي امريكا بيش از 
96۳7 جست وجو بدون مجوز را درباره تماس ها، 
پيام ها و ايميل هاي شهروندان امريكايي در سال 
۲018 ميلادي انجام داده است. اين رقم نسبت 
به ۲017 مي��لادي 751۲ مورد افزايش يافته و 
دو برابر رقم 467۲ جست وجوي بدون مجوزي 
است كه سازمان امنيت ملي در ۲015 انجام داده 
است.هرچند طبق قانون امريكا شهروندان اين 
كشور در برابر جست وجوهاي بدون مجوز مصون 
هستند اما گاهي اوقات هنگامي كه سازمان امنيت 
ملي اطلاعات��ي درباره افراد خارجي را بررس��ي 
مي كند، اطلاعات شهروندان امريكايي نيز مورد 
بررسي قرار مي گيرند. گزارش سال جاري نشان 
مي دهد س��ازمان امنيت ملي امريكا ارتباطات 
حدود 164770 فرد يا گروه خارجي را در ۲018 

ميلادي رصد كرد است.

انگجت|يكي از فروش��گاه هاي بزرگ انگليس 
تمهيدي انديش��يده اس��ت ك��ه ديگر ني��از به 
ايستگاه هاي كنترل اجناس خريداري شده نيست 

و وقت مشتريان ديگر در صف تلف نخواهد شد.
به نظر مي رس��د تعداد روزهايي كه بريتانيايي ها 
مجبور به ايستادن در صف فروشگاه هاي زنجيره اي 
هستند روبه اتمام اس��ت! چرا كه فروشگاه هاي 
زنجيره اي »سينزبريز« نخستين فروشگاه بدون 

صف و اپراتور را راه اندازي كرده است.
اين طرح در 8 فروش��گاه راه اندازي ش��ده است و 
مش��تريان در اين فروش��گاه ها كه در لندن واقع 
اس��ت مي توانند باركد چاپ شده روي اجناس را 
با موبايل خود اسكن كنند و مبلغ خريدهاي خود 
را از طريق گوش��ي هاي هوشمند خود پرداخت 
نمايند و ديگر نيازي به ايستادن در صف براي اسكن 
باركد اجناس توسط متصدي نيست.اين كار قبلًا 
توسط آمازون در فروش��گاه “آمازون گو “   انجام 
شده است.در فروشگاه سينزبريز مشتريان فقط 
آنچه مي خواهند انتخاب مي كنند و مجموعه اي از 
حسگرها و دوربين ها اطمينان حاصل مي كنند كه 
وقتي اجناس از فروشگاه خارج مي شوند، بهاي آنها 
پرداخت شده باشد.اين طرح با استفاده از تكنولوژي 
SmartShop Scan و Pay & Go عمل��ي 
شده اس��ت كه در حال حاضر در هشت فروشگاه 
در سراسر لندن اجرا مي شود.با اين حال مشتريان 
در اين فروشگاه ها هنوز هم مي توانند خريد خود را 
با پرداخت عادي و اسكن اجناس توسط متصدي 
انجام دهند.فروشگاه سينزبريز تلاش مي كند تا اين 
روش جديد را براي همه فروشگاه هاي خود عملي 

كند و بر روش سنتي خريد پايان دهد.

   بايد فرايندهای رس�می واردات گوشی تلفن همراه به قدری تس�هيل شوند تا همه تاجران و واردکنندگان بتوانند برای تأمين گوشی تلفن 
همراه مورد نياز بازار اقدام کنند اما اينکه دستگاه های متولی اعلام کنند که از طريق مسافری اين کالا تأمين می شود و به همين سبب بازار را 

رها کنند مورد تأييد ما نيست و بايد جلوی آن گرفته شود

برش

نسل آينده فناوري هاي ارتباطات سيار با مشاهدات مبتني 
بر ماهواره اي مهم زمين تداخل خواهد داشت.

دولت امريكا بلوك هاي فركانس هاي راديويي بي سيم را 
كه قرار است در نس��ل جديد شبكه هاي ارتباطي يعني 
5G مورد اس��تفاده قرار گيرد، به مزايده گذاشته است. 
برخي از اين فركانس ها نزديك به فركانس هايي هستند كه 
ماهواره ها از آنها براي مشاهدات زميني استفاده مي كنند و 
هواشناسان از اين موضوع نگرانند كه انتقال داده ها ازطريق 
اين شبكه ها در جمع آوري اطلاعات هواشناسي تداخل 
ايجاد كن��د. اگر قانون گذاران يا ش��ركت هاي مخابراتي 
اقداماتي در راستاي كاهش خطر اين تداخل امواج انجام 
ندهند، ماهواره هاي مشاهده كننده زمين بر فراز كشور 
امريكا كه داراي پوشش بي سيم 5G است، قادر نخواهند 
بود غلظ��ت بخار آب موجود در اتمس��فر را به درس��تي 
تشخيص دهند. هواشناسان در امريكا و كشورهاي ديگر 
از اين داده ها ب��راي تغذيه مدل هاي هواشناس��ي خود 
اس��تفاده مي كنند و بدون وجود اي��ن اطلاعات احتمالا 
پيش بيني هاي جهاني آب و هوايي با مشكل روبرو خواهد 
ش��د. جوردن گرث، دانش��مند هواش��ناس از دانشگاه 
ويسكانسين-مديسون، اختلال در عملكرد ماهواره هاي 
هواشناسي را مشكلي جهاني مي داند.در حال حاضر، اداره 
ملي اقيانوسي و جوي امريكا و ناسا در حال انجام مذاكرات 
با كميسيون ارتباطات فدرال است كه بر شبكه هاي بي  سيم 
امريكا نظارت مي كند. NOAA و ناسا از اين كميسيون 
خواسته اند تا با همكاري با آنها هنگام راه اندازي شبكه هاي 
5G، از فركانس هاي مورد استفاده براي مشاهدات زميني 
محافظت شود. اما FCC نخستين بخش از طيف 5G را 
با حداقل حفاظت ممكن به مزايده گذاشت. فروش در 17 
آوريل به پايان رسيد و حاصلي برابر ۲ ميليارد دلار داشت.

از آنجا كه كشور امريكا بازار ارتباطاتي بزرگي محسوب 

مي ش��ود، تصميماتي كه دولت درمورد نحوه گسترش 
شبكه هاي 5G خواهد گرفت، روي مباحث جهاني مرتبط 
با چگونگي تنظيم اين فن��اوري تأثيرگذار خواهد بود. از 
تاريخ ۲8 اكتبر افراد مس��وولي از سرتاسر جهان در مصر 
گرد هم خواهند آمد تا درمورد اين موضوع مذاكره كنند 
كه شركت ها از كدام فركانس ها براي انتقال 5G استفاده 
كنند و چه سطحي از تداخل با فركانس هاي مشاهدات 
زميني قابل قبول است.ستاره شناس��ان، هواشناسان و 
دانشمندان ديگر مدت ها روي به اشتراك گذاشتن اين 
طيف ها با كارب��ران ديگر كار كرده اند و حتي گاهي براي 
جلوگيري از تداخل به فركانس هاي ديگري روي آورده اند. 
استفان انگليش دانشمند هواشناس از بريتاينا مي گويد:  
اين نخسين بار است كه فركانس هاي ما كه برايمان مانند 
جواهرات تاج و تخت است، اينچنين مورد تهديد واقع شده 
است. ما بايد از آنها به شدت دفاع كنيم.در اين رابطه ناسا و 
NOAA مطالعه اي روي اثر تداخل نويز انجام داده اند كه 

هنوز منتشر نشده است. 
طبق گزارش آكادمي ملي علوم، مهندس��ي و پزشكي، 
 از دس��ت دادن اطلاع��ات علم��ي مرتبط با س��يگنال

8/۲۳ گيگاهرتز موجب حذف ۳0 درصد تمام داده هاي 
مفي��د فركانس ه��اي ريزامواج��ي مي ش��ود كه نقش 
قابل توجهي در پيش بيني هاي آب و هوايي جهاني دارند. 



اخبار شهرستان ها 11 بنگاهها

در جريان سفر رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( 

استاندار كردستان: 

1886  طرح  اشتغال زايي بركت در خوزستان افتتاح شد

شهركصنعتيمشتركبينكردستانواقليمعراقايجادميشود

گروهبنگاهها| 
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( يك هزار 
و 886 طرح  اش��تغال زايي بركت در استان خوزستان 

را افتتاح كرد.
به گزارش روابط عمومي بنياد بركتِ ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره(، در جريان س��فر دكتر محمد مخبر 
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( به استان 
خوزستان و همزمان با اهداي 10 هزار بسته لوازم خانگي 
به مردم شريف سيل زده اين استان، يك هزار و 886 طرح  
اشتغال زايي بركت با حجم سرمايه گذاري 1584 ميليارد 
ريال و با ظرفيت ايجاد 6 هزار فرصت شغلي افتتاح و به 

بهره برداري رسيد.
اين طرح هاي اش��تغال زايي در قالب م��دل اقتصادي 
اجتماع مح��ور س��حاب )س��رمايه گذاري حمايت��ي 
اشتغال زايي بركت( و در روستاهاي 32 شهرستان استان 
خوزستان، از جمله دش��ت آزادگان، حميديه، هويزه، 
باوي، خرمشهر، ش��ادگان، هنديجان، شوش، شاوور، 
انديمشك، شوش��تر، گتوند، ايذه، آغاجاري، رامهرمز، 

ميداوود، اميديه، بهبهان، كارون و ... ايجاد شده است.
اين تعداد طرح اش��تغال زايي در رشته هايي همچون 
پرورش دام سبك و سنگين، زنبورداري، صنايع دستي، 

كشاورزي و ... راه اندازي شده است.
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( همچنين 
در سفر خود به استان خوزس��تان 4 هزار و 237 پروژه 
عمراني بنياد بركت در استان خوزستان را نيز با اعتباري 
بالغ بر 550 ميليارد ريال، افتتاح كرد. اين پروژه ها شامل 
ساخت مسكن محرومين، مركز و كلينيك درماني، خانه 
بهداشت، مدرس��ه، مركز فرهنگي مذهبي، كتابخانه، 

آبرساني، راه سازي، بهسازي روستا و ... مي شود.
از جمله پروژه هاي عمراني بركت كه در اين سفر افتتاح 
و به بهره برداري رسيد، مي توان به مشاركت در ساخت 4 
هزار واحد مسكن براي محرومين، با اعتبار 150 ميليارد 

ريال اشاره كرد.
در س��فر دكتر مخبر به استان خوزس��تان، همچنين 
عمليات اجرايي 36 پروژه عمراني ش��امل آب رساني، 
ساخت بيمارس��تان، مدرسه و ... با اعتبار 190 ميليارد 

ريال آغاز شد.
گفتني است، س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( به 
منظور محروميت زدايي و توانمند س��ازي اقتصادي و 

اجتماعي مناطق محروم و كمتر توسعه يافته، نهضت 
ايجاد اشتغال را با رويكرد اقتصاد مقاومتي و رونق توليد، 
در كشور ايجاد كرده اس��ت و تاكنون 25 هزار فرصت 
ش��غلي را در استان خوزس��تان ايجاد و به بهره برداري 

رسانده است.
همچنين س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت ام��ام)ره( از 
طريق بنياد بركت، با هدف محروميت زدايي، مشاركت 
در توانمندس��ازي اقتص��ادي، توس��عه كارآفريني و 
اشتغال زايي، ايجاد و راه اندازي 8400 فرصت شغلي را 
در استان خوزستان با اعتباري بالغ بر 2980 ميليارد ريال 

براي سال جاري در دستور كار دارد.

س�تاداجراي�يفرمانحض�رتامام)ره(
۷۰۰ميلياردتوماندرلرستانسرمايهگذاري

كردهاست
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( با اشاره 
ب��ه اينكه طي اين چند س��ال س��تاد اجراي��ي فرمان 
حضرت امام)ره( در استان لرستان 700 ميليارد تومان 
س��رمايه گذاري كرده اس��ت به تش��ريح خدمات اين 

مجموعه به سيل زدگان لرستاني پرداخت.
محمد مخبر؛ رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( 
در جلسه امضاي تفاهمنامه مشاركت و همكاري ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در مديريت و راهبردي 
طرح پيشرفت، آباداني و توسعه شهرستان هاي دلفان و 
كوهدشت لرستان اظهار كرد: يكي از مواردي كه در سيل 
اخير لرستان باعث شد تا مردم فشار كمتري را احساس 

كنند، وحدت و همدلي مسوولان بود.
وي عمل به وعده هاي س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت 
ام��ام)ره( ضروري و مهم عنوان ك��رد و گفت: هر هفته 
گزارش گيري وعده هايي را كه در تمامي استان ها مطرح 

كرده بوديم، انجام مي شود.
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( خاطرنشان 
كرد: تفاهمنامه اي چند سال قبل با استانداري لرستان 
منعقد كرديم كه گزارش ها حاكي از آن است كه بيش از 

اين تفاهمنامه، فعاليت كرده ايم.
مخبر با اشاره به اينكه طي اين چند سال ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره( در استان لرستان 700 ميليارد 
تومان س��رمايه گذاري كرده اس��ت، تصري��ح كرد: در 
تفاهمنامه قبلي تعهد ايجاد 7 هزار فرصت ش��غلي در 

استان لرس��تان را داش��تيم اما 15 هزار فرصت شغلي 
ايجاد كرديم؛ همچني��ن 5 هزار و 128 طرح اقتصادي 

و يك هزار و 572 طرح زيربنايي و عمراني اجرايي شد.
وي با اش��اره به خدمات س��تاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( در 10 استان سيل زده كشور گفت: در تمامي 
استان هاي سيل زده قرارگاه برپا شد و 3 ميليون و 500 

قلم كالا در اين مناطق توزيع كرديم.
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام )ره( با بيان 
اينكه در حادثه سيل اخير، صحنه هايي از ايثار در هشت 
سال دفاع مقدس متجلي شد، يادآور شد: پس از جنگ 
تحميلي بس��ياري از مشكلات مردم شروع شد؛ پس از 

سيل هم همين گونه است.
مخبر تاكيد كرد: دشمنان نظام روي بحران خشكسالي 
ايران اس��لامي براي ايجاد بحران اجتماعي، حس��اب 

وي��ژه اي باز ك��رده ب��ود. وي درباره تصميمات س��تاد 
اجرايي فرمان حضرت امام )ره( براي خدمت رساني به 
سيل زدگان لرس��تاني گفت: 10 هزار هزار بسته لوازم 
خانگي كه تماما ايراني هستند در استان لرستان توزيع 

مي شود.
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با اشاره به 
اينكه 15 هزار بسته لوازم التحرير در مناطق سيل زده 
لرس��تان توزيع مي شود، خاطرنش��ان كرد: وعده داده 
بودي��م كه تعمي��ر 500 پمپ آب را برعه��ده بگيريم؛ 
3 ميلي��ون توم��ان وام بلاع��وض و 7 ميلي��ون تومان 

قرض الحسنه پرداخت مي شود.
مخبر توزيع يك ه��زار راس دام در مناطق س��يل زده 
لرستان را از ديگر خدمات ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام)ره( عنوان كرد و افزود: فعاليت خوبي كه ستاد در 

گذشته انجام گرفته بود، بيمه  خانه هاي روستايي بود 
كه 140 هزار خانه در خوزس��تان و 93 ه��زار خانه در 

لرستان بيمه بودند.
وي با اش��اره به همكاري با بنياد مسكن براي بازسازي 
20 هزار خانه در سراس��ر كش��ور تصريح ك��رد: امروز 
تفاهم نامه اي پيش��رفت دلفان و كوهدشت بين ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره( و استانداري لرستان امضا 

مي شود تا اين پروژه ها سازمان يافته پيش رود.
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام)ره( با مهم 
خواندن موضوع اش��تغال تاكيد كرد: 3هزار ش��غل در 
مناطق س��يل زده لرستان ايجاد مي ش��ود؛ اميدواريم 
بتوانيم تا پايان ارديبهشت ماه تصميمات در خصوص 
خدمت رساني به مناطق سيل زده را عملي و تا پايان سال 

جاري اشتغال در اين استان ايجاد شود.

استاندار كردستان از سفر رييس جمهور به اين استان 
بع��د از ماه مبارك رمض��ان خبرداد و گف��ت: يكي از 
برنامه ه��اي مهم اين س��فر افتتاح ش��هرك صنعتي 
مشترك بين كردستان ايران و اقليم كردستان عراق 

است.
به گزارش مهر، بهمن مرادنيا ديروز در مراس��م جشن 
روز جهاني كارگر اظهار داشت: دست و بازوي كارگران 
به عنوان يك نيروي محركه در توسعه استان و كشور 
بسيار نقش آفرين است و امروز مي توانيم با تكيه بر اين 
نيرو و بهره گرفتن از جايگاه كارگ��ران، كارفرمايان و 
توليدكنندگان بر جنگ اقتصادي كه دشمن عليه ما به 

راه انداخته پيروز بشويم.
وي افزود: ش��عار امس��ال نيز در همين راستا انتخاب 
ش��ده و رونق توليد ميسر نمي شود مگر اينكه جامعه 
كارگري ما تلاش بيشتري در حوزه توليد داشته باشند 
و مس��وولان نيز بيش از گذش��ته از توليدكنندگان و 

كارگران حمايت كنند.
اس��تاندار كردس��تان ادامه داد: طي چند سال اخير 
تحريم هاي ظالمانه اي از س��وي دشمن به ملت ايران 
تحميل شده كه مشكلات اقتصادي فراواني را به ويژه 
براي قشر محروم و كم برخوردار جامعه به وجود آورده 
اما بايد همچنان روحيه اميد و نشاط خود را حفظ كنيم 

تا بتوانيم از اين شرايط نيز عبور كنيم.
مرادنيا يادآور شد: هرچند مسوولان و توليدكنندگان 

نيز در اي��ن مدت بيكار نبوده و در مقابل اين تحريم ها 
و فش��ارها فعاليت هاي اقتصادي بزرگي را در راستاي 
ايجاد اشتغال و تثبيت شغل هاي موجود انجام داده اند.

وي بيان كرد: در س��ال 92 توليدات بخش كشاورزي 
كردستان يك ميليون و 200 هزار تن بود كه در سال 97 
به دو ميليون و 900 هزار تن رسيده است و هدف گذاري 
ما بر اين است كه اين حجم توليد را به پنج ميليون تن 

در سال برسانيم.

استاندار كردستان با بيان اينكه در حال حاضر دو مرز 
باشقاق مريوان و سي ران بند بانه فعال هستند، گفت: 
طي سال گذشته 6.7 ميليارد دلار ميزان حجم مبادلات 
اقتصادي ما در اي��ن مرزها بوده و ص��ادرات ما از مرز 

باشقاق نيز 1.3 ميليارد دلار بوده است.

بهرهبرداريازمنطقهاقتصاديبانه
مرادنيا با بي��ان اينكه منطقه ويژه اقتص��ادي بانه نيز 

پس از 15 س��ال بلاتكليفي امروز آماده بهره برداري 
است، اظهار داشت: سرمايه گذاران بسياري از اقليم 
كردستان عراق براي سرمايه گذاري در اين منطقه 

اعلام آمادگي كرده اند.
وي افزود: همچنين ش��هرك صنعتي س��رنجيانه 
سنندج پس از حدود 15 سال بلاتكليفي در وضعيت 
مطلوبي قرار دارد و در حال حاضر 15 واحد توليدي 

نيز در حال احداث است.
اس��تاندار كردس��تان با بيان اينكه شهرك صنعتي 
مش��ترك بين كردس��تان و اقليم كردستان عراق 
نيز ايجاد مي ش��ود، ادامه داد: با اين كار بس��ياري 
از مش��كلات ح��وزه اش��تغال و اقتص��ادي م��ردم 
 حل مي ش��ود و كردس��تان در مسير توس��عه قرار 
مي گيرد. مرادنيا در ادامه س��خنان خود با اشاره به 
اينكه بانك هاي عامل در استان در سال 97 بيش از 
پنج هزار ميليارد تومان تسهيلات در استان پرداخت 
كرده اند، يادآور ش��د: در بحث اشتغال قبول داريم 
مشكل داريم و در زمس��تان شايد رتبه اول بيكاري 
را داشته باش��يم اما در فصل بهار و تابستان بيكاري 

كاهش مي يابد.
وي با بيان اينكه از سرمايه گذاران كردستاني دعوت 
مي كنيم كه در راه ارتقاي توليد در اين استان سهم 
بيش��تري ايفا كنن��د، بيان ك��رد: از همين تريبون 
حمايت كامل دولت را از آنها اعلام كرده و اميدواريم 

زمينه س��رمايه گذاري آنان در كردستان به زودي 
فراهم شود.

حمايتازتوليدداخلي
استاندار كردستان در بخش ديگري از سخنان خود 
گفت: طي سال گذش��ته كارگروه رفع موانع توليد 
استان 93 جلس��ه تشكيل داده است كه 580 طرح 
در اين كارگروه پيگيري شده و 829 مصوبه داشته 
است كه 58 درصد اين مصوبات اجرايي شده است.

مرادنيا اظهار داشت: به واس��طه اجرايي شدن اين 
مصوبات هفت هزار ش��غل تثبيت شده و با اجرايي 
ش��دن 100 درصدي مصوبات زمينه تثبيت شغل 

براي 11 هزار نفر ايجاد مي شود.
وي افزود: همچنين در س��ال جاري 150 ميليارد 
تومان وام 10 درص��د در اختيار واحدهاي توليدي 
در بخش هاي صنعتي و كشاورزي پرداخت خواهد 
ش��د تا بتوانيم در راس��تاي تحقق رونق توليد گام 

موثري برداريم.
استاندار كردستان در پايان سخنان خود بيان كرد: 
همچنين در راس��تاي حمايت از واحدهاي توليدي 
و صنعتي اس��تان ب��ه تمامي دس��تگاه هاي دولتي 
ابلاغ ش��ده تا كالاه��اي مورد نياز خ��ود را در وهله 
اول از توليدات داخل اس��تان و در وهله دوم از ديگر 

استان هاي كشور خريداري كنند.

 سايت هاي خريد خودرو عامل 
هيجان در بازار شده  است

خراسانرضوي| رييس 
اتحاديه نمايش��گاه داران و 
فروشندگان خودرو مشهد 
گفت: يك��ي از عواملي كه 
موجب هيجان و آس��يب 
در بازار خودرو مي ش��ود، 
سايت هاي متنوعي مانند 
ديوار و شيپور است. حميدرضا حيدري در گفت وگو 
با ايسنا، در خصوص علل وضعيت آشفته بازار خودرو، 
اظهار كرد: از بهمن 97 تاكنون در عين حال كه در برخي 
ماه ها ركود كامل وجود داشته، اما ركود تورمي بوده، به 
شكلي كه در حال حاضر ماشين هاي خارجي از 40 تا 
54 درصد و ماشين هاي ايراني نيز از 15 تا 30 درصد 

گران شده است.
وي گفت: بخش عمده دلايل گراني ماشين هاي ايراني، 
عدم عرضه خودروها توسط كارخانه هاي سازنده بوده، 
به نحوي كه ثبت نام هاي عجيب و غريبي را انجام دادند، 
به تعهدات خود عمل نكردند و ماشين ها را به صورت 
قطره چكاني تحويل مي دهند، قطعا زماني كه خودرو 
عرضه نش��ود، اين بازار خود به خود ج��اي خود را باز 
مي كند، تورم در خودروهايي كه قيمت قبل را دارند، 
ايجاد شده و بدون هيچ دليلي و تنها به دليل نبود عرضه، 

افزايش قيمت پيدا مي كنند.

اختصاص 300 ميليارد تومان 
اعتبار به عشاير كشور

خراسانرضوي| رييس 
س��ازمان امور عشاير گفت: 
امسال 300 ميليارد تومان 
اعتبار رونق توليد به عشاير 

كشور اختصاص يافت.
به گزارش ايس��نا، كرمعلي 
قندالي در بازديد از مناطق 
عشايري بخش روداب سبزوار عنوان كرد: در سال جاري 
300 ميليارد تومان براي امور عشاير كشور مصوب شده 
كه 100 ميليارد تومان آن با س��ود چهار درصد و دوره 
برگشت پنج ساله ويژه تشكل ها براي تامين نهاده هاي 
توليد اختصاص مي يابد. وي اظهار كرد: همچنين 200 
ميلي��ارد تومان ديگر ويژه توليد پرواربندي )س��رمايه 
در گردش( با كارمزد 10 درصد و به صورت يك س��اله 
پرداخت مي ش��ود. رييس س��ازمان امور عشاير گفت: 
بارندگي هاي امسال شرايط مستعدي را براي ايجاد بندها 
فراهم كرده و اين مهم در روند ثبات جمعيت و رش��د و 
ارتقاء مناطق عش��ايري موثر بوده است. قندالي افزود: 
بارندگي هاي امسال كشور را از معضل سنگيني نجات 
داد و كمبود آب و علوفه مناطق عشايري را كه آزاردهنده 
بود، رفع كرد. اكنون در حوزه آب و علوفه مشكل نداريم 
و سطح مناطق عشايري پر از علوفه است و همچنين اين 

علوفه براي چراي پاييز نيز ذخيره مي شود.

جانمايي صنايع بر پايه آمايش 
سرزمين باشد

فارس|عضو هيات رييسه 
كميس��يون امنيت ملي و 
سياس��ت خارجي مجلس 
ده��م معتقد اس��ت: براي 
استفاده مطلوب و حداكثري 
از ظرفيت و پتانسيل هاي 
خدادادي لازم است تا توزيع 
صنايع و جانمايي آنها بر مبناي طرح آمايش سرزمين 
و مزيت هاي واقعي انجام پذيرد. به گزارش ايلنا، »سيد 
محسن علوي« ديروز در نشس��ت تجليل از كارگران 
با تاكيد بر ضرورت مديريت صحيح منابع افزود: يكي 
از نيازهاي اولي��ه توليد، بحث مديريت منابع و رعايت 
آمايش ملي سرزمين است كه صنايع را در كجا مستقر 
كنيم و بعد از انقلاب با هدف محروميت زدايي، توزيع 
صنايع در سراسر كشور انجام شد و آمايش ملي سرزمين 
بعضا در شمار اولويت ها قرار نگرفت. اين نماينده مجلس 
تصريح كرد: استقلال به معناي واقعي هنگامي محقق 
مي شود كه كشور با تكيه بر استعدادها و مواهب موجود 
در مس��ير توليد و ايجاد ارزش افزوده هدايت شود. وي 
ادامه داد: كليد توليد و صنعت كشور در دست كارگران 
است، علاوه بر اين چرايي قفلي كه به توليد كشور زده 
شده است و توليد را دچار چالش كرده را بايد با بررسي 

مديريت ها جويا شد.

برآورد 205 ميليارد توماني 
خسارت ناشي از سيل در قم

ق�م| مدي��ركل مديريت 
بحران اس��تان ق��م گفت: 
خسارت ناشي از سيل قم 
در س��ال ج��اري، بيش از 
205ميليارد تومان برآورد 
ش��د. به گ��زارش ايس��نا، 
محسن اوروجي در ميزگرد 
رس��انه اي واكاوي نقش آبخي��زداري در جلوگيري از 
وقوع سيل و تهديدهاي پيش روي قم عنوان كرد: اين 
روزها مسائل مهمي در حوزه كنترل سيلاب و استفاده 
از تجربيات علمي و دانش��گاهي و پژوهشي در مقابله 
با آسيب هاي سيل مطرح مي شود؛ بارش هاي بهاري 
و رگباري و آب ش��دن برف ها و مس��دود شدن مسير 
رودخانه ها موجب بروز س��يلاب مي شود و خساراتي 
را به دنبال دارد. وي اظهار كرد: با توجه به هشدارهاي 
هواشناسي مبني بر بارش هاي رگباري در ايام نوروز، 
دوره هاي آموزشي براي دهياران برگزار شد و با تشكيل 
شوراي بحران به مديريت بحران پرداختيم و رودخانه 
قمرود به دليل آسيب پذيري مورد ارزيابي قرار گرفت.

اوروجي بيان كرد: در قم 17 رودخانه فصلي فعال است 
كه عمدتاً از ميان شهرها و روستاها عبور مي كند؛ امسال 
به دليل بارش هاي سنگين، در بسياري از روستاهاي 

قم، سيلاب جاري شد.

سهميه سوخت مرزنشينان 
خراسان جنوبي ۷ برابر شد

خراسانجنوبي|معاون 
هماهنگي ام��ور اقتصادي 
و منابع انس��اني استانداري 
خراس��ان جنوبي گفت: با 
كمك اس��تاندار س��هميه 
مرزنش��ينان  س��وخت 
ب��ا افزاي��ش 7 براب��ري از 
1.5ميليون ليتر به 10 ميليون ليتر رس��يده است. به 
گزارش تسنيم، مشيرالحق عابدي ظهر امروز در نشست 
هم انديش��ي ديپلماس��ي اقتصادي- تجاري خراسان 
جنوبي اظهار داش��ت: سال گذش��ته در نوسانات بازار 
هم��راه اصلي بخش خصوصي مديران دس��تگاه هاي 
اجرايي بودند چراكه مي دانستيم در اين شرايط حمايت 
از بحش خصوصي اوجب واجبات اس��ت. وي گفت: در 
پي مشكلاتي كه در بازار ايجاد شد كارگروه تنظيم بازار 
و ستاد تنظيم بازار به رياست استاندار تشكيل و تدابير 
خاصي در ايام خاص انديشيده شد تا ايام پاياني سال را 
با كمترين حاشيه پشت سر بگذاريم. معاون هماهنگي 
امور اقتصادي و منابع انساني استانداري خراسان جنوبي 
افزود: خراسان جنوبي جزو استان هاي برتر در توليد مرغ 
است و تعداد مرغداري هاي زيادي در استان وجود دارد 
و با تدبير ستاد تنظيم بازار وضعيت بازار تلطيف شد و با 

كمترين حاشيه مشكلات را برطرف كرديم.
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احداثموزهمعماري
ومردمشناسيشرقگيلان

رشت| مديركل ميراث فرهنگي گيلان از احداث 
موزه باستان شناس��ي و مردم شناسي شرق گيلان 
در املش خبر داد و گفت: كلنگ احداث اين موزه به 
زمين زده شد و در سال گذشته 100 ميليون تومان 
اعتبار براي احداث آن اختصاص يافته اس��ت. پيرو 
بخشنامه استاندار گيلان مبني بر حضور مديران كل 
دستگاه هاي اجرايي در سطح شهرستان ها، شهرود 
اميرانتخابي مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري گيلان در شهرستان املش حضور يافت 

و با فرماندار اين شهرستان نشست داشت.
مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
استان گيلان در اين نشست با اشاره به اينكه شهرستان 
املش با بيش از 3500 سال قدمت يكي از كهن ترين 
شهرستان هاي تاريخي گيلان است افزود: بيش از 
1500 اشياء شناسايي شده علمي در اين شهرستان 
كش��ف گرديد كه اين اشيا هم اكنون در موزه رشت 

نگهداري مي شوند .

55۰۰واحدمسكونيدر
آققلاارزيابيخسارتشد

گرگان| فرماندار شهرستان آق قلا از ارزيابي خسارت 
5500 واحد مسكوني روستايي و شهري آسيب ديده 
از سيل در اين شهرستان خبر داد. امانگلدي ضمير 
در جلسه كارگروه استاني نوسازي و بازسازي منازل 
خسارت ديده در سيلاب اخير با اشاره به كمك هاي 
بلاعوض و تس��هيلات قرض الحس��نه براي احداث 
واحدهاي آسيب ديده، بيان كرد: براي بازسازي در 
روس��تاها 100 ميليون ريال كمك بلاعوض و 400 
ميليون ريال تسهيلات قرض الحسنه با بازپرداخت 15 
ساله و در شهرها 120 ميليون ريال كمك بلاعوض 
و 500 ميليون ريال تس��هيلات قرض الحس��نه با 

بازپرداخت 15 ساله در نظر گرفته شده است.
فرماندار آق قلا خاطرنش��ان كرد: ب��راي تعميرات 
واحدهاي مسكوني در سطح شهر و روستاها مبلغ 
20 ميلي��ون ريال كمك بلاع��وض و 150 ميليون 
ريال تسهيلات قرض الحسنه با بازپرداخت پنج ساله 
و همچنين 20 ميلي��ون ريال كمك بلاعوض براي 
معيشت و خس��ارت لوازم خانگي از سوي دولت در 

نظر گرفته شده است.

جلوگيريازچاپ6۰هزارمتر
بنردرراستايحفظمحيطزيست

اصفهان | مع��اون اجتماعي س��ازمان فرهنگي 
اجتماعي و ورزشي شهرداري اصفهان با بيان اينكه در 
ايستگاه هاي اتوبوس شهري اصفهان همواره تبليغات 
ش��هري به صورت مستمر در قالب چاپ و نصب بنر 
انجام مي پذيرفته است گفت: در دوره آخر مربوط به 
اين تبليغات كه در مهرماه شاهد آن بوديم تصميم 
گرفته شد تا از چاپ و نصب اين تبليغات صرف نظر 
شود و از رس��انه هاي جايگزين بهره گيري شود و به 
همين واسطه 5 هزار متر مربع بنر كه به صورت ماهانه 
چاپ مي گرديد از گردونه چاپ و نصب خارج گرديد 
تا از آلودگي هاي زيس��ت محيطي ناشي از اين مواد 

كه عمدتا مواد پلاستيكي هستند جلوگيري شود .
مرتضي رش��يدي ب��ه مذاكرات و توافقات زيس��ت 
محيطي انجام شده مابين شهرداري اصفهان و ساير 
نهادهاي متولي در موضوع حفظ محيط زيست نيز 
اش��اره كرده و افزود: در سال گذشته نيز تلاش هاي 
مستمري به جهت تشويق شهروندان به استفاده هر 
چه بيشتر از امكانات حمل و نقل عمومي انجام گرفت 
كه اجراي تبليغات شهري با مضمون استفاده بيشتر 
از حمل و نقل عمومي در راستاي كاهش آلودگي هوا 
و اجراي ويژه برنامه هاي شهري با محتوا و مضمون 

آموزشي نمونه هايي از اين تلاش ها بوده است .

طرحالكترونيكيثبتحواله
لاستيكدرقزويناجراميشود

قزوين|  رييس گروه زيرساخت هاي بازرگاني وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: طرح الكترونيكي ثبت و 
صدور حواله عرضه لاستيك سنگين به صورت پايلوت 
در قزوين اجرا ش��ده و در صورت موفقيت تا يك ماه 

آينده به كل كشور تسري داده خواهد شد.
سيد علي امامي ديروز در جلسه هماهنگي كميته 
راهبري الكترونيكي ش��دن فرآيند ثب��ت و صدور 
حواله عرضه لاستيك سنگين كه در سازمان صمت 
استان برگزار شد، افزود: سامانه رصد تاير يكي از زير 

سامانه هاي جامع تجارت داخلي است.
اين مسوول گفت: طبق قوانين ستاد مبارزه با قاچاق 
كالا و ارز باي��د حتما اطلاع��ات زنجيره هاي تامين 
كالاها اعم از كالاهاي دريافت كننده ارز يارانه اي، اقلام 
ضروري يا مشمول قاچاق در سامانه جامع اطلاعات 

ثبت شوند.

احداثكارخانهتوليدكاغذ
ازكربناتكلسيمدرلرستان

خرمآباد|  عمليات اجرايي كارخانه توليد كاغذ از 
كربنات كلسيم روز سه شنبه با حضور رضا رحماني 
وزير صنعت، معدن و تجارت در ش��هرك صنعتي 
اليگودرز لرستان آغاز شد. رييس اداره صنعت، معدن 
و تجارت اليگودرز در حاش��يه اين آيين گفت: اين 
كارخانه در زميني به مساحت چهارهكتار در شهرك 
صنعتي اليگودرز جانمايي ش��ده كه پنج ميليون و 
400 هزار يورو و همچنين 170 ميليارد ريال از محل 
منابع داخلي سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع 
معدني ايران )ايميدرو( براي سرمايه گذاري اين طرح 

تامين شده است.
حاجي علي سرلك با اشاره به اينكه ظرفيت فاز نخست 
اين كارخانه 10 هزار تن در سال است، اظهار داشت: با 
توجه به قرار گرفتن زمين اين واحد در نزديكي معادن 
و كارخانه هاي توليد كربنات كلسيم، مواد اوليه مورد 

نياز در دسترس است.

چهره هاي استاني
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گزارش »تعادل« از جايگاه معيشت معلمان در نظام آموزش و پرورش

بي سرانجامي مطالبات فرهنگيان

توانايي مقابله با حمله ملخ ها را داريم

تعهد خيران در بازسازي مدارس سيل زده چقدر است؟

مهريه بايد بازنگري شود 

تصويب افزايش حقوق بازنشستگان تامين اجتماعي 

مساله معيش��ت معلمان، حرف امروز و ديروز نيست. 
سال هاس��ت معلم ها نس��بت به پايين بودن كيفيت 
زندگي و دس��تمزدهاي خود اعتراض مي كنند و هر 
بار با پاسخ كمبود بودجه و وعده و وعيدهاي مختلف 
رو به رو مي شوند اما نه مشكلات حل شده و نه راه حل ها 
راه به جايي برده اند. نزديك به 40 سال است مطالبات 
فرهنگيان به روز نشده و آنطور كه سخنگوي كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس مي گوي��د، اكنون جمع 
مطالبات آنها به حدود ۱۵ هزار ميليارد تومان رسيده 
اس��ت. با اين وجود اگرچه طرح هاي بس��ياري براي 
بهبود وضع زندگي معلم ها از س��وي وزارت آموزش و 
پرورش مطرح شده از طرح رتبه بندي كه سال هاست 
حرفش به ميان آمده تا طرح معلم تمام وقت كه اخيرا 
زمزمه هايش به گوش مي رسد اما اين مشكل قديمي 
بناي حل شدن ندارد. نه خبري از بهبود معيشت است 
و نه به روز شدن مطالبات، چرا كه به گفته فعالان حوزه 
آموزش، تا زيرساخت  هاي كلان آموزش و پرورش در 
ايران اصلاح نشود، معيشت معلم ها به عنوان يك حلقه 

از اين زنجيره بهبود پيدا نمي كند.

طرحهاييكهوضعمعلمانراتغييرنميدهد
ماده 63 قانون برنامه ششم توسعه، به نظام رتبه بندي 
معلمان اشاره مي كند. لايحه اي كه به منظور ايجاد ساز 
و كارهاي لازم براي ارتقاي شايستگي هاي حرفه اي، 
منزلت و مرجعيت علمي و اجتماعي معلمان و افزايش 
انگي��زه در راس��تاي ارتقاي فعاليت هاي آموزش��ي و 
پرورش��ي آنان تهيه ش��د. از طرف ديگر اواخر بهمن 
سال 97، علي الهيار تركمن ، معاون توسعه، مديريت و 
پشتيباني آموزش و پرورش از اجراي طرح معلم تمام 
وقت كه يك طرح اختياري با هدف بهبود معيش��ت 
معلمان ب��ود، خبر داد. طرحي كه يك هدف روش��ن 
دارد و آن هم اس��تفاده بيش��تر از ظرفيت و س��اعات 
كاري معمان با توجه به كس��ري بودجه و كمبود نيرو 
در آموزش و پرورش اس��ت. ام��ا محمدرضا نيك نژاد، 
معلم و فع��ال حوزه آموزش معتقد اس��ت هيچ كدام 
از اين طرح ها به بهبود وضع معيش��ت معلمان ختم 
نمي شود. او درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: اگر با 
يك نگاه كلان به آموزش و پرورش كه معلم هم بخشي 
از ساختار آن اس��ت نگاه كنيم، متوجه مي شويم كه 
اين سيستم آنقدر اشكالات زيربنايي دارد كه اگر قرار 
باشد معيش��يت معلم بهبود پيدا كند بايد پيش از آن 
سيستم معيوب آموزش و پرورش مدرن و به روز شود. 
آموزش و پرورش ما با اس��تاندارد جهاني فاصله بسيار 

دارد و عجيب نيست كه معيشت و دستمزد معلم هم با 
استاندارد فاصله داشته باشد. اگر امروز سيستم آموزش 
و پرورش كانادا يا فنلاند در نوع بهترين نظام آموزشي 
در دنيا قرار دارد، به اين دليل اس��ت كه آنها در سطح 
آموزش عمومي پژوهشگراني دارند كه مدام نقاط ضعف 
سيستم آموزشي را رصد مي كنند و به دنبال يافتن نقاط 
ضعف آن هستند اما در جامعه ما آنقدر مسائل اقتصادي 
كلان وجود دارد كه بهبود وضع آموزش اولويت نيست.

او افزود: اگرچه چيزي كه مس��وولان همواره به زبان 
مي آورن��د تكريم جايگاه معلم اس��ت و معتقدند بايد 
مش��كلات اين قش��ر از جامعه بهبود پيدا كند اما اين 
موضوع سال هاست در حد حرف باقي مانده و به عمل 
نمي رسد.امروز نگاه كلاني كه آموزش و پرورش نياز دارد 
تا در راستاي آن معيشت معلمان هم بهبود پيدا كند، در 
سايه وضع اقتصادي كشور گم شده است. به مرحله اي 
رسيديم كه اگر تا سال هاي قبل از حقوق پايين معلمان 
و وضع نامناسب معيشت آنها مي گفتيم امروز بيشتر 
اقش��ار جامعه وضع زندگي شان مناس��ب نيست، در 
شرايط فعلي ديگر معلم ها نيستند كه نياز به بهبود وضع 
معيشت دارند بلكه بايد فكري به حال تمام مردم كرد.

نيك نژاد با اشاره به طرح رتبه بندي و معلم تمام وقت 
بيان كرد: تمام اين طرح هايي كه از س��وي آموزش و 
پرورش با عنوان بهبود معيشت معلمان مطرح مي شود 
هم در بستر همان سيستم كلان معيوب قرار است اجرا 
شود بنابراين طبيعي اس��ت كه اگر بهترين طرح هم 
باشند باز تغييري حاصل نمي شود چرا كه بنيادهاي 
ما غلط است و به دنبال آن معلم ها هم به عنوان يكي از 
محورهاي مهم اين ساختار در جاي خود درجا مي زنند. 
اگرچه گفته مي شود نظام رتبه بندي براي بهبود وضع 
معلمان است اما واقعيت امر اين چنين نيست اين طرح 
كه با هدف تش��ويق و تنبيه اس��ت جز مقابل هم قرار 
دادن معلمان چه كاري از پيش مي برد؟ مبناي طرح 
امتيازگذاري است در حالي كه مدام مي گويند آموزش 
و پرورش بايد بر همكاري و همدلي باشد. بر فرض كه 
با اجراي طرح تا 400 هزار تومان هم به حقوق معلمان 
اضافه شود، اين رقم ها با وضعيت فعلي اقتصاد كشور 

چه مشكلي از معلم ها حل مي كند؟

استخداممعلمجديدياتعديلقديميها؟
كمبود نيروي انساني همواره يكي از مشكلات آموزش 
و پرورش بوده كه فشار آن معمولا بر دوش معلم ها قرار 
مي گيرد چرا كه با افزايش ساعت تدريس بايد كمبود 
معلم را براي نظام آموزشي جبران كنند. اگرچه رييس 

دانشگاه فرهنگيان از استخدام ۵۵ هزار نيروي جديد 
براي مهر س��ال 98 خبر داده است اما در مقابل طرح 
ديگري هم در اين وزارتخانه قرار است به اجرا درآيد كه 
نيك نژاد معتقد است به دنبال سياست هاي تعديل نيرو 
است. طرح معلم تمام وقت آنطور كه علي الهيار تركمن 
معاون توسعه، مديريت و پشتيباني آموزش و پرورش 
مي گويد، حكايت از آن دارد كه 6 س��اعت به ساعات 
تدريس موظفي معلمان اضافه مي شود و حق الزحمه 
خود را تحت عنوان فوق العاده ويژه، دريافت مي كنند. 
اما نيك نژاد معتقد است اين برنامه هدف ديگري دارد. 
او درباره اين موضوع بيان كرد: همواره تصور بر اين است 
كه آموزش و پرورش در ايران مصرف كننده بودجه است 
چون بيش��تري هزينه را براي نيروي انساني مي دهد 
با اين همين دي��دگاه در دوره هاي قبل تعديل نيروي 
معلم صورت گرفت و س��اعات كاري آنها را معلم هاي 
قديمي پر كردند. به هر حال پرداخت اضافه كاري به 
معلم ها براي آموزش و پرورش صرفه بيشتري دارد تا 
به كارگيري يك معلم جديد كه هم نياز به بيمه دارد و 

هم مزايا اما نبايد فراموش كنيم كه اگر استخدام هايي 
كه رييس دانشگاه فرهنگيان از آن صحبت كرده است 
انجام شود، در واقع بخشي از نياز آموزش و پرورش رفع 
شده. اين وزارتخانه هميشه با بحران كمبود نيرو مواجه 
است. آموزش و پرورش ايران تبديل به يك آموزش و 
پرورش پير شده و نياز به يك خون تازه در رگ هاي خود 
دارد تا هم نياز نظام آموزشي رفع شود و هم فشار كاري 

از معلم ها برداشته شود. 

معلمجايگاهيدرتصميمگيريندارد
اظهارات نيك نژاد در حالي است كه اسماعيل بجاني، 
معلم و پژوهشگر حوزه آموزش معتقد است، معلم ها 
ضعيف ترين حلقه در نظام آموزش و پرورش هستند. او 
درباره اين موضوع بيان كرد: سيستم آموزش و پرورش 
به دليل مش��كلات عمدتاً اقتصادي نمي تواند اهداف 
جدي و بلندي را كه به دنبال آن هست پيگيري كند. 
همانطور كه شاهد رش��د در مسائل حقوقي و جايگاه 
دانش آموزان شده ايم، بايد جايگاه معلمان هم در حوزه 

منزلت اجتماعي و اقتصادي پيگيري شود. به عقيده من 
معلم ها حلقه ضعيف آموزش و پرورش هستند كه در 

تصميم گيري هاي كلان تأثير چنداني ندارند.
بجاني مي گويد: من احس��اس نمي كنم كه آموزش و 
پرورش چيزي بي��ش از حق دانش آموزان به آنها داده 
باش��د. حتي دانش آموزان حقوق بيشتري نسبت به 
محتوايي كه ب��ه آنها تدريس مي ش��ود يا روش هاي 
تدري��س و فضاه��اي كلاس دارند. در اي��ن حال، آن 
چيزي كه معلم ها احساس مي كنند از دست داده اند، 
دانش آم��وزان از بين نبرده اند بلكه عدم تحقق حقوق 
خودشان در نظام تعليم و تربيت است كه بايد به آن به 
صورت جدي توجه ش��ود. او افزود: مسوولان مربوطه 
بايد جايگاه اجتماعي و اقتصادي يك معلم را به شكلي 
تقويت كنند كه معلم احتياجي به ش��غل هاي درجه 
دوم و سوم نداشته باش��د تا بتواند بخشي از معيشت 
خودش را تعيين كند. اين حس است كه معلم را دچار 
از خودبيگانگي كاري مي كند و احساس نداشتن رضايت 

و مفيد نبودن را در اين قشر به وجود مي آورد.

پس از هجوم كم سابقه ملخ ها به منطق جنوبي كشور، 
خبرها و شايعاتي مبني بر نقش داشتن برخي كشورها 
در اين حمله مطرح شد. معاون بهداشت وزارت بهداشت 
در واكنش به احتمال بيوتروريسم بودن حمله ملخ ها 
در مناطق جنوبي كش��ور گفت: راجع به اين موضوع 
نمي توانم اظهارنظر كنم، اما با توجه به تجربيات موجود، 
فكر نمي كنم كه بيوتروريس��م باش��د و فكر مي كنم 
كشور همواره توانايي مقابله با اين مورد را مانند ديگر 

پديده ها دارد.
عليرضا رييسي  در مورد مش��كل آب آلوده در استان 
خوزستان گفت: ما هر ساله در حوزه آبي در خوزستان 
بطور طبيعي مشكل داريم، سيستم فاضلاب اين استان 
واقعا مشكل دارد، حتي اين موضوع تحت كنترل هم 
نيست و حتما عزم ملي براي اصلاح سيستم فاضلاب 
نياز است. او در ادامه بيان كرد: سيستم شبكه توزيع آب 
نيز فرسوده شده است. در حال حاضر با وجود سيل و 
آب هاي سطحي در آينده با وصل شدن آ ب هاي شبكه 
و فشار منفي كه ايجاد مي كند، ميكروب ها، آلودگي ها 
و انگل ها وارد سيستم مي شود و ممكن است مشكل 

ايجاد كند.
معاون بهداشت وزارت بهداشت همچنين افزود: اقدامي 
ك��ه انجام دادي��م و به ما كمك ك��رده توزيع آب هاي 
بسته بندي شده و نظارت ميكروبي و شيميايي آب هاي 
تصفيه ش��ده موجود در تانكرها است، همچنين اداره 
بهداش��ت محيط در حال كنترل اين عوامل است، اما 
به اين معنا نيست كه ما ادعا كنيم اسهال رخ نمي دهد، 

اصلا اينگونه نيس��ت. او در ادامه اظهار كرد: ما مدعي 
هستيم كه اپيدمي وبا وجود ندارد، ولي اينكه اسهال 
رخ دهد، عجيب نيس��ت و بين ۱0 تا 20 نفر طبيعي 
اس��ت حتي اگر سيل وجود نداش��ت، ما بيماري هاي 
منجر به اسهال از جمله التور را كنترل مي كنيم. رييسي 
همچنين به ايلنا گف��ت: من در همه جا گفته و تاكيد 
كرده ام كه ما اين ادعا را نداريم كه مانند سوپرمن هستيم 
و هيچ اتفاقي در كشور رخ نمي دهد، اصلا اينگونه نيست. 
اگر زيرساخت ها درست نباشد و بهداشت فردي، موازين 
بهداشتي، سيستم فاضلاب و كلرزني آب انجام نشود، 
بيماري به وجود مي آيد. ما درمان را آموزش مي دهيم 

و گزارش دهي روزانه داريم.
او در ادامه بيان كرد: در مناطقي كه سيل زده هم نيست، 
با توجه به گرماي هوا و مش��كل سيستم فاضلاب در 
برخي از استان ها ممكن است، برخي از بيماري ها وجود 
داشته باشد. معاون بهداشت وزارت بهداشت اظهار كرد: 
اقدامات ما از ابتداي سيل تاكنون تعريف شده است و 
اقدام جديدي نداريم، آنچه مهم است تداوم و پايداري 

اين اقدامات است، كارهايي كه بايد انجام مي داديم را از 
همان روزهاي اول انجام داديم. همچنين نظارت دقيق 
بر ايمني آب و فاضلاب، مراقبت از تغذيه مادران باردار 
نيز انجام مي شود. او گفت: مهم ترين كاري كه هر روزه 
انجام مي شود، شناس��ايي افراد آسيب پذير يا افراد در 
معرض آسيب اس��ت. مراقبان و بهورزان اين افراد هم 
مشخص ش��ده و خدمات آنان به صورت آنلاين رصد 
مي شود. معاون بهداشت وزارت بهداشت در خصوص 
احتمال بيوتروريس��م بودن حمله ملخ ها در مناطق 
جنوبي كش��ور گفت: راجع به اين موضوع نمي توانم 
اظهارنظر كنم، اما با توجه ب��ه تجربيات موجود، فكر 
نمي كنم كه بيوتروريسم باش��د و فكر مي كنم كشور 
همواره توانايي مقابله با اين مورد را مانند ديگر پديده ها 
دارد، در مناطق جنوبي كه ملخ ها نيز هجوم آورده اند، 
ما نيز فعاليت هايي پيشگيرانه اي در حال انجام داريم. در 
هرصورت كشور ما بايد آمادگي هر گونه آفت را داشته 
باشد. رييسي با اشاره به احتمال بيماري لپتوسپيروز در 
برخي مناطق عنوان كرد: احتمال بيماري لپتسپيروز 
در مناطق خاصي از كشور وجود دارد، در حال حاضر 
در اهواز م��ا برنامه مدون��ي براي اين بيم��اري آماده 
كرده ايم و هش��دارهاي لازم را نيز داده ايم. از تيم هاي 
علمي در سطح دانشگاه ها كمك گرفته ايم و گروه هاي 
حشره شناس و جونده ش��ناس از ابتداي سيل حضور 
دارند. همچنين برنامه هاي مقابله اي نيز آماده است و 
اطلاع رساني هاي لازم انجام شده است، اما خوشبختانه 

ما تاكنون گزارشي از اين بيماري نداشته ايم.

رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
گفت: 460 ميليارد تومان براي بازسازي و نوسازي 
مدارس آسيب ديده از سيل نياز داريم كه خيرين 
مدرسه س��از تاكنون 2۱0 ميليارد تومان را تعهد 

كرده اند.
مهراله رخش��اني مهر از آغاز كلنگ زني مدارس 
مورد نياز در مناطق س��يل زده گلستان طي هفته 
آينده خب��ر داد واظهار كرد: در سايركش��ورهاي 
دنيا هم مانند ايران حوادث طبيعي مانند سيل و 
زلزله به وق��وع مي پيوندد همانطور كه همزمان با 
وقوع سيل اخير در كشور، شاهد وقوع اين حادثه 
در امريكا ني��ز بوديم و حت��ي مديريت بحران در 
امريكا ب��ه گونه اي بود كه بع��د از اظهارات پمپئو 
مبني بر كم��ك به س��يل زدگان ايراني وي مورد 

هجمه قرار گرفت.
او وجه تمايز ايران از ساير كشورها را نوع مديريت 
بحران و مش��اركت و همدلي مردم و مس��وولان 
در اينگون��ه حوادث اعلام و عن��وان كرد: در همه 
كشورها س��اختمان ها از نظر اهميت در مديريت 
بحران به چهار دس��ته؛ داراي اهميت بسيار زياد، 
زياد، بااهميت و متوس��ط تقسيم بندي مي شوند. 
وي ادامه داد: س��اختمان ها و اماكن��ي كه بعد از 

وقوع س��يل و زلزل��ه بايد پابرجا بمانن��د در گروه 
ساختمان هاي بااهميت بسيار بالا قرار مي گيرند 
و بيمارس��تان ها و مراكز درمان��ي مصداقي از اين 

گروه هستند.
رخش��اني مهر اف��زود: مدارس در دس��ته اماكن 
اهميت ب��الا قرار مي گيرن��د و بايد س��ازمان آن 
به گونه اي باشد كه ساختمان در زمان وقوع حادثه 
آوار نش��ود. او اظه��ار كرد: در حادثه س��يل اخير 
مدارس در اي��ن گروه قرار داش��تند و پايگاه هاي 
مديريت بحران بودن به گونه اي كه خانواده ها بعد 
از س��يل مدارس را به عنوان مام��ن خود انتخاب 

كردند.
رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس با 
اشاره به اينكه هيچ كدام از مدارس در طول سيل 

آوار نشدند گفت: اما حجم گل و لاي به حدي بالا 
بود كه باعث آسيب به سازه و تجهيزات شد حتي 
پمپ هاي سيستم هاي گرمايش مدارس از گل و 
لاي پر شدند كه همين مساله باعث از كار افتادگي 
موتورهاي سيس��تم هاي گرمايشي ش��د. وي از 
ترميم مدارس��ي كه به صورت جزئي آسيب ديده 
بودند خبر داد و خاطرنشان كرد: از ۱400مدرسه 
دچار آسيب ديده تعداد2۱0مدرسه بايد تخريب 
و نوسازي شوند و مابقي مدارس نيازمند بازسازي 

و تعميرات هستند.
رخش��اني اظهار كرد: 460ميلي��ارد تومان براي 
بازس��ازي و نوس��ازي م��دارس آس��يب ديده از 
س��يل ني��از داريم ك��ه در اين مس��ير از ظرفيت 
خيرين مدرس��ه ساز اس��تفاده مي شود و تاكنون 

2۱0ميليارد تومان را خيرين تعهد كرده اند.
وي گفت: در همايش ملي خيرين مدرس��ه ساز، 
خيرين براي ساخت مدرسه در سه استان لرستان، 
گلستان و ايلام دويست و ده ميليارد تومان تعهد 
كرده ان��د كه ب��ه محض وصول اي��ن تعهدات كار 
نوسازي و بازسازي را آغاز مي كنيم و در اين مسير 
چنانچه نياز باش��د از منابع دولتي براي س��اخت 

مدارس نيز استفاده مي كنيم. 

نايب رييس كميسيون قضايي و حقوقي مجلس شوراي 
اسلامي، با بيان اينكه يكي از چالش هاي اساسي فراروي 
دستگاه قضايي كشور جمعيت كيفري زندان ها است، 
گفت: بازنگ��ري در پرون��ده  زندانيان مهري��ه، كاهش 
جمعيت كيف��ري زندان ها را به همراه خواهد داش��ت. 
يحيي كمالي پور در رابطه با دستور رييس قوه قضاييه به 
روساي دادگستري ها براي بازنگري در پرونده زندانيان 
مهريه گفت: يكي از چالش هاي اساسي فراروي دستگاه 
قضايي كشور آمار بالاي زندانيان و همان جمعيت كيفري 
زندان ها است، در ادوار مختلف روساي قوه قضاييه سعي 
كردند با دستور العمل ها و بخش نامه هايي، اين جمعيت 
را به نحوي كاهش دهند، اما متاسفانه كاهش محسوسي 
نداشت. نايب رييس كميسيون قضايي و حقوقي مجلس 
شوراي اس��لامي، با بيان اينكه تعداد زندانيان متناسب 
با ظرفيت زندان ها نيس��ت، افزود: عدم تناسب ظرفيت 
زندان ها با جمعيت كيفري، مش��كلات و گرفتاري  هاي 
عديده اي در حوزه آسيب هاي اجتماعي در زندان ايجاد 
كرده است. بنابر اين مديريت، كنترل و نظارت بر زندان ها 
ميس��ر نمي ش��ود مگر اينكه جمعيت كيفري زندان ها 
كاهش پيدا كند. اين نماينده مردم در مجلس اظهار كرد: 
در چند ماه اخير، مراجع تقليد طي صحبت هايي زنداني 
كردن افراد به دليل مسائل مالي مخصوصاً مهريه را موجه 
ندانستند، رياس��ت قوه قضاييه هم از همين باب دستور 
بازنگري در پرونده هاي مهريه را صادر كرده و سعي كرد 
شرايط به نحوي فراهم شود كه حداقل افرادي كه متمكن 
نيستند و اعسارشان روشن است براي پرداخت مهريه به 

زندان فرستاده نشوند. نماينده مردم جيرفت و عنبرآباد در 
مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: هر ديني كه بر گردن 
انسان است بايد راه  قانوني داشته باشد، بازنگري در پرونده 
زندانيان مهريه بايد به عنوان آخرين راه حل مورد استفاده 
قرار بگيرد. بنده فكر مي كنم دستور رييس قوه قضاييه 
خواست عمومي جامعه اس��ت. طي آخرين آمار حدود 
۵000زنداني مهريه درزندان ها هستند كه براي كشور 
مشكلاتي را ايجاد كرده است.  اين نماينده مردم در مجلس 
دهم اظهار كرد: اگر دستور رييس قوه قضاييه بر روساي 
دادگستري هاي سراسر كشور اجرايي شود، شاهد كاهش 
جمعيت كيفري زندان ها  و بدهكار  مالي خواهيم بود كه از 
لحاظ روحي و رواني شرايط بسيار خوبي در جامعه ايجاد 
مي كند.   نايب رييس كميسيون قضايي و حقوقي مجلس 
شوراي اسلامي، در پايان خاطرنشان كرد: ما نبايد صرفاً به 
دستور رييس قوه قضاييه مبني بر بازنگري در پرونده هاي 
زندانيان مهريه و اثرات ناشي از آن اكتفا كنيم، بلكه بايد يك 
راهكار مناسب براي اين معضل اجتماعي پيدا كنيم تا افراد 
متناسب با اعتبار و سرمايه شان مهريه تعيين كنند، چراكه 
بر اس��اس ماده ۱0 قانون مدني »قراردادهاي خصوصي 
نسبت به كساني كه آن را منعقد نموده اند در صورتي كه 
مخالف صريح قانون نباشد نافذ است« مگر اينكه خلاف 
قانون يا شرع باشد.بنابر اين ما بايد با فرهنگسازي بسترهاي 
اجتماعي را به نحوي فراهم كنيم كه مردم بر اساس ميزان 
س��رمايه خود تعهد مهريه بدهند. اما در كل اين دستور 
بسيار خوبي بود و مي تواند بسترساز و آغاز كننده خوبي 

براي تحول در اين زمينه باشد.

به پيش��نهاد وزير تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي، در 
جلسه هيات وزيران با موضوع افزايش مستمري هاي 
بازنشس��تگي، ازكارافتادگي و مجموع مس��تمري 
بازماندگان مش��مولان قانون تامين اجتماعي كه تا 
پايان سال 97 برقرار شده است مطرح و تصويب شد. 
محمد شريعتمداري گفت: براس��اس مصوبه پايان 
سال ۱397 شوراي عالي كار و تصميمات اتخاذ شده 
در س��ازمان تامين اجتماعي، هي��ات دولت افزايش 
مستمري ماهانه مس��تمري بگيران سازمان مذكور 

را مصوب كرد. 
به گفته او، از يكم فروردين سال 98 مستمري كليه 
دريافت كنن��دگان حداقل مس��تمري به ميزان يك 
ميليون و ۵۱6 هزار و 88۱ تومان )معادل ۵/36درصد 
رش��د نسبت به مس��تمري س��ال قبل( و براي ساير 
س��طوح به ميزان ۱3 درصد مستمري آنان در پايان 
اس��فند س��ال 97 به علاوه مبلغ ثاب��ت 26۱ هزار و 
۱47 توم��ان افزايش مي يابد. ش��ريعتمداري افزود: 
افزايش مس��تمري ساير افرادي كه مستمري آنها به 
نسبت س��نوات پرداخت حق بيمه برقرار شده است، 
به ترتيب براس��اس افزايش هاي مذكور و به نس��بت 
س��نوات پرداخت حق بيمه آنان محاسبه و پرداخت 

خواهد شد.

محمدحسن زدا، سرپرست سازمان تامين اجتماعي 
پي��ش از اين در اين ب��اره توضيحاتي اراي��ه و درباره 
افزايش حقوق مس��تمري بگيران و بازنشس��تگان 
س��ازمان تامين اجتماعي در سال جاري اظهار كرده 
بود: دو گروه مس��تمري بگير و بازنشس��ته داريم كه 
حداقلي بگيران و س��اير سطوح اس��ت. او همچنين 
گفته بود كه براي حداقل��ي بگيران كه قانون تعيين 
تكليف مي كن��د و طبق مصوبه ش��وراي عالي 36.۵ 
درصد به حقوق آنها اضافه مي شود. به عبارتي ديگر 
افرادي كه سال گذش��ته دريافتي شان يك ميليون 
و ۱00 هزار تومان بود امس��ال به يك ميليون و ۵00 

هزار تومان مي رسد.
زدا با اش��اره به ميزان افزايش گروه دوم يعني س��اير 
سطوح درآمدي اظهار كرده بود: ساير سطوح درآمدي 
اشخاصي هستند كه بيش از يك ميليون و 200 هزار 
تومان دريافتي دارند. با احتساب افزايش ۱3 درصدي 
به علاوه 26۱ هزار تومان نقد، اگر شخصي دريافتي اش 
دو ميليون تومان در س��ال گذش��ته بوده، امسال به 
دوميليون و ۵2۱ هزار تومان مي رس��د. اگر دريافتي 
شخصي سه ميليون تومان بوده به سه ميليون و 6۵۱ 
هزار تومان مي رسد و اگر چهار ميليون تومان بوده به 

چهارميليون و 78۱ هزار تومان مي رسد.
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98؛سالديپلماسيسلامت
برايايران

معاون كل وزارت بهداش��ت گفت: در زماني كه 
امريكا و ترامپ به صورت منفردانه اقدام به تحريم 
ايران مي كنند، براي ما امسال، سال ديپلماسي 
سلامت است و سالي اس��ت كه نشان مي دهيم 

ايران در حوزه علم و سلامت پيشگام است.
ايرج حريرچي در حاشيه هفتمين نشست مجمع 
جهاني سلامت گفت: در شرايطي كه دشمنان ما 
سعي كردند ما را تحريم كنند، دو اتفاق مهم در 
كشور برنامه ريزي كرديم كه اولي، رويداد برگزاري 
مجمع جهاني سلامت بود. اين رويداد به مدت دو 
روز در جزيره كيش و ب��ا حضور مهماناني از 43 
كشور دنيا و در سطح وزير و معاونان وزير برگزار 
شد. آنها به ايران آمدند و ديدند كه ايران مي تواند 
در روز خليج ف��ارس نقش خود را در س��لامت 

جهاني ايفا كند.
او با بيان اينكه ايران اسلامي براي سلامت مردم 
خود و دنيا ت��لاش مي كند، اف��زود: رويداد دوم 
نشستي اس��ت كه قرار است در مهرماه با حضور 
وزراي بهداشت كش��ورهاي غرب آسيا و شمال 
آفريقا برگزار ش��ود. در اين نشس��ت حدود ۵۱ 
وزير به همراه رييس سازمان جهاني بهداشت و 

مسوولان اين سازمان به ايران مي آيند.
حريرچي تأكيد كرد: در زماني كه امريكا و ترامپ 
به صورت منفردانه اقدام به تحريم ايران مي كنند، 
براي ما سال ديپلماسي سلامت است و سالي است 
كه با تواني كه داريم و با اعتماد عمومي كه جامعه 
جهاني در حوزه س��لامت به ايران داشته است، 
نش��ان مي دهيم ايران در حوزه علم و س��لامت 

پيشگام است. 

قدرتپايينخريدكارگران
قابلتحملنيست

عضو فراكس��يون كارگري مجلس با بيان اينكه 
هيچ خلأ قانوني براي حمايت از كارگران وجود 
ندارد گفت: برنامه شش��م پرداخت بدهي هاي 
دولت به سازمان تامين اجتماعي را در راس امور 
گذاش��ت كه دولت آن را پرداخت كند و سازمان 
تامين اجتماعي بتواند حقوق بازنشس��تگان را 
بدهد اما هميشه در اين نقطه اهمال كاري صورت 

مي گيرد.
سهيلا جلودارزاده با اش��اره به روز جهاني كار و 
كارگر و نحوه حمايت دولت و مجلس از اين قشر 
در شرايط اقتصادي موجود گفت: هفته كارگر را 
به تمام كساني كه در كسوت كار و كارگري فعاليت 
مي كنند تبريك مي گويم و خوش به حال آنها كه 
ثمره دسترنج خود را استفاده مي كنند. وظيفه 
مجلس، دولت و حاكميت در مقابل نيروي كار، 
همان وظيفه اي است كه خدا تعيين كرده يعني 

نبايد حاصل كار اين افراد تباه شود.
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر 
و پرديس در مجلس شوراي اسلامي، ادامه داد: 
در اين دو سال اخير مشكلات بزرگي براي جامعه 
كارگري ايجاد شد و آن پايين آوردن قدرت خريد 
اين قشر بود؛ اگرچه جامعه كارگري طلب هاي 
بسياري از دولت داشتند، اما با اقدامي كه دولت و 
مجموعه حاكميت براي كسري بودجه انجام داد، 
قدرت خريد يك ميليون و 200 هزار توماني به 
300 هزار تومان تنزل پيدا كرد و اين فشار ديگر 
قابل تحمل نيس��ت. رييس كارگروه اشتغال و 
كارآفريني كميسيون اجتماعي مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: باي��د دقت كنيم ك��ه اگر حق 
صاحب حقي را پرداخت كنيم، آن موقع است كه 
امدادهاي غيبي به سراغ ما مي آيد و كمك مي كند 
تا در برابر دشمنان دين و خدا بايستيم و در اين 
زمان اگر بخواهيم در داخل يك سري چيزهايي 
را نبينيم و در خارج در برابر آنها ايستادگي كنيم.

تعرضبهتنفسگاهريهكشور
باويلاسازيدرجنگل

نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه تجاوز  به 
تنها تنفس گاه ريه كشور با ويلاسازي در جنگل ها 
متوقف ش��ود، گفت: نظارت واجرا حلقه مفقوده 
جلوگيري از تغيير كاربري در اراضي كش��اورزي 

وجنگل ها است.
عل��ي ابراهيمي درب��اره وضعيت س��اخت ويلا 
درمناط��ق جنگلي، گفت: ساخت وس��از ويلا در 
جنگل ها به ش��دت به اكوسيستم طبيعت ضربه 
وارد مي كند بنابراين نباي��د به هيچ وجه ممكن 
اجازه داد، تغيير كاربري در جنگل ها تحت هيچ 
شرايطي به وقوع بپيوندد. نماينده مردم شازند در 
مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: سازمان مراتع 
وجنگل ها با عوامل ويلاسازي در جنگل ها برخورد 
قاطع كنند زيرا ما قانون تنفس جنگل را نيز براين 
اساس در مجلس شوراي اسلامي مصوب كرديم 
كه بتوانيم از اكوسيستم طبيعي جنگل محافظت 

وپاسداري كنيم.
او ادامه داد: تنها شايد بتوان ساخت و ساز آلونك 
در اراض��ي كش��اورزي آن هم براي اس��تراحت 
كشاورزان را توجيه كرد ودر غير اين صورت هيچ 
نوع تغيير كاربري در اراضي كشاورز ي و جنگل ها 
را نمي ت��وان تاييد كرد. نماينده مردم ش��ازند در 
مجلس افزود: شايد بتوان تنها ساخت آلونك در 
كنار اراضي كشاورزي را براي استراحت كشاورزان 
توجيه پذيركرد بنابراي��ن نبايد اجازه داد، قوانين 
جلوگيري از تغيير كاربري در اراضي كشاورزي و 
قانون تنفس جنگل ناديده گرفته شود زيرا اين امر 
مي تواند براي محيط زيست مشكلات عديده اي 
به بار آورد. عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس يادآورش��د: قانون تنفش جنگل 
نيز با تاكيد بر جلوگي��ري از تعرض به جنگل ها 
و جلوگيري از قاچاق چوب تصويب ش��ده است 
بنابراين به هيچ  عنوان نبايد اجاز ه داد، منازلي در 

دل جنگل ها ساخته شود.
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شركت هاي هواپيمايي از بانك مركزي گلايه دارند

عضو هيات علمي پژوهشگاه بين المللي زلزله و مهندسي زلزله عنوان كرد

تخصيصقطرهچكانيارزنيماييبهايرلاينها

هشدار نسبت به موقعيت سيل خيز بزرگراه امام علي )ع( تهران

پايان روياي ۶۳۰ واگن براي متروي تهرانانتقاد رييس شوراي عالي استان ها از رييس جمهور

گروه راه و شهرسازي|
درحالي كه براساس وعده بانك مركزي به شركت هاي 
هواپيمايي در شهريور س��ال 97 قرار براين بود كه اين 
بانك براي كاهش فش��ارمالي به ايرلاين ها، ارز نيمايي 
به آنه��ا پرداخت كند، اما براس��اس تازه ترين اظهارات 
دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي، ارايه ارز نيمايي به 
ايرلاين ها، همچنان به صورت نامنظم و در واقع يك خط 
در ميان انجام مي شود. مقصود اسعدي ساماني با ابراز 
نارضايتي از وضعيت پرداخت ارز نيمايي به ايرلاين ها 
گفت:  شركت هاي هواپيمايي گلايه دارند كه ارز نيمايي 
در زمان لازم و به موقع به آنها تخصيص نمي يابد، بنابراين 
ناگزير هستند به خاطر سرعت كار خود ارز آزاد از طريق 
بازار تهيه كنند. او همچنين اظهار كرد: بانك مركزي به 
جاي يورو و دلار ب��ه ايرلاين ها روپيه هند، لير تركيه يا 
يوان چين در قالب ارز نيمايي مي دهد، حال شركت هاي 
هواپيماي��ي بايد اين ارز ها را در ب��ازار آزاد تبديل كنند 
بنابراين هزينه »تبديل« و هزينه »نقل و انتقال« بر آنها 
تحميل مي شود كه حدود ۱۲ درصد است  ضمن آنكه 
اين پروسه سرعت لازم هم  ندارد و با تاخير انجام مي شود.

اظهارات دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي در شرايطي 
مطرح شده اس��ت كه مرداد ماه سال گذشته و با تداوم 
بح��ران ارزي در كش��ور، دولت ايرلاين ها را از ليس��ت 
دريافت كنن��دگان ارز دولت��ي خط زد و ش��ركت هاي 
هواپيمايي مجبور ش��دند ارز مورد نياز خود را از س��نا 
)س��امانه نظارت ارزي( دريافت كنند، س��امانه اي كه 
نرخ ارز در آن تفاوت چندان��ي با بازار آزاد ندارد، همين 
موضوع موجب شد شركت هاي هواپيمايي كه نزديك 
60 درصد فعاليت هايش��ان ارزي اس��ت تحت فش��ار 
بي سابقه اقتصادي قرار بگيرند به گونه اي كه در همان 
زمان پيش بيني مي شد در صورت ادامه اين وضعيت، 
بس��ياري از ايرلاين ها مجبور به خداحافظي از صنعت 
هوايي كشور ش��وند. اما ايرلاين ها ساكت ننشستند و 
انجمن شركت هاي هواپيمايي به نمايندگي از ايرلاين ها 
جلساتي را با سازمان هواپيمايي كشوري و بانك مركزي 
برگزار كرد و خواهان بازگشت شرايط به قبل شد اما دولت 
قاطعانه اعلام كرد كه از اين پس ارز دولتي فقط به واردات 
كالاهاي اساس��ي اختصاص مي يابد، برهمين اساس 
تلاش ايرلاين ها وارد فاز جديدي ش��د و آنها خواستار 
پرداخت ارز از س��امانه نيما )نظ��ام يكپارچه مبادلات 
ارزي( شدند. اين بار بانك مركزي دربرابر خواسته جديد 

ش��ركت هاي هواپيمايي، كوتاه آمد و شهريور ماه سال 
گذشته، خبر پرداخت ارز نيمايي به ايرلاين ها رسانه اي 
شد اما اقدام مثبتي ازسوي بانك مركزي در اين راستا 
انجام نشد. مهرماه 97 بود كه صداي اعتراض دبير انجمن 
شركت هاي هواپيمايي بلند شد، اسعدي ساماني اعلام 
كرد كه بانك مركزي با وجود وعده اي كه به ايرلاين ها 
براي پرداخت ارز نيمايي داده، وعده اش را عملياتي نكرده 
است و فشار اقتصادي وارده به شركت هاي هواپيمايي 
ممكن اس��ت مانع از فعاليت ايرلاين هاي كوچك شود 
بنابراين بايد هر چه سريعتر، تكليف آنها مشخص شود.  
پس از مدت��ي خبرهايي درباره اراي��ه ارز نيمايي به دو 
شركت هواپيمايي منتشر ش��د خبري كه تا حدودي 
اميدوار كننده ب��ود، اما طي ماه هاي بعد موضع گيري و 
واكنش انجمن شركت هاي هواپيمايي به پرداخت ارز 
نيمايي و فرآيند اجرايي آن منفي و همراه با انتقاد بود، 
چون عملكرد بانك مرك��زي به توافق نامه با ايرلاين ها 
به درس��تي اجرا نمي ش��د و همچنان هم اين بدقولي 
ادامه دارد. به نظر مي رسد، تكليف بانك مركزي پس از 
گذشت 7 ماه از وعده اي كه به ايرلاين ها براي پرداخت 
ارز از س��امانه نيمايي داده است، روشن نيست وهمين 
موضوع شركت هاي هواپيمايي را با مشكلات عديده اي 
مواجه كرده است، اين بي نظمي در پرداخت ارزنيمايي 
نه تنها به مش��كلات مالي ايرلاين ها مي افزايد، بلكه به 
علت افزاي��ش قيمت بليت، به كاهش آمار س��فرهاي 

هوايي نيز مي انجامد. 

     مشكل مضاعف
مشكلات با بانك مركزي به همين جا ختم نمي شود، اين 
بانك نه تنها ارز نيمايي را به درس��تي و منظم پرداخت 
نمي كند بلكه آن را به صورت روپيه، لير و ... ساير ارزها به 
ايرلاين ها مي دهد و همين موضوع هزينه سربار تبديل 

ارز را به شركت هاي هواپيمايي وارد مي كند.
به گفته دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي، مشكل ديگر 
شركت هاي هواپيمايي اين است كه اگر ارز نيمايي آن 
هم با تأخير داده مي شود، به يورو و دلار نيست در حالي 
كه  معاملات شركت هاي هواپيمايي با طرف هاي مقابل، 
اغلب به صورت يورو يا دلار است. او افزود: بانك مركزي 
به جاي يورو و دلار به ايرلاين ها روپيه هند، لير تركيه يا 
يوان چين در قالب ارز نيمايي مي دهد، حال شركت هاي 
هواپيماي��ي بايد اين ارز ها را در ب��ازار آزاد تبديل كنند 

بنابراين هزينه »تبديل« و هزينه »نقل و انتقال« بر آنها 
متحمل مي شود كه حدود ۱۲ درصد است  ضمن آنكه 
اين پروسه سرعت لازم هم  ندارد و با تاخير انجام مي شود. 
اسعدي ساماني همچنين درباره روند دريافت ارز نيمايي 
از سوي ش��ركت ها بيان كرد: همان گونه كه گفته شد 
شركت ها با تأخير اين ارز را دريافت مي كنند همچنين 
برخي  شركت هاي هواپيمايي هم هنوز نتوانسته اند ارز 
نيمايي دريافت كنند، بنابراين مجبور هستند، ارز مورد 

نياز خود را از طريق بازار آزاد تهيه كنند. 

     پول سوخت هواپيما نقدي جابه جا مي شود
 با آغاز فاز دوم تحريم هاي امريكا عليه ايران تعدادي از 
شركت هاي سوخت رس��ان در فرودگاه هاي خارجي از 
ارايه سوخت به هواپيماهاي ايراني سرباز زدند، اقدامي 
كه براي ايرلاين هاي ايراني مشكل ساز شده است )اگرچه 

مسوولان هوايي بارها اعلام كرده اند كه اين اقدام تاثيري 
در پروازه��اي ايراني ن��دارد( اما مش��كل ايرلاين ها در 
خارج از كشور تنها در عدم سوخت رساني شركت هاي 
سوخت رسان خلاصه نمي ش��ود آنها به دليل بدقولي 
بانك مركزي در پرداخت ارز نيمايي مجبور هس��تند 
پول س��وخت را نقدي جابه جايي كنن��د، دبير انجمن 
شركت هاي هواپيمايي با اعلام اين خبر و با تأكيد بر اينكه 
دريافت ارز به صورت آزاد هزينه شركت هاي هواپيمايي را 
افزايش داده است، گفت: در تخصيص ارز نيمايي، سرعت 
عمل بسيار مهم اس��ت،  به عنوان مثال براي پرداخت 
پول سوخت شركت هاي سوخت رس��ان در پروازهاي 
خارجي، شركت هاي هواپيمايي بايد ارز كش )نقد( به 
همراه داشته باشند، حال اگر در تأمين ارز  تسريع نشود، 

شركت ها مجبور هستند، از بازار آزاد، ارز تهيه كنند.
دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي ادامه داد: ممكن 

اس��ت ش��ركت هواپيمايي براي رفع نقص فني خود 
نيازمند يك قطعه باشد، بنابراين بايد ۴0 تا ۵0 هزار دلار 
به س��رعت تأمين كنند، زيرا شركت در پروازهاي خود 
نمي تواند معطل شود و بايد با رفع نقص فني، هواپيما 
پرواز كند، حال زماني كه در تخصيص ارز نيمايي تاخير 
رخ مي دهد، شركت  هواپيمايي مجبور است به ناچار ارز 
را از بازار آزاد تهيه كند. او اظهار كرد: از سوي ديگر ثبت 
سفارش و دريافت ارز نيمايي از بانك، خود پروسه زماني 
طولاني دارد،  اما هواپيم��ا را نمي توان براي يك قطعه 

۵0 هزار دلاري زمين گير كرد و ۲ ماه در صف ارز ماند.
اسعدي ساماني همچنين با بيان اينكه زيرساخت هاي 
ارتباط��ي ش��ركت هاي هواپيمايي با بانك ه��ا از نظر 
دريافت ارز نيمايي برقرار است، افزود: با وجود اين پروسه 
تصميم گيري و تخصيص ارز نيمايي طولاني اس��ت و 

حتي به برخي پرونده هاي ما جواب هم داده نمي شود.

مهدي زارع، عضو هيات علمي پژوهشگاه بين المللي 
زلزله و مهندسي زلزله با بيان اينكه پس از وقوع سيل 
اخير، كشور با زمين لغزش مواجه بوده و تعداد زمين 
لغزش ها در استان مازندران ۳7۲ مورد بوده است، گفت: 
در بسياري از دره هاي شهر تهران ساخت و سازهايي 
رخ داده است، به گونه اي كه سرتاسر بزرگراه امام علي 
)ع( بدون توجه به ساختار زمين جاده كشي شده و در 
صورت وقوع سيل از شميران تا شهرري دچار حادثه 

خواهد شد.
به گزارش ايس��نا، زارع در پنل تخصصي سيل سي و 
هشتمين گردهمايي علوم زمين با اشاره به عوامل موثر 
در بروز سيلاب هاي ۴۵ روز گذشته، افزود: شهرسازي 
در مناطقي كه نبايد توسعه شهري مي يافت، يكي از 

عوامل موثر در بروز اين سيل بوده است.
وي با بيان اينكه در برخي از اراضي تغيير كاربري صورت 
گرفته اس��ت، اظهار كرد: اين امر عم��لًا زمين را نفوذ 
ناپذيرتر كرده اس��ت. تغيير كاربري در منطقه درياي 
كاسپين از استان گلستان، مازندران تا خوزستان و سد 
كرخه و دز به وفور يافت مي شود كه اين تغيير كاربري با 
بي تدبيري و با مشاركت مردم رخ داده است. عضو هيات 
علمي پژوهشگاه زلزله با اشاره به وضعيت دره هاي تهران 
گفت: بسياري از اين دره ها به صورت كانال ساخته شده 
است، مانند بوستان هاي »نهج البلاغه« و »جوانمردان« 
كه به نام س��اماندهي رودها ايجاد شده اند و در برخي 
از اين دره ها بزرگراه س��اخته شده است مانند بزرگراه 
»امام علي«. به گفته وي، بزرگراه امام علي مكان بسيار 
خطرناكي است؛ چراكه هرگز مطالعات زمين شناسي 
در س��اخت آن صورت نگرفته است و اگر از شميران تا 
ش��هر ري برويد، عملًا از تونل عبور مي كنيد چون دو 

طرف آن ديوار اس��ت و اين نگراني وجود دارد كه اگر 
س��يلي در آن رخ دهد، ۴ تا ۵ هزار خودرو تا شهر ري 

مي روند.
زارع سدسازي هاي بي رويه را يكي ديگر از عوامل موثر 
در اين رخدادهاي اخير دانست و يادآور شد: در 60 سال 
قبل ۵0 ميليارد متر مكعب مخزن سد ايجاد شده است 
و تا روز ۱۲ فروردين ماه حدود ۳۵ ميليارد متر مكعب 
حدود 70 درصد آب در مخازن جمع شده و اين در حالي 
است كه سالي ۲۲۵ ميليون متر مكعب رسوب در پشت 
سدها انباشته مي شود كه اين ميزان يعني سدها هر ۲0 

سال ۴ ميليارد متر مكعب رسوب دريافت مي كنند.
زارع با اشاره به سد وش��مگير اضافه كرد: در بازديدي 
كه از اين سد در هفته گذشته داشتم، مشاهده كردم 

كه عملًا اين سد با رسوب پر شده است و كارايي خود را 
به عنوان سد از دست داده است، ضمن آنكه نيروهاي 
امدادي كه براي امدادرساني به منطقه اعزام شده بودند، 
اعلام كردند هر چه به دنبال رد »گرگانرود« گشتند، 
نيافتند؛ چرا كه اگر به تصاوير ماهواره اي اين منطقه نگاه 
شود در همه مسيرهاي اين رود شخم زده شده و كشت و 
زرع در آن رونق داشته است. به گفته وي، در گرگانرود، 
كنار گذري ايجاد ش��ده كه از كنار سد وشمگير عبور 
مي كند و دو سد ديگر استان »گلستان« و »بوستان« در 
زمان شدت يافتن بارندگي ها سرريز كردند. عضو هيات 
علمي پژوهشگاه بين المللي زلزله، اظهار كرد: علاوه بر 
آن دريچه هاي سد وشمگير باز نشد؛ چراكه بر اساس 
گزارش هاي محلي زماني كه براي باز كردن دريچه اين 

سد اقدام شد، امكان باز كردن آنها به دليل انباشته شدن 
رسوب در اين سد فراهم نبود. زارع با بيان اينكه در ۳0 
سال اخير سدس��ازي بي رويه اي رخ داده است، گفت: 
ما از اين سدها براي مصارف كشاورزي و ساير مصارف 
استفاده مي كنيم، ولي به تبعات اين نوع اقدامات كمتر 

توجه شده است.
وي با تاكيد بر ضرورت تهيه نقشه زمين شناسي سيل 
سدها در كشور، افزود: سدهايي كه ساخته شد، بعضاً 
جانمايي مناسبي ندارند؛ نمونه آن سد »سليمان تنگه« 
است كه در سال 77 آبگيري و دريچه هاي آن باز شد. 
اين س��د ۲۲0 ميليون متر مكعب حجم مخزن دارد، 
ولي در حال حاضر حجم مخزن واقعي آن ۱60 ميليون 
متر مكعب اس��ت. زارع افزود: در مدت ۲۱ سال حدود 
يك چهارم )60 ميليون مترمكعب( رسوب در اين سد 
انباشته شده است و از سوي ديگر مشاهده مي شود كه با 
هر سدسازي دستكاري در طبيعت شده و در مكان هايي 
كه سد ساخته مي شود محاسبه مي شود كه به چه ميزان 
به شهرها نزديك تر هستند. اين محقق حوزه مخاطرات 
با انتقاد نسبت به ساخت و ساز در حريم رودخانه، نمونه 
آن را سد جاجرود ذكر كرد كه هم در پشت سد ساخت 
صورت گرفته و هم هتلي كه مجوز ساخت 7 طبقه را 
داشته و الان ۱۳ طبقه ش��ده، ساخته شده است. وي 
با بيان اينكه س��دها در مكان هايي احداث شده اند كه 
رسوب گذاري صورت گرفته و لايروبي ها نيز دير به دير 
صورت مي گيرد، خاطرنشان كرد: سد »سفيدرود« كه 
تصور مي شد ۵0 ساله پر شود، در مدت ۳0 سال پر بود و 
اين امر نشان مي دهد كه اين سد حتي از پيش بيني هاي 
اوليه زودتر پر ش��د، چون رسوب از بالا دست وارد اين 

سد مي شود.

     سدسازي از عوامل موثر در ايجاد سيل
زارع، ايجاد سد در اطراف ش��هرها را از ديگر عوامل موثر 
در سيل ذكر كرد و توضيح داد: در كليه شهرهاي شمالي 
ايران جاده هاي كمربندي ايجاد شده است. خاكريزهاي 
ايجاد شده آب گذر را قطع كرده و به جرات مي توان گفت 
كه كليه شهرهاي شمالي ايران با اين خاكريزها محاصره 
شده اند و به جرات مي توان گفت كه هر شهري از شمال 
كه دچار چنين بارش هايي ش��ود با اين چالش ها مواجه 
خواهد شد.وي با تاكيد بر اينكه خشكسالي موجب كاهش 
نفوذپذيري مي شود، گفت: زماني كه ما يك دوره طولاني 
خشكسالي را سپري كرديم، خاك متراكم خشك، در زمان 
سيل همانند غشايي عمل مي كند كه مانع از وارد شدن آب 

به داخل خاك مي شود.

     زمين لغزش ها از تبعات سيل هستند
زارع زمين لغزش ها را از تبعات سيل نام برد و يادآور شد: به 
دليل سيل كش��ور درگير زمين لغزش شد، به گونه اي كه 
تعداد زمين لغزش ها در اس��تان مازندران ۳7۲ مورد بوده 
است و موجب شد كه همه جاده هاي روستايي آسيب هاي 
جدي ببينند.وي نسبت به مكان هاي با پتانسيل هاي زمين 
لغزش كه هنوز زمين لغزش در آن رخ نداده است، هشدار داد 
و خاطرنشان كرد: اگر زمين لغزش در هر كدام از دامنه هاي 
شمال تهران رخ دهد، فجايعي در دره هاي تهران رخ خواهد 
داد.زارع تهيه نقش��ه زمين شناسي س��يل را از ضروريات 
مديريت بحران دانس��ت و افزود: تا زماني كه اين نقشه ها 
را در اختيار نداشته باشيم، همه اطلاعات ما از سدسازي و 
برآورد سيل ناقص است.وي به بيان وضعيت امدادرساني 
در سيلاب اخير پرداخت و تاكيد كرد: وضعيت امدادرساني 

كشور بر اساس فداكاري، ايثارگري بوده و پرهزينه است.

رييس شوراي عالي استان ها گفت: ما از رياست جمهوري 
گله مند هستيم؛ چراكه طي سال هاي حضور روحاني در 
مسند رياست جمهوري، با وجود دعوت هاي مكرر، ولي 
در ميان شوراييان حضور پيدا نكردند.  به گزارش                                                                                                                                                                                                                        فارس، 
الوي��ري در نطق پيش از دس��تور هفدهمين اجلاس 
ش��وراي عالي اس��تان ها گفت: ما از رياست جمهوري 
گله مند هس��تيم. طي س��ال هاي حضور روحاني در 
مسند رياس��ت جمهوري و با وجود دعوت هاي مكرر 
از اين ايشان هيچگاه در ميان ش��وراييان حضور پيدا 
نكرد. امس��ال نيز از حدود ۴ ماه گذشته پيگيري هايي 
را به صورت مكت��وب از نهاد رياس��ت جمهوري براي 
دعوت از ايش��ان و حضور وي در روز ملي شوراها انجام 
شد. مس��وولان نهاد رياست جمهوري نيز قول مساعد 
دادند، اما در هفته هاي پاياني اطلاع دادند آقاي روحاني 
نمي تواند در مراس��م حضور پيدا كند. رييس شوراي 
عالي استان ها گفت: گلايه بعدي ما مربوط مي شود به 
قوه قضاييه؛ هفته گذشته از حضور مهدي مقدري عضو 
شوراي اسلامي شهر به اصفهان در جلسات شورا ممانعت 
ش��د و گفتند وي نمي تواند به مدت 6 ماه در جلسات 
حضور پيدا كند كه ما نسبت به اين موضوع معترضيم و 

گلايه هايي داريم؛ چراكه حضور يا عدم حضور عضو شورا 
ضوابط و مقرراتي دارد كه بايد اين ضوابط رعايت شود 
كه متأسفانه مورد توجه قوه قضاييه قرار نگرفته است. 
وي با اش��اره به موضوع لايحه ماليات بر ارزش افزوده 
گفت: متأسفانه در جمع بندي كميسيون اقتصادي و در 
گزارش ارسا ل شده اين كميسيون، وظايف شوراها به 
خصوص در حوزه وضع عوارض محلي حذف شده است. 
اگر اين احكام در مجلس راي بياورد معناي آن اين است 
كه شهرداري ها، دهياري ها به نهادهاي دولتي تبديل 

شده و شوراها نيز به نهاد تشريفاتي تبديل مي شود.
الويري گفت: وضعيت مالي و اقتصادي ش��هرداري ها 
به شدت بحراني شده و اساسا بيش از 60 درصد درآمد 
آنها كاهش مي يابد؛ چراكه عوارض تا 60 درصد درآمد 
شهرداري ها را شامل مي شود. وي افزود: سالروز شوراها 
را به همه نمايندگان و م��ردم تبريك عرض مي كنم 
و ش��وراها به عنوان يك نهاد م��ردم پايه كانون جلب 
مش��اركت مردم براي اداره امور ش��هري، روستايي و 

منطقه اي هستند.
وي گفت: اساسا تحقق واقعي دموكراسي غيرمتمركز 
يك الگوي بي بديل اس��ت كه توسعه راستين به شمار 

مي رود و حقيقت اين امر اين است كه توسعه و شكوفايي 
مردم پايه و از پايين به بالا سبب احساس تعلق مردم به 
كارهاي خود مي شود. الويري اظهار كرد: در مقدمه قانون 
اساس��ي به صراحت بيان مي شود و همچنين در اصل 
هفتم قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران قانون گذار 
سلسله مراتب شوراها را در كنار مجلس شوراي اسلامي 
قرار داده و بيان مي كند. لازم است توجه شود در اصول 
يكصدم تا يكصد و شش��م قانون اساسي كه به شوراها 
اختصاص دارد، كارويژه هاي مختلف و كليدي براي اين 
نهادها در نظر گرفته ش��ده و برخي از اين ماموريت ها، 
عبارتند از جلب مش��اركت مردم براي پيش��برد امور 
اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي، رفاهي، آموزش و نظارت 

بر همه امور محلي تا سطح استان.
رييس شوراي عالي استان ها اظهار كرد: اما در عمل و در 
قوانين عادي متأسفانه نگاه به شوراي عالي استان ها به 
تدريج تقليل يافته و اين نهاد مردمي را تضعيف كرده اند. 
وي ادامه داد: واگذاري امور به شوراها يك ضرورت براي 
پيشرفت ميهن اس��ت و تا زماني كه اين تمركززدايي 
صورت نگيرد توسعه و پيشرفت كشور، خوابي است كه 

تعبير فردا ندارد.

محمدعلي كروني، دبير كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران با اش��اره به نامه نگاري بانك مركزي 
خبر داد كه فاينانس خريد 6۳0 واگن براي متروي تهران 
از اولويت خارج شده اس��ت. كروني در گفت وگو با مهر، 
با اش��اره به آخرين وضعيت 6۳0 واگن��ي كه قرار بود به 
متروي تهران تزريق شود، گفت: مناقصه خريد اين 6۳0 
واگن در ۲۸ ش��هريور سال 96 برگزار شد كه پس از طي 
مراحل اداري در تاريخ ۸ اسفند همان سال برنده مناقصه 
مشخص ش��د، اما ۱0 ماه بعد و در تاريخ ۱۳ دي ۱۳97 
قرارداد 6۳0 واگن با برنده مناقصه كه واگن سازي تهران 
و طرف چيني بود، بسته شد. وي افزود: با توجه به اينكه 
قرارداد 6۳0 واگن از طريق فاينانس تأمين اعتبار مي شود، 
با وضعيت موجود به نظر مي رس��د قطاري از محل اين 
قرارداد به شبكه مترو تهران اضافه نخواهد شد. كروني با 
اشاره به اينكه قرارداد 6۳0 واگن از سوي شوراي اقتصاد 
نيز مورد تأييد قرار گرفته اما در اولويت بانك مركزي قرار 
ندارد، تصريح كرد: امكان تأمين خط اعتباري براي اين 
واگن ها از طريق سازمان س��رمايه گذاري و كمك هاي 
اقتصادي فني ايران نيز فراهم نشد. دبير كميسيون عمران 
و حمل و نقل شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه شخص 

معاون اول رييس جمهور نيز پيگير تخصيص اعتبارات 
براي اين واگن ها هستند، گفت: با وجود تمامي تلاش ها 
به نظر مي رسد قرار نيست به اين زودي به ناوگان مترو، 
قطاري از محل اين قرار داد افزوده ش��ود. وي با اشاره به 
وضعيت ۱0 رام قطاري كه وعده داده شده بود از بهمن ماه، 
ماهي يك قطار به ناوگان مترو اضافه شود، اظهار كرد: هنوز 
يك رام قطار نيز به متروي تهران تزريق نشده و ۱۵ درصد 
تجهيزات اين قطارها همچنان در گمرك خاك مي خورد. 
كروني در پاسخ به اينكه خطوط تازه بهره برداري شده از 
چه قطارهايي استفاده مي كنند؟ اظهار كرد: قطارهاي 
رزرو ساير خطوط كه براي زمان ايجاد مشكل دپو شده اند، 
به اين خطوط منتقل شده و مي توان گفت در حال حاضر 
ما با وضعيت شبه بحراني در بخش واگن روبرو هستيم. وي 
اظهار كرد: متأسفانه طي مدت سپري شده از دوره جديد 
مديريت شهري معاونت حمل و نقل اقدامي درخصوص 
تأمين واگن هاي مترو انجام نداده است و با وجود تاكيد 
اعضاي كميس��يون مبني بر ش��روع توليد واگن توسط 
كنسرسيومي متشكل از شركت هاي داخلي همچنان 
شاهد عدم جديت در پيگيري اين موضوع از سوي معاونت 

حمل و نقل و ترافيك هستيم.
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پيش بيني باران و رعد و برق 
در ۱۱ استان

س��ازمان هواشناس��ي از بارش باران و رعد و برق در 
۱۱ استان كش��ور تا روز شنبه هفته آينده خبر داد. 
به گزارش تسنيم، از بعدازظهر ۵شنبه و روز جمعه 
بارش هاي پراكنده براي استان هاي لرستان، مركزي و 
اصفهان پيش بيني شده است. همچنين، از بعدازظهر 
روز جمعه ۱۳ ارديبهش��ت در شمال غرب كشور در 
استان هاي آذربايجان هاي شرقي و غربي، اردبيل و 
زنجان رگبار باران با رعد و برق خواهند داشت. از روز 
شنبه با شمالي  ش��دن جريانات به روي درياي خزر 
كاهش نس��بي دما براي اردبيل و نوار ساحلي روي 
مي دهد، ضمن اينكه دامنه هاي البرز در استان هاي 

البرز، قزوين و تهران بارش باران خواهند داشت.

ركورد روزهاي پاك تهران 
شكسته شد

مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي تهران با اشاره 
به اينكه ركورد روزهاي پاك ش��هر تهران شكسته 
شده است، گفت: تعداد روزهاي پاك هواي تهران از 
ابتداي سال تاكنون با تعداد روزهاي پاك نيمه دوم 
سال گذشته برابري دارد. به گزارش فارس، حسين 
شهيدزاده، مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي 
تهران از افزايش روزهاي پاك و س��الم هواي تهران 
در سال جاري نسبت به وضعيت مشابه سال گذشته 
خبر داد و گفت: طي ٤٠ روز گذشته شهروندان ٢٣ 
روز هواي پاك و ١٧ روز هواي س��الم را در پايتخت 
تجربه كرده اند. به گفته وي، سال گذشته در ٤٠ روز 
نخست س��ال، هواي تهران تنها ٣ روز پاك، ٣٠ روز 
سالم و ٨ روز ناسالم داشته است. مديرعامل شركت 
كنترل كيفيت هواي تهران با تاكيد بر اينكه ركورد 
روزهاي پاك شهر تهران شكسته شده است، اظهار 
كرد: تعداد روزهاي پاك هواي تهران از ابتداي سال 
تاكنون با تعداد روزهاي پاك نيمه دوم سال گذشته 
برابري دارد. شهيدزاده با بيان اينكه شهروندان تهران 
در سال جاري هواي پاك تر و سالم تري را نسبت به 
سال گذشته استشمام كرده اند گفت: شاخص هاي 
اندازه گيري ذرات معلق نشان مي دهند متوسط هواي 
پاك در سال گذشته ٤٦ بوده و در سال جاري ۴0.۳ 
اندازه گيري شده است كه بيانگر كاهش ٥ واحدي 
آلاينده در پايتخت است، همچنين شاخص هواي 
سالم سال گذش��ته 7۳.۳ بوده كه در سال جاري با 

كاهش ١٥ واحدي، ۵۸.۴ بوده است. 

 بازار اجاره مسكن 
قابل كنترل نيست

مدي��ر علمي طرح جامع مس��كن با بي��ان اينكه 
ب��ازار اج��اره در كوتاه مدت قابل كنترل نيس��ت، 
گفت: ب��ا افزايش ۱00 درص��دي قيمت برخي از 
واحدهاي مس��كوني افزايش ن��رخ اجاره طبيعي 
است و پيش بيني مي شود ميزان افزايش قيمت ها 
حدود ۳0 درصد باشد. به گزارش ايلنا، طبق آخرين 
سرشماري در ايران در سال ۱۳9۵ تعداد خانوارهاي 
ايران��ي برابر با ۲۴ ميليون خانوار بوده اس��ت كه از 
اين تعداد بي��ش از 6 ميليون و ۲00 هزار خانوار در 
واحدهاي اس��تيجاري زندگي مي كنند. بنابراين 
چيزي حدود يك چهارم خانوارهاي ايراني مستاجر 
هستند.  با توجه به افزايش بي سابقه قيمت مسكن، 
احتمال رشد جمعيت مستاجران وجود دارد. معمولا 
مستاجران از قشر ضعيف جامعه محسوب مي شوند 
كه با توجه به عوامل متعدد اثرگذار شاهد افزايش 

قيمت اجاره بها در بازار مسكن هستيم.
طبق گفته كارشناسان، شاخص هايي از جمله ارزش 
ملك، نرخ تورم و ميزان عرضه مهم ترين عوامل موثر 
در تعيين نرخ اجاره هستند كه در حال حاضر هم 
با افزايش قيمت مسكن و هم رشد نرخ تورم مواجه 
هستيم و از سوي ديگر همواره بازار مسكن با كمبود 
توليد و عرضه مسكن مواجه بوده است. بنابراين در 
شرايطي در آستانه فرا رسيدن فصل نقل و انتقالات 
مسكن هستيم كه كارشناسان و مشاوران املاك 
پيش بيني رشد اجاره بها را دارند. فردين يزداني، مدير 
علمي طرح جامع مسكن در گفت وگو با ايلنا گفت: 
مطلقا بازار اجاره مسكن در كوتاه مدت كنترل پذير 
نيست و اساسا دولت توان كنترل اين بازار را ندارد. 
وي با بيان اينكه با افزايش نرخ ارز، ملك بايد انتظار 
افزايش نرخ اجاره را هم داشته باشيم، ادامه داد: در 
شرايطي كه قيمت واحدهاي مسكوني تا ۱00 درصد 
افزايش پيدا كرده، طبيعي است كه نرخ اجاره هم 
بالا برود اما قطعا رشد كرايه مسكن به اندازه ۱00 
درصد افزايش قيمت ملك نخواهد بود و چيزي بين 
۲0 تا ۳0 درصد پيش بيني مي ش��ود. مدير علمي 
طرح جامع مسكن تاكيد كرد: بازار مسكن، ظرفيت 
افزايش نرخ اجاره بيش از اين قيمت ها را هم ندارد، 
چرا كه قدرت خريد مردم هم پاي رشد نرخ مسكن 
و نرخ تورم بالا نرفته است. يزداني با بيان اينكه كنترل 
بازار مسكن توسط دولت راهكاري است كه معمولا 
جواب نمي دهد، اظهار كرد: تنها راهكار كنترل بازار 
مسكن عرضه آپارتمان در بلندمدت است و در اين 
بازه زماني هم دولت مي تواند از اقش��ار كم درآمد 
و هدف از طريق ارايه كمك هزينه اجاره حمايت 
كند. وي ادامه داد: البته در بس��ياري از كش��ورها 
بخش خصوصي وارد اين بازار ش��ده و با س��اخت 
انبوه واحدهاي استيجاري، مشكل كمبود عرضه را 
برطرف كرده است. اگر دولت به سرعت اين طرح 
را اجرا كند، مي تواند ۳ تا ۴ سال ديگر نتايج آن را در 
بازار ببيند. مدير علمي طرح جامع مسكن با تاكيد 
بر اينكه دولت نبايد وارد ساخت وساز مسكن شود، 
ادامه داد: هر گونه ورود دولت به بازار مس��كن آثار 
منفي به دنبال خواهد داش��ت، اما مي تواند با ارايه 
مشوق هايي، بخش خصوصي را وارد اين حوزه كند. 
يزداني تاكيد كرد: از آنجايي كه در كشورهاي ديگر 
نوسانات قيمتي بالا نيست، اجاره داري به صورت 
انبوه مي تواند به صرفه باش��د اما در ايران به دليل 
افزايش ارزش ملك و بالا بودن نرخ تورم، اجاره داري 

صرفه اقتصادي دارد. 
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همايش تجاري »تهران -  دمشق« در محل پارلمان بخش خصوصي برگزار شد

پيشنهاد »سوري ها« به فعالان اقتصادي ايران
تعادل| گروه تجارت|

فعالان بخش خصوصي سوريه به تهران آمدند تا 
در همايش تجاري »تهران و دمشق« سرفصل هاي 
جديدي را براي توسعه همكاري هايشان ترسيم 
كنند. س�وري ها كه با از پاي درآوردن تروريسم، 
اكن�ون وارد فاز ت�ازه اي براي توس�عه اقتصادي 
كشورشان شدند، اميدوار هستند 2019 ميلادي، 
سال رونق و توسعه اين كشور باشد؛ از اين منظر، 
روي فع�الان اقتصادي ايران حس�اب ويژه اي باز 
كردند. از آن سو، اما فعالان بخش خصوصي ايران 
هم از طرف س�وري درخواس�ت هايي داش�تند. 
هرچند روابط ميان دو كشور طي يكسال گذشته 
وارد مرحله جديدي از همكاري ها شده و اولويت 
اولشان همان ارتقاي روابط اقتصادي است، اما هنوز 
موانعي وجود دارد كه موجب ش�ده سطح روابط 
 تجاري دو كشور در پايين ترين سطح خود باشد.
در همين حال، آنچه از طرف س�وري مورد تاكيد 
قرار گرفت اين بود كه زمينه براي آشنايي بيشتر 
بخش هاي خصوصي دو كش�ور فراهم ش�ده و در 
عين حال نيازهاي دو كش�ور شناس�ايي و برنامه 
كار مشتركي تدوين شود. از سوي ديگر، با توجه 
به اينكه تاكيد اصلي دولت س�وريه در مشاركت 
بخش خصوصي ايران »بازس�ازي سوريه، اصلاح 
زيرس�اخت ها و ايجاد ظرفيت ه�اي توليدي در 
س�وريه« اس�ت. از همين رو، رييس اتاق صنايع 
دمشق، نياز فوري سوريه را »تهيه مواد خام براي 
راه اندازي صنايع اس�تراتژيك وانواع محصولات 
از جمله »آهن، س�يمان، برق و غيره« عنوان كرد 
كه بخش خصوصي ايران با شناس�ايي اين نيازها 
مي تواند به كمك سوري ها بيايد. پيشنهاد ديگر 
مقامات سوري، »راه اندازي شركت هاي مشترك در 
حوزه صنايع استراتژيك« بود. اما پارلمان اقتصادي 
ايران نيز از خواس�ته ها وموانعش در راه تجارت با 
سوريه س�خن گفت، كه »تاكيد بر اجرايي شدن 
موافقتنامه تجارت آزاد، تغيير رويه در تعرفه هاي 
تجاري براي برخي اقلام صادراتي ايران به سوريه، 
تأسيس شركت هاي مش�ترك براي صدور كالا، 
برپايي نمايش�گاه هاي مختلف به منظور معرفي 
توانمندي هاي دو كش�ور به يكديگر، تسريع در 
عملياتي ش�دن س�ند راهب�ردي همكاري هاي 
مشترك، اجرايي شدن تفاهمنامه بين بانك هاي 
مركزي ايران و س�وري« را مي ت�وان از مهم ترين 
موضوعات مطرح ش�ده از سوي بخش خصوصي 

ايران عنوان كرد. 

   در همايش تجاري  چه گذشت؟
»همايش اقتصادي و تجاري ايران و س��وريه« با حضور 
هياتي از سوريه به سرپرستي رييس اتاق صنايع دمشق 
در اتاق ايران برگزار شد. در اين همايش، رييس كميته 
مش��ترك ايران و سوريه و عضو هيات رييسه اتاق ايران، 
رييس ستاد توسعه روابط اقتصادي ايران با عراق و سوريه، 
سفير سوريه در تهران و نايب رييس اتاق صنايع سوريه 

حضور داشتند. اين همايش اقتصادي و تجاري در حالي 
در تهران برگزاري مي شود كه غلامحسين شافعي، رييس 
اتاق ايران، بهمن ماه سال گذشته در راس يك هيات 25 
نفره تجاري همراه معاون اول رييس جمهور به س��وريه 
سفر كرده بود. رييس پارلمان بخش خصوصي در نشست 
تجاري دمشق، بر آمادگي بخش خصوصي ايران جهت 
مشاركت فعال در بازس��ازي زيرساخت ها و بخش هاي 
صنعتي و معدني آسيب ديده از جنگ و همچنين ارايه 
خدمات فني و مهندسي در زمينه هاي مختلف عمراني 
كشور سوريه از جمله ساخت و س��از مسكن، فرودگاه، 
نيروگاه، سيستم هاي آبرساني، جاده سازي، سد سازي، 
كش��اورزي و صنايع غذايي تبديلي تاكيد كرده بود. اما 
فعالان اقتصادي سوريه به تهران آمدند تا در مورد ارتقاي 
س��طح همكاري هاي دو كش��ور به تبادل نظر و رايزني 

بپردازند. 
اما يكي از محورهاي مهم اين همايش، پرداختن به سطح 
مبادلات تجاري »ايران و سوريه« بود، چراكه با نگاهي به 
آمار مشاهده مي شود كه حجم تجارت دو كشور با وجود 
روابط سياس��ي دوس��تانه و ظرفيت هاي اقتصادي بالا، 
همچنان سطح مناسبات اقتصادي دو كشور قابل دفاع و 
در خور توجه نيست؛ به طوري كه در حال حاضر، مطابق 
آمارها، ميزان تجارت دو كشور حدود 550 ميليون دلار 
تخمين زده مي شود. بر همين اساس به نظر مي رسد، يكي 
از اولويت هاي مقامات سياسي و تجاري دو كشور افزايش 
مبادلات تجاري تا 3 ميليارد دلار در س��ال باشد. اما در 
همين راستا، موضوعي كه از سوي رييس كميته مشترك 
ايران و سوريه و عضو هيات رييسه اتاق ايران، مورد انتقاد 

قرار گرفت، عملياتي نشدن تعرفه آزاد بين ايران و سوريه 
بود؛ زيرا ظاهرا به تازگ��ي تعرفه هاي بالايي براي برخي 
اقلام صادراتي ايران به سوريه تعيين شده است كه عملا 
تجارت با اين كش��ور را سخت مي كند. برهمين اساس، 
خواسته بخش خصوصي ايران بود كه اين رويه بايد تغيير 
كند. البته صحبت ها حاكي از اين بود كه اخيرا گمركات 
دو كشور براي نحوه عملياتي كردن آن جلساتي داشته اند. 
 ب��ا اين حال ب��ا وج��ود قدم هايي كه در طول يكس��ال 
گذش��ته نيز براي توس��عه همكاري هاي اقتصادي بين 
ايران و سوريه برداشته شده، اما همچنان موانعي مانند 
نبود»ضمانتنامه ه��اي بيم��ه اي، نبود رواب��ط بانكي و 
مشكلات موجود در مسير حمل ونقل و ترانزيت« وجود 
دارد كه اجازه نمي دهد، بخش هاي خصوصي دو كشور 

همكاري هاي خود را بيش از اين افزايش دهند.
از اين رو، كيوان كاشفي، به عنوان نماينده بخش خصوصي 
ايران، مهيا شدن زمينه آشنايي بيشتر تجار ايران و سوري 
از يكديگر را ازجمله عوامل تقويت روابط اقتصادي بين دو 
كشور مي داند و رفت وآمد هيات هاي اقتصادي و برپايي 
نمايشگاه ابزاري هس��تند كه در كسب اطلاعات لازم از 
اقتصاد كشور مقابل را در اين زمينه راهگشا عنوان مي كند 
كه بايد مورد توجه اتاق هاي بازرگاني و صنايع دو كشور 
باشد. البته به گفته او، بخش خصوصي در اين رابطه نقش 
مهمي برعهده دارد. به اعتقاد رييس كميته مش��ترك 
ايران و س��وريه، خدمات فني و مهندسي، جاده سازي، 
پل سازي، ساختمان سازي، سيستم هاي آب رساني، دارو 
و تجهيزات پزشكي، صنايع غذايي، كشاورزي، معدن و 
لوازم خانگي، مصالح ساختماني، حمل ونقل و گردشگري 

حوزه هايي هستند كه مي توان روي آنها با طرف سوريه اي 
كار مشترك انجام داد.

از سوي ديگر، رييس ستاد توسعه روابط اقتصادي ايران 
با عراق و س��وريه از اراده رهبران دو كش��ور براي توسعه 
همكاري هاي اقتصادي سخن گفت. حسن دانايي فر اما از 
اينكه در حال حاضر توازن لازم بين مولفه هاي سياسي، 
امنيتي، نظامي، فرهنگي و اقتصادي در ارتباط بين ايران و 
سوريه وجود ندارد، را مورد انتقاد قرار دارد. البته به گفته او، 
بخش خصوصي و اتاق ايران طي يكسال گذشته قدم هاي 
خوبي برداشته و با ايجاد كميته مشترك بازرگاني و دفتر 
بازرگاني ايران در س��وريه كه به زودي كار خود را شروع 
مي كند، به دنبال زمينه س��ازي براي رسيدن به سطح 

روابط گسترده تر است.
او افزود: با پيگيري هاي ات��اق ايران از آبان 97 تا به امروز 
6 نشس��ت بين تجار دو كشور ترتيب داديم كه مي تواند 
در برقراري روابط عميق تر بين دو كش��ور موثر باش��د. 
دانايي فر، در عين حال، خواس��تار اجرايي شدن تفاهم 
بانك هاي مركزي دو كشور، برطرف شدن موانع موجود 
در مسير حمل ونقل كالا و افزايش تعداد پروازهاي بين 
ايران و س��وريه شد. بر اساس اظهارات او، در تفاهمي كه 
بين دو بانك مركزي انجام شده است، بانك هاي دولتي 
و خصوصي دو كش��ور مي توانند در كشور مقابل شعبه 
دائر كنند و از طريق پولي ملي، مناسبات اقتصادي خود 
را توس��عه دهند. از طرفي باي��د راه جديد و نزديك تري 
بين ايران و سوريه در نظر گرفته شود كه نيازمند ايجاد 
روابط سه جانبه بين ايران، عراق و سوريه است. دانايي فر 
همچني��ن بر تأس��يس دفاتر نمايندگي ش��ركت هاي 

خصوصي در كش��ور مقابل تأكيد ك��رد و گفت: اين كار 
به شدت در تقويت مناسبات بين ايران و سوريه موثر است.

   پيشنهاد سوري ها چه بود؟ 
اما در س��وي ديگر، اين س��وري ها بودند كه از ليس��ت 
درخواستهايشان براي توس��عه روابط با ايران رونمايي 
كردند. رييس اتاق صنايع دمشق كه براي نخستين بار به 
ايران سفر مي كند، هدف با از سفر هيات تجاري سوريه   
به تهران، را مطرح كردن مش��كلات موجود بر س��ر راه 
همكاري هاي اقتص��ادي دوجانبه عنوان كرد وگفت: در 
ملاقات هايي كه با مسوولان گمرك و وزارت صنعت ايران 

تجارت داشته ايم، نتايج خوبي هم حاصل شده است.
»سامر الدبس«، در ادامه بي اطلاعي بخش هاي خصوصي 
ايران و سوريه از يكديگر را يك نقطه ضعف جدي در روابط 
دو كشور برش��مرد وتاكيد كرد كه اتاق هاي بازرگاني و 
صنايع دو كشور، بايد روابط بين بخش هاي خصوصي را تا 

سطح روابط سياسي دو كشور ارتقا دهند.
رييس اتاق صنايع دمشق با بيان اينكه سوريه وارد مرحله 
بازسازي شده است، از نياز سوري ها سخن گفت. نياز فوري 
سوريه به مواد خام براي راه اندازي صنايع استراتژيك است. 
بنابه اظهارات او، س��وريه نياز فوري ب��ه »مواد خام براي 
راه اندازي صنايع اس��تراتژيك وانواع محصولات از جمله 
»آهن، س��يمان، برق و غيره« دارد كه بخش خصوصي 
ايران با شناس��ايي اين نيازها مي تواند به كمك ما بيايد. 
»الدبس«، با بيان اينكه ايران داراي زيرس��اخت صنعتي 
قدرتمندي است و پيشنهاد مشخص ما به بخش خصوصي 
ايران راه اندازي ش��ركت هاي مش��ترك در حوزه صنايع 
استراتژيك است. او همچنين با بيان اين مطلب كه بخش 
خصوصي بايد بعد از شناخت مشكلات و موانع و انتقال آنها 
به دولتمردان، زمينه را براي همكاري هاي بيشتر آماده 
كند، گفت: ايران و سوريه از اعمال تحريم هاي ظالمانه رنج 
مي برند اما در همين وضعيت مي توانند ريه هاي تنفسي 
يكديگر باشند. الدبس همچنين با اشاره به روابط خوب 
سياسي ميان ايران و سوريه گفت كه بخش خصوصي در دو 
كشور بايد براي همكاري بيشتر گام هاي اساسي بر دارند.

از س��وي ديگر، س��فير س��وريه در تهران هم به نياز دو 
كشور به ش��راكت راهبردي با حفظ منافع اشاره كرد و 
گفت: سروس��امان دادن به وضعيت اقتص��اد در اولويت 
برنامه هاي سوريه قرار دارد. با توجه به آغاز فعاليت هاي 
بازسازي در س��وريه و همراهي ايران در دوران سختي، 
جاي��گاه ويژه اي براي تجار ايراني در بازار س��وريه وجود 
دارد. »عدنان محمود«، تأكيد كرد: آنچه بايد مورد توجه 
ما قرار بگيرد، فراهم كردن زمينه براي آش��نايي بيشتر 
بخش هاي خصوصي ايران و س��وريه از يكديگر اس��ت. 
نيازهاي دو كش��ور بايد شناسايي و برنامه كار مشتركي 
تدوين شود. به باور س��فير سوريه در تهران، موافقتنامه 
تجارت آزاد فرصتي براي توسعه همكاري ها بوده هرچند 
هنوز مفاد آن به نفع بخش خصوصي مورد استفاده قرار 
نگرفته است. امروز هر دو كشور به دليل تحريم ها، شرايط 
يكساني در برابر يكديگر و در مقابل ديگر كشورها دارند. 
اين وضعيت ايجاب مي كند كه در كنار هم در حالت بسيج 

اقتصادي باشند.

معاون معدني وزير صنعت، معدن و تجارت اعلام كردمعاون طرح و برنامه وزارت صمت مطرح كرد

هيچ خط قرمزي در حوزه معدن وجود نداردلزوم احداث 3 هلدينگ در سال ۹۸
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت از 
لزوم احداث سه هلدينگ در سال 9۸ خبر داد و گفت: 
در منابع مالي ش��ركت هاي بزرگ ب��ه دنبال بورس و 
راه اندازي هلدينگ هاي سرمايه گذاري هستيم كه بايد 
در سال جاري، س��ه هلدينگ راه اندازي كنيم و براي 
تحقق اين امر بايد از سرمايه هاي مردمي استفاده كنيم. 
به گزارش شاتا، سعيد زرندي با بيان اينكه نيازمند تلاش 
همگاني هستيم، افزود: در تمام مدل هاي اقتصادي تنها 
موضوعي كه مي تواند در اين شرايط كمك و نقدينگي 
را در خودش هضم كند، تزريق در حوزه توليد و توسعه 
توليد است. معاون طرح و برنامه ريزي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت عنوان كرد: سال 97 رشد ارزش افزوده 
صنعت از 9۱ تاكنون براساس تحليل ها، 6 ماهه اول 97 
نشان مي دهد، سال سختي براي توليد كشور بوده است. 
زرندي تصريح كرد: مهم ترين  مشكلي كه در صنعت، 
معدن و تجارت رش��د تشكيل سرمايه است. در كلان 
در اين زمينه مشكل داريم. معاون طرح و برنامه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با تاكيد بر اينكه زماني رونق 
مي تواند موثر باشد كه تمام سطوح با هم  كار كنند، گفت: 
عدم همكاري ديگر دستگاه ها مورد تاييد ما نيست. در 
اين برنامه بخش��ي از كارها را در كلان وزارت و بعضي 

ديگر را در كلان كشور برنامه ريزي كرده ايم.

   نگاه به توليد
زرندي ادامه داد: س��طح محيط سياس��ي كه فراتر از 
همه محيط ها اس��ت كه مباحث سياسي اجتماعي و 
فرهنگي كشور بايد در آن بحث شود. ما بايد به توليد 
به عنوان يك موضوع توسعه فرهنگي و اجتماعي نگاه 
كني��م. وي تصريج كرد: س��طح دوم محيط كلان در 
سياست هاي بانكي، پولي، مالي و ارزي كشور در بيرون 
وزارت صنعت، معدن و تجارت تعيين مي شود. به عنوان 
مثال افزايش قيمت دلار افزايش پيدا كرد و هزينه هاي 
مورد نياز ما براي صنايع در گردش چند برابر شد. بحث 
سياست مالياتي كشور هم بر ما اثرگذار است. معاون 
طرح و برنامه وزير صنعت، معدن و تجارت  سطح سوم 
سياست هاي صنعتي كشور، معدني و تجاري، سطح 
چهارم محيط صنعتي و زنجيره تامين و سطح پنجم را 
محيط خرد بنگاهي عنوان كرد. او در خصوص 7 محور 
برنامه ريزي شده، افزود: توسعه توليد و تعميق ساخت 
داخل، توسعه صادرات غير نفتي، توسعه معادن و صنايع 
معدني، توس��عه فناوري و شركت هاي دانش بنيان با 

تغيير رويكرد از مونتاژكاري به نوآوري، مديريت بازار 
و ساماندهي لجستيك تجاري، بهبود فضاي كسب و 
كار مرتبط با بخش صنع��ت، معدن و تجارت و تأمين 
منابع مالي و توسعه سرمايه گذاري در اولويت اقدامات 
قرار گرفته است كه در ذيل هر يك به تفكيك بررسي 
مي شود. معاون طرح و برنامه ريزي عنوان كرد: امسال 
با يك وقفه چند ساله سعي كرديم براي سازمان هاي 
استاني هم هدف گذاري كنيم كه مش��ابه آن را براي 

سطوح استاني هم داريم.

   برنامه هايي براي توسعه 
زرن��دي اصلي ترين محور برنامه هاي س��ال جاري را 
توس��عه توليد و تعميق ساخت داخل دانست و گفت: 
اصلي ترين اقدام ما فعال سازي واحدهاي توليدي در 
راستاي رونق توليد است. اين 7 محور 35 پروژه دارند 
كه از ۱5 پروژه در راس��تاي اقتصاد مقاومتي اس��ت.  
سرمايه گذاري هاي جديد را خيلي توسعه ندهيم، بلكه 
همين س��رمايه هاي موجود را توسعه دهيم. راه اندازه 
واحدهاي راكد زير مجموعه اين برنامه قرار مي گيرد. او 
با تاكيد بر اينكه دو صنعت از برنامه هاي ويژه در سال 
9۸ است، گفت: براي توسعه و رونق حوزه هاي نساجي 
و ل��وازم خانگي برنامه هاي ويژه داري��م. پروژه صنايع 
دريايي، بحث حمل و نقل ريلي و عمومي و بازس��ازي 
صنوف توليدي را امس��ال داريم كه بايد به آنها توجه 
شود. او افزود: يك پروژه در حوزه فرش و توسعه خوشه ها 
تعريف كرديم. اين خوشه هايي كه شكل گرفته را بايد 

تقويت كنيم و آثار آنها را در كشور ببينيم.

معاون طرح و برنامه با بيان اينكه اصلي ترين پروژه سال 
جاري توسعه صادرات غير نفتي است، عنوان كرد: ما 
بايد به عرضه و تقاضا به يك اندازه توجه داشته باشيم. در 
حوزه صادرات كه محور اصلي تمركز ما در اين قسمت 
است، بر صادرات به ۱5 كشور همسايه تمركز داريم و 
شهر هاي مرزي از همين الان مي توانتد برقراري ارتباط 

با كشورها را آغاز كنند. 
در س��فر اخير به بوش��هر براي صادرات به كشور قطر 
برنامه ريزي هايي انجام ش��د. زرندي ادام��ه داد: كل 
صادرات سال 97، ۴۴ ميليارد دلار بوده كه 23 ميليارد 
تومان آن مربوط به ۱5 كش��ور همسايه بوده است  و از 
اين مقدار نزديك به 9 ميليارد هم براي كش��ور عراق 
بوده است. به همين دليل بايد تمام توان وزارتخانه را 
براي ارتباط با ۱5 كشور همسايه بگذاريم. او در خصوص 
برنامه هاي بخش معدن گفت: پياده س��ازي نقشه راه 
معدن و صنايع معدني است. سال گذشته يك تفاهم 
كلي به عنوان سند نقشه راه تدوين شده است. امسال 
توسعه اكتشاف هم نقش مهمي دارد. او پروژه بعدي را 
تكميل زنجيره ارزشي فلزات اساسي دانست و گفت: 

فولاد، مس و آلومينيوم را داريم بررسي مي كنيم.
او، عدم تكميل سامانه هاي جامع اطلاعاتي را يكي از 
مشكلات كشور دانست و گفت: با توجه به اينكه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت يكي از موفق ترين وزارتخانه ها 
در زمينه سامانه ها اس��ت اما باز هم عدم يكپارچگي 
س��امانه ها يكي از مشكلات اس��ت. حدود 2۸ سامانه 
داريم و به طور خاص اين مساله را يعني يكپارچه سازي 

سامانه ها را دنبال مي كنيم.

معاون معدن و صنايع معدن��ي وزير صنعت،  معدن و 
تجارت اع��لام كرد: هيچ خط قرم��زي جز صلاحيت 
و اهليت بهره بردار ب��راي فعاليت بخش خصوصي در 
حوزه معدن وجود ندارد. جعفر سرقيني در گفت وگو با 
شاتا افزود: طبق قانون رفع موانع توليد دولت معادن در 
اختيار را بايد به دست بخش خصوصي بدهد و سياست 
الان كشور گرفتن معادن از بخش دولتي و واگذاري به 
بخش خصوصي است. او ادامه داد: سال گذشته از ۸ تن 
طلاي توليدي كشور يك تن حاصل كار دولت است و 7 
تن ثمر كار بخش خصوصي واقعي است. سرقيني با بيان 
اينكه كسي نمي تواند معدني را معطل كند و معدن بايد 
فعال باشد اضافه كرد: سخت گيري قانونگذار براي اين 
است كه سرمايه و اشتغال كشورمعطل نباشد . او يادآور 
شد: در صورت نداشتن صلاحيت بهره بردار، معادن را 
به مزايده مي گذاريم و صلاحيت افراد يكي از ش��رايط 
اصلي است و اهليت را نيز نظام مهندسي معدن با بررسي 
تشخيص مي دهد و اين يكي از اختيارتي است كه وزارت 
صمت به نظام مهندسي معدن داده و به خوبي هم انجام 

مي شود و ما نيز رضايت داريم.
مع��اون وزير صنع��ت،  معدن و تجارت ب��ا بيان اينكه 
وابستگي اين صنعت به خارج كمترين است و تحريم ها 
نمي تواند معدن و صنايع معدني را زمينگير كند، گفت: 
سال گذش��ته مجموع صادرات مواد معدني و صنايع 
معدني حدود ۸ ميليارد دلار بوده كه تفاوتي با س��ال 
96 نداشته و در سال جاري هم با وجود همه مشكلات 
حداقل همي��ن ميزان صادرات را خواهيم داش��ت. او 
توسعه معدن در مناطق محروم را از برنامه هاي وزارت 
صنعت برشمرد و عنوان كرد: توسعه معدن با بقيه موارد 
فرقي دارد توسعه معادن دقيقا مساوي با توسعه مناطق 
محروم كشور است چون عمده معادن در مناطق محروم 
و كمتر برخوردار كشور قرار دارند . سرقيني تصريح كرد: 
معادن زغال سنگ كشور به تنهايي ۱6 هزار نفر اشتغال 
مستقيم را ايجاد كرده اند و اين در حالي است كه همه 
معادن زغال سنگ كش��و در مناطق محروم هستند . 
سرقيني ادامه داد: خوشبختانه اشتغال ما در سال 97 
حدود ۱39 هزارنفر به صورت مستقيم در معادن بوده 
كه نسبت به س��ال قبل آن حدود 5 هزارنفر به صورت 

مستقيم به اشتغال كشور افزوده شده است.
معاون وزير صنعت،  معدن و تجارت در ادامه تخفيف 
در پرداخت حقوق دولتي معادن را از جمله تسهيلات 
پرداختي دولت به معادن مناطق محروم عنوان كرد و 

گفت: براي معادن زغال سنگ كه درمناطق محروم قرار 
دارند حقوق دولتي ناچيزي در نظر گرفته ايم در حالي 
كه قانونگذار اجازه داده است تا ۱0 درصد ارزش ماده 
معدني را به عنوان حقوق دولتي دريافت كنيم اما اكنون 
كمتر از يك دهم درصد ارزش ماده معدني زغال سنگ 
در اي��ن مناطق از مع��ادن گرفته مي ش��ود تا معادن 
زغال سنگ توس��عه يابند و به توسعه مناطق محروم 
كمك كنند. او ارايه تخفيف در پرداخت حقوق دولتي 
معادن را شامل بقيه معادن هم عنوان كرد و گفت: در 
مورد بقيه مواد معدني معادن فعال در مناطق محروم 
هم تخفيفاتي در نظر گرفته ايم به طوري كه در مناطق 
محروم 20 درصد تخفيف از سوي روساي سازمان هاي 
استاني و ۱0 درصد هم طبق بخشنامه و به طور كلي 30 
درصد تخفيف ارايه داده ايم . از آن سو، رييس سازمان 
توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران با اشاره 
به ص��ادرات مواد معدني در س��ال 97، اظهار كرد: در 
س��ال گذش��ته 9 ميليارد دلار صادرات مواد معدني 
داش��تيم و 22 درصد از ارزش كل صادرات كشور را به 
خود اختصاص داديم. خداداد غريب پور با بيان اينكه 
طي سال 97، 2 ميليارد دلار پروژه معدني افتتاح شد 
افزود: در سال جاري 3 ميليارد دلار طرح معدن و صنايع 
معدني با اش��تغالزايي بيش از 5 هزار نفر هدف گذاري 
شده است. غريب پور در بخش ديگري از سخنان خود 
عنوان كرد: تعيين پاداش براي ش��ركت هايي كه نياز 
ارزي خود را كاهش مي دهن��د، مي تواند عاملي براي 
تسريع در رشد توليد باشد. به گفته غريب پور، در نظر 
گرفتن معافيت ماليات��ي و پاداش هاي صادراتي براي 
اين نوع شركت ها مي تواند از جمله راهكارهاي حمايتي 
باشد. اين مقام مسوول در ايميدرو گفت: معدن و صنايع 
معدني كم ترين آسيب در زمان تحريم را خواهد داشت 
و در اين برهه خوداتكايي و بهرمندي از ظرفيت هاي 

داخلي مي تواند در رفع موانع اثرگذار باشد.

 واكنش سازمان حمايت 
به افزايش قيمت خودرو

تسنيم| رييس سازمان حمايت با تأكيد بر اينكه 
هيچ تغييري در قيمت خودرو در خصوص تحويل 
خودرو به مصرف كننده نداشته ايم، افزود: با تدابيري 
كه براي »افزايش فروش فوري«، »افزايش تحويل 
تعهدات عقب افت��اده« و » افزاي��ش توليد« انجام 
مي شود، مش��كلات افزايش قيمت خودرو برطرف 
خواهد ش��د. به گفته عباس تاب��ش، با تدابيري كه 
براي افزايش تحويل فوري و تعهدات انجام مي شود 
مشكلات برطرف خواهد شد. راهكار مقابله با افزايش 
قيمت خودرو افزايش عرضه و تحويل به موقع است. 
هر مصرف كننده اي كه آنلاين به خودروهاي پرتيراژ 
نياز داشته باش��د خودروي خود را به موقع تحويل 
خواهد گرفت. او اظهار ك��رد: توان مقابله با افزايش 
قيمت ها را داريم اما ابزارها در برخي موارد فرابخشي 
است كه بايد دستگاه ها كنار هم باشند و تأمين كالا 
به موقع و به اندازه لازم باشد، چراكه بخشي از گراني 
متوجه بخش تأمين كالاست.  رييس سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان به شركت هاي 
لبني نيز هشدار داد كه هرگونه افزايش قيمت تخلف 
محسوب مي ش��ود و پرونده متخلفان به تعزيرات 
حكومتي ارسال خواهد ش��د. تابش در ادامه گفت: 
س��ازمان حمايت در تنظيم بازار به صورت متوسط 
روزانه قيمت 92 قلم كالا را كنترل مي كند و از نظر 

كمبود و مازاد تأمين نظارت دارد.

 اجراي طرح الكترونيكي
ثبت حواله لاستيك

ايرنا|  رييس گروه زيرساخت هاي بازرگاني وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: طرح الكترونيكي ثبت 
و صدور حواله عرضه لاس��تيك سنگين به صورت 
پايلوت در قزوين اجرا ش��ده و در صورت موفقيت تا 
يك ماه آينده به كل كش��ور تسري داده خواهد شد. 
س��يد علي امامي افزود: سامانه رصد تاير يكي از زير 
سامانه هاي جامع تجارت داخلي است. اين مسوول 
گفت: طبق قوانين س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
بايد حتما اطلاعات زنجيره هاي تامين كالاها اعم از 
كالاهاي دريافت كننده ارز يارانه اي، اقلام ضروري يا 
مشمول قاچاق در سامانه جامع اطلاعات ثبت شوند. 
او با بيان اينكه ثبت اطلاعات زنجيره هاي تامين كالا 
به معني شفاف سازي در اين زمينه است، افزود: اين 
موضوع علاوه بر اينكه بستر حقوقي و قانوني مبارزه 
با قاچاق كالا و احتكار را دارد مورد تاكيد سران قوا و 
رييس جمهوري بوده و اجراي آن واجب و لازم است. 
اين مسوول افزود: در واقع اين سامانه از ابتداي زنجيره 
كه ثبت شفارش است تا انتهاي زنجيره كه تحويل 
كالا به مصرف كننده باشد را شفاف سازي مي كند و 
در واقع به مطالبه مردم درباره عرضه گرانتر از شبكه 
پاسخ مي دهد. امامي با اشاره به ميزان پيشرفت سامانه 
زنجيره لاستيك، افزود: خوشبختانه زنجيره لاسيتك 
از زنجيره هاي پيشرو گروه زيرساخت هاي بازرگاني 
وزارت صنعت اس��ت كه تقريبا به نهايت و س��طح 

پيگيري كالا از طريق عمده فروشان رسيده است. 

سنجش دستگاه هاي اجرايي 
مرتبط با محيط كسب وكار 

اتاق بازرگان��ي ايران در راس��تاي اجراي ماده ۴ 
قانون بهبود مستمر محيط كس��ب وكار، براي 
نخستين بار با اجراي طرح نظرسنجي از فعالان 
اقتصادي كش��ور، عملكرد س��ازمان ها، نهادها 
و دس��تگاه هاي اجرايي زير مجموعه س��ه قوه 
مرتبط با محيط كسب وكار را مورد ارزيابي قرار 
مي دهد. به گ��زارش پايگاه خبري ات��اق ايران، 
در اي��ن آمارگيري كه به صورت س��الانه برگزار 
خواهد شد، عملكرد دستگاه هاي استاني و ملي 
در ارتباط با بهبود فضاي كسب وكار، تسهيل در 
فرآيندهاي اداري و صدور مجوزها، رسيدگي به 
موقع و عادلانه به شكايات و همچنين نحوه رفتار 
كاركنان سازمان هاي مزبور با فعالان اقتصادي، 
سنجش و امتياز عملكرد هريك از دستگاه ها در 
مقياس ۱ تا ۱0 تعيين خواهد شد. همان گونه كه 
در طرح پايش ملي محيط كسب وكار نيز مورد 
توجه قرار گرفته است امتياز ۱ به معني رضايت 
كامل از عملكرد دستگاه و امتياز ۱0 به معني عدم 

رضايت از عملكرد دستگاه خواهد بود.
در نخس��تين دوره از اجراي اين طرح كه از روز 
ش��نبه، چهاردهم ارديبهش��ت ماه ۱39۸ آغاز 
خواهد ش��د، عملكرد ۴0 سازمان ملي و استاني 
در جهت بهبود فضاي كسب وكار در سال ۱397 
مورد ارزياب��ي قرار خواهد گرفت. پرسش��نامه 
الكترونيك��ي اين ط��رح روي پورت��ال خدمات 
الكترونيكي اتاق ايران در دس��ترس قرار گرفته 
و بي��ش از 3۴00 فع��ال اقتص��ادي منتخب از 
زيرمجموعه س��ه اتاق بازرگاني، اصناف و تعاون 
مي توانن��د به م��دت 20 روز با مراجع��ه به اين 
سامانه و تكميل پرسش��نامه، در اين طرح ملي 

مشاركت كنند. 
همچنين براي آن دس��ته از فع��الان اقتصادي 
كه امكان مراجعه مس��تقيم به سامانه وتكميل 
اينترنتي پرسشنامه را ندارند نيز امكان آمارگيري 
تلفني از سوي مركز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق 
ايران فراهم شده و تا پايان اجراي طرح، با برقراري 
تماس از سوي كارشناسان اتاق، نسبت به تكميل 
پرسشنامه نظرسنجي از فعالان اقتصادي، اقدام 
خواهد ش��د. نتايج اين طرح ت��ا پايان خردادماه 
سال جاري به صورت عمومي منتشر خواهد شد 
و همچنين در اختيار مسوولان كشور و فعالان 
اقتصادي قرار خواهد گرفت. بر اساس ماده ۴ قانون 
بهبود مستمر محيط كسب وكار، اتاق ها موظفند 
به منظور اطلاع سياست گذاران از وضعيت محيط 
كسب و كار در كشور، شاخص هاي ملي محيط 
كس��ب و كار در ايران را تدوين و به طور سالانه و 
فصلي حسب مورد به تفكيك استان ها، بخش ها 

و فعاليت هاي اقتصادي، سنجش و اعلام كنند.
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آلماني ها در رقابت با جنرال الكتريك در عراق پيش افتادند 

ترامپ كوبا را به تحريم محاصره تجاري تهديد كرد

چراغ  سبز بغداد به زيمنس 

بحران ونزوئلا؛ ارتش عليه ارتش

گروه جهان|
عراق قصد دارد سيس��تم برق رساني خود را بازسازي 
كند. شركت هاي آلماني زيمنس و امريكايي جنرال 
الكتريك بر سر گرفتن قراردادهاي ميلياردي با يكديگر 
رقابت مي كنند و نخست وزير عراق در سفر به برلين 
تاكيد كرده كه آلماني ها براي به دست آوردن بخش 
گسترده اي از قراردادهاي 14ميليارد دلاري بغداد در 

اين بخش از موقعيت خوبي برخوردارند. 
عادل عبدالمهدي نخست وزير و تعدادي از مسوولان 
و وزراي دولت عراق به آلمان سفر كرده و با صدراعظم 
اين كش��ور پيرامون گس��ترش همكاري اقتصادي و 
توسعه روابط ميان دو كشور در همه زمينه ها به ويژه  در 
زمينه سرمايه گذاري و انرژي گفت وگو كردند. به گفته 
نخس��ت وزير عراق، آلمان براي گرفت��ن پروژه هاي 
بازسازي عراق شانس خوبي دارد. رويترز نوشته: »چراغ 
سبز نخس��ت وزير عراق به زيمنس ضربه سختي به 
شركت رقيب جنرال الكتريك است كه رقابت سختي 

با آلماني ها دارد.«
جنرال الكتريك در پي س��خنان عادل عبدالمهدي، 
اعلام كرده كه انتظار دارد پروژه هاي ديگري را در عراق 
برنده شود و درباره پروژه هاي برقي نيز با بغداد در حال 
مذاكره است. در بيانيه اي كه اين شركت منتشر كرده، 
آمده: »انتظار داريم كه تا پايان سال پروژه هاي ديگري 

را دريافت كنيم.« 
ش��ركت زيمنس در پي گرفتن قراردادهاي كلان در 
بخش هايي از عراق است كه در جنگ تخريب شده اند. 
جو كيسر مديرعامل شركت زيمنس، و لوي الخطيب 
وزير برق عراق، در جريان س��فر اخير هيات عراقي به 
برلين اولين قرارداد در اين زمينه را امضا كرده اند. بنا 
بر اعلام اين شركت، زيمنس تاكنون قراردادهايي به 
ارزش كل 700 ميلي��ون دلار را امضا كرده اس��ت. بر 
اساس اين طرح نيروگاه هاي موجود و شبكه برق رساني 

عراق بازسازي و گسترش داده مي شود. 
گفته شده، درباره جزييات همكاري هاي آلمان و عراق 

پيش تر ميان آنگلا م��ركل صدراعظم آلمان، و عادل 
عبدالمهدي، نخست وزير عراق، گفت وگوهايي شده 
بود. به گفته نخست وزير عراق، حجم پروژه هايي كه 
قرار است در اين كشور انجام شوند حدود 14ميليارد 
دلار و متشكل از 4 مرحله است و آلمان شانس خوبي 

براي گرفتن بخش بزرگي از اين پروژه ها دارد. 
قرار بود اين پروژه ها از س��ال گذشته ميلادي شروع 
شود و شركت زيمنس مي پنداشت مي تواند يك تنه 
در عراق فعاليت كند، اما دولت روشن كرد كه شركت 

جنرال الكتريك نيز بايد سهم قابل توجهي از بازسازي 
عراق را به دست بياورد. مقام هاي عراقي سال گذشته 
اعلام كردند كه دولت ايالات متحده آنان را به ش��دت 
تحت فشار گذاشته است تا با كنار گذاشتن شركت هاي 
آلماني، با طرف هاي امريكايي قرارداد امضا كنند. آنچه 
روند فش��ار حداكثري امريكا بر دول��ت وقت عراق را 
مختل كرد برگزاري انتخابات سراسري در اين كشور 
بود كه در پي آن دولت تغيير كرد و تصميم گيري در 
اين باره به تعويق افتاد. اما حالا به نظر مي رس��د ديگر 

شركت هاي آلماني قصد ندارند كه فرصت را از دست 
دهند تحريم ايران مساله تامين برق سه ميليون نفر در 
جنوب عراق را تحت تاثير قرار داده است. مشكل برق 
بارها در عراق به مشكلي سياسي تبديل شده است. در 
شهر بصره در س��ال گذشته اعتراض هاي شديدي به 
خاطر تامين نشدن برق و آب آشاميدني رخ داد. گفته 
ش��ده، در روزهاي پيك مصرف در بسياري از مناطق 
حتي بغداد حدود 12 تا 15 س��اعت قطع برق وجود 
دارد. وزارت ب��رق عراق چندي پي��ش اعلام كرد كه 

هدف اين وزارتخانه تامين 18 هزار مگاوات برق است. 
اين وزارتخانه تاكيد كرده با توجه به اينكه تقاضا براي 
برق در عراق سالانه 7 درصد افزايش مي يابد و نياز به 
افزودن سالانه يكهزار مگاوات وجود دارد، بخش برق 

عراق نياز به توسعه بيشتري دارد.
به گزارش رويترز، اين شركت آلماني متعهد شده در 
چارچوب توافقنامه اخير يك كلينيك پزشكي ساخته 
و براي برنامه هاي خود در دانشگاه هاي عراق و آموزش 
هزار عراقي ۶0 ميلي��ون دلار كمك مالي جمع آوري 
كند. همچنين نقشه راه به امضا رسيده ميان رييس 
زيمنس و وزير انرژي عراق ش��امل س��اخت ظرفيت 
توليد جديد، توسعه نيروگاه هاي موجود و گسترش 
شبكه هاي انتقال برق است. اين شركت در بيانيه خود 
آورده اس��ت كه نس��بت به حمايت از عراق در تامين 
بودجه پروژه ها و اش��تغالزايي در پروژه هاي كوچك و 
متوسط متعهد است. در اين بيانيه آمده: »ما متعهد 
شده ايم كه به طرف عراقي در تامين مالي اين پروژه ها 

نيز كمك كنيم.«
رقاب��ت زيمنس و جنرال الكتريك ب��ه عراق محدود 
نمي شود. شركت آلماني در پايان سال 2015 ميلادي 
قراردادي به ارزش بيش از 8 ميليارد دلار از مصر گرفته 
بود؛ آن زمان هم زيمنس توانسته بود جنرال الكتريك 
را كنار بزند و نيروگاه گازي و پارك بادي را به ش��بكه 

برق آن كشور وصل كند.
علاوه بر كشورهاي اروپايي و امريكا، برخي از كشورهاي 
منطقه از جمله تركيه و عربستان نيز به دنبال مشاركت 
در بازس��ازي عراق و حفظ نفوذ خود در اين كش��ور 
هس��تند. مولود چاووش اوغلو وزير خارجه تركيه، در 
س��فر دو روز پيش خود به بغداد از تمايل آنكارا براي 
تبادل تجاري 20 ميليارد دلاري با عراق صحبت كرده 
اس��ت. چاووش اوغلو گفته آنكارا ب��ه تعهد خود براي 
اختصاص 5 ميليارد دلار براي بازسازي عراق پايبند 
اس��ت و اين مبلغ را براي بازس��ازي زيرساخت ها در 

مناطق مورد هجوم داعش به كار خواهد گرفت.

گروه جهان|
 ي��ك روز پ��س از گزارش هاي ض��د و نقيض درباره 
وقوع كودتا در ونزوئ��لا، دونالد ترامپ كوبا را تهديد 
كرد در صورتي ك��ه نيروهاي��ش را از ونزوئلا خارج 
نكند، اين كشور را محاصره و تحريم تجاري خواهد 
كرد. نيكلاس مادورو رييس جمه��وري ونزوئلا، در 
پي چندين ساعت آش��وب و درگيري خشونت آميز 
در خيابان ه��اي كاراكاس از پي��روزي ب��ر مخالفان 
گفته است. در اين ميان دبيركل سازمان ملل متحد 
خواس��تار خويش��تن داري حداكثري در ونزوئلا به 

منظور جلوگيري از خشونت ها شده است. 
رس��انه هاي خبري گ��زارش دادن��د، در پي دعوت 
سه شنبه خوان گوايدو رهبر مخالفان، چند هزار نفر 
در خيابان هاي كاراكاس دس��ت ب��ه تظاهرات زدند 
در حالي كه ش��ماري از نظاميان مس��لح نيز آنان را 
همراهي مي كردند. اين تظاهرات به خشونت گراييد 
و بين تظاهركنن��دگان و نيروهاي امنيتي وفادار به 
رييس جمهوري و ش��به نظاميان طرف��داران دولت 
درگي��ري روي داد. در همين راس��تا دونالد ترامپ 
تهديد ك��رد در صورتي كه كوبا س��ربازان خود را از 
ونزوئلا خارج نكند اين كش��ور را محاصره و تحريم 

تجاري كامل خواهد كرد. 
جان بولتون مش��اور امنيت ملي دول��ت امريكا، نيز 

مدعي شده اين نيروهاي كوبايي هستند كه مادورو را 
در قدرت نگاه داشته اند. با اين حال ميگوئل دياز كانل 
رييس جمهور كوبا با انتشار توييتي به تهديد ترامپ 
پاس��خ داده و گفته: »ما با ق��درت تهديد ترامپ براي 
اعمال محاصره جامع و كامل عليه كوبا را رد مي كنيم. 
هيچ سرباز يا عمليات نظامي از جانب كوبا در ونزوئلا 

وجود نداشته و ديگر دروغ بس است. “
وزير خارجه امريكا نيز اواخر روز سه شنبه مدعي شده 
بود كه مادورو آماده خروج از ونزوئلا به مقصد كوبا بوده 
اما روس��يه او را از اين كار منصرف كرده است. مايك 
پمپئو گفته: »مادورو هواپيمايش روي باند بود. بنا به 
اطلاعات ما او آماده بود ب��رود اما روس ها به او گفتند 
بماند.« س��خنان مايك پمپئو در حالي بيان مي شود 
كه خيابان هاي ونزوئلا روز سه شنبه به دنبال فراخوان 
خوان گوايدو، رهبر مخالفان دولت صحنه درگيري بين 

نيروهاي امنيتي و مخالفان بود.

 تحولات روز سه شنبه 
چند ماه پيش خوان گوايدو خود را ناگهان رييس جمهور 
موقت ونزوئلا ناميد و مادورو را رييس جمهور غيرقانوني 
توصيف كرد. تقريبا اكثر كشور هاي غربي گوايدو را به 
رسميت شناختند و خواستار بركناري مادورو شدند. 
اما با وجود اين حمايت گسترده خارجي، گوايدو هنوز 

نتوانس��ته رقيب خود را از ميدان به در كند. از اين رو، 
صبح سه ش��نبه گوايدو جس��ورانه ترين اقدام خود را 
انجام داد. او در ميان تعدادي از اعضاي نيرو هاي مسلح 
ونزوئلا در پايگاه هوايي لاكارلوتا ظاهر شد و خواستار 
خيزش نظامي عليه مادورو شد. علاوه بر اين، از مردم 
خواس��ت در حمايت از نظاميان، به خيابان ها بيايند. 
تعدادي از م��ردم در حمايت از گواي��دو به خيابان ها 
ريختند و با نيرو هاي امنيتي وابسته به مادورو درگير 
شدند. اندكي بعد، نيرو هاي دو طرف به سمت يكديگر 
تيراندازي كردند. همزمان با اين تحولات، گوايدو در 
توييتي عمليات خود را ب��راي بركناري مادورو اعلام 
كرد و نوش��ت: »مردم ونزوئلا پايان غصب )قدرت( را 
آغاز كردند. در اين لحظه، من با يگان هاي مهم نظامي 
نيرو هاي مس��لح مان ديدار و مرحل��ه نهايي عمليات 
آزادي را آغ��از مي كنم.« دولت مادورو به س��رعت به 
اين ادعا پاسخ داد. جورج رودريگز، سخنگوي دولت، 
در پاس��خ به اظهارات گوايدو اع��لام كرد كه برخي از 
اعضاي »خائن« ارتش ونزوئلا در كودتاي ناكام گوايدو 
شركت كرده اند و دولت مشغول خنثي كردن كودتاي 
آنان است. گوايدو ادعا مي كند كه از حمايت نيرو هاي 
نظامي برخوردار است. در مقابل، مادورو اين را تكذيب 
مي كند. گفته مي شود يكي از عواملي كه احساسات 
ه��واداران گوايدو را تهييج كرد، آزادي لئوپولدو لوپز، 

زنداني سياس��ي معروف ونزوئلايي، توسط نيرو هاي 
نظامي طرفدار گوايدو است. ظاهرا دولت مادورو موفق 
شده جدي ترين تلاش گوايدو را خنثي كند. چرا كه 
برخي گزارش ها حاكي از آن است تعدادي از نظاميان 
حامي گوايدو به سفارتخانه هاي كشور هاي ديگر در 
كاراكاس پناه برده اند و خود گوايدو نيز به همراه لوپز 
كاراكاس را ترك كرده اس��ت. اوتاوي��و ريگو باروس، 
سخنگوي رياست جمهوري برزيل اعلام كرد كه 25 
نظام��ي ونزوئلايي با پناه بردن به س��فارت برزيل در 

ونزوئلا درخواست پناهندگي كرده اند
به گزارش فرارو، ونزوئلا از چندماه پيش وارد يك بحران 
سياسي ادامه دار شده و هنوز پاياني براي آن قابل تصور 
نيست. اپوزيسيون به رهبري گوايدو هر نوع گفت وگو 

با مادورو را رد مي كنند و فقط خواستار كناره گيري او 
هستند. در اين ميان، امريكا به عنوان مهم ترين حامي 
گوايدو، به دقت اوضاع ونزوئلا را رصد مي كند. مقامات 
امريكا تلاش مي كنند از طريق تهديد و تطميع ارتش 
ونزوئلا را از مادورو جدا كنند. در ماه هاي اخير، ارتش به 
مهم ترين عامل اثرگذار در تحولات ونزوئلا تبديل شده 
است. كاخ سفيد تلاش هاي زيادي براي نزديك كردن 
ارتش به گوايدو كرده، اما در اين راه موفقيت چنداني 
به دست نياورده است. بنابراين، اعلام عمليات نظامي 
براي بركناري مادورو احتمالا آخرين تحرك گوايدو 
خواهد بود كه يا او را به قدرت مي رس��اند يا اينكه او را 
براي مدت طولاني از صحنه سياس��ي ونزوئلا حذف 

خواهد كرد.
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ترامپ اخوان المسلمين را 
گروه تروريستي مي خواند

گروه جهان| دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
قصد دارد س��ازمان اخوان المسلمين را در فهرست 
گروه هاي تروريستي قرار دهد. رييس جمهوري امريكا 
در اين باره با مشاورانش در امور امنيت ملي و همچنين 

رهبران منطقه گفت وگو كرده است.
به نوشته واشنگتن پست، اجراي چنين تصميمي به 
دولت امريكا اجازه مي دهد افراد و نهادهايي را كه با 
اين سازمان ارتباط دارند هدف تحريم قرار بدهد. گفته 
شده، اين اقدام احتمالي با مخالفت هاي شديد وزارت 
دفاع امريكا روبه رو شده كه معتقد است اتخاذ چنين 
تصميمي تنش با دولت تركي��ه را افزايش مي دهد. 
حزب حاكم عدالت و توس��عه در تركيه شاخه اي از 
اخوان المسلمين به شمار مي رود. قطر نيز از جمله 
كشورهاي منطقه است كه كاملا از اخوان السلمين 
حمايت مي كند. در مقابل عربستان سعودي و مصر 
از مخالفان اين گروه سياسي � مذهبي هستند؛ بر اين 
اساس به نظر مي رسد كه اقدام احتمالي ترامپ تلاشي 

در جهت امتيازگيري بيشتر از رياض و قاهره است. 
نيوريوك تايمز در گزارش��ي آورده كه كاخ سفيد از 
مش��اوران امنيت ملي خود خواسته است به دنبال 
راهي براي وضع تحريم اخوان المس��لمين باشند. 
به گ��زارش اين روزنامه امريكاي��ي، اين روند پس از 
ديدار سه هفته پيش ميان دونالد ترامپ و عبدالغتاح 
السيسي رييس جمهور مصر كه به واشنگتن آمده بود 

آغاز شده است.
نيويورك تايمز نوشته در آن جلسه كه پشت درهاي 
بسته و محرمانه برگزار شد دو رهبر بر سر تروريست 
اعلام كردن گروه اخوان المسلمين رايزني كرده اند. بر 
اساس اين گزارش مايك پمپئو، وزير خارجه و جان 
بولتون، مشاور امنيت ملي كاخ سفيد از حاميان چنين 
تصميمي هستند در حالي كه به نوشته نيويورك تايمز 
وزارت دفاع امريكا )پنتاگون( برخي از ديپلمات ها، 
وكلا و كارمندان خبره كميته امنيت ملي كاخ سفيد 
نسبت به وجاهت قانوني و تبعات چنين تصميمي 
اظهار نگراني جدي كرده اند. از اخوان المسلمين كه 
خود را يك جنبش سياس��ي-اجتماعي اسلام گرا 
معرفي مي كند به عنوان بزرگ ترين گروه سياسي 
اهل سنت در جهان ياد مي شود كه ميليون ها عضو و 

هوادار در كشورهاي عربي دارد. 

كوتاه از منطقه

توقف اطلاع رساني امريكا 
درباره جنگ افغانستان

در بحبوحه بن بس��ت جنگ افغانستان، ارتش 
امريكا انتش��ار اطلاعات درباره ميزان پيشرفت 
در اي��ن نبرد طولان��ي مدت را متوق��ف كرده و 
گفته كه اي��ن مس��اله ارزش كم��ي در مبارزه 
ب��ا ش��به نظامي گري طالب��ان دارد. به  گزارش 
آسوشيتدپرس، اين حركت متناسب با روند انتشار 
اطلاعات كمتر درباره جنگ در سال هاي اخير و 
اغلب با فشارهاي دولت كابل صورت گرفته و كابل، 
ارتش امريكا را از افشاي تعداد افغان هاي كشته 
ش��ده در نبرد و همچنين ضعف در داخل ارتش 
افغانستان بازداشته اس��ت. آخرين باري كه اين 
فرماندهي اطلاعات را منتشر كرد ژانويه 201۹ 
بود كه نشان مي داد كنترل دولت افغانستان در 

حال كاهش يا بدون تغيير است. 

انگليس به زندانبانان بحريني 
آموزش مي دهد

هياتي از مس��وولان زندان هاي بحرين با حضور در 
بريتانيا، آموزش هاي زندانباني و انواع شكنجه ديده اند. 
به گ��زارش اخبار الخليج، ح��دود 4 هزار بحريني از 
جمله ۹00 كودك در زندان هاي آل خليفه محبوس 
هستند. بحرين رتبه نخست شمار زندانيان را در ميان 
كشورهاي عربي دارد. بحرين از 14 فوريه2011 شاهد 

انقلاب مردمي عليه رژيم آل خليفه است.

 توافق هاي جديد
همكاري اربيل   ـ بغداد

وزير دارايي اقليم كردس��تان عراق اعلام كرد با 
دولت اقليم كردس��تان ع��راق در مورد مكانيزم 
مش��تركي براي كنت��رل دروازه ه��اي مرزي، 
سرمايه گذاري، مشترك س��ازي قانون واردات 
و گم��رك به توافق رس��يدند. به گ��زارش ايرنا، 
وزارتخانه هاي برنامه ريزي اقليم كردستان عراق 
و دولت اقليم كردستان عراق نيز در مدت ۶0 روز 
موظف شدند مكانيزم مناقصه كاران را در اقليم 
و اربيل يكس��ان كنند. به گفته وزيردارايي عراق 
همچنين قانون سرمايه گذاري وزارت صنايع عراق 
در دو بخش خصوصي و خصوصي- نيمه دولتي در 
طي نشست مشترك وزارت صنايع عراق و اقليم 

بررسي و توسط اقليم اجرايي خواهد شد.

كشته شدن 3نظامي پاكستان 
در مرز افغانستان

ارتش پاكستان اعلام كرده س��ه تن از نظاميان اين 
كشور چهارشنبه در پي حمله تروريست ها از خاك 
افغانستان در منطقه وزيرستان شمالي كشته شدند. 
به گزارش روابط عمومي ارتش پاكس��تان، عناصر 
تروريستي كه تعداد آنان۶0 تا 70 نفر بوده از خاك 
افغانستان مواضع نيروهاي پاكستاني را در منطقه 
مرزي الوارا واقع در وزيرس��تان شمالي را هدف قرار 
دادند. تروريست ها با نيروهاي پاكستاني كه مشغول 
اجراي طرح حصاركشي در مرز بودند درگيري شدند 
و در پي تبادل آتش ميان دو طرف سه نظامي پاكستان 
كش��ته و چهار تن ديگر زخمي شدند. تاكنون هيچ 
گروهي مسووليت اين حمله را برعهده نگرفته است.

گروه جهان| اتحاديه اروپا اعلام كرده در سال جاري 
ميلادي كمك هاي خود به آژانس امدادرساني و كاريابي 
براي آوارگان فلسطيني سازمان ملل را به مبلغ 20 ميليون 

يورو افزايش مي دهد.
به گزارش يورونيوز، فدريكا موگريني رييس دس��تگاه 
سياست خارجي و امور امنيتي اتحاديه اروپا، گفته مبلغ 
7۳.۳ميليون يورو براي پيشرفت و كمك به شرايط دشوار 
زندگي شهروندان فلسطيني در بيت المقدس شرقي و 
ديگر مناطق فلسطيني نشين تحت اشغال اسراييل به 
آنروا تعلق مي گيرد. به اين ترتيب بودجه اتحاديه اروپا براي 
كمك به فلسطينيان در مجموع 2018 و 201۹مبلغي 
بال��غ بر ۳50ميليون ي��ورو خواهد ب��ود. يوهانس هان 
كميسر بخش الحاق و گس��ترش اتحاديه اروپا، گفته: 
»اتحاديه اروپا همچنان يكي از مهم ترين حاميان مالي 
فلس��طين در جهان است. كمك هاي ما بطورمستقيم 
به آنروا، تعلق مي گيرد كه براي ما مهم ترين عامل ثبات 
در بحران خاورميانه اس��ت.« تنها در سال هاي 201۶، 
2017 و 2018 اتحاديه اروپا بيش از 1.2ميليارد يورو به 
آژانس امدادرساني و كاريابي براي آوارگان فلسطيني در 
خاورميانه كمك ارسال كرده است. اين مبلغ، كمك به 
پناهجويان فلسطيني مستقر در اردوگاه هاي كشورهاي 
همسايه از جمله لبنان، اردن، سوريه و همچنين كرانه 
باختري و نوار غزه را نيز دربر مي گيرد. حمايت اتحاديه 
اروپا شامل طيف وس��يعي از كمك هاي بشردوستانه 
تا ظرفيت سازي و انجام عمليات بنيادي براي تشكيل 
حكومت دموكراتيك و توس��عه اقتصادي و اجتماعي 
مي ش��ود. كمك اتحادي��ه اروپا به فلس��طين از طرف 
بخش وس��يعي از كش��ورهاي عضو اتحاديه موسوم به 
 »گروه استراتژي مشترك اروپا در حمايت از فلسطين

 2020-2017« تاييد و تصويب مي شود.

گروه جهان|دفتر آمار اتحاديه اروپا )يورواستات( 
اعلام كرده اقتصاد منطقه يورو در سه ماهه نخست 
س��ال جاري ميلادي بيش از س��طح انتظار بوده و 
نرخ بيكاري در اين منطقه ب��ه پايين ترين رقم در 
بيش از يك دهه رسيده اس��ت. به گزارش رويترز، 
كارشناسان اقتصادي با اين حال گفته اند اين آمار، 
مدارك و اسناد اندكي در اختيار بانك مركزي اروپا 
قرار مي دهد تا محرك رشد اقتصادي بيشتر با وجود 
سياست پولي متزلزل در اين منطقه باشد. بر اساس 
ارزيابي ه��اي اوليه، توليد ناخال��ص داخلي در 1۹ 
كشور منطقه يورو در سه ماهه نخست سال جاري 
ميلادي، چهار دهم درصد بوده كه دو دهم درصد 
از سه ماهه چهارم سال 2018 افزايش داشته است. 
ارزيابي رشد سه ماهه نخست توليد ناخالص داخلي 
آلمان را در برمي گيرد كه هنوز منتشر نشده است. 
كارشناس��ان رقم س��ه دهم درصدي را براي رشد 
اقتصادي سه ماهه نخست سال جاري منطقه يورو 
پيش بيني كرده بودند. يورواس��تات گزارش داده، 
نرخ بيكاري در منطقه يورو به 7.7 درصد نيروي كار 
در ماه گذشته ميلادي رسيده كه پايين ترين رقم از 

سپتامبر 2008 بود. 
اين گزارش درحالي منتشر شده كه داده هاي آماري 
سازماني موسوم به »خدمات ورشكستگي« بريتانيا 
نشان مي دهد تعداد شركت هاي بازرگاني انگليسي 
كه در سه  ماهه اول سال جاري ورشكست شده اند، 
به بالاترين حد در 5 سال گذشته رسيده است. در 
ماه هاي ژانويه تا مارس گذشته 451شركت بازرگاني 
در بريتانيا ورشكست شده اند كه اين ميزان 22درصد 
بيش از مدت مشابه سال پيش از آن و بالاترين حد 

نسبت به سه  ماهه اول سال 2014 است. 

گروه جه�ان| رابرت مول��ر بازرس ش��وراي ويژه 
تحقيقات اواخر مارس در نامه اي به دادستان كل امريكا 
او را ب��ه ارايه خلاصه اي ناقص از تحقيقاتي مرتبط به 
ادعاي مداخله روسيه در انتخابات رياست جمهوري 
201۶ امريكا متهم كرده اس��ت. وزارت دادگستري 
امريكا گزارش پاياني از تحقيق��ات مولر بارزس ويژه 
تحقيقات درباره ادعاي همدس��تي ترامپ-روس��يه 
و مداخله روس��يه در انتخابات امريكا را منتشر كرد. 
واشنگتن پست با اس��تناد به نامه مولر نوشته: »اين 
خلاص��ه در برگيرنده محتوا، ماهي��ت و مفهوم كار و 
نتايج اين دفتر نبوده است. “ در همين حال مسوولان 
دويچه بانك نسبت به ش��كايت ترامپ و خانواده اش 
واكنش نش��ان داده و اعلام كرده اند كه به همكاري با 
مقامات قضايي امريكا در زمينه دسترسي نمايندگان 
كنگره به حس��اب هاي مالي ترامپ و خانواده  او ادامه 
خواهن��د داد. به گزارش س��ي ان ان، دونال��د ترامپ 
ب��ه همراه اعضاي خان��واده خود علي��ه دويچه بانك 
و همچنين موسس��ه مالي »كاپيتال وان« ش��كايت 
كرده اند. ترامپ همراه با دو فرزندش اريك و ايوانكا بر 
آن بوده اند تا با اعتراض به دويچه بانك مانع از همكاري 
اين موسسه مالي با مقامات قضايي امريكا شوند. اين 
در حالي اس��ت كه نيويورك تايمز نوشته به موازات 
دويچه بانك و كاپيتال وان، ش��ركت مالي و بانكداري 
جي پي م��ورگان، بان��ك امريكا و س��يتي گروپ نيز 
موظف شده اند دسترسي به اسناد مالي و حساب هاي 
ترامپ و خان��واده اش را براي دو كميته كنگره فراهم 
كنند. نمايندگان حزب دموك��رات در كنگره امريكا 
اعلام كرده اند كه در رابطه با نقش احتمالي روسيه در 
انتخابات رياست جمهوري 201۶ بررسي حساب  هاي 

مالي ترامپ و خانواده او الزامي است. 

گروه جهان| موسس سايت افشاگر ويكي ليكس 
بابت نادي��ده گرفتن حكم يك دادگاه انگليس��ي 
 و پناه گرفتن در س��فارتخانه اك��وادور در لندن به
50 هفته حبس محكوم ش��د. به گزارش ايسنا، به 
نقل از شبكه سي ان بي سي، جوليان آسانژ 7 سال 
پيش )2012( تلاش داشت تا از استرداد به سوئد و 
رسيدگي به اتهامات تجاوز جنسي خودداري كند 
و از اين رو در سفارتخانه اكوادور پناه گرفت. آسانژ 
همچنين با درخواست استرداد از سوي امريكا بابت 
اتهامات مرتبط با هك كامپيوتري و انتشار اسناد 
محرمانه مواجه است. آسانژ در نهايت 11 آوريل پس 
از آنكه دولت اكوادور او را تسليم كرد، چهارشنبه در 

دادگاهي در لندن محكوم شد. 
يكي از وكلاي آسانژ پيش تر با ثبت شكايتي عنوان 
كرده، كارمندان سفارت اكوادور در لندن در زمان 
اقام��ت او در س��اختمان اين س��فارت از موكلش 
جاسوس��ي كرده اند. كارلوس پوودا وكيل آس��انژ 
تصريح كرده جاسوسي كارمندان سفارت منجر به 
افش��اي اطلاعاتي درباره مسائل پزشكي و وكلاي 

آسانژ شده است. 
به  گفته او، علاوه بر ديپلمات ها، اعضاي يك شركت 
امنيتي نيز در اين امر دس��ت داش��ته اند. آسانژ با 
آزاد ش��دن با قرار وثيقه نيز مخالفت كرده است. او 
پرونده اي در سوئد به جرم آزار و اذيت دارد و امريكا 
نيز به دليل افشاي اسناد محرمانه به دنبال استرداد 
اوست. پدر آسانژ مي گويد، اكوادور بر سر دريافت وام 
از صندوق بين المللي پول پسرش را با امريكا معامله 
كرده است. او نس��بت به اينكه پسرش در صورت 
استرداد به امريكا، باقي عمرش را در زندان سپري 

كند، ابراز نگراني كرده است. 

گ�روه جه�ان| ص��دور گذرنام��ه روس��ي ب��ه 
جدايي طلبان شرق اوكراين با قانوني كه چهارشنبه 
به امضاي رييس جمهوري روسيه رسيد، لازم الاجرا 
شد. به گزارش يورونيوز، ولاديمير پوتين قانوني را 
امضاء كرد كه به موجب آن مس��وولان اين كش��ور 
موظف خواهند بود نس��بت به رون��د اعطا و صدور 
سريع گذرنامه روسي به ساكنان مناطق تحت كنترل 
جدايي طلبان در شرق اوكراين اقدام كنند. اين طرح 
كه پيش تر خبرهاي مربوط به آن توسط كرملين و 
مقامات روسي منتشر شد انتقاد شديد اتحاديه اروپا 
و كي اف را به همراه داشت. كرملين با انتشار فهرستي 
از ش��هروندان كه از نظر صلاحيت مورد تاييد قرار 
گرفته اند، خواستار آن شده كه فرآيند صدور و اعطاي 
پاسپورت روسي به آنها با سرعت بيشتري انجام شود. 
در ميان اس��امي فهرست ياد شده نام افرادي نيز به 
چشم مي خورد كه در برخي مناطق شرق اوكراين 
از جمله دونتسك و لوهانسك ساكن هستند. قانون 
صدور فوري گذرنامه روس��ي براي افراد ياد شده از 
روز امضاي آن يعني اول ماه مه اجرايي مي ش��ود. 
جدايي طلبان ساكن در دونتس��ك و لوهانسك از 
2014، اندكي پ��س از بركناري ويكتور يانوكوويچ 
رييس جمهوري نزديك به روس��يه در جريان يك 
شورش مردمي موسوم به »انقلاب ميدان«، تقابل 
با دولت مركزي اوكراين را آغاز كردند. پوتين هفته 
گذشته نيز با امضاي فرماني خواستار تسهيل در روند 
صدور پاسپورت روسي براي ساكنان مناطق تحت 
كنترل جدايي طلبان در شرق اوكراين شده بود. اين 
اقدام روسيه از سوي رييس جمهوري فعلي اوكراين 
و نيز ولاديمير زلنسكي رييس جمهوري منتخب اين 

كشور محكوم شده است.
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عكسروز

چهرهروز

جمال شورجه در بيمارستان بستري شد
جمال شورجه كارگردان و تهيه كننده سينما و تلويزيون به دليل بيماري در بيمارستان بستري شد. جمال شورجه كارگردان 
سريال موسي و تهيه كننده سريال اصحاب كهف كه مدت ها در حوزه سينما و تلويزيون فعال بود به دليل بيماري در بيمارستان 
بس��تري ش��د. ديروز پروانه نمايش فيلم »اعترافات با دور تند« به تهيه كنندگي جمال شورجه، كارگرداني احمد كاوري و 

نويسندگي هادي كريمي در ژانر اجتماعي صادر شد.
او دانش آموخته کارگردانی از دانش��کده س��ينما و تئاتر دانشگاه هنر تهران اس��ت. وضعيت عمومي جمال شورجه مناسب 

گزارش شده است .

بازارهنر

مردان و زناني كه تاكنون به سينما نرفته اند 

»گِل« وارد خيابان انقلاب  مي شود

»تاريكي« در راه جشنواره هاي جهاني

كنسرت خيريه شهرام ناظري براي سيل زدگان

مركز افكارسنجي دانش��جويان ايران 
ايسپا طي نظرس��نجي هاي جداگانه از 
زنان، مردان و جوانان ميزان اس��تقبال 
آنها از فيلم هاي سينمايي را بررسي كرده 
است. بر اس��اس نتايج اين نظرسنجي 
۲۳ درصد جوانان ۲۹-۱۸ س��ال ايران 
تاكنون به سينما نرفته اند و ۳۲.۱ درصد 
پاس��خگويان اعلام كرده اند كه آخرين 

باري كه به س��ينما رفته اند كمتر از يك سال پيش 
بوده است. ۱۷.۵ درصد اعلام كرده اند آخرين بار بين 
۱ تا ۳ س��ال پيش بوده كه به سينما رفته اند و ۲۷.۴ 
درصد از پاسخگويان اعلام كرده اند از آخرين باري كه 
 به س��ينما رفته اند حداقل بيش از ۳ سال مي گذرد.

 ۲۳ درص��د نيز اع��لام كرده اند تاكنون به س��ينما 
نرفته ان��د.  همچني��ن ۲۸.۵ درصد م��ردان ايران 
اع��لام كردند تاكن��ون به س��ينما نرفته اند. ۱۸.۲ 
درصد پاس��خگويان اع��لام كرده اند ك��ه آخرين 

باري كه به س��ينما رفته ان��د كمتر از 
يك س��ال پي��ش ب��وده اس��ت. ۸.۹ 
درصد اعلام كرده ان��د آخرين بار بين 
۱ تا ۳ س��ال پيش بوده كه به س��ينما 
رفته اند. ۴۴.۴ درصد از پاس��خگويان 
اع��لام كرده ان��د از آخرين ب��اري كه 
 به س��ينما رفته ان��د حداق��ل بيش از

 ۳ سال مي گذرد. ۲۸.۵ درصد نيز اعلام 
كرده اند تاكنون به سينما نرفته اند. ۳۲ درصد زنان 
ايران نيز اعلام كردند تاكنون به س��ينما نرفته اند. 
۲۵.۹ درصد پاسخگويان اعلام كرده اند كه آخرين 
باري كه به س��ينما رفته اند كمتر از يك سال پيش 
بوده است. ۱۱.۹ درصد اعلام كرده اند آخرين بار بين 
۱ تا ۳ س��ال پيش بوده كه به سينما رفته اند. ۳۰.۲ 
درصد از پاسخگويان اعلام كرده اند از آخرين باري كه 
به سينما رفته اند حداقل بيش از ۳ سال مي گذرد. ۳۲ 
درصد نيز اعلام كرده اند تاكنون به سينما نرفته اند. 

سرپرست گروه تئاتر »بدن ديوانه« قصد 
دارد به مناسبت روز كارگر نمايش »گِل« 
را در حمايت از مردم مناطق سيل زده در 
حدفصل مجموعه تئاتر ش��هر تا ميدان 
انقلاب، اجرا كند. ياسر خاسب كارگردان 
و بازيگر تئاتر و سرپرس��ت گ��روه تئاتر 
»بدن ديوانه« درباره جديدترين برنامه 
اجرايي خود، گفت: قصد دارم پرفورمنس 

محيطي بداهه »گِل رو« را بر مبناي نمايش »گِل« از 
مقابل مجموعه تئاتر شهر تا ميدان انقلاب اجرا كنم. 
او اظهار كرد: در سيل اخيري كه در برخي استان هاي 
كشور اتفاق افتاد مردم همچنان درگير گِل هستند 
و شايد بيش��تر از هميشه مردم شبيه به هم شده اند. 
ش��ايد اجراي پرفورمنس محيطي »گِل رو« بتواند 
اتفاق خوبي باشد كه بيشتر به فكر هم باشيم و يكديگر 

را فراموش نكنيم. اين هنرمند تئاتر تأكيد 
كرد: شايد زندگي در تهران و شهرهاي 
بزرگ س��خت اس��ت ولي زندگي مردم 
سيل زده خيلي سخت تر است، از اين رو 
قصد دارد پرفورمنس محيطي »گِل رو« را 
از مجموعه تئاتر شهر تا انقلاب و همچنين 
مسير برگش��ت به تئاتر شهر اجرا كنم. 
خاس��ب گفت: مردم مي توانند با هر نوع 
وسيله شخصي زندگي كه قصد اهداي آن را به مردم 
سيل زده دارند در اجراي پرفورمنس »گِل رو« حضور 
پيدا كنند. او درباره انتخ��اب روز كارگر براي اجراي 
پرفورمن��س »گِل رو« تصريح ك��رد: من خودم بچه 
كارگر هستم و كشاورزي مي كنم، همچنين از كودكي 
با فلسفه گِل بزرگ شده ام و دوست دارم در اين روز در 

حمايت از مردم سيل زده اثر خود را اجرا كنم.

س��عيد جعفريان با اش��اره ب��ه اينكه 
فيل��م كوتاه »تاريكي« ب��ه زودي در 
جش��نواره هاي بين المللي ش��ركت 
مي كند، تاكيد ك��رد در حال نگارش 
يك داس��تان جديد اس��ت. س��عيد 
جعفري��ان كارگ��ردان فيل��م كوتاه 
»تاريكي« با اش��اره به اينكه پيش از 
اي��ن »تاريكي« در هفت��اد و يكمين 

دوره جش��نواره فيلم كن نامزد دريافت نخل طلا 
ش��ده بود، به مهر گفت: اين فيلم كوتاه همچنان 

حضورهاي بين المللي خود را ادامه مي دهد.
او بيان ك��رد: اين فيلم كوت��اه ۱۵ دقيقه اي قرار 
است در ۲ جشنواره مهم در امريكا نمايش داده 
شود، »تاريكي« طي روزهاي آينده در جشنواره 
فيلم بروكس��ل نمايش داده مي شود، همچنين 
قرار اس��ت در دانش��گاه UCLA نيز به نمايش 

گذاشته ش��ود. اين كارگردان جوان 
تاكيد كرد: »تاريكي« تا امروز نزديك 
به ۳۰ جش��نواره بين المللي راه پيدا 
كرده است، هرچند اين فيلم نتوانست 
در ايران چندان مورد اس��تقبال قرار 
گيرد. البته با توج��ه به حضور رامبد 
جوان به عنوان تهيه كننده يا بازيگران 
فيلم مهس��ا علافر و بانيپال شومون 

بخشي از مخاطبان را به سمت خود جذب كرد.
او در بخش ديگري از صحبت هاي خود بيان كرد: 
متأسفانه ۱۲ فريم توسط وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي از اين فيلم كوتاه كم شده است، هرچند 
زمان اين چند فريم زياد نبود، اما دليل اين حذف 
را نمي دان��م. جعفريان در پاي��ان گفت: در حال 
نگارش يك پروژه جديد هستم كه البته نسبت به 

»تاريكي« كاملًا متفاوت است.

شهرام ناظري با سيل زدگان همراه شد 
و كنسرت خود را به نفع آنها در دانشگاه 
صنعتي شريف برگزار كرد. شهرام ناظري 
در اين كنسرت ضمن تشكر از دانشگاه 
صنعتي ش��ريف بيان كرد ك��ه هدف از 
برگزاري اين كنسرت اجراي يك برنامه 
هنري و كمك به س��يل زدگان كش��ور 
بوده اس��ت. او ادام��ه داد: من فكر كردم 

براي اج��راي اين برنامه هيچ جا بهتر از دانش��گاه به 
ويژه دانشگاه صنعتي شريف نيست. فكر كرديم اگر 
اين كنسرت در دانشگاه برگزار شود مردم به دانشگاه 

و هنرمند باسابقه ش��ان اعتم��اد دارند. 
م��ن و گروه تم��ام عوايد اين اج��را را به 
سيل زدگان اهدا مي كنيم. اين هنرمند 
همچنين با بيان اينكه براي من سعادتي 
است در دانشگاه اجرا كنم، گفت: محيط 
دانش��جويي پر از ش��ور و دان��ش و فهم 
و فرهنگ اس��ت. ناظري س��پس خواند 
»چون خيال تو آيد به دلم رقص كنان...« و 
كنسرت آغاز شد. در ادامه نوبت به »شيدا شدم« رسيد. 
قطعه بعدي »راس��ت بگو نهان مكن« بود كه ناظري 
معتقد است مولانا در اين شعر طنزي گنجانده است.

تاريخنگاري

شهادت استاد مرتضي مطهري- روزمعلم
دوازدهم ارديبهشت ۱۳۵۸، مرتضي مطهري معلم وارسته و انديشمند بزرگ 
جهان اسلام، هدف حمله مسلحانه گروهك فرقان قرار گرفت و به شهادت رسيد. 
شهيد مرتضي مطهري كه مغز متفكر و يكي از معماران نظام جمهوري اسلامي 
ايران بود در ۱۳ بهمن ۱۲۹۸ هجري شمسي در فريمان واقع در ۷۵ كيلومتري 
شهر مقدس مشهد در يك خانواده اصيل روحاني چشم به جهان گشود. مرتضي 
مطهري پس از تحصيل مقدمات. راهي حوزه علميه قم شد و از محضر بزرگاني 
چون آيت الله بروجردي. علامه طباطبايي و حضرت امام خميني )ره( بهره برد .

پس از چندين بار دس��تگيري و ممنوع المنبري پيش از انقلاب، استاد مطهري 
فعاليت هاي خود را ادامه داد و رابط اصلي امام )ره( در كش��ور با مردم و گروه هاي 
مختلف و هدايت كننده خط فكري نهضت به شمار مي رفت و در آستانه انقلاب 
نقش بس��يار مهمي را در ش��وراي انقلاب و در پيروزي انقلاب ايفا كرد. تا اينكه 
سرانجام س��اعت ۱۰:۴۰  دوازدهم ارديبهشت ۱۳۵۸ پس از خروج از خانه دكتر 
سحابي در خيابان فخرآباد تهران از فاصله نزديك از پشت سر هدف گلوله قرار گرفت 
و چند دقيقه بعد در بيمارستان »طرفه« واقع در همان نزديكي به شهادت رسيد.

ساعتي بعد فردي ناشناس تلفني به روزنامه هاي تهران خبرداد كه استاد مطهري 
توسط گروه فرقان ترور ش��د. مهندس كتيرايي، وزير وقت مسكن كه او هم در 
خانه دكتر س��حابي بود به روزنامه ها گفته بود: با استاد مرتضي مطهري از خانه 
دكتر سحابي بيرون آمده بوديم، استاد ۱۵� ۱۰ قدم از ما دور شده بود كه هدف 
گلوله قرار گرفت و ضارب با اتومبيل فرار كرد. وي افزوده بود: استاد مطهري چون 

احساس خطر نمي كرد بدون محافظ رفت وآمد مي كرد. شهيد مطهري داراي 
خصوصيات منحصر به فردي بود كه مهم ترين آنها جامعيت او بود، به طوري كه 
در همه صحنه هاي عملي و نظري حضور فعال داش��ت. از او آثار گرانقدري در 
زمينه هاي مختلف به جاي مانده كه همواره تبيين كننده اسلام ناب محمدي 

)ص( و داراي دقت، ظرافت، روشن بيني و جامعيت كم نظيري است.

میراثنامه

ميراث   فرهنگي خليج فارس در خطر
شايد به خاطر اقليم بياباني اش، دست و دل شان براي هزينه كردن يا صدور مجوزهاي 
باستان شناسي و حفاظت از نوار مرزي خليج فارس نمي لرزد؛ بياباني نامدار با بندر دوره 
ساس��اني اش كه با پايان كار حفاران غيرمجاز، حالا نوبت به شركت هاي خصوصي و 
غيرخصوصي اش رس��يده...  نخست حفاران غيرمجاز محوطه را چيزي شبيه به پنير 
فرانسوي كردند، آنقدر چاله ها عميق شدند تا در مناطق نزديك خليج فارس گاه به آب 
رسيدند و در زمين هاي دورتر، به سازه هاي معماري كه ديگر قابل برداشت نبود و حالا 
شركت هاي خصوصي با كشيدن ديوارهايي در نقش حصار، به همان زمين ها تعرض 
مي كنند، زمين هايي كه حريم »خليج فارس« ند و اين روزها حرف و حديث پشت سرشان 
زياد و چشم هاي طمع به آن دوخته شده است. فرقي نمي كند نجيرم باشد، يا بتانه. دير 
باشد يا بردستان، بوشهر باشد يا سيراف. امروز ديگر در مرز اين نوار آبي و در كتاب هايي 
كه به نظر مي رسد قرار است فقط نام »خليج فارس« را يدك بكشند، تا چشم كار مي كند 
تپه هاي خاكي، اسكلت هاي فلزي از شهرك هاي صنعتي و نخاله هاي ساختماني ريخته 
شده اند و تنها سرمايه كنوني اين مناطق را تكه هاي شكسته سفال، كتيبه هاي از وسط دو 
نيم شده و سنگ هاي شكسته شده آسياب و خاكي كه بيشتر شبيه نخاله هاي ساختماني 
است، تا خاك يك بيابان با سفال ها و ظروف شكسته شده روي خاك و سازه هاي نيمه 
تخريب ش��ده از حفاري هاي غيرمجاز پر كرده است. هر چند در گذشته گاهي اوقات 
پژوهشكده باستان شناس��ي از محل اعتباراتي كه باقي مي ماند، پروژه اي را هم براي 
كاوش و بررسي مطالعاتي در اين محوطه تاريخي اختصاص مي داد و با عقب نشيني هايي 
كه معمولًا اداره ميراث فرهنگي استان بوشهر دارد به نظر مي رسيد آن خود را از همه 
داستان ها كنار كشيده، اما با اتفاقات و هشدارهاي دوستداران ميراث فرهنگي، به نظر 
مي رسد مدتي است پژوهش��كده باستان شناسي قصد ورود به وضعيت محوطه هاي 
باستاني اين منطقه را دارد.  سيامك سرلك، معاون پژوهشكده باستان شناسي پژوهشگاه 
ميراث فرهنگي و گردشگري، بعد از انجام بررسي هايي روي محوطه هاي تاريخي اين 
مناطق باستاني به ايسنا مي گويد: دو دور گزارش تخريب هاي سواحل كرانه شمالي خليج 
فارس با تكيه بر سيراف، نجيرم و ديگر محوطه ها را حدود دو هفته گذشته )اواخر فروردين( 
براي معاونت ميراث فرهنگي كل كشور ارسال كرديم، اما فعلًا پاسخي دريافت نكرده ايم.

او با اشاره به اينكه پژوهشكده باستان شناسي در دوره مديريت جديد اين پژوهشكده 
روي مطالعات خليج فارس متمركز شده و تلاش هايي نيز در اين زمينه در اواخر سال 
۹۷ انجام شد، ادامه مي دهد: سفري به هرمزگان داشتيم و با مسوولان سازمان مديريت و 

برنامه ريزي استان صحبت كرديم، قول هايي نيز براي تأمين اعتبار دادند اما عمل نكردند. 
او همچنين به صحبت هايش با مسوولان سازمان مناطق آزاد قشم و بدقولي آنها در اين 
زمينه اشاره مي كند و مي افزايد: مسوولان سازمان مناطق آزاد كيش هم وعده هايي در 
مورد شهر »حريره« دادند حتي ما مجوز كاوش هم صادر كرديم اما در نهايت گفتند ما 
پول نداريم. با سفر رييس پژوهشكده باستان شناسي به خوزستان نيز همين اتفاقات افتاد.

او با اشاره به اينكه پژوهشكده باستان شناسي براي مطالعات سواحل خليج فارس 
و درياي مكران تلاش زيادي كرد، افزود: متأسفانه ما نتوانستيم براي اجراي طرح 
مطالعات خليج فارس تأمين اعتبار كنيم و مسوولان ذي ربط در هركدام از استان هاي 
ساحل خليج فارس هم به عناوين مختلف تأمين بودجه نكردند. در حال حاضر نيز با 
مشكل مالي- اعتباري پژوهشگاه مواجه هستيم. معاون پژوهشكده باستان شناسي 
در توضيح علت بي توجهي به صحبت هاي كارشناسان و باستان شناساني كه از رها 
بودن محوطه هاي باستاني خليج فارس و لزوم كاوش در آنها صحبت مي كنند، بيان 
مي كند: فاجعه عميق تر از اين حرف هاست. هركدام از باستان شناسان صرفاً منطقه 
مورد كاوش خود و اطراف آن را مي بينند. مس��اله اصلي و اولويت در محوطه هاي 
باس��تاني خليج فارس حفاظت از اين محوطه هاست كه اين كار بر عهده معاونت 

ميراث فرهنگي و دفتر حفظ و احياي بناها، بافت ها و محوطه هاي تاريخي است.

ايستگاه

انتخاب بهترين نمايش هاي 
سال جوايز توني

نمايشي كه با الهام از يك 
اسطوره يوناني ساخته شده 
بيش��ترين نامزدي را در 
جوايز توني ۲۰۱۹ كسب 
كرد. به گ��زارش ورايتي، 
  »H a d e s t o w n «
نمايشي است كه با الهام از 
اسطوره اي يوناني ساخته 

ش��ده و شب پيش در امريكا، بيش��ترين نامزد توني 
۲۰۱۹ را كسب كرد. اين نمايش با كسب ۱۴ نامزدي 
از جوايز توني از جمله نامزدي كسب جايزه بهترين 
تئاتر موزيكال، بيشترين توجه را به خود جلب كرد. 
پس از اين نمايش در مكان هاي بعدي »براي التماس 
خيلي مغرور نباش« با موضوع گراميداشت موسيقي 
با كسب ۱۲ نامزدي و »توتسي« يك كمدي كلاسيك 
با كسب ۱۱ نامزدي جاي گرفتند. »فريمن« درامي 
درباره يك مامور سابق ارتش جمهوري خواه ايرلند 
كه گذشته خشنش اكنون به سراغ او آمده ۹ نامزدي 
كسب كرد كه نامزدي بهترين نمايش سال از جمله آنها 
بود. در عين حال »كشتن مرغ مقلد« اقتباسي از رمان 
كلاسيك هارپر لي كه در باكس آفيس با اقبال زيادي 
روبه رو شد نيز ۹ نامزدي كسب كرد. اين نامزدي ها 
ش��امل بهترين گروه بازيگران و بهترين كارگرداني 
براي بارتلت شير شد اما در كمال تعجب شامل بهترين 
نمايش نشد. در عوض در بخش بهترين نمايش سال 
»پس��ر گروه كر« درامي درباره بزرگ ش��دن و يك 
كمدي با عنوان »گري« و درام »جوهر« درباره روپرت 
مرداك جاي گرفتند. در بخش بهترين بازيگران مرد 
شماري از چهره هاي مشهور هاليوود جاي گرفتند كه 
برايان كرانستون براي »شبكه«، جف دانيلز براي ايفاي 
نقش وكيل در نمايش »كشتن مرغ مقلد«، آدام درايور 
در نقش يك مدير بيش فعال رستوران در نمايشي با 

عنوان »بسوزانش« از جمله آنها هستند.

درآمد سال ۲۰۱۹ بازيگران 
اعلام شد

ك��ه  يطي  ا ش��ر ر  د
اس��توديوهاي ب��زرگ 
هالي��وودي از كش��يدن 
چك هاي بزرگ خودداري 
مي كنند، اين نت فليكس 
است كه درآمدهاي خوبي 
را ب��راي بازيگ��ران رق��م 
مي زند. به گزارش ورايتي، 

سرويس انتشار آنلاين فيلم ها در سالي كه گذشت 
با پرداخت هاي دس��ت و دل بازانه اش موجب شد تا 
بيشتر بازيگران مشهور درآمد خوبي داشته باشند. در 
شرايطي كه استوديوهاي بزرگ هاليوودي از كشيدن 
چك هاي بزرگ خودداري مي كنند، اين نت فليكس 

است كه درآمد خوبي را براي بازيگران رقم مي زند.
براي مثال رايان رينولدز ۲۷ ميليون دلار براي بازي 
در »۶ زيرزمي��ن« دريافت كرده و دنزل واش��نگتن 
درخواس��ت ۳۰ ميليون دلار ب��راي بازي در فيلمي 
اكش��ن براي نت فليكس كرد و حتي گفته شده به او 
پيشنهاد يك مبلغ ثابت سالانه داده شده است. ويل 
اس��ميت نيز ۳۵ ميليون دلار از نت فليكس گرفت 
تا در »درخش��ان ۲« در نقش يك پليس ظاهر شود. 
در عين حال اين ارقام بزرگ تر از آن است كه بيشتر 
استوديوهاي س��نتي تمايل داشته باشند، پرداخت 
كنند. اسميت و مارتين لارنس يك بار ۲۰ ميليون دلار 
براي يك فيلم پيشنهاد دادند اما هر ۲ مجبور شدند اين 
قيمت را براي »پسران بد براي زندگي« پايين بياورند. 
تام كروز نيز يك بار ۲۰ ميليون دلار در نيمه دهه ۱۹۹۰ 
دريافت كرد اما براي ايفاي نقش مشهور ماوريك در 
»تاپ گان« او ۱۲ تا ۱۴ ميليون دلار گرفت. در واقع 
گاهي حتي براي دنباله هاي مشهور نيز پرداخت بزرگ 

قبلي از سوي استوديوهاي بزرگ تكرار نمي شود.

پاسخ مبهم »رنار« به احتمال حضور در ايران

خسارت ۲۰۰ ميليون توماني به ورزشگاه آزادي

س��رمربي تيم ملي فوتب��ال مراكش در 
صحبت هايي با رسانه هاي آن كشور درباره 
ترك هدايت اين تيم و احتمال حضورش 
در ايران سخن گفت. اروه رنار سرمربي تيم ملي فوتبال 
مراكش يكي از گزينه هاي مربيگري در ايران و باشگاه هاي 
اماراتي است. رنار در پاسخ به سوال مشخص خبرنگار 
مراكشي درباره پيش��نهاد حضور در تيم ملي فوتبال 
ايران يا امارات گفت: بعد از هر تورنمنتي مربي نمي داند 
در تيم خود مي مان��د يا خير. الان هم تمام تمركز ما رو 
جام ملت هاي آفريقا اس��ت و بعد از اين رقابت ها درباره 
ماندن يا رفتن از تيم تصميم گيري خواهم كرد. رنار يكي 
از بي ش��مار گزينه هايي سرمربيگري تيم ملي فوتبال 
ايران است كه تاكنون مذاكره يا احتمال حضورش در 
ايران از سوي هيچ مقامي در فدراسيون تأييد يا تكذيب 
نشده است. تيم ملي فوتبال ايران پس از ۸ سال حضور 

كي روش حدود ۴ ماه است كه بدون مربي مانده است.

مديرعامل شركت توسعه و نگهداري اماكن ورزشي درباره 
خسارات وارده به ورزش��گاه آزادي پس از پايان ديدار دو 
تيم پرسپوليس و سپاهان گفت: حركت هواداران دو تيم 
پرسپوليس و س��پاهان يك حركت غير ورزشي بود و ما 
براي بازي هاي جام باشگاه هاي آسيا هزينه هاي سنگيني 
را براي ورزشگاه آزادي انجام داده بوديم و كارهاي خوبي 
صورت گرفته بود ولي متأس��فانه در اين بازي عده اي كه 
من نمي خواهم از لفظ تماش��اچي نام ببرم ظرفيت لازم 
را نداشتند و بدون دليل س��بب تخريب ورزشگاه آزادي 
شدند. در اين تخريب ۱۵۰ تا ۲۰۰ ميليون در برآورد اوليه 
ورزش��گاه آزادي خس��ارت ديد. حسن كريمي در جمع 
خبرنگاران افزود: ما برنامه هاي زيادي براي آزادي داريم 
اما متأسفانه اينگونه حركات روند برنامه هاي ما را در آزادي 
كند مي كند. ورزشگاه آزادي سرمايه ملي است و زماني 
كه چنين اتفاقي رخ مي دهد بيش��تر از خسارت مالي ما 
را ناراحت مي كند. مديرعامل شركت توسعه و نگهداري 
اماكن ورزش��ي در پاسخ به اين پرس��ش كه آيا خسارت 
وارده به ورزشگاه بايد توسط پرسپوليس پرداخت شود يا 
سپاهان خاطرنشان كرد: طبق قانون پرسپوليس بايد كل 
خسارت را پرداخت نمايد. ما قبل از ديدار دو تيم پرسپوليس 

و سپاهان ورزشگاه را به باشگاه پرسپوليس سالم تحويل 
داديم و بعد از بازي نيز بايد سالم تحويل مي گرفتيم. طرف 
قرارداد ما پرسپوليس است نه سپاها ن. خسارت اصلي را نيز 
بايد پرسپوليس پرداخت كند. البته اگر مسووليت قضايي، 
هواداران سپاهان را نيز مقصر بداند آنها بايد خسارت را به 
پرسپوليس بدهند و پرسپوليس نيز كليه خسارات وارد 
شده به آزادي را در اختيار شركت توسعه و نگهداري امكان 
ورزشي قرار دهد. كريمي درباره بازسازي ورزشگاه شهيد 
شيرودي اظهار كرد: اين امكان وجود ندارد كه ورزشگاه را 
تخريب كنيم. طي مشاوره اي كه در اين زمينه گرفتيم قرار 
بر اين ش��د كه اين ورزشگاه به خانه ورزشكاران و پاتوقي 

براي پيشكسوتان ورزشي تبديل شود تا فعاليت ورزشي 
در آن صورت بگي��رد. وي اضافه كرد: در وزارت ورزش در 
نهايت اين مس��اله به تصويب رسيد و منتظر هستيم تا 
اجرايي شود. نمي توانيم ورزشگاه را تخريب كنيم و در آن 
كار تجاري سازي صورت بگيرد. حتي برخي از دوستان 
در وزارت اين نگاه را داشتند كه به خاطر خاطرات خوب 
مردم اين ورزش��گاه به مجتمع تجاري تبديل نشود زيرا 
دور نگه داش��تن مردم از ورزش ظلم به آنهاست و از نظر 
اصولي درست نيست. همچنين به خاطر موقعيت مكاني 
امكان تبديل اين ورزشگاه به ورزشگاه جديد وجود ندارد. 
كريمي افزود: اگر بخواهيم ورزش��گاه شيرودي را دوباره 
بسازيم استفاده مطلوبي از آن نمي توانستيم انجام دهيم 
و نگاه تجاري هم به اين ورزشگاه نداريم. همانطور كه يك 
خانه هنرمندان داريم تصميم گرفتيم خانه اي نيز براي 
ورزشكاران و پيشكسوتان در ورزشگاه شيرودي داشته 
باشيم. البته بازسازي را انجام مي دهيم ولي زمين چمن 
و بخشي از س��كو را وفق مي كنيم. او در پايان گفت: اين 
ورزشگاه بنام شهيد شيرودي نام گذاري شده است كه وي 
يكي از بزرگان ما بود ضمن اينكه دختر شيرودي همكار ما 
است و اين مراسم را به نام شهيد شيرودي برگزار مي كنيم.

ورزشي
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